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  ولايتي ميهماني ناهار ترامپ را بيهوده دانست
 عض��و مجمع تش��خيص مصلحت نظام با اش��اره به تلاش ه��اي امريكا براي 
محدودسازي اقتصاد ايران گفت: امريكايي ها هيچ گاه در خيمه شب بازي هايشان 

عليه جمهوري اسلامي ايران موفق نبودند و نخواهند بود. 
علي اكبر ولايتي در گفت وگو با صداوسيما با رد اتهامات بي اساس امريكا عليه 
كشورمان در خصوص مسائل يمن افزود: آنان به طور مستقيم ما را به دخالت در 
يمن متهم مي كنند در حالي كه غيرمستقيم شجاعت، مقاومت و ازخودگذشتگي 
ملت يمن را انكار مي كنند.  او اضافه كرد: ملت يمن با تمدني چند هزار س��اله، 
ملتي ايثارگرند كه در مقابل بيگانگان س��ال ها، دهه ها و قرن ها ايستادگي كردند 
و حتما تا به حال موفق شده اند ائتلاف سعودي و امارات را به شكست بكشانند؛ 
به اين علت متجاوزان به يمن، هيچ راهي ندارند جز اينكه كشوري خارجي مانند 
ايران را متهم كنند.  ولايتي گفت: البته اگر ما دس��تمان برسد كه از مردم يمن 
حمايت انساني كنيم، دريغ نخواهيم كرد اما اين اتهامات به طور غيرمستقيم انكار 

شجاعت و مقاومت ملت يمن است. 
عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام هش��دار داد: با اين ادعاها مش��كلي از 
امريكا، عربستان س��عودي و امارات رفع نخواهد ش��د و اگر عربستان و امارات به 
سياس��ت غيرمعقولش��ان ادامه دهند، يمن به باتلاقي مانن��د ويتنام براي امريكا 
تبدي��ل خواهد ش��د.  او تاكيد كرد: به ه��ر حال عليه جمهوري اس��لامي ايران 
نمي توانند، كاري جدي انجام دهند و ما به روش خود در حمايت از حركت هاي 
مردمي آزادي بخش و اس��لام خواهانه در منطقه ادامه خواهيم داد و لحظه يي در 

اين مسير ترديد نخواهيم كرد. 
س��فراي كش��ورهاي عض��و ش��وراي امني��ت ام��روز در ادامه سياس��ت هاي 
ايران هراس��انه دولت امريكا با سفر به واش��نگتن در ميهماني ناهار ترامپ حضور 
مي يابند و قرار اس��ت، نيكي هيلي نماينده امريكا در سازمان ملل آنچه به  ادعاي 
وي قطعات موش��ك هاي منتقل  شده از ايران به يمن است را به اين ديپلمات ها 

نشان دهد. 

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه 12  صفحه 3 

رييس اتاق مشترك ايران و چين اعلام كرد: بانك هاي چيني افتتاح مجدد حساب هاي 
ايرانيان را كه طي ماه هاي گذشته مسدود شده بود، از هفته گذشته آغاز كرده اند.  موضوع 
بسته شدن حساب هاي ايرانيان در چين به ابتداي سال برمي گردد كه مورد مناقشه دولت 
ايران و چين ش��د. در اين ميان بانك هاي چيني يكي از دلايل بس��ته شدن حساب ها را 
قوانين جديد مبارزه با پولشويي اعلام مي كردند. با اينحال به نظر مي آيد كه خبر خوش 
رييس اتاق مشترك ايران و چين بتواند بر تبادلات تجاري ايران اثر مثبت بگذارد.  اسدالله 
عس��گراولادي در گفت وگو با ايرنا درباره آخرين وضعيت حس��اب هاي ايرانيان در چين 
اظهار داش��ت: طي ماه هاي گذشته بانك هاي چيني حس��اب هاي آن دسته از ايرانيان را 
كه فاقد شناسه مالياتي بود، مسدود كردند.  وي علت اين اقدام را نبود شفافيت لازم در 
اين حس��اب ها دانست و گفت: بيشتر اين حس��اب ها مربوط به دانشجويان و گردشگران 
ايران��ي بود كه در كنار تحصيل يا امور تفريحي اقدام ب��ه خريد و فروش كالا مي كردند.  
عسگراولادي تاكيد كرد: البته در اين ميان حساب برخي از تجار و شركت هاي ايراني نيز 
بسته شد اما اكنون بانك هاي چيني پس از اتمام بررسي ها، گشايش مجدد حساب هاي 
حقيقي و حقوقي ايرانياني كه داراي شناسه مالياتي بوده و به اشتباه بسته شده بود را آغاز 
كرده اند.  وي گفت: اين اقدام از هفته گذشته در بانك هاي چين آغاز شده و قرار است طي 
دو هفته تمامي اين حساب ها بازگشايي شود.  عسگراولادي تاكيد كرد كه طبق مقررات 
چين، دانشجويان و گردشگران ايراني براي داشتن مراودات مالي و تجاري بايد مجوزهاي 
لازم را از اين كشور اخذ كنند تا حساب هاي آنها بسته نشود.  رييس اتاق مشترك ايران 
و چين درباره برخي گمانه زني ها مبني بر خريد سهام بانك هاي چيني توسط ايرانيان نيز 
گفت: اين موضوع را من چند س��ال پيش با بانك مركزي در ميان گذاشتم تا مجوز اين 
بانك را براي س��رمايه گذاران اخذ كنم ك��ه همان زمان نيز بانك مركزي موافقت نكرد و 

موضوع مسكوت ماند.  
وي افزود: خريد س��هام بانك هاي چيني به اين راحتي نيس��ت و شايد بتوان حداكثر 

10درصد سهام آنها را آن هم از طريق بورس خريد. 

12ميلي��ارد دلار براي 12 پروژه ملي 
كشور در آس��تانه نهايي شدن است. به 
اعتقاد معاون اول رييس جمهوري فراهم 
ش��دن اين 12ميلي��ارد دلار در واقع از 
دس��تاوردهاي برجام اس��ت. وي گفت: 
برجام دس��تاوردهاي متعددي داش��ته 
كه لازم اس��ت به نح��و مطلوب به مردم 

اطلاع رساني شود. 
ب��ه گ��زارش پاي��گاه اطلاع رس��اني 
مع��اون اول رييس جمه��وري، اس��حاق 
جلس��ه  در  دوش��نبه  روز  جهانگي��ري 
بررس��ي موانع و مش��كلات اس��تفاده از 
منابع مالي خارج��ي در پروژه هاي مهم 
با اش��اره به گزارش نماينده وزارت امور 
اقتص��ادي و دارايي و ريي��س كل بانك 
مرك��زي از آخري��ن وضعي��ت طرح ها و 
پروژه هاي معرفي ش��ده براي اس��تفاده 
از فاينانس اف��زود: كميته يا كارگروهي 
براي تعيين طرح هاي اولويت دار تشكيل 
ش��ود و طرح ها و پروژه هايي كه قابليت 
و صلاحي��ت اس��تفاده از مناب��ع مال��ي 
خارج��ي دارند را مش��خص كنند.  وي 
از وزير امور اقتص��ادي و دارايي، رييس 
سازمان برنامه و بودجه، رييس كل بانك 
مرك��زي و معاون هماهنگ��ي و نظارت 
خود خواست دستورالعمل و آيين نامه يي 
براي نحوه استفاده از منابع مالي خارجي 

براي طرح ه��اي اولويت دار تهيه ش��ود.  
جهانگيري با ي��ادآوري اينكه پروژه هاي 
مه��م ب��ا اس��تفاده از 17ميلي��ارد دلار 
فاينانس از طريق چين در كشور در حال 
اجرا است، افزود: علاوه براين، در حدود 
30ميليارد دلار ديگر موافقتنامه استفاده 
از منابع مال��ي خارجي از طريق چين و 
برخي كشورهاي اروپايي به امضا رسيده 
كه از اين ميزان، تاكنون 12ميليارد دلار 
نهايي ش��ده و به زودي وارد مرحله اجرا 
و گش��ايش ال سي خواهد ش��د كه اين 
دستاوردها بخشي از دستاوردهاي برجام 
اس��ت.  مع��اون اول رييس جمهوري با 
اشاره به دستورالعمل و ساز وكار تعيين 
ش��ده براي اس��تفاده بخش خصوصي و 
بخش دولت��ي از منابع مال��ي خارجي، 
خاطرنش��ان كرد: البته سهمي از منابع 
مالي خارج��ي به طرح ه��ا و پروژه هاي 
مهم زيربنايي كش��ور كه توسط سازمان 
برنامه و بودجه اولويت گذاري شده، تعلق 
خواه��د گرفت كه تضمي��ن بازپرداخت 
آن برعه��ده دولت خواهد ب��ود.  در اين 
جلس��ه كه وزيران نفت، راه وشهرسازي، 
امور اقتصادي و دارايي، نيرو، بهداش��ت، 
درم��ان و آموزش پزش��كي، رييس كل 
بان��ك مرك��زي و مديرعام��ل ش��ركت 
راه آه��ن جمهوري اس��لامي اي��ران نيز 

حضور داش��تند، محم��د خزاعي رييس 
كل سازمان سرمايه گذاري و كمك هاي 
اقتصادي و فني ايران گزارشي از آخرين 
وضعي��ت طرح هاي معرفي ش��ده براي 
اس��تفاده از فاينانس ارائه كرد و به بيان 
توضيحات��ي در خصوص روند انجام امور 

اداري و تجاري اين طرح ها پرداخت. 
29ميلي��ارد  از  بي��ش  اف��زود:  وي 
دلار موافقتنام��ه اس��تفاده از فاينانس با 
طرف هاي خارجي به امضا رسيده كه از 
اي��ن ميزان 12ميليارد دلار در حال طي 
كردن مراحل نهايي هس��تند و به زودي 

وارد مرحله اجرا خواهند شد. 
براس��اس اي��ن گ��زارش برقي كردن 
راه آهن تهران-مشهد، برقي كردن راه آهن 
نيروگاه  اح��داث  گرمس��ار-اينچه برون، 
هرم��زگان، ف��ولاد گل گهر، كاغذ س��بز 
بركت،  بيمارس��تان سلامت  خوزستان، 
نيروگاه ه��اي س��يكل تركيب��ي زنجان، 
لام��رد و آب��ادان، پالايش��گاه جاس��ك، 
ف��از دوم پالايش��گاه آب��ادان و اح��داث 
بيمارس��تان 200 تختخواب��ي درم��ان 
س��رطان در كرج پروژه هايي هستند كه 
قرار است از 12ميليارد دلار منابع مالي 

خارجي استفاده كنند. 
در اي��ن نشس��ت بيژن زنگن��ه وزير 
نف��ت نيز گزارش��ي از اقدام��ات صورت 

گرفت��ه توس��ط اي��ن وزارتخان��ه براي 
و  نف��ت  بخ��ش  پروژه ه��اي  اج��راي 
پتروش��يمي از طريق فاينانس ارائه كرد 
و گف��ت: پروژه هايي ك��ه در بخش نفت 
و پتروش��يمي از فاينانس استفاده شده 
است حدود 42ميليارد دلار است كه اين 

رقم غير از بخش بالادستي نفت است. 
س��عيد محمدزاده مديرعامل شركت 
راه آه��ن جمهوري اس��لامي اي��ران هم 
گزارش��ي از خري��د 2000 واگ��ن باري 
از طري��ق فاينان��س و اقدام��ات انج��ام 
ش��ده براي خري��د 6000 واگ��ن ديگر 
از طري��ق مناب��ع مال��ي خارج��ي ارائه 
ك��رد و افزود: اقدام��ات لازم براي خريد 
6000 واگ��ن جدي��د ص��ورت گرفته و 
درحال پيگيري اس��ت.  در اين جلس��ه 
موانع و مشكلات اس��تفاده از تسهيلات 
مال��ي خارجي )فاينان��س( مورد بحث و 
بررس��ي قرار گرفت و پيشنهاداتي براي 
نحوه اولويت بن��دي طرح ها و پروژه هاي 
متقاضي استفاده از فاينانس مطرح شد. 
در پاي��ان اي��ن جلس��ه مق��رر ش��د 
كارگروه��ي متش��كل از دس��تگاه هاي 
ذي رب��ط آيين نام��ه نح��وه اس��تفاده از 
فاينانس ب��راي طرح ه��اي اولويت دار را 
مورد بررسي قرار دهند و نتايج آن را در 

جلسه آتي ارائه كنند. 

خبر سرمقاله

منازعه بر سر هيچ

 مجلس ش��وراي اس��لامي هفته گذش��ته لايح��ه الحاق دول��ت ايران به 
كنوانس��يون س��ازمان ملل متحد براي مبارزه با جرايم سازمان يافته فراملي 
)پالرمو( را به تصويب رس��اند. تصويب اين لايح��ه چنانكه گمان مي رفت، با 

مخالفت هاي زيادي روبه رو شد. 
بعض��ي آن را »حراج امني��ت ملي« خواندند و برخ��ي ديگر »حمايت از 
داعش« . اما آنچه از ديد منتقدان مغفول ماند، جدا از موضوع كنوانس��يون و 

نگاه دولت، جايگاه منطقه يي و جهاني ايران است. 
كنوانسيون سازمان ملل متحد براي مبارزه با جرايم سازمان يافته فراملي 
در سال 2000 مورد پذيرش مجمع عمومي سازمان ملل قرار گرفت و 184 
كش��ور عضو س��ازمان ملل به اضافه جزاير خودمختار و نيز دولت فلس��طين 
ب��ه آن ملح��ق ش��ده و در اين ميان فقط 9 كش��ور به عضويت رس��مي آن 
درنيامده اند كه ش��امل بوتان، جمهوري كنگو، اي��ران، پالائو،  گينه نو، جزاير 
سليمان، سومالي، س��ودان جنوبي و تووالو مي شوند. البته ايران و جمهوري 
كنگو اين كنوانسيون را امضا كرده ولي تصويب نهايي نكرده اند كه با مصوبه 

هفته گذشته مجلس شوراي اسلامي، احتمال نافذ شدن آن مي رود. 
 آنگونه كه در مقدمه كنوانس��يون پالرمو آمده اس��ت: 1( اين كنوانسيون 
براي پيش��گيري از تحقيقات و تعقيب جرايمي به كار خواهد رف�ت كه جرم 
مورد نظر ماهيت فراملي داشته و به يك گروه مجرمانه سازمان يافته مربوط 
باش��د، مگر آنكه در اين كنوانس��يون طور ديگري ذكر ش��ده باشد؛ براساس 
ماده 2( جرم در صورتي ماهيت فراملي خواهد داش��ت كه: الف( در بيش از 
يك كشور اتفاق افتاده باشد؛ ب( در يك كشور اتفاق افتاده باشد ولي بخش 
مهمي از مقدمات، برنامه ريزي، ه�دايت ي�ا كنترل آن در كشور ديگري انجام 
ش��ود؛ ج( در يك كش��ور اتفاق افتاده اما يك گروه مجرمانه سازمان يافته در 
آن دخي�ل ب�وده باش��د كه در بيش از يك كش��ور به فعاليت هاي مجرمانه 
مش��غول است؛ د( در يك كشور اتفاق افتاده باشد ولي در كشور ديگري آثار 

قابل ملاحظه يي داشته باشد. 
همچنين كنوانس��يون عمدتا بر س��ه محور متمركز اس��ت: نخست آنكه 
دولت ه��ا مانع قاچاق انس��ان به وي��ژه زنان و ك��ودكان ش��وند، ديگر آنكه 
دولت ها عليه قاچاق پناهجويان از زمين، هوا و دريا عمل كنند و سوم اينكه 

كنوانسيون عليه توليد غيرقانوني و قاچاق سلاح هاي جنگي است. 
كنوانس��يون پالرمو پيش از سلسله حملات انتحاري 11 سپتامبر تدوين 
ش��ده بود اما در س��ال 2003 و دو س��ال پس از وقايع 11 سپتامبر به علت 
اولا گس��تردگي حمله و ثانيا تدارك اين حمله از كش��ور ديگر )افغانس��تان 
زمان طالبان( س��ريعا اجرايي ش��د. در عمل نيز اجرايي ش��دن كنوانسيون 
نقش بس��زايي در ائتلاف كش��ورها عليه قاچاق انس��ان و حتي آثار فرهنگي 

داشته است. 
در اي��ن ح��ال، مخالفت منتق��دان اين كنوانس��يون از چن��د وجه قابل 
تام��ل اس��ت: اولا چرا ايران با دس��تان خ��ود، خويش را من��زوي كند؟! چه 
آنگه فهرس��ت كش��ورهاي غيرعضو نش��ان مي دهد در ميان آنها كه به اين 
كنوانسيون نپيوسته اند، جمهوري اسلامي تنها كشور مهم و تاثيرگذار است. 
ثانيا ايران مي تواند از اين كنوانس��يون به عنوان ابزاري جهاني براي مقابله با 
گروه هايي كه درصدد مقابله با جمهوري اس��لامي ايران هستند، بهره گيرد. 
ثالثا )همان گونه كه در پاس��خ وزارت امور خارجه نيز آمده است( كنوانسيون 
به هيچ عنوان به جرايم تروريس��تي، تامين مالي تروريس��م و ديگر جرايم با 
ماهيت سياس��ي نمي پردازد. اين موردي اس��ت كه در معاهدات ديگر آمده 
و اكنون جاي تش��ريح آن نيس��ت، پس چرا اين موض��وع را به حوزه يي كه 
جزو سياس��ت هاي حاكميتي كش��ور است، تس��ري دهيم و آخر آنكه طبق 
كنوانس��يون هر كش��وري حق ش��رط يا تحفظ )تحديد تعهد( دارد و دولت 
ايران نيز در لايحه الحاق، در قالب ارائه حق تحفظ، تصريح كرده اجراي اين 
كنوانسيون خدش��ه يي بر حق مشروع و پذيرفته شده ملت هاي تحت سلطه 
اس��تعمار و اش��غال خارجي براي مبارزه با تجاوز و اش��غالگري و حق تعيين 

سرنوشت وارد نخواهد كرد. 
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تركمنستان بابت پول گاز سال هاي 86 و 87 از ايران 1.5 ميليارد دلار طلب كرده است 

خسارات پايان  نا پذير زمستان 86
 صفحه 15 

درجلسه بررسي موانع و مشكلات استفاده از فاينانس تصويب شد

 نهايي شدن 12ميليارد دلار 
قرارداد براي 12 پروژه ملي

 همين صفحه 

جهان

 روزهاي پرهياهو 
پيش روي بازارها

7

 رييس اتاق مشترك ايران و چين خبر داد

چين حساب هاي مسدود شده ايرانيان را باز كرد

نهايي شدن 12ميليارد دلار قرارداد فاينانس براي 12 پروژه ملي
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 مجل��س ش��وراي اس��لامي هفته گذش��ته لايحه 
الحاق دولت ايران به كنوانس��يون س��ازمان ملل متحد 
براي مبارزه با جرايم س��ازمان يافته فراملي )پالرمو( را 
به تصويب رس��اند. تصويب اين لايح��ه چنانكه گمان 
مي رفت، با مخالفت هاي زيادي روبه رو ش��د. بعضي آن 
را »حراج امنيت ملي« خواندند و برخي ديگر »حمايت 
از داع��ش« . اما آنچه از ديد منتقدان مغفول ماند، جدا 
از موضوع كنوانسيون و نگاه دولت، جايگاه منطقه يي و 
جهاني ايران است. كنوانسيون سازمان ملل متحد براي 
مبارزه با جرايم س��ازمان يافته فراملي در س��ال 2000 
مورد پذيرش مجمع عمومي سازمان ملل قرار گرفت و 
184 كشور عضو سازمان ملل به اضافه جزاير خودمختار 
و نيز دولت فلس��طين به آن ملحق شده و در اين ميان 

فقط 9 كشور به عضويت رسمي آن درنيامده اند...

گروه راه و شهرسازي  شهلا روشني 
گزارش تحولات بازار مسكن شهر تهران در دي ماه 
سال 1396 نشان مي دهد، متوسط قيمت خريدوفروش 
يك مترمربع زيربناي واحد مس��كوني معامله ش��ده از 
طري��ق بنگاه هاي معاملات ملكي ش��هر ته��ران 5.24 
ميليون تومان بود كه نس��بت به ماه مش��ابه سال قبل 
16.7 درصد افزايش نشان مي دهد. بررسي توزيع تعداد 
واحدهاي مسكوني معامله شده در شهر تهران به تفكيك 
عمر بنا در دي ماه س��ال 1396 حاكي از آن است كه از 
 مجموع 19004 واحد مسكوني معامله شده، واحدهاي تا

5 س��ال ساخت با س��هم 49.5 درصد بيشترين سهم 
را به خود اختصاص داده اند. س��هم مذكور در مقايس��ه 
با دي ماه س��ال قب��ل 4.3 واحد درص��د كاهش  يافته 
 و در مقاب��ل ب��ه س��هم واحده��اي با قدم��ت بيش از

15 سال افزوده  شده است ...

منازعه بر سر هيچ

بررسي هاي »تعادل« از تحليل هاي 
رسمي و غيررسمي بازار ملك

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحات 9 و 13  

ایران

2

دلواپسي براي »پالرمو«
همان خطي كه برجام را مي زد، FATF را ناقض 
منافع ملي نشان مي داد، امروز سراغ پيوستن ايران به 
كنوانس��يون پالرمو رفته تا تلاش دولت براي كاهش 
فشارهاي بين المللي را بي اثر كند. هفته پيش لايحه 
پيوس��تن ايران به كنوانسيون پالرمو كه از ورودش به 
پارلمان بيش از 4 سال مي گذشت، با 132 راي موافق 
در مجلس تصويب ش��د. اما اين كنوانس��يون 80راي 
مخالف هم داش��ت كه اقليتي پر سر و صدا را تشكيل 
 مي داد. اقليتي كه تصويب اين كنوانس��يون را سال ها 
ب��ه تاخير انداخته اند. از آن زمان كه دولت يازدهم در 
ماه هاي اول كارش لايحه پيوستن ايران به كنوانسيون 
پالرمو كه براساس ماهيتش به دنبال ارتقاي همكاري ها 
براي پيش��گيري مبارزه موثر با جرايم س��ازمان يافته 

فراملي است را به مجلس داد، اما نتيجه يي نگرفت. 
 كميس��يون حقوق��ي و قضاي��ي مجل��س نهم در

7 خرداد 93 با تش��كيل كارگ��روه ويژه يي مركب از 
اعضاي اين كميسيون، كارشناسان وزارت امور خارجه 
و برخي مس��وولان دولت، بررسي لايحه الحاق دولت 
جمهوري اس��لامي ايران به كنوانسيون سازمان ملل 
متحد براي مبارزه با جرايم س��ازمان يافته فراملي را 

آغاز كرد ...

 بهاره مهاجري   

 بهاره مهاجري   
معاون سردبير



 حديث مورد اش�اره رهبر معظم انقلاب در درس 
خارج فقه يك روز برفي؛فارس| رهبر معظم انقلاب در 
درس خارج فقه خود با اش��اره به روايتي از امام صادق)ع( 
فرمودن��د: همانا دعا قضاي اله��ي را بازمي گرداند و همانا 
مومن وقتي گن��اه مي كند؛ گناهش مانع رزق مي ش��ود. 
 درس خ��ارج فق��ه رهبر معظ��م انقلاب روز يك ش��نبه
8 بهم��ن ماه در حس��ينيه امام خميني)ره( برگزار ش��د. 
حجت الاسلام والمسلمين داود مهدوي زادگان، عضو هيات 
علمي پژوهشگاه علوم انساني و مطالعات فرهنگي به روايتي 
از اين جلس��ه پرداخت كه در ادامه مي آيد: برف س��نگين 
امروز باعث ش��د اف��راد كمي در درس ش��ركت كنند. به 
همين خاطر در صف سوم چهارم نشستم. آرامش عجيبي 
در س��يماي ايشان به چش��م مي خورد. يكي گفت: آقا! به 
خاطر برف، كم آمدند. تبس��مي كرد و ش��روع به خواندن 
روايت از امالي شيخ طوسي)ص 135( كرد. روايت از امام 
صادق)ع( درباره تاثير دعا در تغيير امر مقضي بود. فرمودند: 
قضا، تقدير را حتميت مي دهد و دعا قضا را تغيير مي دهد. 
 نام�ه سلحش�وري ب�ه ش�وراي نگهب�ان درباره 
مصاديق رجل سياس�ي؛خانه ملت| پروانه سلحشوري 
نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه ش��وراي 
نگهبان براي تفسير مفهوم رجل سياسي فراخواني داده بود 
ولي بعد از برگزاري انتخابات رياس��ت جمهوري يك نفر از 
اعضاي شوراي نگهبان اعلام كرد كه اصلا زنان جزو رجل 
محسوب نشوند، گفت: سپس يكي ديگر از اعضاي شوراي 
نگهبان در مصاحبه يي بيان كرد كه هنوز به تفسير قطعي 
درخصوص مصاديق رجل سياس��ي نرسيده ايم و اين همه 
تعلل در تفس��ير اين مفهوم قابل درك نيست. او از ارسال 
نامه يي به ش��وراي نگهبان در اين باره خبر داد و گفت كه 
درخواس��ت برگزاري ديداري را با اعضاي شوراي نگهبان 

دهد تا درخصوص اين موضوعات جلسه يي برگزار شود. 
 تعوي�ق بازدي�د نماين�دگان از اوين؛ايلن�ا| عضو 
كميس��يون امنيت ملي مجلس با اش��اره به لغ��و بازديد 
نماين��دگان مجل��س از زندان اوين و سركش��ي به محل 
نگهداري بازداشت ش��دگان اعتراض هاي اخير اعلام كرد: 
قرار بود هماهنگي هاي لازم براي اين بازديد انجام شود كه 
همچنان منتظر اعلام نتيجه هستيم اما به احتمال زياد اين 
بازديد امروز انجام نخواهد شد. ولي الله نانواكناري در پاسخ 
به عل��ت به تعويق افتادن بازديد امروز نمايندگان از زندان 
اوي��ن افزود: ابتدا قرار بود روز يك ش��نبه اين بازديد انجام 
شود كه به دليل بارش برف شديد و انسداد راه هاي منتهي 
به زندان اوين، قرار شد كه هماهنگي هاي لازم براي انجام 
اين بازديد براي امروز انجام شود كه تاكنون خبري نشده و 

احتمالا فردا از زندان اوين بازديد خواهيم كرد. 
نماين�ده  س�خنان  ب�ه  حدادع�ادل  واكن�ش   
ايلام؛بنياد س�عدي| غلامعلي حدادع��ادل رييس بنياد 
سعدي، در پاسخ به سخنان جلال ميرزايي نماينده ايلام 
در مجلس شوراي اسلامي و ديگر نمايندگاني كه پيش از 
آن نس��بت به بودجه اين بنياد انتقاد داشتند، گفت: بنياد 
سعدي در خارج از كشور عهده دار آموزش و گسترش زبان 
فارس��ي در بيش از ۲۰۰ نقطه جهان است و جاي تاسف 
و تعج��ب دارد ك��ه نماينده يي از تريبون رس��مي، چنين 
اظهاراتي را درباره فعاليت بنياد سعدي عنوان كرده است. 
از نمايندگان محترم مجلس انتظار مي رود با شرح وظايف 
دستگاه هايي كه رديف بودجه دارند، آشنا باشند يا حداقل 
از اعضاي كميس��يون فرهنگي درباره بنياد سعدي سوال 

كنند. 
 ورود كميس�يون امنيت ملي به حادثه ناوش�كن 
دماوند؛ميزان| محمدمهدي برومندي عضو كميس��يون 
امنيت ملي مجلس درباره بررس��ي وضعيت »ناو دماوند« 
در اين كميسيون گفت: هر موضوعي كه مرتبط با مسائل 
امنيتي كشور باشد حتما در دستور كار كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس قرار خواهد گرفت و حادثه 
ناو دماوند هم بررس��ي مي ش��ود. گفتني است ناو دماوند 
متعلق به ارتش جمهوري اس��لامي ايران چندي پيش در 

درياي خزر غرق شد. 
 ان ش�اءالله محدودي�ت محصورين ت�ا عيد كمتر 
مي شود؛ايس�نا| يك عضو كميته رفع حصر فراكسيون 
امي��د مجلس با اش��اره به گش��ايش ها درم��ورد وضعيت 
محصورين، گفت كه ان شاءالله محدوديت هاي محصورين 
تا عيد كمتر خواهد شد. غلامرضا حيدري افزود: ما اميدوار 
بوده و هس��تيم كه حصر به مرور برداش��ته شود. هر چه 
به عيد نزديك تر مي ش��ويم ان شاءالله محدوديت ها كمتر 
خواهد شد به طوري كه اقوام و دوستان نزديك محصورين 
به راحت��ي بتوانند با آنه��ا ملاقات  كنند. او ب��ا بيان اينكه 
كاهش محدوديت ملاقات فرزندان ميرحس��ين موسوي و 
زهرا رهنورد را ش��نيده اس��ت، گفت: ما گشايشي در اين 
وضعيت مي بينم. ما از مدت ها پيش كه به ديدار روس��اي 
قوا و دبير شوراي عالي امنيت ملي رفتيم، اميدوار بوديم كه 
به سمت كاهش محدوديت هاي حصر پيش مي رويم البته 

بايد حوصله داشته باشيم. 
 تغيير رفت�ار امريكايي ها در خليج فارس و تنگه 
هرمز؛س�پاه نيوز| فرمانده منطق��ه پنجم نيروي دريايي 
س��پاه پاسداران انقلاب اس��لامي گفت: شاهد تغيير رفتار 
امريكايي ها در خليج فارس و تنگه هرمز و توجه بيشتر آنان 
به مقررات بين المللي در ترددها هس��تيم. سردار دريادار 
دوم پاسدار علي عظمايي در واكنش به اظهارنظر برخي از 
مقامات نظامي امريكا پيرامون تغيير رفتار شناورهاي ايراني 
در مس��يرهاي تردد بين المللي و در مواجهه با شناورهاي 
امريكاي��ي و بازتاب آن در رس��انه ها اظهار ك��رد: در ايام 
سالگرد ماجراي دستگيري تفنگداران امريكايي در خليج 
فارس كه به دليل عدم رعايت قوانين بين المللي و ورود به 
آب هاي سرزميني ما رقم خورد سپس طي فرآيندي خاص 
رها شدند شاهد ش��رارت كمتر امريكايي ها در مسيرهاي 
درياي��ي خليج ف��ارس و تنگه هرمز و ني��ز مواجهه آنها با 
ش��ناورهاي ايراني هس��تيم. او افزود: در واقع شاهد تغيير 
رفتار امريكايي ها و توجه بيشتر آنان به مقررات بين المللي 
و پرهيز از نزديك ش��دن به آب هاي س��رزمينمان در اين 
منطقه هس��تيم. عظمايي با بيان اينك��ه »نيروي دريايي 
سپاه براساس وظايف ذاتي خود با اقتدار از سيادت دريايي 
جمهوري اس��لامي اي��ران در تنگه هرم��ز و خليج فارس 
صيانت كرده و مي كند: تاكيد كرد: اجراي تمرينات منظم، 
برقراري گش��ت هاي دريايي، كنترل و رهگيري و توسعه 
اش��راف اطلاعاتي از برنامه هاي جاري ما بوده كه با اقتدار 

ادامه خواهد يافت.
 شبيه س�از جنگن�ده اف-۴ در پاي�گاه هواي�ي 
بندرعب�اس بومي شد؛تس�نيم| متخصص��ان نيروي 
هوايي ارتش موفق به بومي س��ازي ش��بيه س��از جنگنده 
اف-۴ پايگاه بندرعباس ش��دند. براس��اس اين گزارش، با 
حضور امير سرتيپ دوم خلبان سخاوت عشايري، فرمانده 
پايگاه شكاري شهيد عبدالكريمي، سيستم تصويري محلي 
شده)بومي( سيميلاتور هواپيماي اف-۴ مورد بهره برداري 
قرار گرفت. پيش از اين سيميلاتور هواپيماي اف۴- پايگاه 
شهيد عبدالكريمي، پرواز در مناطق تهران را شبيه سازي 
مي ك��رد كه با ت��لاش متخصيصان و كارشناس��ان جوان 
پايگاه اين سيس��تم محلي ش��ده و پرواز در بندرعباس را 

شبيه سازي مي كند. 

روي موج خبر

حاشيه هاي پيوستن ايران به كنوانسيون مبارزه با جرايم سازمان يافته  فراملي

دلواپسي براي »پالرمو«

رييس دستگاه قضا: 

سخنانم درباره برخورد با قضات را تحريف كردند
گروه ايران 

»برخي س��خنان اخي��ر بنده در م��ورد برخورد با 
قضات را تحريف كردند.« اين عباراتي است كه رييس 
دستگاه قضا در جلسه روز گذشته مسوولان قضايي با 
آن به تشريح صحبت هاي هفته گذشته اش مي پردازد. 
صحبت هايي كه از منظر آيت الله آملي لاريجاني طي 
هفته گذشته سوءتفاهم هايي را در افكار عمومي و در 
ميان قض��ات ايجاد كرده بود و همين برداش��ت هاي 
نادرست رييس دستگاه قضا را بر آن داشت تا تصوير 

شفاف تري از اظهاراتش را مطرح كند. 
رييس ق��وه قضاييه با بيان اينك��ه اكثريت قاطع 
قضات در دستگاه قضايي، پاكدست، شريف و متدين 
هس��تند و قاضي خاطي، يك اس��تثنا اس��ت، هجمه 
برخي صاحبان تريبون به آراي قضات، بدون اش��راف 
به محتويات پرونده ها را غيرقابل قبول دانست و گفت: 
تا زماني كه اشتباه يا تخلف يك قاضي در صدور راي 
قضايي محرز نش��ود كس��ي حق تعرض به راي او را 

ندارد. 
به گ��زارش اداره كل رواب��ط عمومي قوه قضاييه، 
آيت الله آملي لاريجاني در جلسه مسوولان عالي قضايي 
افزود: تلاش هاي زيادي در كشور صورت مي گيرد، اما 
همچنان تمام ظرفيت هاي اين انقلاب و آنچه در بطن 
مردم سالاري ديني و اختلاف آن با نظام هاي سياسي 
دنيا وجود دارد به صورت كامل آش��كار نشده و گاهي 
مي بينيم كس��اني كه خارج از اين نظام هس��تند و از 
بيرون به آن نگاه مي كنند، قضاوت شان بهتر از برخي 

افراد درون نظام اس��ت و ب��ه اهميت نظام جمهوري 
اسلامي بيشتر واقف هستند. 

آيت الله آملي لاريجاني ميزان بالاي سرمايه گذاري 
دش��من براي اقدام عليه جمهوري اسلامي را حاكي 
از ميزان اهميت اين نظام دانس��ت و تاكيد كرد: امروز 
جمهوري اس��لامي به بالاترين نقط��ه اقتدار خود در 
طول ۴۰ س��ال انقلاب رس��يده و نق��ش فزاينده آن 
در منطق��ه و حمايت از مس��تضعفان دنيا بيش از هر 
زمان ديگري آش��كار اس��ت. گرچه تلقي نظام سلطه 
از كم��ك ما به مس��تضعفان منطقه به درخواس��ت 
ملت ها و دولت هاي ش��ان، حمايت از تروريسم است، 
ول��ي افكار عمومي جهان بر حقيقت امر واقف اس��ت 
و دوگانگ��ي رفتار و نفاق در نظر و عمل كش��ور هاي 
سلطه را نمي پذيرد. اين مستكبران خود اقدام به پديد 
آوردن گروه هاي تروريستي نظير داعش مي كنند و با 
تجهيز اين گروه ها آنها را به جان مردم منطقه و جهان 
مي اندازن��د، اما كمك ايران به برادرانش در س��وريه و 

عراق را حمايت از تروريسم مي خواند. 

 هرگونه سوءاستفاده مسوولان از موقعيت 
خود به نظام ضربه مي زند

 رييس قوه قضاييه در بخش ديگري از سخنان خود
 با اش��اره به هجمه هاي اخير عليه دستگاه قضايي و 
به ويژه حمله به قضات ش��ريف اين دستگاه از طريق 
تريبون هاي مختلف، تصريح كرد: متاسفانه اين روز ها 
هر كس تريبوني در اختيار دارد و حكمي عليه خود يا 

دوستانش صادر مي شود اقدام به حمله به دستگاه قضايي 
مي كند. آيت الله آملي لاريجاني افزود: قوه قضاييه بايد 
 نقطه آخري باشد كه همه در برابر آن تسليم باشند و 
بر اين اساس تا زماني كه اشتباه يا تخلفي در راي يك 
قاضي محرز نشود كسي حق ندارد به اين راي تعرض 
كند. اين توهين ها و تخريب ها غيرقابل قبول اس��ت. 
هزاران قاضي ش��ريف، متدي��ن، اهل فضل و پرتلاش 
در س��خت ترين ش��رايط و با بالاترين حج��م كار، در 
حال خدمت رس��اني هستند، اما متاسفانه برخي همه 
اين موارد را ناديده مي گيرند و عليه قضات س��خنان 

ناصحيح به زبان مي آورند. 

 برخي سخنان اخير بنده در مورد برخورد
با قضات را تحريف كردند

رييس قوه قضاييه با اش��اره به سخنان اخير خود 
مبني ب��ر برخورد با قض��ات خاطي ني��ز اظهار كرد: 
متاسفانه برخي اين سخنان را تحريف كردند. برخورد 
با قضات خاطي همواره مورد تاكيد بوده، اما برخي از 
س��خنان اخير بنده اين تفسير را كرده اند كه فساد در 
ميان قضات به حدي زياد اس��ت كه خود رييس قوه 
قضاييه نيز به اين امر اذعان كرده و خواستار برخورد 
ش��ده اس��ت. در حالي كه بنده بار ها گفته ام اكثريت 
قاطع قضات دستگاه قضايي افرادي پاكدست، مستقل، 
ش��جاع، متدين و اهل فضل هس��تند و قاضي خاطي 
و فاس��د در اين دستگاه يك اس��تثنا به شمار مي آيد 
كه البته يك مورد آن هم براي دس��تگاه قضايي زياد 

است؛ لذا معتقديم همه بايد نسبت به تخلفات قضايي 
حساس باشند تا هيچ موردي از تخلف و فساد، چهره 

قوه قضاييه را مشوه نكند. 
آي��ت الله آملي لاريجاني با تاكيد ب��ر دفاع تمام قد 
خود و ساير مس��وولان عالي قضايي از قضات شريف 
قوه قضاييه در برابر هجمه ها و تخريب ها، خاطرنشان 
كرد: تكليف دشمن بيروني در حمله به دستگاه قضايي 
و قضات ش��ريف آن روشن است، اما تاسف ما از افراد 
و جريان هاي داخلي است كه برخي از اين افراد حتي 
مدعي حقوقدان بودن هم هس��تند، اما مي بينيم كه 
بدون داش��تن اش��راف به محتويات پرونده يي و عدم 
تس��لط به جزئي��ات آن، وقوف به جري��ان تحقيقات 
و حتي شنيدن س��خنان اطراف دعوا صرفا با استناد 

ب��ه يك برگه و انتش��ار آن در فضاي مج��ازي، عليه 
قضات صادر كننده راي مطالبي بيان مي كنند. چنين 
رويكردي واقعا غيرقابل قبول اس��ت و به هيچ عنوان 

پذيرفته نيست. 
رييس قوه قضاييه با طرح اين س��وال كه چه بهره 
و فايده يي در تخريب قضات وجود دارد؟ تصريح كرد: 
من به قضات ش��ريف دستگاه قضايي افتخار مي كنم 
و توصيه هميش��گي من به اين عزيزان اين است كه 
هرگز از برخي سخن ها نهراسند و بدانند كه وقتي راه 
صحيح را طي مي كنند، ممكن است مورد حمله هم 
قرار بگيرند، اما خداون��د به حكم وعده خود در قرآن 
كريم از مومنان دفاع مي كند »انّ الله يدافع عن الذين 

آمنوا« و او نعم الوكيل است. 

همان خطي كه برجام را مي زد، FATF را ناقض 
منافع ملي نشان مي داد، امروز سراغ پيوستن ايران به 
كنوانس��يون پالرمو رفته تا تلاش دولت براي كاهش 
فشارهاي بين المللي را بي اثر كند. هفته پيش لايحه 
پيوس��تن ايران به كنوانسيون پالرمو كه از ورودش به 
پارلمان بيش از ۴ سال مي گذشت، با 13۲ راي موافق 
در مجلس تصويب ش��د. اما اين كنوانس��يون 8۰راي 
مخالف هم داش��ت كه اقليتي پر سر و صدا را تشكيل 
 مي داد. اقليتي كه تصويب اين كنوانس��يون را سال ها 
ب��ه تاخير انداخته اند. از آن زمان كه دولت يازدهم در 
ماه هاي اول كارش لايحه پيوستن ايران به كنوانسيون 
پالرمو كه براساس ماهيتش به دنبال ارتقاي همكاري ها 
براي پيش��گيري مبارزه موثر با جرايم سازمان يافته 

فراملي است را به مجلس داد، اما نتيجه يي نگرفت. 
 كميس��يون حقوق��ي و قضايي مجل��س نهم در

۷ خرداد ۹3 با تش��كيل كارگ��روه ويژه يي مركب از 
اعضاي اين كميسيون، كارشناسان وزارت امور خارجه 
و برخي مس��وولان دولت، بررسي لايحه الحاق دولت 
جمهوري اس��لامي ايران به كنوانسيون سازمان ملل 
متحد براي مبارزه با جرايم س��ازمان يافته فراملي را 
آغاز كرد. اما مرك��ز پژوهش هاي مجلس همان زمان 
پيشنهاد داد به خاطر حساسيت و نگراني هايي كه در 
ارتباط با پيوستن به اين كنوانسيون وجود دارد لايحه 
براي س��ه ماه مسكوت بماند تا درباره آن بررسي هاي 

بيشتري صورت بگيرد. 
درنهايت هم كميسيون حقوقي و قضايي مجلس 
نهم، اي��ن لايحه را رد كرد ت��ا كار به مجلس دهمي 
برسد كه با دولت روحاني همسويي بيشتري دارد. اين 
همسويي مجلس با دولت، لايحه را براي راي گيري به 
صح��ن علني مجلس برد و با راي اكثريت به تصويب 
رس��اند. اما اين آغاز كار ب��ود؛ چراكه پس از تصويب 
رسمي لايحه، مذاكرات غيررسمي و فشارهاي علني 

و غيرعلني مخالفان فزوني يافت. 

 ظاهر دليل مخالفت با كنوانسيون
حماي��ت ايران از حزب الله، حم��اس و حوثي هاي 
يم��ن و تروريس��تي خوان��دن اين گروه ها از س��وي 
امريكا دس��تمايه حمله به كنوانسيون بود، با اين ادعا 
كه تعه��دات بين المللي راهكار امري��كا براي كنترل 
كشورهاس��ت و كنوانس��يون پالرم��و ني��ز منجر به 

محدوديت كمك و ارتباط ايران با گروه هاي مقاومت 
منطقه مي شود. 

ادعاهايي كه وزارت ام��ور خارجه در بيانيه يي آن 
را رد كرد. دس��تگاه ديپلماسي ايران با تاكيد بر اينكه 
كنوانس��يون مقابله با جرايم س��ازمان يافته فراملي با 
عضويت 18۹ كشور از 1۹3 كشور عضو سازمان ملل 
متحد و به عنوان يكي از كنوانسيون هاي جهان شمول، 
مهم ترين س��ند بين المللي در زمينه مقابله با جرايم 
سازمان يافته فراملي اس��ت، نوشت كه هدف و دامنه 
شمول مفاد اين كنوانسيون تنها محدود به جرايم به 
قصد انتفاع مالي يا مادي اس��ت. ي��ا به عبارت ديگر، 
هدف آن مقابله با جرايم سازمان يافته فراملي ازجمله 
قاچ��اق موادمخدر، قاچاق انس��ان، قاچ��اق مهاجران 
غيرقانون��ي و قاچاق اموال و آثار فرهنگي و تاريخي و 
عوايد مالي ناش��ي از اين گونه جرايم است و ارتباطي 
با جرايم تروريس��تي، تامين مالي تروريس��م و ديگر 

جرايم با ماهيت سياسي ندارد. از اين رو »ارتباط دادن 
اين كنوانس��يون با فعاليت  نهضت هاي آزاديبخش و 

گروه هاي مقاومت بلاموضوع است.«
 به گفت��ه وزارت امور خارجه، ب��ا وجود آنكه اين 
كنوانس��يون ارتباط��ي با تروريس��م ندارد، ام��ا ايران 
در لايح��ه الحاق، در قالب ارائه حق تحفظ، ش��رط و 
ش��روطي براي پيوستن به كنوانسيون گذاشته است؛ 
اينك��ه »اجراي اين كنوانس��يون خدش��ه يي بر حق 
مشروع و پذيرفته شده ملت هاي تحت سلطه استعمار 
و اش��غال خارجي براي مبارزه با تجاوز و اشغالگري و 
حق تعيين سرنوش��ت وارد نخواهد كرد. مضافا اينكه 
تلقي تروريس��تي از فعاليت مشروع جريان هاي اصلي 
مقاوم��ت در منطقه، تلقي موردنظ��ر دولت امريكا و 
ناآگاهانه درراستاي منويات رژيم صهيونيستي بوده و 

ظلم آشكاري به آنهاست.«
 از س��وي ديگر در بس��ياري از مواد كنوانس��يون، 

اجراي تعه��دات كش��ورهاي عضو به وي��ژه تعهدات 
اساس��ي، منوط به تطابق با قوانين و مقررات داخلي 

و نظام حقوقي كشورهاي عضو است.
وزارت ام��ور خارجه در پاس��خ به ادع��اي يكي از 
نمايندگان مجلس كه پيوس��تن اين كنوانس��يون را 
ب��ه برجام و برنام��ه امريكا براي محدود س��ازي ايران 
پس از توافق هس��ته يي به وسيله معاهداتي همچون 
FATF و پالرمو نس��بت داده بود، آورد: »درخصوص 
ارتب��اط كنوانس��يون پالرمو با موضوع��ات گروه ويژه 
اق��دام مالي )فاتف(، ذكر اين نكته ضروري اس��ت كه 
جمهوري اسلامي ايران به عنوان يكي از امضا كنندگان 
كنوانسيون پالرمو، از زمان تصويب و اجراي كنوانسيون 
مذكور در سال ۲۰۰۰ ميلادي همواره به دليل منافع 
عضويت، لايح��ه الحاق به كنوانس��يون مذكور را در 

دستور كار قرار داده است.
اين در حالي اس��ت كه دور جديد تعامل رس��مي 

جمهوري اسلامي ايران با نهاد فاتف و تعهد به اجراي 
برنامه اقدام آن، عملا از ابتداي س��ال گذش��ته شروع 

شده است.«
 به اعتقاد دس��تگاه ديپلماس��ي ايران »جمهوري 
اس��لامي اي��ران در پيوس��تن به كنوانس��يون پالرمو 
داراي منافع مهمي اس��ت ازجمله اينكه عضويت در 
كنوانسيون مذكور زمينه مناسبي براي همكاري هاي 
دوجانبه و چندجانبه و منطقه يي با ديگر كش��ورهاي 
عضو در مقابله با تهديدات ناشي از جرايم سازمان يافته 
به ويژه در همكاري هاي قضايي و اس��ترداد مجرمين 
فراهم مي كن��د، باتوجه به اهمي��ت روزافزون برخي 
مصاديق جرايم سازمان يافته فراملي مانند قاچاق اموال 
و اش��ياي تاريخي براي كشورمان، جمهوري اسلامي 
ايران مي تواند با بهره گيري از ظرفيت هاي كنوانسيون، 
اقدامات قضايي خود را در سطح بين المللي ارتقا دهد.«

 موضع شوراي نگهبان
اما برخي جريان هاي سياس��ي مخالف دولت براي 
رد مصوبه مجلس درباره كنوانس��يون پالرمو به فشار 
به شوراي نگهبان متوسل شده اند. شوراي نگهباني كه 
از اظهارات س��خنگويش اين طور بر مي آيد كه اگر با 
پيوستن ايران به اين كنوانسيون كاملا موافق نباشد، 
قطعا با مخالفان آن هم نظر نيست. علي كدخدايي در 
اين باره گفته اس��ت: چهار لايحه بين المللي حقوقي 
به مجلس رفته اس��ت كه از اين مي��ان تاكنون تنها 
مصوبه كنوانس��يون پالرمو به راي گذاشته شده است. 
در اين باره، رويكردهاي متفاوتي وجود دارد؛ مقامات 
امنيتي يك نگراني هايي دارند و دوستان حقوقي نيز 
دغدغه هاي مربوط به خود را دارند و روي اين  نظرات 
بحث و بررسي صورت مي گيرد. آن طور كه كدخدايي 
گفته، قرار شده برخي اعضاي حقوقي شوراي نگهبان 
با سرپرس��تي مرك��ز پژوهش هاي مجلس ش��وراي 
اسلامي جلساتي داشته باشند و همه آثار حقوقي اين 
چهار لايحه را ازجمله الحاق ايران به كنوانسيون پالرمو 
اس��تخراج كنند و جمع بندي را به دبيرخانه ش��وراي 
عالي امنيت ملي دهند تا آنها در اين باره تصميم گيري 
كنند. س��خنگوي شوراي نگهبان تاكيد كرد كه قطعا 
اگر مصوبات به ش��وراي نگهبان واصل شود، براساس 
روي��ه جاري، آن را با موازين ش��رع و قانون اساس��ي 

تطبيق خواهد داد. 
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ي��ك نماينده مجلس اعتق��اد دارد، 
طرح تش��كيل پارلمان اصلاحات هيچ 
تضادي با شوراي عالي سياست گذاري 
ندارد و در كنار آن مي تواند ظرفيت هاي 
مردمي جبهه اصلاحات را افزايش دهد. 
جليل رحيمي جهان آبادي در گفت وگو 
با خانه ملت در خصوص طرح تش��كيل 
پارلم��ان اصلاح��ات گف��ت: جنب��ش 
اصلاحات در كشور داراي ظرفيت بسيار قدرتمندي است كه تحت 
عناويني مانند شوراي عالي سياست گذاري و احزاب ديگر در كشور 
در حال فعاليت هس��تند. طرح پارلمان اصلاحات نيز طرح خوبي 
است كه بايد مكانيس��م عضويت و فعاليت آن مشخص شود. اين 
نماينده مجلس در دوره دهم ادامه داد: جنبش اصلاحات گفتماني 
اس��ت كه ميليون ها نفر به وس��يله آن با نظام در ارتباط هستند و 
مطالبات خود را خواس��تارند. هرگون��ه ظرفيتي كه در نظام وجود 
دارد باي��د در چارچوب نظام حرك��ت كند و قدم بردارد. حذف هر 
يك از اين ظرفيت ها مي تواند به سيستم ضربه بزند و نظام مدني 
را دچ��ار اختلال كند. خانواده ي��ي را از خانواده انقلاب جدا كرده و 
فرصت هايي را براي ايجاد ارتباط بين نظام و مردم از بين مي برد كه 
براي سيستم خطرآفرين است. او تاكيد كرد: جنبش اصلاحات چه 
از طريق پارلمان اصلاحات و چه از طريق شوراي سياست گذاري و 
همچنين احزاب ديگر بايد از تمام ظرفيت ها و امكانات در جهت بالا 
بردن توان مردمي خود استفاده كند. وي اضافه كرد: با وجود اينكه 
از طرح پارلمان اصلاحات و جزئيات خود اطلاع دقيقي ندارم ولي 
از مكانيسمي كه جريان اصلاحات را پويا كرده و ارتباط جنبش با 

مردم را ارتقا ببخشد، به طور قطع مورد حمايت است. 

 تشكيل پارلمان اصلاحات تضادي با
شوراي عالي سياست گذاري ندارد

امي��د مجلس  رييس فراكس��يون 
شوراي اسلامي از برنامه اين فراكسيون 
براي آينده رونمايي كرد؛ هرچند توضيح 
كاملي درباره آن نداد. محمدرضا عارف 
در گفت وگو با جماران گفت:  مردم عزيز 
كش��ورمان و به خصوص م��ردم عزيز 
تهران كه به شكل 1۰۰درصد از ليست 
امي��د حمايت كردن��د، انتظار عملكرد 
قوي دارند. ما برنامه »برجا« را داريم كه به آن متعهد هس��تيم و 
ان شاء الله در زمان مناسب عملكرد فراكسيون را اعلام خواهيم كرد. 
علاوه بر اين من مي توانم به شما بگويم، فراكسيون اميد بر اساس 
شرايط زماني، عملكرد خوبي داشته است. ما بنا نداريم در شرايط 
فعلي همه برنامه ها و طرح هايي كه در مجلس پيگير آن هستيم را 
بي��ان كنيم، چرا كه موضع ما تفاهمي و جلب حمايت نمايندگان 
محترم در تصويب طرح هاست. به اين معنا كه نمي خواهيم اعلام 
كنيم طرحي كه اعضاي فراكسيون اميد آن را طراحي كرده اند تا 
پايان اميدي باقي خواه��د ماند. براي تصويب طرح ها نياز به راي 
ساير نمايندگان محترم مجلس داريم. او افزود: بحث گفت وگوي 
ملي كه از مهرماه سال گذشته توسط فراكسيون اميد مطرح شد، 
در واقع به نوعي رويكرد ائتلافي، ملي و ارزش��ي است. شخصا اين 
رويكرد را نه سياسي بلكه ارزشي مي دانم و پيش شرطي هم نداريم؛ 
ابتداي امر س��راغ مشتركات مي رويم و قطعا در طول مسير موارد 
اختلافي نيز مطرح مي شود كه به آنها نيز مي توانيم بپردازيم. البته 
امروز در اين مورد ناراضي نيستيم اما انتظار داشتيم جريان رقيب 
گرم تر از آن اس��تقبال مي كرد، ما انتظار داش��تيم دست ما را به 

گرمي بفشارند تا امور را با هم به خوبي پيش ببريم. 

 »برجا« برنامه فراكسيون اميد
براي آينده

رييس س��ازمان بازرسي كل كشور 
گفت: مس��كن مه��ر در كرمانش��اه و 
همچنين خاك و مصالح به كار رفته در 
ساختمان هاي اين استان پس از زلزله 

مورد بررسي آزمايشگاهي قرار گرفت. 
قاض��ي ناصرس��راج در گفت وگو با 
ف��ارس در خصوص آخري��ن وضعيت 
بررسي زلزله كرمانشاه از سوي سازمان 
بازرسي كل  كشور گفت: ما يك گزارش كلي را حدود 15۰صفحه 
به س��ران قوا تقديم كردي��م و در اين گزارش علت يابي كرديم كه 
در چه محورهايي مش��كل وجود داشته و در كدام قسمت ها بايد 
اقدامات لازم صورت گيرد تا اگر حادثه مش��ابه يي در آينده اتفاق 
افتاد، بتوانيم از خس��ارات جاني و مالي پيشگيري كنيم. او افزود: 
ما در بررسي هاي خود بسيار جزيي و تخصصي تمام مصالح و مواد 
به كار رفته در س��اختمان ها را مورد آزمايش ق��رار داديم و حتي 
مقايسه كرديم آهن هايي كه از اصفهان آورده شده بود با آهن هاي 
خوزستان چه تفاوتي داش��ت، حتي نحوه جوشكاري ميل گردها، 
فوندانسيون و خاك زمين مورد بررسي تخصصي قرار گرفت. او در 
پاسخ به اين سوال كه آيا مقصر يا مقصراني در اين زمينه شناسايي 
ش��ده اند، گفت: در رابطه با تقصير، مورد به مورد بررسي مي كنيم 
و همچنان در حال پيگيري هس��تيم كه اگر فرد يا افرادي مقصر 
شناخته شوند، علاوه بر تذكر به آنها اسامي را به مراجع ذي صلاح 
اعلام مي كنيم. س��راج تصريح كرد: حتي پيرامون مسكن مهر هم 
صحبت هايي ش��ده بود كه ما آن را هم مورد بررس��ي قرار داديم، 
چراكه در ميان اين خانه ها به طور كامل برخي نصفه نيمه تخريب 

شده بود اما برخي خانه ها به هيچ عنوان خراب نشده بود. 

 مسكن مهر
زير ذره بين سازمان بازرسي

  وزير كشور معاونان هماهنگي امور 
اقتصادي و توسعه منابع استانداري هاي 
آذربايجان غربي، يزد و همچنين معاون 
ام��ور عمران��ي اس��تانداري كرمان را 
منصوب كرد. به گ��زارش »تعادل« و 
به نقل از روابط عمومي وزارت كش��ور 
با حكم عبدالرضا رحماني فضلي، رضا 
حسيني به س��مت معاون هماهنگي 
امور اقتصادي و توسعه منابع استانداري آذربايجان غربي منصوب 
ش��د.در حكم وزير كش��ور خطاب به رضا حس��يني آمده است: 
اميد اس��ت، ضمن تلاش در جهت ايج��اد هماهنگي و تعامل با 
كليه نهادها، س��ازمان ها و دستگاه هاي كشوري و لشكري استان 
و بهره گيري از اس��تعدادها و توانمندي نيروهاي لايق، دلس��وز و 
كارآمد در پيش��برد اهداف و سياس��ت هاي دولت تدبير و اميد و 
وزارت متبوع و نيز خدمت رس��اني هر چه بيشتر به مردم شريف 
اس��تان موفق باش��يد. رحماني فضلي همچنين در حكم ديگري 
خطاب به علي زيني وند آورده است: بنا به پيشنهاد استاندار يزد و 
با توجه به تاييد معاونان توسعه مديريت و منابع و هماهنگي امور 
اقتصادي و توسعه منطقه يي وزارت كشور به موجب اين حكم به 
سمت معاون هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منابع استانداري 
يزد منصوب مي شويد. وزير كشور همچنين در حكم انتصاب سيد 
مصطفي آيت اللهي موس��وي معاون استاندار كرمان تصريح كرده 
اس��ت: ايجاد هماهنگي در زمينه ه��اي فني و عمراني، نظارت بر 
تهيه و تصويب طرح هاي توس��عه و عمران ش��هري و روستايي، 
تش��خيص نيازمندي هاي عمراني و تعيي��ن اولويت ها، نظارت بر 

اجراي طرح هاي عمراني دستگاه هاي استاني و... اهتمام كنيد. 

انتصاب معاونان استانداري هاي 
آذربايجان غربي، يزد و كرمان
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3 كلان
   اخذ ماليات از عيدي كارگران 

عضو هيات مديره شوراهاي اسلللامي كار كشور با اعلام اين 
خبر كلله عيدي پايان سللال كارگران مشللمول ماليات خواهد 
بود، گفت: سللنوات كارگري به دليل ذخيره سابقه كار كارگران 
جزو درآمدهاي مالياتي محاسللبه نمي شود.  علي خدايي، عضو 
هيات مديره شوراهاي اسلامي كار كشور در گفت وگو با فارس با 
اشاره به اينكه ماليات دريافتي دولت از حقوق كارگران مشمول 
سنوات نمي شود، گفت: سنوات كارگري به دليل آنكه جزو ذخيره 
آنان در طول سللال هاي كاري حسللاب مي شود جزو درآمدهاي 
مالياتي نيسللت.  وي افزود: پيش از اين سللنوات كارگري جزو 
ماليللات بود اما با مصوبه يي مبني بر اينكه كارگر چه در صورت 
تمديد قرارداد و چه فسللخ قرارداد با كارفرما توافق كند مشمول 
ماليات نخواهد بود.  خدايي درباره عيدي پايان سال كارگران نيز 
گفت: عيدي كارگران جزو درآمدهاي يك سال محسوب شده و 

مشمول ماليات خواهد بود. 

   كاهش سقف اوراق 
مشاركت بودجه 97

سخنگوي كميسلليون تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال 
۹۷ از مصوبه اين كميسيون براي كاهش سقف ۲۰هزارميليارد 
تومانللي اوراق مشللاركت خبللر داد.  علي اصغر يوسللف نژاد در 
گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: كميسيون تلفيق سقف انتشار اوراق 
مشللاركت دولت را ۳8/5هزارميليارد تومان تعيين كرد درحالي 
كه پيش از اين كميسلليون تلفيق 5۰ هزارميليارد تومان به اين 
منظور پيش بيني كرده بود.  وي يادآور شللد: همچنين سللقف 
اوراق مشللاركت شللهرداري ها و شركت هاي وابسللته به دولت 
هم ۲۱هزارميليارد تعيين شللد اين رقم نيز در مصوبه پيشللين 
كميسلليون ۳۰هزارميليارد تومللان بود بنابرايللن طبق مصوبه 
كميسلليون تلفيق تا الان حدود ۲۰هزارميليللارد كاهش اوراق 
مشاركت را داشللتيم.  كليات لايحه بودجه كل كشور سال ۹۷ 
در جلسه علني روز يك شنبه مجلس با ۱۲۰راي مخالف رد شد 
بنابراين لايحه بوجه مجددا به كميسيون تلفيق بازگشت تا ظرف 

۷۲ساعت اصلاحات لازم را در آن اعمال كند. 

   تسهيلات صادراتي 
جديد گمرك

گمرك ايران تسللهيلات جديدي را با حذف ورود حامل هاي 
كالاهاي صادراتي به گمركات در مسير سبز و زرد ايجاد كرد.  به 
گزارش ايبنا به كمك قابليت هاي سامانه جامع گمركي و پنجره 
واحللد تجارت فرامرزي و كنترل كامل تمامللي كالا ها از طريق 
اين سللامانه ها در صورتي كه مسللير اظهارنامه صادراتي كنترل 
سيستمي سطح يك)سبز( تعيين شود، نيازي به ورود حامل ها 
به داخل گمرك مبدأ صادرات)به اسللتثناي اظهارنامه هايي كه 
گمرك مبدا و مرز خروج يكسللان باشد( و توزين و الصاق پلمب 
در گمرك مبدا)داخلي( نيست.  براساس اين گزارش در مرحله 
ابتدايي، صاحب كالا يا اظهار كننده در كارتابل مربوطه در پنجره 
واحد تجارت فرامرزي نسبت به ثبت صدور مجوز بارگيري، ثبت 
اطلاعات حامل، ثبت توزين، ثبت بيجك، مراحل درب خروج و 

بيجك بين اقدام مي كند. 

كلان

رييس كميسيون اقتصادي دلايل رد كليات بودجه را تشريح كرد

ناهمخواني بودجه با ابرچالش هاي اقتصادي
 گروه اقتصاد كلان|

 رد كليات لايحلله بودجه در مجلس در حالي 
دولت را در بهت و حيرت فرو برد كه پيش از اين 
واكنش هاي متعددي نسللبت به تغييراتي كه در 
لايحه ايجاد شللد، چه در سطح نمايندگان و چه 
در سللطح كارشناسان مشللهود بود. اما رد كليات 
بودجه در مجلس نشان داد گرچه دولت ديگر فشار 
 انتخاباتي و تلاش بللراي حفظ محبوبيت خود را 
بللر دوش ندارد، اما مجلس با رويكردي كه دولت 
در لايحه بودجه ۹۷ در پيش گرفته است، موافق 

نيست. 
روز يك شللنبه نخسللتين روزي بود كه لايحه 
بودجه پس از گذر از كميسلليون تلفيق در صحن 
علنللي مجلس مورد بررسللي قللرار مي گرفت اما 
اصلاحللات كميسلليون تلفيق هم نتوانسللته بود 
»اصلاحات مالي« كلله دولت در پيش گرفته بود 
را اصلللاح كنللد. نكته جالب توجه اين اسللت كه 
بررسي لايحه بودجه در كميسيون تلفيق پس از 
ناآرامي ها صورت گرفت و احتمالا بر اين اسللاس، 
كميسلليون تلفيللق هم با حساسلليت بيشللتري 
لايحه را بررسللي كرده است. به گفته محمدرضا 
پورابراهيمللي، لايحلله بودجلله بللا ابرچالش هاي 
اقتصللادي همخواني نداشللت و يكي از مهم ترين 
اسللتدلال هاي نمايندگان براي رد كليات بودجه 
هم اين بود كه در متن دولت و مصوبه كميسيون 
تلفيق به بخش زيللادي از ابرچالش هايي كه بايد 

نسبت به آن اقدام شود، پرداخته نشده است. 

 بي توجهي به دغدغه هاي مردم
از نكاتللي كه باعث عللدم مطلوبيت اين لايحه 
از ديد نمايندگان شللد، مواردي بود كه مي تواند 

معيشت مردم را تحت تاثير قرار دهد. 
در اين خصوص، حذف يارانه ها كه قرار بود به 
صورت گسللترده براي نخستين بار در سال آينده 
صورت گيللرد، به دليل سللازوكار مبهم در اجرا و 
هزينه كللرد منابع مورد مخالفت جدي نمايندگان 
قللرار گرفللت. از مللوارد ديگري كلله محمدرضا 
پورابراهيمي هم به آن اشاره كرده و يكي از دلايل 
اصلي مخالفت با لايحه بودجه دانسللته، مخالفت 
با افزايش قيمت حامل هاي انرژي به هر صورت و 
حتي پلكاني و همچنين غيرقابل اتكا بودن منابع 
جايگزين پيشللنهادي از سللوي كميسيون تلفيق 

است. 
پورابراهيمللي در گفت وگللو با ايسللنا، با بيان 

اينكه انتقادات و مباحث جدي در رابطه با بودجه 
۹۷ وجود داشللت، عنوان كرد: انتظار بود بتوانيم 
در لايحه بودجلله، هم متني كه دولت داده و هم 
اصلاحاتي كه در كميسيون تلفيق انجام شده بود، 
رويكرد حل مشكلات اساسللي و محوري جامعه 
و نظام اجرايي كشللور همخواني داشته باشد؛ اما 
خيلي ها معتقد بودند براي موضوعات اساسللي در 
بودجه راهكار مناسبي ديده نشده و دغدغه مردم 

به قوت خود باقي است. 
به گفته رييس كميسلليون اقتصادي مجلس، 
يكللي از چالشللي ترين بحث هاي لايحلله بودجه 
سللال ۹۷، افزايش قيمت حامل هللاي انرژي بود 
كه كميسلليون تلفيللق با هر نللوع افزايش حتي 
پلكانللي مخالفت كرد و جايگزين آن چندان قابل 
اتللكا نبود. يللك بخش اين جايگزيللن به موضوع 

كمك هاي فني و اعتباري برمي  گشت.
استنباط اين بود ۲۰درصد از اعتبارات عمراني 
زده مي شللود؛ اين در حالي اسللت كلله اعتبارات 
عمراني در حال حاضر هم با مشكل مواجه است. 

 فشار به صندوق توسعه و بانك ها
يكي ديگر از مواردي كه به گفته پورابراهيمي، 
اقبال بللد را براي لايحه بودجلله در مجلس رقم 
زد، مساله برداشت از صندوق توسعه ملي بود كه 
به گفته وي، با اعللداد و ارقامي كه درنظر گرفته 
شده بود، تكاليف بودجه فشار سنگيني به بانك ها 
مي آورد. از سوي ديگر، برداشت از صندوق توسعه 
ملي شللرايط خاص خود را دارد و با اعداد درنظر 
گرفتلله شللده، ديگر عللددي نمي ماند كلله براي 

پروژه هاي بخش خصوصي اختصاص يابد. 
استاني شدن بودجه آموزش و پرورش و بنياد 
شهيد از ديگري مواردي بود كه رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس به آن اشاره كرد و گفت: بيش از 
۷۰درصد از اعتبارات بخش جاري كشللور مربوط 
به دو نهاد آموزش و پرورش و بنياد شللهيد است. 
در لايحه بودجه ۹۷، استاني شدن بودجه اين دو 
نهاد درنظر گرفته شللده بود كه هرگونه تاخير در 
پرداخت يا عدم پرداخت، فشللارهاي سنگيني به 
استان وارد مي شد. دغدغه نمايندگان مجلس اين 

بود كه به جاي افزايش سهم بودجه جاري، سهم 
بودجه عمراني را به استان ها بدهند. 

 نماينده كرمان و راور در مجلس شوراي اسلامي
 با اشاره به اينكه يكي از دغدغه هاي نمايندگان 
مللردم در خانلله ملت، بازنشسللتگان كشللور با 
جمعيت گسللترده و مشللكلات متعدد هستند، 
ادامه داد: مشللكلات مربوط به نظام بانكي كشور 
يكللي ديگر از دغدغه هاسللت و بايد براي تقويت 
ايللن نظللام و برون رفللت از وضعيللت كنوني در 
بودجلله مللوارد مهم و اساسللي در لايحه بودجه 
ديده مي شد، در حالي كه بودجه به شكل خاص 
در اين حوزه و موضوعاتي شبيه اين ورود نكرده 

است. 
به گفته پورابراهيمي، در هر سلله فراكسلليون 
ولايي، مسللتقلان و اميد هم مخالف جدي و هم 
موافق جدي و تركيبي از نظرات در زمينه بودجه 
وجود داشللت. كليات بودجه عملللا با راي منفي 
قاطع رو به رو شد و نشان داد كه انتقادات جدي 

به آن وارد است. 

 جلوگيري از افزايش قيمت سوخت
اشتباه فاحش دولت

از ديگللر اظهارنظرهاي جالب توجلله در رابطه 
با رد كليات بودجه در مجلس از سللوي غلامرضا 
تاجگردون رييس كميسيون تلفيق بودجه، مطرح 
شللد كه كلام صادقانه تري را در رابطه با دلايل رد 
كليات لايحه بودجه در پيش گرفت. تاجگردون از 
ملاحظات نمايندگان بللراي جلوگيري از افزايش 
قيمت ها به دليللل برگزاري انتخابللات مجلس در 
سللال ۹۹ سخن گفت و با اشللاره به اينكه دولت 
و مجلللس براي راي گرفتللن از مردم، قيمت ها را 
افزايش نمي دادند، گفت: ممكن اسللت نمايندگان 
نيللز ملاحظاتللي را در تصويب بودجه سللال ۹8 
داشللته باشند، چون در سال ۹۹ انتخابات مجلس 
را در پيللش داريم. تاجگردون عدم افزايش قيمت 
حامل هللاي انرژي در چند سللال اخير را اشللتباه 
فاحللش دولت عنللوان كللرد و در عيللن حال به 
ملاحظات خللاص در روند بررسللي لايحه بودجه 
در كميسلليون تلفيق پرداخت و افزود: روح كلي 
لايحلله بودجه بللا روح كلي گزارش كميسلليون 
تلفيق، كمي تفاوت دارد. وي گفت: شللرايط زمان 
ارائه بودجه به مجلس با شرايط بررسي كميسيون 
تلفيق دو زمان متفاوت و شللرايط خاص داشللت 
و اين موجب شللد كه روح كلللي حاكم بر بودجه 
تفاوت نسللبتا قابل توجهي داشللته باشللد. رييس 
كميسيون تلفيق با تاكيد بر ضرورت شفاف عمل 
كردن در مورد لايحه بودجه ۹۷، افزود: كميسيون 
تلفيق در اين زمينه شفاف سللازي كرد. طي سلله 
سال گذشته، دولت جداول لايحه بودجه را پيش 
از بررسللي لايحلله بودجه  ارائه مي كرد.  چه بسللا 
اگللر جدول را با چند روز تاخيللر ارائه مي كرديم، 
كليات لايحه بودجه راي مي آورد، اما معتقدم بايد 
شفاف عمل كنيم و كميسيون تلفيق شفاف سازي 
كند.  درحالي رد كليات بودجه در مجلس شللوك 
بزرگي بلله دولت وارد كرد كه چنللد روز پيش از 
آن هللم ارائه گزارش تفريغ بودجه ۹5 در مجلس 
واكنش هللاي تندي را در دولت به همراه داشللت. 
حال اگر اين رويكرد مجلس را اقدامي پيشگيرانه 
براي جلوگيري از بي انضباطي هاي مالي در سللال 
آينده قلمداد كنيللم، مي توان رد كليات را به فال 
نيك گرفت اما اگر بار ديگر دولت از لابي گري در 
مجلس استفاده كند، نمي توان به اصلاحات مثبت 
و درخور توجه در بودجه سال آينده خوشبين بود. 
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بهبود كيفيت تسهيلات دهي 
و كاهش مطالبات معوق 

اقتص��اد در برخي بخش ها 
از رك��ود خارج ش��ده اس��ت و 
اتفاقات خوبي  منتظر  مي توان 
در عرصه اقتصادي كش��ور در 
آينده بود و در بهبود ريس��ك 
اعتباري ايران نيز مي توان موثر 

باشد. 
ريس��ك اعتب��اري برخ��ي 
تكنيك هايي دارد كه در قوانين 
و مقررات بانك مركزي و سياس��ت هاي پولي اس��ت. در 
چند سال اخير تا حدود زيادي بانك مركزي بر شناسايي 
سود بانك ها، صورت هاي مالي، افشاي اطلاعات و اجراي 
IFRS و تا حدودي عواملي كه باعث ريس��ك مي شود، 

كنترل و نظارت داشته است. 
همچني��ن بايد برخي عواملي ك��ه رعايت آنها باعث 
كاهش ريس��ك مي شود، مثل حد مجازهاي فردي، حد 
مجازات جمعي، ذي نفعان واحد و اعتبارسنجي يا نسبت 
مديريت رش��د مطالبات معوق نس��بت به مطالبات كل 
بانك ها كه روند كاهش��ي دارد و ميزان وصول مطالبات 

بانك ها و... مورد بررسي قرار گيرد. 
در برخي بخش هاي اقتصاد كشور رشد ايجاد شده و 
از ركود خارج شده ايم. مقداري هم بانك ها به دليل اينكه 
تجربه ناش��ي از عواقب و خطراتي كه توجه به مديريت 
ريس��ك يا رتبه بندي مش��تريان يا ارزيابي ريسك هاي 
مختل��ف و... را لمس كرده اند، ب��ا ارزيابي وثايق و برخي 
اقدامات لازم در كيفيت نحوه اعطاي تس��هيلات بهبود 

حاصل شده است. 
در ح��ال حاضر به دليل اينكه ايران از نظر ش��رايط 
اقتص��ادي ارتباط بين المللي خوبي ن��دارد و بانك ها نيز 
متاثر از اين ارتباط ها هس��تند، در حال حاضر دورنماي 
خوب��ي وجود ن��دارد. البته با توجه به حساس��يت هايي 
ك��ه در اين باره وج��ود دارد و همچنين اقدامات و توجه 
صورت گرفته از سوي مراجع ذي ربط، مي توانيم منتظر 
اتفاق هاي خوبي در آينده باش��يم و بهبود رتبه ريسك 
اعتب��اري مي تواند به تدريج در آينده به بهبود ش��رايط 

كمك كند. 
بر اساس اعلام سازمان بين المللي توسعه و همكاري 
اقتص��ادي )OECD(، رتبه اعتباري ايران براي دومين 
سال پياپي پس از اجراي برجام ارتقا يافت كه به معناي 
كاهش ريسك س��رمايه گذاري در ايران است. اين رتبه 
در دول��ت اصلاح��ات از ۷ به ۴ بهبود يافت��ه بود اما در 
دوران تحريم ه��ا دوباره به رتبه ۷ بازگش��ت و ايران در 
زمره پرريسك ترين كشورها قرار گرفت. با اجراي برجام 
و تلاش هاي��ي كه در كنار اجراي صحي��ح قوانين مالي 
بين المللي صورت گرفت، رتبه ايران ابتدا به ۶ و اكنون به 
۵ ارتقا يافته است و مسوولان در تلاش اند در سال جاري 

ميلادي اين رتبه را باز هم ارتقا دهند. 
بهبود يك پله يي رتبه ريس��ك اعتباري كش��ور، اثر 
مس��تقيمي بر نرخ س��ود وام هاي دريافتي از خارج دارد 
و مي تواند روند اخذ تس��هيلات، گشايش خط اعتباري، 
يوزانس )خريد اعتب��اري كالا( و فاينانس )تامين منابع 

خارجي( از ديگر كشورها را تسهيل كند. 
با اجرايي ش��دن برج��ام در دي م��اه ۱۳۹۴، جذب 
س��رمايه گذاري خارجي به منظور توس��عه اقتصادي و 
ايجاد اشتغال در دستور كار دولت قرار گرفت كه تاكنون 
توانس��ته اس��ت بيش از ۴۶ميليارد دلار از كش��ورهاي 
چين، روسيه، هند، كره جنوبي، اتريش و دانمارك براي 
پروژه هاي مختلف فاينانس جذب كند. درجه بندي رتبه 
كش��ورها در OECD از صفر تا ۷ )پايين ترين جايگاه( 
اس��ت و ايران در بهترين حالت در ده��ه ۸۰ به رتبه ۴ 

دست يافته بود. 

تاكيد بر اهميت آموزش 
سرمايه انساني در بانك شهر

معاون اداري و توس��عه منابع انس��اني بانك شهر با 
تاكيد بر اهميت تكريم ارباب رجوع در اين بانك گفت: 
بانك ش��هر به عنوان بانكي جوان طي س��ال هاي اخير 
با تاكيد بر اهميت آموزش نيروي انس��اني به مشتريان 

خدمات رساني كرده است. 
به گ��زارش مركز ارتباط��ات و روابط عمومي بانك 
شهر، حسن رس��تم پناه با بيان اينكه مهم ترين دغدغه 
مدي��ران اين بانك آم��وزش نيروي انس��اني متعهد و 
متخص��ص اس��ت، افزود: درح��ال حاض��ر دارايي هاي 
ثاب��ت به هيچ عنوان حرف اول را در آينده س��ازي يك 
سازمان اقتصادي نمي زند بلكه سرمايه هاي فكري موثر 
و نيروي كارآمد از مهم ترين اركان در پيش��برد اهداف 
يك سازمان است.  وي تصريح كرد: سازماني كه نيروي 
انساني متخصص، متعهد و خلاق نداشته باشد در آينده 

با مخاطره رو به رو خواهد شد. 
 رس��تم پناه در ادامه با اشار به برخي برنامه هاي اين 
بانك خاطرنش��ان كرد: كار پژوهش��ي با عنوان »تاثير 
سرمايه فكري بر عملكرد سازماني بانك شهر« آغاز شده 
كه اميدواريم در آينده نزديك اثرات آن را در عملكرد و 

پيشرفت كاركنان شاهد باشيم. 

ضرورت تسريع در مجوز 
بانك هاي ايراني در سوييس

رييس كل بانك مركزي در ديدار سفير سوييس در 
تهران ضمن ابراز خرس��ندي از روابط بانكي دو كشور 
خواستار همكاري بانك مركزي و نهاد نظارتي سوييس 
در سرعت بخشيدن به فرآيند صدور مجوز براي تاسيس 

شعب بانك هاي ايران در سوييس شد. 
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، در اين ديدار 
ولي الله سيف با بيان اينكه بانك هاي ايران در چارچوب 
مق��ررات بين المللي فعاليت مي كنند و گام هاي بلندي 
براي تطبيق با اس��تانداردهاي جهاني برداش��ته شده 
اس��ت، اظهار داش��ت: برنامه اصلاح ساختار بانك ها در 
دو زمينه »اس��تاندارد كردن عمليات بانكي و تطبيق با 
مقررات بين المللي« و »اصلاح استانداردهاي حسابداري 

و نظارتي« در حال انجام است. 
ريي��س كل بان��ك مرك��زي در خص��وص اصلاح 
اس��تانداردهاي حس��ابداري و نظارتي  بانك هاي ايران 
تاكيد كرد: بانك هاي ايراني تحت ارزيابي كيفيت دارايي 
هس��تند و با توجه به نتيجه بررس��ي ها براي هر بانك 

برنامه اصلاح ساختار خاص طراحي خواهد شد.

يادداشت

اخبار

400 ميليارد تومان از تعهدات بيمه توسعه باقي است

مردم نگران سرمايه گذاري در بيمه عمر نباشند
 حذف ماليات بر ارزش افزوده در بيمه درمان و شخص ثالث     ارائه برنامه بيمه زلزله در صورت عدم تصويب صندوق حوادث طبيعي

افزايش قيمت طلا، سكه، نرخ رسمي و آزاد ارز

فاصله دلار رسمي و آزاد به 901 تومان رسيد

تسويه ۲۴ساعته مبلغ پوزها به دليل رعايت مسائل امنيتي

گروه بانك و بيمه  
روز دوش��نبه ۹ بهمن ۹۶، نرخ رس��مي 2۸ ارز 
افزاي��ش و ۸ ارز كاه��ش يافته و به��اي ۳ ارز هم 
تغييري نداشت. براين اساس دلار با ۴۵ريال افزايش 
۳۶۹۰.۵تومان، يورو با 2ريال رش��د ۵22۰.۶تومان 
افزاي��ش ۴۵۸۳.۶توم��ان  ب��ا ۳۶ ري��ال  ي��ورو  و 
قيمت گ��ذاري ش��د.  به گزارش »تع��ادل« در بازار 
آزاد ارز ني��ز دلار ۳۹تومان، ي��ورو ۳۹تومان، پوند 
۳۳تومان و درهم ۳ تومان رشد قيمت داشت. دلار 
با نرخ ۴۵۹۱تومان، يورو ۵۷۵2تومان و پوند ۶۶۸۳ 
تومان معامله ش��د و در برخي س��اعات نيز دلار با 

قيم��ت ۴۶۰۰توم��ان معامله ش��د. در حال حاضر 
تفاوت دلار رس��مي و آزاد به ۹۰۱تومان رس��يده و 
از مرز ۹۰۰ تومان عبور كرده اس��ت.   همچنين در 
ب��ازار طلا، بهاي اونس در بازار جهاني طلا با ۵ دلار 
و ۸۳ سنت كاهش به ۱۳۴۴دلار و 2۱سنت رسيد 
و به دنبال رشد نرخ دلار، سكه طرح جديد با ۷هزار 
تومان افزايش يك ميليون و ۴۸۵هزار تومان و دلار 
با رش��د ۳۹ توماني ۴۵۹۱تومان به فروش رس��يد. 
س��كه طرح جديد ۷ هزار تومان، طرح قديم ۳ هزار 
تومان، نيم سكه هزار تومان، ربع سكه هزار تومان، 
سكه گرمي ۴ هزار تومان و هر گرم طلاي ۱۸ عيار 

۴۸۵ توم��ان رش��د كرد.  دلار ك��ه در هفته جاري 
اندكي متفاوت از قبل مس��ير خ��ود را پيش برده و 
تا حدي كاهشي ش��ده بود، بار ديگر به روال قبلي 
برگش��ت و تا ۴۶۰۰ تومان قيمت خورد.  تغييرات 
دوش��نبه در قيمت طلا، س��كه و ارز در ب��ازار آزاد 
بيانگر افزايش قيم��ت در اغلب آنها بوده و بازار در 
س��ير صعودي حركت كرده اس��ت.  در حوزه ارزي 
افزايش قيمت دلار و تغيير رويه نس��بت به ابتداي 
هفت��ه قابل توجه بود و اين ارز تا ۴۶۰۰ تومان هم 
قيمت خورده است. دلار از شهريورماه كه به ۴2۰۰ 
تومان رسيد تاكنون روزهاي پرنوسان و البته گراني 

را طي كرد به طوري ك��ه قيمت هايي براي آن ثبت 
شد كه در بازار آزاد ارز ايران بي سابقه بود. دلار كه 
در هفته گذش��ته به ۴۷۰۰ تومان هم رسيد بعد از 
سخنراني رييس جمهوري و وعده رسمي رييس كل 
بان��ك مركزي براي ارزاني به م��رور روند نزولي در 
پيش گرفت و تا ۴۵۵۰تومان هم عقب گرد داش��ت 
ولي براي ديروز بار ديگر گران شد و تا بيش از ۵۰ 

تومان نسبت به روز قبل افزايش قيمت دارد. 
ريي��س كل بانك مركزي روز گذش��ته بار ديگر 
اعلام ك��رده بود كه التهاب بازار ارز در حال تعديل 
بوده و روند قيمت ه��ا نزولي پيش مي رود. در حال 
حاضر دلار مبادله يي هم كه در مدار افزايش��ي قرار 
دارد ت��ا ۳۷۰۰ تومان پي��ش رفته و اختلاف قيمت 
بي��ن دو نرخ ب��الاي ۸۵۰تومان اس��ت. همزمان با 
افزايش قيمت دلار، نرخ س��اير ارزه��اي اصلي نيز 
صع��ودي بوده و يورو تا ۵۷۵۰ و پوند ۶۶۷۰ تومان 

فروش رفته است. 

 مديرعامل شركت شاپرك با بيان اينكه تسويه 
وجوه براي دارندگان پوز در دنيا ۴۸ساعت يك بار 
اس��ت، گفت: با تصميم بانك مركزي تسويه وجوه 
هر 2۴ ساعت يك بار انجام مي شود كه اين تصميم 
به دليل بعضي مس��ائل امنيتي و سوءاستفاده هاي 

برخي  افراد اتخاذ شد. 
محس��ن قادري در گفت وگو با خبرگزاري ها با 
اشاره به كاهش دفعات تسويه وجوه در معاملات با 
كارتخوان اظهار داشت: به تازگي تسويه ها از ۷ بار 
در روز به 2۴ س��اعت يك بار تغيير كرده در حالي 

كه تسويه  در دنيا ۴۸ ساعت يك بار است. 
وي اف��زود: در ابت��دا بان��ك مرك��زي با هدف 
فرهنگ س��ازي و گس��ترش دس��تگاه هاي پ��وز و 
پرداخت ه��اي كارت��ي تع��داد دفعات تس��ويه را 

برخ��لاف رويه هاي جهاني افزاي��ش داد اما اكنون 
بايد به سمت استانداردها حركت كنيم. 

مديرعامل شركت ش��اپرك در واكنش به اين 
نكته كه برخي جايگاهداران در واكنش به تس��ويه 
2۴ ساعت يك بار فقط وجه نقد مي پذيرند، گفت: 
بعيد اس��ت اين مس��اله فراگير ش��ده باشد اما در 
صورت وجود اين پديده، جايگاهدار خودش دست 
به انتخاب زده اس��ت. جايگاهدار مي تواند، امنيت 
درآمد خود را با اس��تفاده از سيس��تم پوز تضمين 
كند اما اگر به هر دليلي به دنبال فروش بنزين به 
وسيله پول نقد باشد، خودش بايد ريسك احتمال 

سرقت را بپذيرد. 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه هدف اصلي از 
كاهش تعداد دفعات تسويه از ۷ بار در روز به يك 

بار در روز چه بوده اس��ت، اظهار داش��ت: به دليل 
بعضي مس��ائل امنيتي و سوءاس��تفاده هاي برخي  

افراد اين تصميم اتخاذ شد. 
قادري ب��ا بيان اينكه بانك مركزي و ش��ركت 
ش��اپرك هيچ نفعي از افزايش زمان تسويه به 2۴ 
س��اعت يك بار نمي برند، گفت: قطع��ا منافع اين 
روش تسويه و اس��تفاده از دستگاه هاي كارتخوان 
براي دارندگان بيشتر از روش سنتي دريافت پول 
نقد اس��ت و پس از مدتي افراد مي توانند خود را با 

روش جديد تطبيق دهند. 
وي درباره تاخير پرداخ��ت پول پمپ بنزين  ها 
از طريق شبكه شبا توس��ط بانك ها اظهار داشت: 
تاخي��ر پرداخت تس��ويه جايگاهداران ب��ه دنبال 
تصميم بانك مركزي در خصوص استاندارد سازي 

شبكه پرداخت انجام شده است. اقدام جايگاهداران 
س��وخت براي قطع پايانه هاي فروش هم به دليل 
2۴ ساعته شدن بحث تسويه است كه اين موضوع 
هم بس��تگي به تصميم خود اي��ن صنف دارد كه 
آي��ا تمايل به حركت در چارچوب اس��تانداردها و 
به طبع ايج��اد امنيت براي درآمدهاي خود دارند 

يا خير؟
مديرعامل ش��ركت ش��اپرك با بي��ان اينكه ما 
هي��چ گاه نمي تواني��م ب��ه تصمي��م جايگاهداران 
اعتراضي داش��ته باش��يم، گفت: بحث 2۴س��اعته 
ش��دن تس��ويه وجوه واريزي در ش��بكه پرداخت، 
اقدام��ي قابل تامل و ارزش��مند اس��ت كه موجب 
استانداردس��ازي اين ش��بكه و حركت به س��مت 
رويه روز دنيا در صنعت پرداخت است كه در عين 

اعتراض ها مزاياي قابل توجهي دارد. 
ق��ادري ادامه داد: اكنون در دنيا زمان تس��ويه 
۴۸ س��اعت اس��ت زيرا تس��ويه ف��وري معايب و 

زمينه يي براي سوءاستفاده داشت كه خوشبختانه 
ب��ا اين تصميم از مش��كلات احتمال��ي جلوگيري 
خواهد ش��د. برخي مدعي هس��تند، اي��ن پول ها 
در حساب ش��اپرك است و سود عايد اين شركت 
مي شود در حالي كه چنين موضوعي صحت ندارد 
و وظيفه شاپرك بررسي صحت و سقم تراكنش ها 
و ارائه گزارش به بانك ها براي پرداخت پول است. 
مديرعام��ل ش��اپرك در ادام��ه تاكي��د ك��رد: 
هموطنان بايد به اين موضوع توجه داش��ته باشند 
ك��ه با حركت ب��ه س��مت بانك��داري الكترونيك 
و درياف��ت وج��وه از طري��ق ش��بكه پرداخت، از 
ريسك هاي احتمالي يا س��رقت درآمد و پول آنها 

جلوگيري خواهد شد. 
قادري معتقد اس��ت؛ بازهم بايد بر اين موضوع 
تاكيد شود كه انتخاب در خصوص سپردن درآمد 
به سيستم بانكي و جلوگيري از خطرات احتمالي 

بسته به تصميم هر صنف يا شغل است.

گروه بانك و بيمه  محسن شمشيري 
ريي��س كل بيمه مرك��زي گفت: م��ردم نگران 
سرمايه گذاري هاي خود در بخش بيمه عمر نباشند 
زي��را 2۵درصد از منابع بيمه عمر به صورت اتكايي 
اجباري تحت نظارت بيمه مركزي اس��ت و همين 
اتكايي اجب��اري نظارت را تقوي��ت مي كند و نحوه 

نظارت بر ذخاير را در نظر داريم. 
به گزارش »تعادل« عبدالناصر همتي در نشست 
مطبوعاتي با خبرنگاران رسانه هاي گروهي در پاسخ 
به پرسش خبرنگار ما با اين مضمون كه با توجه به 
پايين بودن بهره وري و كارايي اقتصاد و مش��كلاتي 
كه براي صندوق هاي بازنشس��تگي، سرمايه گذاري، 
بانك ها، موسس��ات غيرمج��از، بازاره��اي مختلف 
س��رمايه و ارز و دلار و س��كه و ط��لا و... وج��ود 
داش��ته آيا امكان تداوم س��ود بالاي بيمه هاي عمر 
در ح��د 2۵درص��د وج��ود دارد؟ و اين ش��ركت ها 
در كج��ا س��رمايه گذاري مي كنند كه اينقدر س��ود 
بالا مي دهند و باعث جلب س��رمايه گذاران و رش��د 
بيمه ش��ده ها مي ش��ود و در آينده چه چشم اندازي 
را مي ت��وان از اين س��رمايه گذاري ها در بيمه عمر 
انتظار داش��ت؟ اظهار ك��رد: نبايد نگ��ران اين نوع 
س��رمايه گذاري ها باش��يم زيرا تحت نظ��ارت بيمه 
مرك��زي هس��تند و بيم��ه اتكايي دارن��د و مبناي 
عملكردها و س��رمايه گذاري هاي بنيادي و كلي آنها 

نيز بررسي مي شود.
اين ش��ركت ها بخش عمده يي از س��رمايه خود 
را در بانك ه��ا س��رمايه گذاري كرده ان��د و س��ود 
س��پرده دريافت كرده اند و اين س��ود س��پرده ها و 
س��رمايه گذاري ها قبلا بالاي 2۰تا 2۸درصد بوده و 
س��ود 2۵درصدي آنها طبيعي اس��ت. البته درحال 
حاضر با كاهش نرخ تورم و نرخ سود سپرده ها بايد 
انتظار داشت كه سود سپرده بانكي به زير 2۰درصد 
و ۱۵درص��د كاهش يابد همچنين س��ود بيمه هاي 
عمر ني��ز متاثر از كارايي و س��ودآوري كل اقتصاد 

تعديل شود. 
همتي ادام��ه داد: نرخ بازدهي فن��ي بيمه عمر 
حدود ۱۵تا ۱۶درصد است و از بابت پرداخت سود 
س��رمايه گذاري بيمه هاي عمر نگراني وجود ندارد و 
پيش بيني مي ش��ود كه سود 2۵درصد به تدريج به 

سمت ۱۷تا ۱۸درصد حركت كند. 
وي تاكيد كرد: بررس��ي روند ۵۰ سال اخير در 
ملك و دارايي و س��اختمان و مسكن و زمين نشان 
مي دهد اگرچه چند سال ممكن است با ركود مواجه 
شود اما در مجموع به طور متوسط 2۵تا ۳۰درصد 
رش��د قيمت سالانه داشته لذا س��رمايه گذاري هاي 
بيم��ه عمر كه در بلندمدت رخ مي دهد در بانك ها، 
ملك و داراي��ي و زمين و س��اختمان و بخش هاي 
ديگ��ر در بلندمدت س��ود مورد انتظ��ار و همراه با 
اطمينان و بدون نگراني را ايجاد خواهد كرد. بر اين 
اس��اس آنچه تاكنون بيمه هاي عمر اعلام كرده اند، 
تحق��ق يافته و برخ��ي از ش��ركت ها در بانك هاي 

وابسته به خود سرمايه گذاري كرده اند. 
وي افزود: وضعيت شركت هاي بيمه در سال هاي 
اخير بهتر ش��ده و در بخش درمان و شخص ثالث و 
بيمه مس��ووليت كه مشكلات بيشتر بوده، وضعيت 
حق بيمه و خسارت ها بهتر شده است. اگر مطالبات 
شركت هاي بيمه از ساير بخش هاي اقتصاد پرداخت 
ش��ود، وضعيت سود و س��رمايه گذاري شركت هاي 

بيمه بهتر خواهد شد. 
همتي در پاسخ به پرسشي در مورد دستاوردهاي 
برجام در صنعت بيمه گفت: مشكل اساسي در دوره 
پس از برجام در صنعت بيمه نداريم جز انتقال پول 
در ش��بكه بانكي و معاملات ارزي و دلاري كه براي 
كل اقتص��اد وجود دارد و صنعت بيمه توانس��ته از 

دستاوردهاي برجام منتفع شود. 
وي در پاس��خ به نحوه محاس��به تعهد پرداخت 

خس��ارت خودروهاي ب��الاي ۱۴۰ميلي��ون تومان 
گف��ت: قيمت خ��ودرو به ه��ر قيمتي كه باش��د با 
مبناي پرداخت خسارت ۱۴۰ميليون تومان تقسيم 
بر قيمت خودرو محاس��به مي شود. به عنوان مثال 
اگ��ر قيمت خودرو 2۸۰ميليون تومان باش��د مبلغ 
۱۴۰ميليون تقس��يم بر 2۸۰ميليون مس��اوي يك 
دوم ي��ا ۵۰ درصد خواهد ش��د و مث��لا اگر خودرو 
بيمه ش��ده ب��ا قيمت ب��الاي ۱۴۰ميلي��ون تومان 
مث��لا در تصادف ۴۰ميليون تومان خس��ارت ببيند 
۵۰ درصد آن مس��اوي 2۰ ميليون تومان در تعهد 

شركت بيمه است. 
وي افزود: س��هم بيمه عم��ر از پرتفوي صنعت 
بيمه از ۸ درصد در س��ال ۹۱ به نزديك ۱۴درصد 
در س��ال ۹۶ رس��يده و درحال افزايش است و تنها 
در س��ال ۹۵ به ميزان 2.۵ميليون نفر در بيمه عمر 
س��رمايه گذاري كرده اند و ۱۴.2ميلي��ون نفر بيمه 
عمر در كش��ور دارن��د. البته در كش��ورهاي جهان 
س��هم بيمه عمر از كل پرتف��وي بيمه معادل ۵۰ تا 

۶۰ درصد است و بايد اين مقدار افزايش يابد. 

 بيمه زلزله همگاني 
همتي در پاس��خ به اين پرسش كه نگراني مردم 
از خس��ارت هاي بيم��ه زلزله را چگون��ه مي توان با 
وضعي��ت بهتري مواجه كرد، گفت: تلاش ما بر اين 
اس��ت كه به صورت قانوني تشكيل صندوق حوادث 
طبيعي تعيين تكليف و مصوب شود تا كل كشور از 
طريق پرداخت حق بيمه هاي مردم منابع مورد نياز 
براي پرداخت خسارت را تامين كند و با اين منابع 
مي توان هم بيمه اتكايي خارجي مناس��ب گرفت و 
هم اوراق بهادار بيمه يي در بورس عرضه كرد تا در 
زمان بروز خس��ارت بتواند ياري دهنده مردم باشد. 
اما اگر اين طرح به نتيجه نرسد و به قانون اجباري 
و همگاني تبديل نش��ود. در آن صورت شركت هاي 
بيم��ه طرح هايي را به مردم اطلاع رس��اني خواهند 
كرد تا با مش��اركت مردم بتوانيم مشكلات زلزله را 

حل كنيم. 
وي افزود: حوادث مختلف پلاسكو، قطار دامغان، 
معدن يورت، زلزله غرب كش��ور و... با خسارت هايي 
هم��راه بود كه صنعت بيمه تعه��دات خود را عمل 
ك��رده و تاكنون ۸۰ ميليارد تومان خس��ارت براي 
زلزل��ه غرب پرداخت كرده كه پيش بيني مي ش��ود 

تا ۱۷۰ميليارد تومان كل تعهد بيمه انجام شود. 

 عملكرد 9 ماهه
وي در مورد عملك��رد ۹ماهه اين صنعت گفت: 
ميزان ذخاير فني و رياضي بيمه ها به 2۹هزارميليارد 
تومان در س��ال ۹۵ رسيده و اكنون ۳۳هزارميليارد 
تومان اس��ت. صنع��ت بيمه رش��د 2۰درصدي در 
۹ماه اول سال ۹۶ داش��ته و ۱۴۵هزارميليارد ريال 
خس��ارت پرداخته البت��ه خس��ارت هاي معوقه نيز 
بايد به اين رقم اضافه ش��ود. ۳۰ش��ركت فعال اين 
صنعت مع��ادل ۴2.۷ميليون بيمه نامه فروخته اند و 
۴۱.2ميليون پرونده پرداخت خس��ارت داشته اند و 
ضري��ب نفوذ بيمه يعني حق بيمه ها توليد ناخالص 
داخل��ي را به 2.2درصد رس��انده اند ك��ه البته بايد 

افزايش يابد. 

 اصلاح واريز سود سپرده به خزانه 
عبدالناص��ر همتي در مورد مصوبه كميس��يون 
تلفيق مبني بر واريز س��ود سپرده برخي دستگاه ها 
و نهاده��ا ازجمل��ه بيمه ه��اي دولت��ي ب��ه خزانه 
گفت: اش��تباهي در مصوبه تلفيق ش��ده بود اما در 
جمع بن��دي نهايي كميس��يون تلفيق اصلاح ش��د، 
درنهايت ش��ركت هاي بيمه و بانك ه��اي دولتي از 

مصوبه مستثنا شدند. 
رييس كل بيمه مركزي افزود: بيمه هاي دولتي 
منابع مردم را دراختي��ار دارند، بنابراين از اين نظر 
دولتي تلقي نمي شوند. بيمه ها بايد لااقل ۳۰درصد 
منابع شان را نزد بانك هاي دولتي به صورت نقد نگه 
دارن��د تا در صورت بروز ح��وادث بلافاصله اقدام به 

پرداخت خسارت كنند. 

 صدور مجوز بيمه تخصصي
همتي درم��ورد صدور مجوز براي بيمه هاي جنرال 
اظهار داشت: فعلا صدور مجوز بيمه هاي جنرال سياست 

ما نيست. حتي پيش��نهاد كرده ايم به شركت هايي كه 
بيمه هاي عمر 2۰ تا ۳۰درصد پرتفوي شان است اقدام 
به تشكيل بيمه هاي تخصصي كنند و شركت ها به جاي 
بيمه جنرال به س��مت بيمه تخصصي بروند و در حال 
حاضر به اندازه كافي بيمه عمومي و جنرال كه در همه 

رشته ها فعاليت مي كنند، داريم. 

 400 ميليارد تومان تعهد بيمه توسعه 
همتي در پاس��خ به س��وال يك��ي از خبرنگاران 
درخص��وص روند كند احياي بيمه توس��عه، ايفاي 
تعه��دات آن و اينك��ه همچن��ان برخ��ي اعض��اي 
هيات مديره اين ش��ركت با داش��تن حكم كيفري 
فعالي��ت دارن��د، گف��ت: اتفاق��ي كه درب��اره بيمه 
توس��عه افتاد، اين بود ك��ه تعهدات در ابتدا آن قدر 
به نظر نمي رس��يد ك��ه ما الان به آن رس��يده ايم. 
گم��ان مي كرديم تعهدات بيمه توس��عه با ۸۰۰ - 
۷۰۰ميلي��ارد تومان تمام مي ش��ود، اما تا الان بالغ 
ب��ر ۸۰۰ميليارد توم��ان پرداخت ش��ده و تاكنون 
 آنچ��ه بيم��ه اي��ران بابت تعه��دات بيمه توس��عه 
پرداخت��ه  اس��ت، ماب��ه ازاي آن را مل��ك و دارايي 
گرفته  و براس��اس محاس��بات انجام گرفته، بالغ بر 
۴۰۰ ميليارد تومان ديگر از تعهدات بيمه توس��عه 
باقي مانده و ما نياز داريم تا س��هامداران و اعضاي 
هيات مديره باش��ند و به رسيدگي و تكميل پرونده 

كمك كنند. 
وي با اش��اره ب��ه اينكه در هفته ج��اري در قوه 
قضايي��ه جلس��ه خواهيم داش��ت تا درب��اره مابقي 
تعهدات اقدام ش��ود، گفت: مش��كل طولاني شدن 
روند رس��يدگي به پرونده بيمه توسعه به اين دليل 
اس��ت كه نمي خواهيم بدون گرفتن اموال و دارايي 
صاحبان شركت پرداخت خسارات انجام شود. بايد 
تعدادي از وثيقه ها و دارايي ها كه بازداش��ت شده و 

بدهي دارد، آزاد ش��ود تا بت��وان از طريق آن منابع 
ديگري براي پرداخت تعهدات آزاد كرد. 

همتي تصريح كرد: ايفاي تعهدات تمام كس��اني 
كه اضطراري و فوري ب��وده يا به خاطر اين پرونده 
در زندان به س��ر مي بردند، انجام شده است و درباره 
ادامه فعاليت اعضاي هيات مديره با وجود داش��تن 
حكم كيف��ري هم باي��د بگويم ش��ركت هم اكنون 
فعاليت��ي ن��دارد، بنابراين تفاوتي ه��م نمي كند كه 

اعضاي هيات مديره به فعاليت شان ادامه دهند. 
ريي��س كل بيم��ه مركزي درخص��وص پرونده 
شركت بيمه آينده سازان حافظ نيز گفت: معتقديم 
آينده س��ازان حافظ باي��د ضوابط بيم��ه مركزي را 
بپذيرد. در تلاش هس��تيم اين ش��ركت با مقررات 
صنع��ت بيمه مركزي تطبيق پي��دا كند و زير چتر 

بيمه مركزي بيايد. 
وي از آمادگ��ي بيمه مرك��زي در اين رابطه در 
صورت جدي بودن صاحبان سهام شركت خبر داد. 

 پاسخ به انتقادات در بازار اتكايي
رييس كل بيمه مركزي همچنين در پاس��خ به 
انتقادات��ي كه از حضور بيمه مركزي در بازار اتكايي 
و عدم انتفاع بيمه هاي خصوصي فعال در اين حوزه 
از اين ب��ازار مي ش��ود نيز گفت: ش��ركت هايي كه 
انتقاد مي كنند حاضر به پوش��ش اتكايي رشته هاي 
پرريسك مانند شخص ثالث، درمان يا شخص ثالث 
نيس��تند، بلكه از پرتفوي بيمه مركزي گوشت لخم 

آن را مي خواهند.
وي ادام��ه داد: بارها گفته ايم هر كس��ي از حق 
اتكاي��ي بيمه مركزي پرتفوي را مي خواهد ما آماده 
واگذاري هس��تيم.  همتي با اش��اره به عملكرد يك 
بيمه اتكايي خصوصي و منتقد در اين زمينه گفت: 
اين ش��ركت 2۰۰ميليارد تومان سرمايه و تنها ۵۰ 
ميليارد حق بيمه دارد، در حالي كه ش��ركت بيمه 
بايد ريس��ك را پذيرفته و ب��ه جامعه خدمات بدهد 
و در بخ��ش بيمه اتكاي��ي فعاليت كند در حالي كه 
بخش عمده سود خود را به خاطر سرمايه گذاري در 

بخش هاي غيربيمه يي كسب كرده است. 
وي ادامه داد: اين ش��ركت پول هايش عمدتا در 
بانك است و بيشتر يك شركت سرمايه گذاري است 
ت��ا بيمه يي و اگر به اين روي��ه ادامه دهد مجوز آن 
را لغو خواهيم كرد. اين ش��ركت با مبلغ حق بيمه 
۵۰ميلي��ارد تومان كه س��رمايه آن چهار برابر حق 
بيمه اس��ت در مقايس��ه با ۵ هزار ميلي��ارد تومان 
ح��ق بيمه اتكايي بيمه مركزي نش��ان مي دهد كه 
در جذب بيمه اتكايي فعاليت زيادي نداشته است. 

 حذف ماليات ارزش افزوده درمان و ثالث
ريي��س كل بيمه مركزي همچنين درخصوص 
وضعيت ماليات ارزش افزوده بيمه نامه هاي زندگي 
گف��ت: اصلاحيه قان��ون ماليات ب��ر ارزش افزوده 
در كميس��يون اقتصادي مجلس در حال بررس��ي 
اس��ت و تا به ح��ال تنها با ح��ذف ماليات ارزش 
افزوده بيمه هاي درمان موافقت ش��ده و تلاش بر 
اين اس��ت كه ماليات ب��ر ارزش افزوده بخش هاي 
ديگر ازجمله بيمه عمر و ثالث نيز حذف ش��ود اما 
احتمالا اين معافيت ش��امل بيمه درمان و شخص 

ثالث خواهد بود. 
وي گف��ت: م��ا معتقدي��م صنعت بيم��ه براي 
افزاي��ش ضريب نف��وذ در اقتص��اد نيازمند حمايت 
اس��ت و نبايد ماليات ارزش اف��زوده بپردازد و اين 
در لايحه پيشنهادي دولت به مجلس نيز آمده بود، 
در عي��ن حال برخي به مس��ائل درآمدي دولت در 
مالي��ات ارزش اف��زوده توجه دارند و با اين مس��اله 
موافق نيس��تند. هم اكنون ذخاير بيمه نامه هاي عمر 
مشمول ماليات ارزش افزوده نيستند و از حق بيمه 

اين ماليات پرداخت مي شود. 

درحال حاضر با كاهش نرخ تورم و نرخ سود سپرده ها بايد انتظار داشت كه سود 
سپرده بانكي به زير 20درصد و 15درصد كاهش يابد همچنين سود بيمه هاي عمر 

نيز متاثر از كارايي و سودآوري كل اقتصاد تعديل شود. نرخ بازدهي فني بيمه عمر 
حدود 15تا 16درصد است و از بابت پرداخت سود سرمايه گذاري بيمه هاي عمر 

نگراني وجود ندارد زيرا 25درصد منابع آنها اتكايي است لذا پيش بيني مي شود كه 
سود بالاي 20درصدي فعلي به تدريج به سمت 17تا 18درصد حركت كند

                                                                                                      

ميزان تغيير قيمتقيمت)تومان(طلا و ارز

۷۰۰۰+ تومان۱،۴۸۵،۰۰۰سكه طرح جديد

۳۰۰۰+ تومان۱،۴۵۱،۰۰۰سكه طرح قديم

۱۰۰۰+ تومان۷۳2،۰۰۰نيم سكه

۱۰۰۰+ تومان۴۳۷،۰۰۰ربع سكه

۴۰۰۰+ تومان2۸۹،۰۰۰سكه گرمی

۴۸۵+ تومان۱۴۴،۹۳۷طلای ۱۸ عيار

۳.۸۳- دلار۱۳۴۶.2۱ دلاراونس

۳۹+ تومان۴۵۹۱دلار

۳۹+ تومان۵۷۵2يورو

۳۳+ تومان۶۶۸۳پوند

۳+ تومان۱2۸۵درهم

بها الدين حسيني هاشمي 
كارشناس بانكي 



 Tue. January  30. 2018  1030   سه شنبه          10 بهمن 1396     12 جمادي الاول 1439  شماره 
bourse@taadolnewspaper.ir  66420769 

5 بورس و فرابورس
 نگاه�ي ب�ر عملكرد »ش�يران«: ش��ركت 
س��رمايه گذاري صنايع شيميايي ايران اطلاعات و 
صورت هاي مالي 12ماه��ه منتهي به 30 آذر ماه 
96 را حسابرس��ي نشده و با سرمايه معادل 4هزار 
و 628 ميلي��ارد و 988ريال منتش��ر كرد. بر اين 
اساس، شركت با انتشار صورت هاي مالي 12ماهه 
س��ال جاري خود اعلام كرد در دوره يك ساله ياد 
شده، مبلغ دو هزار و 996ميليارد و 880 ميليون 
ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس مبلغ 
647 ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق كرد كه 
در مقايسه با دوره مش��ابه سال مالي قبل معادل 
دو درصد افزايش داش��ت. همچنين »شيران« در 
12ماهه س��ال مالي 95 مبلغ 635 ريال س��ود به 
ازاي هر سهم پوشش داد. براساس اين گزارش به 
س��ود خالص اين دوره س��ود انباشته ابتداي سال 
افزوده شد و در نهايت مبلغ 6 هزار و 244ميليارد 
و 509 ميليون ريال س��ود انباشته پايان دوره در 

حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 اع�ام گ�زارش تولي�د »دبالك«: ش��ركت 
توليد م��واد دارويي البرز با س��رمايه ثبت ش��ده 
170هزارميليون ريال گ��زارش فعاليت يك ماهه 
منتهي به پايان دي ماه را منتشر كرد. بر اين اساس 
شركت در ماهي كه گذشت 5 هزار و 22كيلوگرم 
انواع محص��ول توليد كرد. همچنين گروه دارويي 
عموم��ي با توليد 3ه��زار و 430كيلوگرم در صدر 
محصولات »دبالك« قرار گرفت. اين ش��ركت در 
دي م��اه 18ميلي��ارد و 282ميليون ري��ال انواع 
محصول به فروش رساند. همچنين شركت توليد 
م��واد دارويي البرز بالك از ابتداي س��ال تا پايان 
دي ماه 102هزار و 67 كيلوگرم انواع محصول را 
توليد كرد. افزون بر اي��ن گروه دارويي عمومي با 
توليد 82 هزار و 362كيلوگرم در 10ماهه س��ال 
جاري در ص��در توليدات »دبالك« قرار گرفت. بر 
اين اس��اس مبلغ فروش اين ش��ركت در 10ماهه 

322ميليارد و 63 ميليون ريال بود. 
 افزاي�ش ارزش ب�ازار »وبان�ك«: ش��ركت 
س��رمايه گذاري گروه توس��عه ملي)سرمايه گذاري 
بان��ك مل��ي ايران( وضعي��ت پرتفوي ي��ك ماهه 
منتهي به 30دي ماه ماه 96 را حسابرس��ي نشده 
و با س��رمايه معادل 16ه��زار و 250ميليارد ريال 
منتش��ر كرد. علاوه بر اين شركت در ابتداي دوره 
يك ماه��ه منتهي به 30دي م��اه 96 تعدادي از 
س��هام چند ش��ركت بورس��ي را بهاي تمام شده 
22ه��زار و 771ميلي��ارد و 309ميلي��ون ريال و 
ارزش ب��ازار مع��ادل 36ه��زار و 118ميلي��ارد و 
257ميليون ريال در س��بد س��هام خود داش��ت. 
همچني��ن بهاي تمام ش��ده س��هام بورس��ي اين 
ش��ركت طي اين دوره يك ماهه ياد شده معادل 
129ميلي��ارد و 880 ميليون ريال افزايش يافت و 
در پاي��ان دوره به مبلغ 22ه��زار و 901ميليارد و 
189ميليون ريال رس��يد. درحالي كه ارزش بازار 
اين ش��ركت نيز طي اين دوره معادل يك هزار و 
735ميلي��ارد و 510 ميلي��ون ريال افزايش يافت 
و در پاي��ان دوره معادل 37ه��زار و 853 ميليارد 
و 767ميليون ريال محاس��به ش��د. براساس اين 
گ��زارش »وبان��ك« در دوره ي��ك ماهه گذش��ته 
تعدادي از س��هام چند ش��ركت بورسي را با بهاي 
تمام ش��ده 297ميليارد و 21ميليون ريال و مبلغ 
323ميليارد و 592 ميليون ريال واگذار كرد و از 
اين بابت مع��ادل 26ميليارد و 571 ميليون ريال 
سود شناسايي كرد. همچنين اين شركت در دوره 
ياد ش��ده، تعدادي از سهام چند شركت بورسي را 
با بهاي تمام ش��ده 384ميليارد و 8 ميليون ريال 

خريداري كرد. 
 انتش�ار عملكرد »ساربيل«: شركت سيمان 
آرت��ا اردبيل)س��يمان اردبيل و آهك آذرش��هر( 
اطلاع��ات و صورت هاي مال��ي 12ماهه منتهي به 
30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده و با سرمايه 
مع��ادل 140ميليارد ريال منتش��ر ك��رد. بر اين 
اساس شركت با انتشار صورت هاي مالي 12ماهه 
س��ال جاري خود اعلام كرد در دوره يك ساله ياد 
ش��ده مبلغ 164ميليارد و 908ميليون ريال سود 
خالص كس��ب كرد و بر اين اساس مبلغ يك هزار 
و 178ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق كرد كه 
در مقايسه با دوره مش��ابه سال مالي قبل معادل 
263درصد افزايش داشت. گفتني است »ساربيل« 
در 12ماهه س��ال مالي 95 مبلغ 263ريال س��ود 
به ازاي هر س��هم پوش��ش داد. همچنين، به سود 
خالص اين دوره س��ود انباشته ابتداي سال افزوده 
ش��د و در نهايت مبلغ 174ميليارد و 946ميليون 
ريال س��ود انباشته پايان دوره در حساب هاي اين 

شركت منظور شد. 
 اختص�اص س�ود 349ريال�ي تاي�د وات�ر 
خاورميان�ه: شركت تايد واتر خاورميانه اطلاعات 
و صورت هاي مال��ي 9ماهه منتهي به 30 آذر ماه 
96 را حسابرس��ي شده و با س��رمايه معادل يك 
ه��زار ميلي��ارد ريال منتش��ر كرد. ع��لاوه بر اين 
ش��ركت با انتش��ار صورت هاي مالي 9ماهه سال 
ج��اري خود اعلام كرد در دوره 9ماهه ياد ش��ده 
مبلغ 349ميليارد و 189ميليون ريال سود خالص 
كسب كرد و بر اين اساس مبلغ 349ريال سود به 
ازاي هر س��هم محقق كرد كه در مقايسه با دوره 
مش��ابه س��ال مالي قبل معادل 41درصد افزايش 
داش��ت و در 9ماهه سال مالي 95 مبلغ 247ريال 
س��ود به ازاي هر س��هم محقق كرد. همچنين به 
س��ود خالص اين دوره س��ود انباشته ابتداي سال 
اف��زوده ش��د و در نهاي��ت مبل��غ 664 ميليارد و 
938ميليون ريال س��ود انباش��ته پاي��ان دوره در 

حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 افزايش 200 درص�دي عملكرد »حپترو«: 
ش��ركت مهندس��ي حم��ل و نق��ل پتروش��يمي 
اطلاع��ات و صورت ه��اي مالي 9ماه��ه منتهي به 
30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده و با سرمايه 
مع��ادل 200ميليارد ريال منتش��ر ك��رد. بر اين 
اساس شركت با انتش��ار صورت هاي مالي 9ماهه 
س��ال جاري خود اعلام ك��رد در دوره 9ماهه ياد 
ش��ده مبلغ يك ميليارد و 162ميليون ريال سود 
خالص كس��ب كرد و بر اين اس��اس مبلغ 6 ريال 
س��ود به ازاي هر سهم محقق كرد كه در مقايسه 
با دوره مشابه س��ال مالي قبل معادل 200درصد 
افزايش داشت و در 9ماهه سال مالي 95 مبلغ دو 
ريال س��ود به ازاي هر سهم محقق كرد. افزون بر 
اين به س��ود خالص اين دوره سود انباشته ابتداي 
س��ال افزوده ش��د و در نهايت مبل��غ 52 ميليارد 
و 251ميليون ريال س��ود انباش��ته پايان دوره در 

حساب هاي اين شركت منظور شد. 

رويخطشركتها

»تعادل« از لزوم برخورد  قاطع با متخلفان و اغوا كنندگان بازار سهام گزارش مي دهد

سيگنال هاي تلگرامي آفت بورس
 ضرورت تعامل بيشتر خصوصي سازي با بازار سرمايه             فرابورس آماده عرضه سهام و اموال دولتي

گروه بورس  مسعود كريمي  
يكي از اس��تراتژي هاي دولت دوازدهم در راستاي 
تحق��ق اقتصاد مقاومتي ايجاد ش��فافيت در بازار  هاي 
مال��ي كش��ور اس��ت و ه��ر روز ش��اهد هس��تيم كه 
مس��وولان بر اين مهم هم��واره تاكيد مي كنند. اما در 
 عمل متاس��فانه تغييرات ملموسي مشاهده نمي شود.

به هر حال موضوع كانال هاي تلگرامي و فعاليت بدون 
مجوز اين  كانال ها در بازار س��هام كه آفتي بزرگ براي 
س��رمايه گذاران بازار سرمايه كشور محسوب مي شود، 
طي چند س��ال گذشته واكنش هاي قابل ملاحظه يي 
را در پي داش��ت ك��ه بدون هيچ اقدامي در راس��تاي 
مقابله با آنها به مرور زمان به فراموش��ي س��پرده شد. 
اين در حالي است كه متاسفانه روز به روز بر تعداد اين 
كانال هاي بورس��ي كه با فعاليت هاي غيرقانوني اقدام 
به اغواي س��هامداران و س��ودجويي از افراد مي كنند، 
افزوده مي ش��ود تا جايي كه به تاز گي س��يگنال دهي 
به س��هامداران ش��كل تازه تري به خود گرفته است و 
مديران كانال هاي تلگرام��ي در دنياي مجازي گاها با 
همكاري ش��ركت ها ب��ه دور زدن قوانين و مقررات در 
راستاي داغ كردن معاملات سهام كه به ركود يا رونق 
مقطعي نماد معاملاتي ختم مي ش��ود، مي پردازند. در 
اين بين انتظار مي رود، س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
به عنوان نه��اد ناظر با همكاري نهاد ه��اي مربوط به 
گزارش هاي تخلفات بورس��ي رسيدگي كند تا برخي 
سهامداران غيرحرفه يي بيش  از اين اسير موج سواري 
كانال هاي تلگرامي در داد و س��تد هاي سهم  هاي خود 
نش��وند. از سويي ديگر موضوع شفاف سازي در اقتصاد 
فقط به اين مهم بر نمي گردد و ضرورت تعامل بيش��تر 
خصوصي سازي با بازار سرمايه كشور در جهت واگذاري 
شفاف شركت هاي دولتي به بخش خصوصي واقعي و 
عرضه سهام و اموال دولتي از طريق اين بازار روز به روز 
بيش��تر احس��اس مي ش��ود. در همين حال مس��عود 
كرباس��يان وزير امور اقتصادي و دارايي طي چند روز 
گذشته در خصوص تس��هيل واگذاري دارايي بانك ها 
تاكيد كرد و بورس كشور را بهترين مكان براي جذب 
عرضه دارايي  شركت ها دانست. اما متاسفانه مشاهده 
مي شود كه سهم بازار سرمايه از اين مهم بسيار ناچيز 
است و  بايد سازمان خصوصي سازي مقدمات و شرايط 

لازم را متناس��ب با چار چوب  و قوانين بورس��ي جهت 
واگذاري سهام شركت هاي دولتي فراهم آورد. در اين 
رابطه مديرعامل فرابورس با اش��اره ب��ه عدم واگذاري 
س��هام شركت هاي دولتي از طريق فرابورس گفت: در 
صورتي كه سازمان خصوصي سازي مقدمات و شرايط 
لازم را فراهم آورد، فراب��ورس آمادگي دارد تا اين كار 
را انج��ام دهد. امير هامون��ي در خصوص چرايي عدم 
واگذاري سهام ش��ركت هاي دولتي از طريق فرابورس 
ايران به ويژه در س��ال 96 عنوان كرد: پذيرش س��هام 
ش��ركت ها و عرضه سهام آنها به ويژه سهام دولتي در 
بازارهاي فرابورس ايران تابع شرايطي است. بنابراين در 
صورتي كه ش��ركت ها اين شرايط را به دست نياورند، 
نمي توان س��هام آنها را در فرابورس پذيرش و نس��بت 
ب��ه عرضه و فروش آنها اقدام كرد. مديرعامل فرابورس 

ايران افزود: واگذاري سهام شركت هاي دولتي به صورت 
جدي از سال 80 آغاز شده و طبق قانون سال 93 سال 
پاياني واگذاري س��هام شركت هاي دولتي است، البته 
اين مهلت در س��ال هاي 94، 95، 96 و 97 هم تمديد 
ش��ده است، بنابراين در سال هاي پاياني عمده سهام و 
بنگاه هاي باقيمانده دولت براي واگذاري ش��ركت هاي 
زيانده هس��تند كه كار پذيرش و فروش سهام آنها در 
فرابورس با سخت گيري هاي بيشتري همراه است. به 
گزارش تسنيم، وي همچنين با تاكيد بر اينكه زمينه 
عرضه و واگذاري سهام شركت هاي دولتي همواره در 
فرابورس آماده بوده و هس��ت، تصريح كرد: در صورتي 
كه س��ازمان خصوصي س��ازي مقدمات و شرايط لازم 
را فراه��م آورد، فرابورس ايران اي��ن آمادگي را دارد تا 
نسبت به پذيرش و عرضه سهام شركت هاي دولتي در 

بازارهاي خود اقدام كند. گفتني است از ابتداي امسال 
تا پايان دي ماه، 4054ميليارد ريال سهم و اموال دولتي 
توس��ط سازمان خصوصي سازي واگذار شده كه از اين 
ميان 102ميليارد ريال از طريق بورس و 3951ميليارد 
ريال از طريق مزايده صورت گرفته و هيچ س��همي در 

فرابورس ايران عرضه نشده است. 

 ارسال گزارش تخلف به سازمان بورس
در س��ويي ديگر با توجه به تح��ولات اخير مدير 
حقوقي فرابورس ايران از ارس��ال گزارش تخلف يك 
كانال تلگرامي به سازمان بورس به علت ارائه خدمات 
مال��ي مش��اوره س��رمايه گذاري بدون اخ��ذ مجوز و 
همچنين سيگنال دهي خريد و فروش كه به ركود يا 
رونق در نماد معاملاتي مورد هدف و دستكاري قيمت 

مي انجامي��د، خب��ر داد و اعلام كرد: س��ازمان در اين 
خصوص تصميم گيري خواهد كرد. 

عليرضا خليلي با بيان اينكه با فراگيرشدن استفاده 
از تلگ��رام به عنوان يك نرم افزار پيا م رس��ان در ميان 
مشاركت كنندگان بازار سرمايه و افزايش سرعت نقل 
و انتقال اطلاع��ات از اين طريق، برخ��ي افراد از اين 
فضا براي شايعه سازي و سودجويي استفاده مي كنند، 
گفت: اخيرا ي��ك كانال تلگرامي موس��وم به »كانال 
بورس پول )محمدباقر بورس( « اقدام به فعاليت هايي 
همچون انجام معاملات جمعي به صورت گس��ترده و 
سيگنال دهي خريد و فروش گروهي براي ايجاد رونق 
ي��ا ركود در نم��اد معاملاتي مورد ه��دف، بدون اخذ 
مجوزهاي لازم كرده است كه اين موضوع تصميمات 

سرمايه گذاران را تحت تاثير قرار مي دهد. 

 سيگنال دهي  »انرژي3« و »لكما«
وي با اشاره به برخي سيگنال دهي هاي صورت گرفته 
در خصوص برخي نمادها از سوي اين كانال اظهار كرد: 
براي مثال در حال حاضر سيگنال دهي ها پيرامون دو 
نماد معاملاتي »انرژي3« و »لكما« انجام مي شود كه 
منج��ر به ايجاد حجم و قيمت ه��اي نامتعارف در اين 
نمادهاي معاملاتي ش��ده و از آنجا كه فعاليت مشاور 
س��رمايه گذاري منوط به اخذ مجوز از سازمان بورس 
اس��ت، مطابق ماده 49 قانون بازار جمهوري اسلامي 
ايران، انجام اين فعاليت ها بدون اخذ مجوز، جرم انگاري 
شده است. به گفته خليلي در پيام هاي ارسالي از اين 
كانال، خريد سهام شركت كيان اعتماد تحليل برخط 
)سهامي خاص( نيز تبليغ شده كه فرآيند خريد سهام 
اين ش��ركت از طريق سايتي به همين نام امكان پذير 
اس��ت و اين در حالي است كه مطابق ماده 21 لايحه 
قانوني اصلاح قس��متي از قانون تجارت ش��ركت هاي 
سهامي خاص نمي توانند به انتشار آگهي و اطلاعيه يا 
هر نوع اقدام تبليغاتي براي فروش سهام خود مبادرت 
كنن��د، بنابراين از اين باب��ت نيز كانال مذكور مرتكب 
تخلف ش��ده است. مدير حقوقي فرابورس ايران گفت: 
موارد تخلف و جرايم صورت  گرفته از سوي اين كانال 
تلگرامي به س��ازمان بورس ارسال شده كه تدابير لازم 
براي برخورد با گردانندگان اين كانال اتخاذ خواهد شد. 

 تاريخ اجراي قطعي كاهش زمان تس�ويه 
معامات: تاريخ قطعي كاهش زمان تسويه معاملات 
از T+3 به T+2 توس��ط سازمان بورس اعلام شد. بر 
اين اساس، محمد عطايي، مدير نظارت بر كارگزاران 
س��ازمان بورس در نامه يي به همه كارگزاران بورس 
و فراب��ورس اع��لام كرد از روز يك ش��نبه آينده 15 
بهمن، زمان تس��ويه معاملات از سه به دو روز كاري 
اجرايي مي ش��ود. وي از كارگزاران خواس��ت ضمن 

اطلاع رساني به مشتريان، نسبت به تسويه معاملات 
با سپرده گذاري مركزي و تسويه وجوه در موعد مقرر 

اقدام كنند. 
  تصويب سود نقدي توسط ناشران بورس 
تهران: ميزان سود تقسيم شده شركت ها به تفكيك 
صنعت از ابتداي س��ال جاري تا پايان دي ماه، برابر 
با 260 هزار ميليارد ريال بود و متوس��ط سود نقدي 
 براي هر س��هم معادل 261 ريال را نش��ان مي دهد.

بر اس��اس اع��لام اداره آم��ار، تطبيق س��ود )زيان( 
پيش بيني شده ش��ركت ها در اين ماه نسبت به آذر 
96 نش��ان مي دهد كه تعداد 21 شركت با افزايش، 
تعداد 14 ش��ركت با كاهش و مابقي شركت ها برابر 
با 272 ش��ركت، تغييري در سود )زيان( پيش بيني 
ش��ده نداشته اند. همچنين س��ود و زيان پيش بيني 
ش��ده ش��ركت ها در پايان دي ماه س��ال 96 برابر با 
487 هزارو 557 ميليارد ريال است كه نسبت به آذر 
ماه، معادل 9 هزارو 755ميليارد ريال افزايش نشان 
مي دهد. در پايان دي ماه 96 متوس��ط سود )زيان( 
خالص ش��ركت هاي بورسي به ازاي هر سهم برابر با 

342 ريال اس��ت. افزون بر اين، ميزان سود تقسيم 
شده شركت ها به تفكيك صنعت- انباشته از ابتداي 
سال تا پايان دي ماه، بيش از 260 هزار ميليارد ريال 
بوده كه 65درصد درآمد )زيان( واقعي شركت ها بوده 
است. همچنين متوس��ط سود نقدي براي هر سهم 

معادل 261 ريال را نشان مي دهد. 
 ضرورت اعام كد بورسي و نقص اطاعات 
مالكيت�ي ب�ه بانك  عام�ل: معاون توس��عه بازار 
فرابورس ايران در خصوص ايجاد قابليت معامله اوراق 
مشاركت دولت مربوط به قوانين بودجه سال هاي 94 
و 95، در بازار ابزارهاي نوين مالي فرابورس گفت: در 

صورت��ي كه دارندگان اين اوراق كد بورس��ي خود را 
به بانك اعلام نكرده يا اطلاعات آنها نزد بانك عامل 
ناقص است، در اسرع وقت براي اصلاح اين اطلاعات 
ب��ه بانك عامل مراجعه كنند ت��ا بانك ها نيز بتوانند 
اطلاعات كامل را به فرابورس ايران اعلام كنند. رضا 
غلامعلي پور ضمن اعلام اي��ن خبر توضيح داد: قرار 
اس��ت به زودي معاملات ثانويه كل اوراق مشاركت 
دولتي س��ال هاي 94 و 95 در فرابورس آغاز شود و 
اين امر منوط به آن است كه دارندگان اين اوراق كد 
بورسي خود را به بانك هاي عامل يعني سپه، مسكن 

يا كشاورزي اعلام كنند. 

نگاهي به تحولات بازار

گروه بورس|
در جري��ان معاملات��ي س��ومين روز كاري ب��ازار 
س��هام ش��اخص كل با كاه��ش 368واح��دي رقم 
99ه��زار و 46واح��دي را به خود اختص��اص داد. از 
اين رو ش��اخص هاي ب��ازار اول و دوم نيز به ترتيب 
335و 393واح��د اف��ت كردن��د. بر اين اس��اس در 
معاملات ديروز بورس تهران، س��رمايه گذاران بيش 
از 952ميليون برگه دارايي مالي را دس��ت به دست 
كردن��د كه ارزش اين مبادلات بيش از 2هزار و 602 
ميليارد ريال بود و در 59 هزار نوبت معاملاتي انجام 

ش��د. در داد و س��تدهاي روز گذشته سرمايه گذاران 
بيش از 952ميليون برگه س��هم، حق تقدم و س��اير 
دارايي هاي مالي را دست به دست كردند. همچنين 
نمادهاي سرمايه گذاري غدير، فولاد مباركه، صنايع 
پتروش��يمي خلي��ج فارس، گس��ترش نف��ت و گاز 
پارسيان، تاپيكو و فولاد خوزستان با بيشترين تاثير 
منفي بر ش��اخص باعث افت اين متغير ش��دند. اين 
درحال��ي بود كه ملي مس بيش��ترين تاثير مثبت را 
بر شاخص ثبت كرد. براساس اين گزارش گروه هاي 
فلزات اساس��ي، كانه فلزي و ش��يميايي با بيشترين 

حج��م و ارزش معاملات در ص��در برترين گروه هاي 
صنعتي قرار گرفتند. صدرنشيني بازار نيز با بيشترين 
رش��د قيمت متعلق به نمادهاي سرما آفرين، لوله و 
ماشين س��ازي ايران، عمران و توس��عه ف��ارس، باما، 
آلومراد، فرآوري مواد معدني ايران و فيبر ايران بود. در 
مقابل نمادهاي فرآورده هاي نسوز آذر، بيمه پارسيان، 
آبادگران ايران، گرانيت بهسرام، قند شيرين خراسان، 
صنايع ريخته گري ايران و موتورسازان تراكتورسازي 
ايران با بيشترين كاهش قيمت در انتهاي جدول قرار 

گرفت.
بر اين اساس س��رمايه گذاران بورسي امروز براي 
خريد س��هام نفت پارس، باما، اوراق مشاركت رايان 
سايپا، سهام نورد آلومينيوم، اوراق مشاركت شهرداري 
ته��ران و اوراق صك��وك س��ايپا بيش��ترين تقاضا و 
سنگين ترين صف هاي خريد را ثبت كردند. در سوي 
ديگ��ر بازار س��هام بانك كارآفرين، اوراق مش��اركت 

شهرداري سبزوار، اوراق صكوك سايپا، اوراق مشاركت 
شهرداري شهد و اوراق مشاركت شهرداري تهران با 
بيش��ترين عرضه ها و طولاني ترين صف هاي فروش 
مواجه ش��دند. در پايان معاملات حق تقدم ليزينگ 
رايان سايپا با معامله 91ميليون سهم بيشترين حجم 
معاملات و س��رمايه گذاري صنايع شيميايي ايران با 
معامله 297ميليارد ريال بيشترين ارزش معاملات را 

در بازار ديروز ثبت كردند. 

 مبادله 400 ميليون ورقه در بازارهاي 9 گانه 
در س��ويي ديگر ب��ه موازات نق��ل  و انتقال بيش 
از 404ميلي��ون ورق��ه به ارزش افزون ب��ر يك هزار 
و 301ميلي��ارد ريال در ميانه اي��ن هفته مبادلاتي 
ش��اخص كل فرابورس ايران نيز با نيم واحد رشد در 
ارتفاع 1086 قرار گرف��ت. همچنين بازارهاي اول و 
دوم ميزبان دادوستد نزديك به 110ميليون سهم به 

ارزش بي��ش از 318ميليارد ري��ال بودند كه دو نماد 
»ذوب« و »حريل« به ترتيب بيشترين حجم و ارزش 
مبادلاتي را در اي��ن بازارها به خود اختصاص دادند. 
بدين ترتيب درحالي كه در نماد »ذوب« شاهد دست 
به دس��ت ش��دن بيش از 29ميليون سهم به ارزش 
بالغ بر 24ميليارد ريال بوديم كه معامله گران، تغيير 
مالكيت حدود 27ميليون سهم »حريل« را به ارزش 
افزون ب��ر 36ميليارد ريال رقم زدند. بر اين اس��اس 
مبادلات س��هام در بازار پايه به نقل وانتقال افزون بر 
289ميليون س��هم حدود 29ه��زار نوبت معاملاتي 
منتهي ش��د كه اين حجم از مبادلات ارزشي بالغ بر 
376ميليارد ريال را رقم زد. افزون بر اين بازار اوراق با 
درآمد ثابت نيز در روز گذشته دادوستد بيش از 585 
ه��زار ورقه به ارزش افزون بر 510 ميليارد ريال را به 
خود ديد؛ ضمن آنكه نماد سلامت 6 نيز در اين بازار 

بازگشايي شد. 

مروري بر آمار معامات ديروز 

عقب نشيني شاخص بورس  تهران

مذاكرات با بورس استانبول ادامه دارد، در اين زمينه 
درصدد هس��تيم تا بتوانيم ش��ركت هاي اين كشور را در 
بورس تهران وارد كنيم. حس��ن قاليباف اصل مديرعامل 
ش��ركت بورس، در پاس��خ به س��والي مبني بر تعاملات 
ميان بورس تهران و اس��تانبول بيان كرد: در س��ال 95 
بورس تهران و اس��تانبول با يكديگر تفاهمنامه همكاري 
امض��ا كردن��د. در اين زمين��ه يكي از مفاد اي��ن قرارداد 
درخص��وص پذيرش هاي متقابل ب��ود. وي در ادامه بيان 
كرد: طبق اين قرارداد شركت هاي بورس تهران مي توانند 
در ب��ورس اس��تانبول حضور داش��ته باش��ند و بالعكس 

ش��ركت هاي اين كش��ور در بورس تهران باش��ند. به گزارش س��نا، قاليباف همچنين 
اف��زود: مبادلات در زمينه اوراق نيز يكي ديگ��ر از مفاد اين قرارداد بود، به خصوص ابزار 
مالي اس��لامي مانند صكوك كه از طرف مس��وولان بورس اس��تانبول با استقبال خوبي 
همراه ش��د. مديرعامل ش��ركت بورس تهران همچنين بيان كرد: بورس تهران يكي از 
بازارهاي متنوع در منطقه است. س��رمايه گذار خارجي تاكنون به دليل محدوديت هايي 
كه وجود داش��ت نمي توانس��ت فعاليت چنداني داش��ته باش��د، اما اكنون دسترسي ها 
ت��ا حد زيادي افزايش داش��ته اس��ت. وي افزود: باتوجه به دسترس��ي وس��يعي كه به 
بازارهاي س��رمايه كش��ورها وجود دارد، بورس تهران نيز از اين لحاظ مس��تثنا نيست 
و س��رمايه گذاران به راحتي مي توانند در آن فعاليت داش��ته باش��ند. قاليباف همچنين 
 درخصوص تراكم قراردادهاي بين المللي گفت: طي دو سال اخير شركت بورس تهران با 
12 بورس دنيا تفاهمنامه امضا كرده است كه مهم ترين قرارداد با بورس استانبول است. 
در اين زمينه درصدد هستيم دو شركت از اين كشور را در بورس تهران ثبت كنيم. وي 
درخصوص ش��رايط حضور شركت هاي ايراني در بورس استانبول گفت: دو موضوع براي 
همتاي استانبولي در زمينه جذب شركت هاي ايراني بسيار مهم است. نخستين موضوع 
درخصوص گزارش��گري حاكميت شركتي است، دومين موضوع در زمينه IFRS است 
كه گزارش ها بايد براساس استانداردهاي بين المللي تهيه شود. مديرعامل شركت بورس 
در پاسخ به سوالي درخصوص حفظ روند رونق در بازار بيان كرد: رونق بازار سهام بايد از 
سمت بنگاه هاي اقتصادي با توجه ويژه يي همراه باشد. قاليباف اصل گفت: زماني مي توان 
از بورس براي يك فعاليت اقتصادي تامين مالي داشت كه رونق در اين بازار وجود داشته 
باش��د. وي در پايان بيان كرد: شركت ها مي توانند هم از طريق افزايش سرمايه و هم از 
طريق انواع اوراق بهاداري كه در بازار وجود دارد، استفاده كنند تا به رونق دلخواه برسند. 

بورس كالا براي تحقق اقتصاد مقاومتي كمك ويژه يي 
كرده اس��ت از جمله اينك��ه صنايع بالادس��تي با كمك 
بورس كالا توانس��تند بخشي از درآمدش��ان را پس انداز و 
براي طرح هاي توس��عه يي س��رمايه گذاري كنند و صنايع 
پايين دس��تي نيز توسعه يافتند و ش��اهد افزايش تعداد و 
ظرفيت شان هستيم. حامد سلطاني نژاد با تاكيد بر اينكه در 
بورس كالا اتفاقات متعددي در بازار فيزيكي و بازار مشتقات 
افتاده اس��ت، گفت: در بازار فيزيكي ارزش معاملات رشد 
فزاينده يي داشته است، در رينگ پتروشيمي، فرآورده هاي 
نفتي و صادراتي رش��د قابل ملاحظه يي را به لحاظ حجم 

و ارزش در بورس كالا مش��اهده مي كنيم. وي افزود: بس��ياري از ركوردهاي معاملاتي در 
بورس كالا در س��ال 96 شكسته ش��ده و بيشترين حجم معاملات پتروشيمي را در سال 
جاري تجربه مي كنيم؛ به بيان ديگر امسال شاهد بيشترين ارزش معاملات بورس كالاي 
ايران هستيم. وي با تاكيد بر اينكه در حوزه بازار مشتقه بيشترين ارزش معاملاتي قرارداد آتي 
سكه را نظاره گر هستيم، گفت: همه اينها نشان دهنده اين است كه بورس كالا جايگاه خودش 
را پيدا كرده و يك بازار متمركز براي معاملات كالايي و ابزارهاي مش��تقه به پشتوانه كالا در 
اين بورس ش��كل گرفته است. به گزارش اقتصاد آنلاين، سلطاني نژاد با اشاره به اينكه بورس 
كالا از بين برنده رانت اس��ت و ش��رايطي را فراهم مي كند تا فروشنده به طور مستقيم كالاي 
خود را به خريدار بفروش��د، اظهار داش��ت: فلسفه بورس فلزات در سال 82 نيز بر همين مبنا 
بود. وقتي واسطه حذف شود ديگر رانت قيمتي وجود نخواهد داشت كه برخي به سمت آن 
بيايند. وي يادآور شد مخالفت و مقاومت هاي صورت گرفته با بورس كالا به دليل از بين رفتن 
رانت هايي اس��ت كه مبالغ زيادي را در خود جاي داده اس��ت. اين مقام مسوول در ادامه بيان 
كرد: بورس كالا سبب شده قيمت ها منطقي تر و نيز مابه التفاوت قيمت ميان مصرف كننده و 
توليد كننده كمتر شود و چنانچه كالاي موردنظر با قيمت بالاتري فروش رود اين قيمت نصيب 
توليد كنندگان ش��ود؛ توليدكنندگاني كه س��هامداران آنها، سهامداران عمده هستند ازجمله 
دارندگان سهام عدالت و شركت هايي كه مردم عادي سهامدار آن محسوب مي شوند، وقتي اين 
سهامداران منتفع شوند اقتصاد ملي و مردم ما منتفع خواهند شد. وي افزود: بورس  كالا براي 
محقق شدن اقتصاد مقاومتي كمك ويژه يي كرده است ازجمله اينكه صنايع بالادستي با كمك 
بورس كالا توانستند بخشي از درآمدشان را پس انداز و براي طرح هاي توسعه يي سرمايه گذاري 
كنند و چرخه درآمد-پس ازانداز- سرمايه گذاري را با كمك بورس كالا شكل دهند؛ همچنين 

صنايع پايين دستي نيز توسعه يافتند و شاهد افزايش تعداد و ظرفيت شان هستيم. 

مش��اور ريي��س س��ازمان خصوصي س��ازي گف��ت: 
ممكن اس��ت مرحله بعدي س��ود س��هام عدالت س��ال  
آينده پرداخت ش��ود. جعفر س��بحاني مشاور رييس كل 
سازمان خصوصي س��ازي درخصوص دريافت سود سهام 
عدالت مش��مولين اظهار داشت: نخستين مرحله از سود 
س��هام عدال��ت در نوزدهم دي ماه با دس��تور مس��تقيم 
رييس جمهور  واريز ش��د. وي با بيان اينكه همه س��از و 
كارها و برنامه نرم افزاري براي پرداخت س��ود آماده بود، 
گفت: حدود يك س��وم س��ود س��هام عدالت براي 33.5 
ميليون نفر از مشمولين در مرحله اول واريز شد كه براي 

س��ه گروه از افراد كه شامل جامعه مددجويان كميته امداد، افراد تحت پوشش سازمان 
بهزيس��تي و همچنين مشمولاني كه آورده خود را تا سقف يك ميليون تومان پر كرده 
بودند طي ماه هاي آينده س��ود كامل پرداخت خواهد ش��د.  س��بحاني افزود: اين سود 
مربوط به سود سال 96 عملكرد شركت هاي سرمايه پذير در سال 95 است كه مبلغ آن 
حدود 150 هزار تومان درنظر گرفته شده كه پرداخت ها از دو هفته قبل شروع شده و 
مابقي آن به ميزان سهم مشمولان واريز خواهد شد. به عنوان مثال اگر فردي 600 هزار 
تومان از يك ميليون تومان سهم دارد 60درصد اين ميزان سود خواهد برد و افراد به هر 
نسبتي كه سهم دارند به همان ميزان سود دريافت مي كنند كه مبلغ 75 هزار تومان كف 
اين سود و 150 هزار تومان سقف آن خواهد بود. به گزارش ايلنا، مشاور رييس سازمان 
خصوصي س��ازي با بيان اينكه مابقي اين س��ود احتمالا تا پايان سال واريز خواهد شد، 
گفت: البته ممكن اس��ت همه مبالغ را در مرحله اول تسويه نكنيم و گروه بندي صورت 
گيرد. وي ادامه داد: 49 ميليون و 200 هزار نفر مش��مول دريافت س��ود س��هام عدالت 
هستند كه در 18 گروه شغلي شامل خبرنگاران، خدام، قاليبافان روستاييان، مددجويان 
كميته امداد و... قرار مي گيرند و براي آنكه رقم پرداختي درش��ت تر باشد گروه به گروه 
سود ها را پرداخت خواهيم كرد. وي افزود: باتوجه به آنكه برخي شركت ها مانند هلدينگ 
خليج فارس در س��ال آينده سود خود را پرداخت مي كنند، سود آنها حدود 750ميليارد 
تومان برآورد مي شود. سبحاني افزود: سال مالي برخي شركت ها در اسفند ماه نيست و 
معمولا سال مالي شان خرداد خواهد بود و مجمع آنها هم در مهرماه برگزار مي شود و تا 
پايان خرداد ماه 97 مي توانند پرداخت خود را به تاخير بيندازند. وي گفت: سود اين 49 
شركت 4 هزار و 200ميليارد تومان برآورد مي شود كه تاكنون930 ميليارد تومان از اين 

سود تقسيم شده و مابقي  آن هم با اولويت بندي تقسيم خواهد شد. 

جزئيات پرداخت سود سهام عدالتاقدامات بورس كالا؛ تحقق اقتصاد مقاومتيتداوم همكاري بورس تهران و استانبول
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كارگاه آموزشي مبادلات 
بانكي درعرصه بين المللي

پايگاه خبري اتاق تهران   مركز آموزش اتاق بازرگاني، 
صناي��ع، مع��ادن و كش��اورزي ته��ران ي��ك كارگاه 
آموزش��ي براي فعالان اقتص��ادي بخش خصوصي با 
عنوان »آموزشي ترتيبات و مبادلات بانكي در عرصه 
بين الملل��ي« برگ��زار مي كند. اين كارگاه آموزش��ي 
براي توانمندس��ازي صاحبان كس��ب وكار و مديران 
بنگاه هاي اقتص��ادي در مراودات مال��ي بين المللي، 
توس��ط مركز آموزش اتاق تهران برنامه ريزي ش��ده 
اس��ت. مفاهيم آموزشي در اين كارگاه طي 8 ساعت 
آم��وزش در دو جلس��ه در روزه��اي 25 و 28 بهمن 
ماه از س��اعت 16 تا 20 ارائه مي شود. در اين كارگاه 
آموزشي، س��رفصل هايي چون آش��نايي با بازارهاي 
مالي بين المللي، نقش بانك هاي مركزي در مبادلات 
بانكي بين المللي، مراكز مالي بين المللي، س��وييفت 
و نق��ش آن در تب��ادلات بين المللي، نقش بانك هاي 
پراي��م در مب��ادلات مال��ي، ارزه��اي بين الملل��ي و 
اهمي��ت يافت��ن آن در بازاره��اي بين المللي و نقش 
بانك هاي س��رمايه گذاري در مبادلات بانكي آموزش 
داده خواه��د ش��د. علاقه من��دان به حض��ور در اين 
دوره  آموزش��ي مي توانن��د با درياف��ت و تكميل فرم 
 ثبت نام و ارس��ال آن به نمابر 88107762 يا ايميل

كنن��د.  ش��ركت  دوره   اي��ن  در   edu@tccim.ir
همچنين براي كسب اطلاعات بيشتر مي توان با مركز 
آموزش اتاق تهران با شماره تلفن هاي 88107732 
و 88107723 تماس گرفت. اين نكته نيز بايد مورد 
توج��ه قرار گيرد كه با توجه ب��ه محدوديت ظرفيت 
دوره هاي آموزش��ي، اولويت با علاقه منداني است كه 

زودتر ثبت نام خود را تكميل مي كنند. 

 رفع دست اندازها
در فضاي كسب وكار

پاي�گاه خبري ات�اق ايران   عضو هيات رييس��ه اتاق 
ايران معتقد است فعالان بخش خصوصي ايران انتظار 
دارند، قواي س��ه گانه كه امور دش��واري را با مشاركت 
يكديگر حل وفصل كرده اند، با هماهنگي يكديگر به رفع 
دست اندازها در فضاي كسب وكار اهتمام ورزند. حسين 
پيرموذن مي گويد: رتبه اعتباري ايران پس از 10 سال 
به 5 ارتقا يافت و بار ديگر ايران از نظر ريسك اعتباري 
در وضعيت نسبتا مناسبي نسبت به گذشته قرار گرفت. 
هرچند همچنان به عنوان كش��وري كه نيازمند جذب 
س��رمايه خارجي براي رس��يدن به رش��د پايدار است 
باي��د براي بهبود جايگاه اعتباري در مجامع بين المللي 
تلاش كنيم اما اينكه به سمت ركورد قبلي خود يعني 
رتب��ه اعتباري 4 در س��ال هاي 2001 ت��ا 2005 گام 
برداشته ايم، اميدواركننده است. او مي افزايد: بهبود رتبه 
اعتباري ايران به معني كاهش ريس��ك سرمايه گذاري 
در كش��ورمان اس��ت و پيام مثبتي به بخش خصوصي 
در كشورهاي خواهان همكاري با ايران، منتقل مي كند. 
اين موضوع در ج��ذب فاينانس هاي خارجي كه اخيرا 
رونق گرفته نيز تاثير مثبتي خواهد داش��ت. بانك هاي 
بين المللي با حساس��يت كمتري به هم��كاري در اين 
زمينه خواهند پرداخت همچنين نرخ س��ود اس��تفاده 
از اي��ن فاينانس ها و هزينه بيمه آن نيز كاهش خواهد 
يافت. عضو هيات رييسه اتاق ايران تصريح مي كند كه 
كاهش رتبه اعتباري ايران اگرچه اميدبخش اس��ت اما 
فعالان اقتصادي در ايران بيش از اين چشم انتظار بهبود 
محيط كس��ب وكار و ارتقاي رتبه ايران در اين شاخص 
جهاني هستند. به گفته پيرموذن آخرين رده بندي بانك 
جهاني مربوط به سال 2018 نشان دهنده تنزل 4پله يي 
ايران در ش��اخص س��هولت كسب وكار اس��ت. ارتقاي 
رتبه اعتباري ايران با رايزني هاي س��خت و ديپلماسي 
اقتصادي كش��ورمان پس از توافق هس��ته يي به دست 
آمده اس��ت اما براي بهبود محيط كس��ب وكار، نياز به 
اصلاحات ساده تري در اقتصاد است كه منشا آن قوانين 
و مقررات داخلي اس��ت. عضو هيات رييسه اتاق ايران 
مي افزايد: از دولتي كه كار سخت را به سرانجام رسانده 
انتظار مي رود تا امور س��هل را نيز ف��رو نگذارد. حذف 
مقررات زائد از مسير كس��ب وكارها و اصلاح رويه هاي 
موجود مي تواند به بهبود فضاي كسب وكار و ارتقاي رتبه 
ايران در اين شاخص بين المللي منجر شود. بسياري از 
اي��ن امور در يد دولت اس��ت و برخي نيز با مش��اركت 
ساير قوا ش��امل مجلس شوراي اسلامي و قوه قضاييه، 
قابل انجام اس��ت. فعالان بخش خصوصي ايران انتظار 
دارند، قواي س��ه گانه كه امور دش��واري را با مشاركت 
يكديگر حل وفصل كرده اند، با هماهنگي يكديگر به رفع 

دست اندازها در فضاي كسب وكار اهتمام ورزند. 

انتشار گزارش شوراي 
راهبردي از وضعيت اصناف

پاي�گاه خبري ات�اق اصن�اف   نايب رييس ش��وراي 
راهبردي اصناف گفت: ش��وراي راهب��ردي در مورد 
شرايط و وضعيت روز اصناف و چشم انداز تشكل هاي 
صنفي، بيم ها، اميده��ا، تهديدها و فرصت هاي پيش 
روي جامع��ه اصن��اف گ��زارش جام��ع و تفصيلي را 
ب��ه زودي ارائه خواهد كرد. ابوالفضل رجب زاده افزود: 
اعضاي شوراي راهبردي از دوجلسه قبل در خصوص 
اين موضوع تبادل نظر كرده اند و در جلسه آتي شورا 
به طور وي��ژه اين مباحث مورد بحث و بررس��ي قرار 

خواهد گرفت. 
رج��ب زاده تصريح كرد كه ش��ورا گ��زارش خود 
را كه نخس��تين س��ند جامع پيرامون وضعيت كلي 
اصناف است، به دولت و مجلس شوراي اسلامي ارائه 
خواه��د كرد. نايب رييس ش��ورا گفت كه بخش هايي 
از اي��ن گ��زارش كه جنب��ه عمومي خواهد داش��ت 
از طري��ق روابط عموم��ي ش��ورا جهت اس��تحضار و 
ارزيابي كارشناس��ان منتش��ر خواهد شد. رجب زاده 
تاكي��د كرد: چنانچه تصميم گي��ران حوزه اصناف در 
حاكمي��ت اعم از دولت و مجلس براي پرس��ش ها و 
نگراني ه��اي جامعه اصناف كش��ور تدبيري فوري و 
عملياتي نداشته باشند، بحران هاي پيش رو بنگاه هاي 
صنف��ي را با خطر ج��دي اضمحلال و تش��كل ها را 
ب��ه بي خاصيت��ي و بي عمل��ي روبه رو خواه��د كرد. 
نايب رييس شوراي راهبردي اصناف افزود: اين شورا 
بقاي تش��كل هاي صنفي را منوط به تاثير گذاري آنها 
در چرخ��ه تصميم گيري و تصميم س��ازي مي داند و 
ورود هرچند با تاخير آنها را سرلوحه همه برنامه هاي 
خود قرارداده اس��ت. وي افزود: ش��ورا جهت توسعه 
فعاليت ه��ا و تش��كيل كميته ه��اي تخصصي خود از 
روساي اتحاديه ها و اتاق هاي اصناف علاقه مند دعوت 

به همكاري و حضور در شورا مي كند. 

اخبار

با حضور روساي اتاق اصناف، سازمان شهرك هاي صنعتي و معاون بازرگاني وزارت صنعت صورت گرفت

توافق سه جانبه توسعه بنگاه هاي جوان
تعادل    

تفاهمنامه س��ه جانبه يي بين س��ه »سازمان 
صناي��ع كوچك، ش��هرك هاي صنعت��ي ايران«، 
»معاون��ت ام��ور اقتص��ادي و بازرگان��ي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت« و »اتاق اصناف ايران« 

امضا شد.
اين تفاهمنامه كه ب��راي اجراي هر چه بهتر 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي و در راستاي 
حماي��ت از توس��عه بنگاه هاي خ��رد، كوچك و 
متوسط به امضا رس��يد. فراهم شدن زمينه هاي 
لازم براي ايجاد هم افزاي��ي و تدوين برنامه هاي 
يكپارچه و منس��جم در زمينه توسعه بنگاه هاي 
خرد، كوچك و متوس��ط ذيل سياست هاي كلي 
اقتص��اد مقاومتي و برنامه ه��اي راهبردي وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت براي بهره گيري بهينه 
از مزاياي قانون��ي امكانات و برنامه هاي حمايتي 
س��ازمان، معاون��ت، ات��اق و ديگر دس��تگاه هاي 
اجرايي س��ازمان ها و نهاده��اي عمومي دولتي و 
غيردولتي از اهداف اين تفاهمنامه است. »انجام 
هماهنگي بين دستگاه هاي تابعه وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت، تدوي��ن برنامه هاي حمايتي از 
بنگاه ه��اي خرد، كوچك و متوس��ط ب��ا رويكرد 
شبكه سازي و توسعه منطقه يي كسب وكار، ايجاد 
شرايط و امكانات لازم براي ساماندهي بنگاه هاي 
تحت پوش��ش اصناف در ش��هرك هاي صنعتي 
وي��ژه اصن��اف، حماي��ت از واحده��اي تابعه در 
راستاي توس��عه صادرات كالا و خدمات صنفي، 
حمايت از توسعه ش��بكه هاي توزيع، حمايت از 
توسعه خوشه ها و شبكه هاي كسب وكار، حمايت 
از اتحاديه ه��ا و اتحاديه ه��اي صادراتي، حمايت 
از فعال سازي ش��ركت هاي صادراتي، حمايت از 
شكل گيري و توسعه برندهاي ايراني و حمايت از 
مصرف كالاي توليد داخل« از ديگر اهدافي است 

كه اين تفاهمنامه دنبال مي كند. 

  ضرورت هم افزايي در صنعت
و  كوچ��ك  صناي��ع  س��ازمان  مديرعام��ل 
شهرك هاي صنعتي ايران در مراسم امضاي اين 
تفاهمنام��ه گفت: تاكنون تلاش ها در س��ازمان 
براي توسعه صنايع كوچك و متوسط بوده است 
كه نتيجه آن ثبت 966 شهرك و ناحيه صنعتي 
مصوب در كشور است اكنون بيش از 800 مورد 
آن در ح��ال بهره برداري اس��ت ك��ه نزديك به 
40درصد از صنايع كوچك و متوس��ط كشور در 

اين مناطق مستقر شده اند. 
ص��ادق نجفي با بيان اينك��ه ايجاد تحرك در 
بازار عمده مشكل صنايع كوچك و متوسط است، 
گفت: بهبود وضعيت س��خت افزاري و نرم افزاري 
در حوزه صنايع كوچك و ش��هرك هاي صنعتي 
دو هدف اصلي است كه با اولويت مناطق محروم 

و اس��تفاده از ابزارهاي مختلف در حال پيشبرد 
است با اين حال كاسبان بازاري يك ركن اصلي 

در افزايش فروش توليدات داخلي هستند. 
مع��اون وزير صنعت، مع��دن و تجارت تاكيد 
ك��رد: مديري��ت اقتصادي جه��ادي در مجموعه 
س��ازمان صنايع كوچك و ش��هرك هاي صنعتي 

تعريف شده و لازم الاجراست. 
نجفي در ادامه با اشاره به هم افزايي در بخش 
صنع��ت افزود: اي��ن همكاري ها باي��د در جهت 
شناس��ايي حلقه ه��اي مفقوده زنجي��ره توليد و 
توزي��ع صورت بگيرد؛ چراكه اكنون بازار در كنار 
توليد ق��رار ندارد و توليد نيز بطور منس��جم در 
كنار ش��بكه توزيع قرار نگرفته اس��ت. او گفت: 
هدف ما اين اس��ت كه بتوانيم در سراسر كشور 
با حض��ور اتحاديه ه��اي مختلف، ات��اق اصناف، 
س��ازمان صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي و 
همچنين معاونت اقتصادي وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت بتوانيم اين هم افزاي��ي و ارتباط را به 

وجود بياوريم. 
نجفي با اش��اره ب��ه اهميت حوزه لجس��تيك 
در اي��ن بخ��ش گفت: متاس��فانه اكن��ون ارتباط 
تنگاتنگي ميان توزيع و توليد نيس��ت كه با ايجاد 
برنده��ا اس��تفاده از مزيت اصن��اف در مغازه ها و 

فروشگاه هاي زنجيره يي بتوانيم زمينه لازم را براي 
توسعه توليد و ايجاد رونق در بازار فراهم كنيم. 

و  كوچ��ك  صناي��ع  س��ازمان  مديرعام��ل 
ش��هرك هاي صنعتي ايران گفت: در س��ه حالت 
اين مجموعه ه��ا در كنار يكديگر ق��رار خواهند 
گرف��ت. يك موضوع تامين مالي اس��ت كه البته 
اعتق��اد دارم كه تامين مالي نخس��تين مش��كل 
بحث توليد نيس��ت. ش��ايد عدم وجود برنامه و 
واحده��اي بازاريابي در كارها مهم ترين مش��كل 

اين حوزه باشد.
او ادام��ه داد: از طرفي ديگر نبود ش��ناخت از 
بازار نيز خود يكي از مش��كلات اساسي به شمار 
م��ي رود بطوري كه بازار م��ا نمي داند كدام كالا 
در كدام واحد توليدي، توليد مي ش��ود و حجم، 
كيفيت و خدمات اين كالا به چه صورت اس��ت. 
اين تفاهم در تلاش است كه اين ارتباط را بهينه 
كند تا بتوانيم موضوع نوسازي و بهسازي صنوف 
را هم در كنار ايجاد و توسعه بازار در دستور كار 

خود داشته باشيم. 
مع��اون وزير صنعت، مع��دن و تجارت كه در 
اين مراس��م حضور يافته بود، ني��ز تصريح كرد: 
در جهت حل مشكلات اقتصادي كشور بايد نوع 
نگرش در حل مش��كلات را به صورت يكپارچه و 

برگرفته از تفكر جمعي باش��د. يونس س��ينكي 
ادام��ه داد: نبايد تمام توانمندي ه��ا معطوف به 
برون رف��ت از وضعيت موجود باش��د بلكه بايد با 
آين��ده نگري در رفع مش��كلات اق��دام كرد. در 
معاونت مطبوع خ��ود تلاش كردم تا با همكاري 
س��اير كاركنان برنامه يي براي 4سال آينده تهيه 
كني��م تا فقط معطوف ب��ه برون رفت از وضعيت 

موجود نباشيم. 
او با اش��اره به وج��ود 470 هزار واحد صنفي 
تولي��دي در كش��ور تصريح ك��رد: ظرفيت هاي 
موجود در ش��هرك ها و نواحي صنعتي بايد براي 

استقرار اصناف اطلاع رساني شود. 
س��ينكي با اش��اره به تنظيم برنامه يي 4ساله 
ب��ا دورنم��اي وضعيت اقتص��اد و توليد كش��ور 
اف��زود: بايد به نقش و اهمي��ت صنوف در توليد 
ناخالص داخلي با اش��تغال بالغ ب��ر 7تا8ميليون 
نف��ر توجه ش��ود. معاون وزير صنع��ت، معدن و 
تجارت رفع مش��كلات موجود را مس��تلزم توجه 
ب��ه تفك��ر عمومي وخ��رد جمعي برش��مرد و از 
مس��وولان اجرايي خواس��ت تا در برنامه ريزي ها 
از تفك��رات اجتماعي اعم صنف��ي و توليدي در 
مناطق مختلف بهره بگيرند. سينكي همچنين بر 
ضرورت توجه ب��ه تجارت الكترونيك تاكيد كرد 

وگفت: در راس��تاي زنجيره تامي��ن نيز اقداماتي 
انجام ش��ده و وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز 
در اين راستا به دنبال احياي اين زنجيره است. 

  علت خروج بنگاه ها از عرصه فعاليت 
در ادام��ه ريي��س ات��اق اصناف اي��ران هم كه 
ميهم��ان اين مراس��م ب��ود، طي س��خناني عنوان 
كرد: موض��وع حمايت از بنگاه ه��اي خرد، كوچك 
و متوس��ط مساله بس��يار مهمي است كه متاسفانه 
طي دولت هاي گذش��ته توجه قابل ملاحظه يي به 
آن نشده است. علي فاضلي افزود: از اين بابت امروز 
بسيار خشنودم كه چنين اتفاقي رخ مي دهد و هم 
اينكه رييس س��ازمان س��ازمان صناي��ع كوچك و 
شهرك هاي صنعتي ايران اين مسووليت را برعهده 
دارند؛ چراكه ايش��ان خودش��ان در گذشته اهتمام 
ويژه يي نس��بت به اين مس��اله داش��تند. حمايت 
نش��دن از بنگاه هاي كوچك موجب شد بسياري از 

آنها از عرصه خارج شوند. 
رييس اتاق اصن��اف ايران به موضوع بي توجهي 
در اج��راي بند 20 م��اده 55 قانون ش��هرداري ها 
اش��اره كرده و افزود: متاس��فانه حمايت نش��دن از 
بنگاه ه��اي خ��رد، كوچك و متوس��ط به خصوص 
در اجراي بند 20 ماده 55 قانون ش��هرداري ها كه 
بدون تامل و تعمق به انجام رس��يد، موجب شده تا 
بسياري از اين بنگاه ها، از مدار خارج شوند. خروج 
اين بنگاه ها از چرخه توليد باعث ش��د تا س��رمايه 
اين واحدها به س��مت دلالي هاي غيرمولد هدايت 
شود. فاضلي توجه به حسن اجراي اين تفاهمنامه 
را ي��ك ضرورت دانس��ت و تصريح ك��رد: اميدوارم 
اي��ن تفاهمنامه به طور كام��ل ظرفيت هاي اجرايي 
لازم را به دس��ت بياورد. براي دس��تيابي به چنين 
هدفي پيشنهاد مي كنم كه روساي اتاق هاي اصناف 
اس��تاني را به عنوان اعضاي هيات مديره تشكيلات 

اداري اين تفاهمنامه در نظر بگيرند. 
او با بيان اينكه پيش��نهاد مذك��ور مورد توافق 
سه طرف اس��ت، ادامه داد: از س��وي ديگر مساله 
تسهيلات مطرح است. از اين رو اميدواريم كه توجه 
خاصي در اين زمينه نس��بت ب��ه واحدهاي صنفي 
مس��تقر در ش��هرك هاي تخصصي به وجود بيايد. 
موض��وع اين طور نش��ود كه يك قطع��ه زمين در 
اختيار واحد تولي��دي قرار بگيرد و هيچ امكانات و 
تس��هيلاتي براي آن در نظر نگرفته نشود. به يقين 
توليدكنندگان صنفي بايد از امتيازاتي براي حضور 

در اين شهرك ها برخوردار باشد. 
در پاي��ان اي��ن آيي��ن، تفاهمنام��ه حمايت از 
»توس��عه بنگاه ه��اي خ��رد، كوچك و متوس��ط« 
به امض��اي رييس اتاق اصناف اي��ران، معاون امور 
اقتصادي و بازرگاني وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و س��ازمان صنايع كوچك و ش��هرك هاي صنعتي 

ايران رسيد. 

اعضاي كميس��يون انرژي و محيط زيست اتاق تهران در 
يكي ديگر از جلس��ات اين كميس��يون به بررسي تغييرات 
لايحه بودجه سال 97 كش��ور در كميسيون تلفيق مجلس 
پرداختند. در اين نشس��ت همچنين طرح پيشنهادي كه از 
سوي انجمن بهينه سازي مصرف سوخت مبني بر جايگزيني 
كارت اعتباري س��وخت به جاي پرداخ��ت يارانه هاي نقدي 
طراحي شده است مورد واكاوي قرار گرفت. ارزيابي مديريت 
پس��ماندها در كشور و بررسي راهكارهاي نوين براي ارتقاي 
آن از ديگر موضوعات مورد بررس��ي در اين جلس��ه بود. به 
گزارش ات��اق تهران؛ مدير گروه ان��رژي مركز پژوهش هاي 
مجلس ش��وراي اس��لامي در اين نشست با اش��اره به اينكه 
برخي از پيشنهادات اتاق تهران درباره اصلاح لايحه بودجه 
97 كشور اعمال شده است، گفت: لايحه بودجه 97 پس از 
ورود به كميسيون تلفيق مجلس، دستخوش تغييراتي شده 
است ازجمله آنكه در اين لايحه، بودجه شركت هاي دولتي 
814 هزارميلي��ارد تومان بود كه به 827 هزارميليارد تومان 

افزايش يافت. 
فريدون اسعدي با بيان اينكه لايحه بودجه سال 97 كشور 
با اضافه ش��دن 22تبصره از كميس��يون تلفيق مجلس خارج 
ش��ده اس��ت، افزود: در تبصره 14 لايحه بودجه كه به موضوع 
هدفمندي يارانه ها اش��اره دارد، تغييرات و اصلاحات چنداني 
ايجاد نش��ده اس��ت. او همچنين به تبص��ره يك لايحه بودجه 
سال آينده كشور اش��اره كرد و افزود: يكي از بندهاي الحاقي 
كميس��يون تلفيق به اين تبصره، بازپرداخت تعهدات دولت به 
پيمانكاران گازرس��اني برخي استان هاي ش��رقي و جنوبي به 
مي��زان 300ميليارد تومان اس��ت و بند الحاق��ي ديگر اعطاي 
4ميلي��ون تن قير از محل منابع ش��ركت ملي نفت تا س��قف 
3هزارميليارد تومان اس��ت. به گفته اس��عدي اين بند الحاقي 
در لايحه تقديمي دولت به مجلس وجود نداشت و نمايندگان 
مجلس آن را به لايحه اضافه كردند. از س��وي ديگر كارشناس 
كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران نيز در اين نشست 
به تشريح پيشنهادهاي اصلاحي لايحه بودجه سال 97 كشور 
از سوي كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران پرداخت. 
س��عيد آهنگران با بيان اينكه از نظ��ر فعالان اقتصادي، 
وضعي��ت بدهي هاي مع��وق دولت به بخ��ش غيردولتي در 
لايحه بودجه س��ال 97 كش��ور مغفول مانده اس��ت، گفت: 
نبود مدل ش��فاف، كارآمد و عملياتي ب��راي افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي و ايج��اد تبعات منفي بر جامعه اقتصادي 
كشور و نبود انگيزه براي ورود و حضور سرمايه گذار داخلي 
و خارجي با توجه به قيمت گذاري خوراك و ميعانات گازي 
ازجمله نقدهاي بخش خصوصي به اين لايحه است كه طي 
سلس��له نشس��ت هاي فعالان اقتصادي حوزه صنعت نفت و 

انرژي مطرح شده است. 
او سپس به برخي پيشنهادهاي بخش خصوصي براي اعمال 
در لايحه بودجه س��ال 97 كشور اش��اره كرد و افزود: از جمله 
اين پيش��نهادات، بند الحاقي به تبصره يك اين لايحه است كه 
براساس آن، وزارت نفت مكلف است مطابق بند 12 سياست هاي 
كلي برنامه شش��م توسعه و سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون 
اساس��ي، زمينه حض��ور بخش خصوصي را در حوزه اكتش��اف، 

استخراج و توليد نفت و گاز با اعمال ضريب و شرايط ترجيحي 
مناس��ب نسبت به ساير بخش ها فراهم كند. آهنگران سپس به 
الحاق بند )ج( به تبصره 4 لايحه بودجه س��ال 97 كشور اشاره 
كرد و افزود: بر اين اس��اس به دولت اجازه داده مي ش��ود براي 
پرداخت تس��هيلات به پيمانكاران و سازندگان بخش غيردولتي 
داخل��ي، از طريق بانك هاي عامل كه در راس��تاي اجراي قانون 
حداكثر اس��تفاده از توان توليدي و خدماتي در تامين نيازهاي 
كش��ور و تقويت آنها در امر صادرات، موفق به جذب پروژه هاي 
نفت و گاز مي ش��وند، مبلغ يك ميليارد دلار و 50 هزارميليارد 
ريال از منابع صندوق توس��عه ملي با نرخ سود متعارف مطابق 
نظامنام��ه صندوق پرداخت كند. در همين رابطه علي ش��مس 
اردكاني ديگر عضو كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران 
با اشاره به تصويب مقررات عمومي PPP از سوي دولت گفت: 
بخ��ش خصوصي بايد ب��راي تصويب مجوز ص��دور اوليه اوراق 

مشاركت در پروژه ها)IPO( تلاش كند. 

  ارائه طرحي براي اصلاح الگوي مصرف انرژي 
در ادامه نشس��ت كميس��يون انرژي و محيط زيست اتاق 
تهران، رييس انجمن بهينه سازي مصرف انرژي طي سخناني 
به تش��ريح طرح پيش��نهادي اين انجم��ن در خصوص ايجاد 
اعتب��ار در كارت هاي ويژه ب��راي اصلاح الگوي مصرف انرژي 
در كش��ور پرداخت. آرش نجفي با اش��اره به اينكه با اجراي 
اين ط��رح، كارت هاي اعتباري وي��ژه جايگزين پرداخت هاي 
نقدي يارانه مي ش��ود، افزود: براس��اس اي��ن طرح كه جامعه 
هدف آن ش��هرهاي كشور است و نه روس��تاها با استفاده از 
اي��ن كارت هاي اعتباري مي توان صورتحس��اب گاز مصرفي، 
ب��رق و بنزين را پرداخ��ت كرد. به گفته او با اين طرح پول و 
اعتب��ار تخصيص يافته در صنعت نفت باقي مي ماند در حالي 
كه با پرداخت يارانه هاي نقدي، همچنان امكان انحراف منابع 
بس��يار بالاست. نجفي س��پس اين موضوع را مطرح كرد كه 
ات��اق بازرگاني تهران براي اجراي اين طرح پيش��قدم ش��ود 

چراكه به گفته وي دولت توانايي اجراي آن را ندارد. 
در ادامه رضا پديدار، رييس كميس��يون انرژي و محيط 
زيس��ت اتاق تهران اين توضيح را داد كه اين طرح از طرف 
رييس اتاق ته��ران و نمايندگاني از كميس��يون انرژي اين 
اتاق در دفتر نهاد رياس��ت جمهوري مورد توضيح و تشريح 
قرار گرفته اس��ت و به تازگي نيز از سوي هيات دولت براي 
بررس��ي بيشتر و تدوين به اتاق بازرگاني تهران محول شده 

است. 

كارگ��روه تخصصي ش��وراي گفت وگوي دول��ت و بخش 
خصوص��ي در تازه تري��ن نشس��ت، موان��ع اجراي م��اده 12 
قان��ون رفع موانع توليد رقابت پذير را بررس��ي كرد و نظرات 
پيش��نهادي در راستاي تحقق اجراي حكم قانون مطرح شد. 
به گزارش اتاق ايران؛ در اين جلسه نمايندگاني از دستگاه ها 
و س��ازمان هاي اجرايي ازجمل��ه وزارتخانه ه��اي نفت، نيرو، 
صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد، جهاد كش��اورزي، ش��ركت 
ملي گاز ايران، ش��ركت بهينه س��ازي مصرف انرژي، سازمان 
مديري��ت و برنامه ريزي كش��ور و همچنين نمايندگان بخش 
خصوصي از كميس��يون انرژي اتاق ايران، سنديكاي صنعت 
ب��رق ايران، انجمن صنعتي ش��ركت هاي توزيع برق كش��ور، 
انجمن CHP ايران و نماين��دگان اتاق هاي اصناف و تعاون 
حض��ور داش��تند. جمال الدين حاجي ها، مديرعامل ش��ركت 
پاراديس خاورميان��ه و فعال بخش خصوصي در حوزه انرژي 
با اش��اره به حكم م��اده 12 قانون گفت: در س��ال 92 طرح 
جايگزين��ي لامپ هاي LED به ج��اي چراغ هاي خياباني را 
به وزارتخانه ه��اي نفت و نيرو ارائه داديم، با وجود اينكه اين 
ط��رح از توجيه پذيري اقتصادي برخوردار اس��ت و پرداخت 
ب��ه آن مي تواند از محل ذخيره انرژي ص��ورت گيرد و نيز با 
وجود تكليف وزارت نفت مصرح در تبصره 3 قانون متاسفانه 
تاكنون هيچ گونه همكاري انجام نگرفته است. يوسف بهمني، 
نماينده كميته انرژي س��ازمان برنام��ه  و بودجه به ارائه آمار 
مصوبات ش��وراي اقتص��اد درباره م��اده 12 پرداخت. بر اين 
اس��اس از س��ال 93 تاكنون مبل��غ 89 ميلي��ارد دلار مجوز 
س��رمايه گذاري در موضوع ماده 12 از س��وي شوراي اقتصاد 
به تصويب رس��يده اس��ت، از اين ميزان 20 ميليارد دلار در 
حوزه بهينه س��ازي مصرف سوخت بوده كه متولي عمده آن، 
وزارت نفت و شركت بهينه سازي مصرف سوخت بوده است. 
 LED او تصريح كرد: مصوبه شوراي اقتصاد براي لامپ هاي
نيز در طرح هاي بهينه س��ازي صادر ش��ده است. حدود 7.8 
ميليارد دلار در حوزه گازرساني و بالغ  بر 61 ميليارد دلار نيز 
در حوزه افزايش توليد نفت و گاز و توسعه ميادين نفتي بوده 
است. برخي از اين طرح ها از جمله طرح هاي بهينه سازي در 
اجرا به اين صورت بوده است كه تنها بخشي از سرمايه گذاري 
ذيل ماده 12 پوشش داده مي شود و از آنجا كه نياز به تامين 
سرمايه در گردش اوليه دارد غالباً به كندي پيش مي رود. بنا 
به اظهار بهمني در حوزه بهينه س��ازي بيشترين پيشرفت در 
حوزه كاميون ها بوده اما غالب طرح هاي گازرس��اني پيشرفت 

خوبي داشته اند.
همچني��ن رانش زروان��ي، سرپرس��ت اداره كل راهبردي 
ان��رژي وزارت نف��ت، علت ع��دم هم��كاري وزارت نفت در 
پروژه هاي جايگزيني لامپ هاي كم مصرف را عدم درآمدزايي 
اين طرح دانس��ت و تاكيد كرد: در مت��ن قانون تنها الزام به 
پرداخت از محل صرفه جويي نيست. او همچنين وزارت نيرو 
را نيز منتفع از موضوع دانس��ت كه مي تواند با س��رمايه گذار 
وارد عق��د قرارداد ش��ود. در ادامه اس��تفاده از ظرفيت ماده 
12 ب��راي س��رمايه گذاري در »طرح ه��اي افزاي��ش كارايي 
موتورخانه ه��اي حرارتي« از طريق انعقاد قرارداد با ش��ركت 

بهينه سازي مصرف سوخت مورد بررسي قرار گرفت. 

  طرح افزايش كارايي موتورخانه هاي حرارتي
رضا ش��ادرخ راد، عضو هيات مديره شركت بهينه سازي مصرف 
سوخت در ارتباط با »طرح افزايش كارايي موتورخانه هاي حرارتي« 
و عملكرد ش��ركت ملي گاز در انعقاد قرارداد با سرمايه گذاران اين 
حوزه كه از س��وي فعالان اقتصادي مورد اعتراض واقع ش��ده بود، 
گفت: حدود دو س��ال اس��ت كه ق��رارداد »ط��رح افزايش كارايي 
موتورخانه هاي حرارتي« توسط اين شركت با سرمايه گذاران منعقد 
مي شود و تاكنون 11قرارداد هم در اين حوزه منعقد شده است. او 
در ادامه گزارشي از طرح هاي منعقد شده اين شركت ارائه كرد؛ عقد 
قرارداد با 5 كارخانه براي نوسازي 8000 دستگاه كاميون فرسوده، 
طرح نوسازي اتوبوس هاي فرسوده با 2 سازنده براي 1044دستگاه، 
البت��ه در مورد طرح تاكس��ي ها به دليل عدم توانايي خودروس��از 
داخلي در انطباق با مفاد مصوبه شوراي اقتصاد اقدامي نشده است. 
در م��ورد توس��عه صنعت ريلي دو ق��رارداد 200و 400واگن باري 
و در م��ورد طرح ارتقاي كارايي موتورخانه ه��ا 11قرارداد به ارزش 
72ميليون دلار عقد ش��ده اس��ت. همچنين ق��رارداد توليد موتور 
كم مصرف خودرو درحال تهيه اس��ت. همچنين نصرت الله سيفي، 
مش��اور كميس��يون انرژي اتاق ايران با اش��اره به اين موضوع كه 
سازمان ها و دستگاه هاي دولتي كه خود مجري قانون هستند بهتر 
از هر ش��خص ديگري مي توانند نقاط ضعف سيستم را شناسايي و 
مرتفع كنند از حضار و نمايندگان دولتي حاضر در جلسه خواست 
كه به طرح مش��كلات بپردازن��د.   او در ادامه به طرح هاي موجود 
بخ��ش خصوصي اش��اره كرد كه در س��ال 93 ب��ه يك باره حجم 
عظيمي از آنها مصوب شد اما بعد از آن از سرعت تصويب طرح ها 
كاسته ش��د. كتايون نعمت پور، معاون اداره كل بهداشت، ايمني و 
محيط زيس��ت و انرژي وزارت صنع��ت، معدن و تجارت نيز گفت: 
سرمايه گذارها در بخش صنعت، طرح هاي توجيهي مختلفي ارسال 
مي كنند و وزارتخانه نيز براي ش��ركت بهينه سازي مصرف سوخت 
ارسال مي كند اما تاكنون نتيجه يي حاصل نشده است. علايي، فعال 
بخش خصوصي در بيان مش��كلات س��رمايه گذاران در بهره مندي 
از حك��م ماده 12 تصريح كرد: حتي زماني كه قرارداد با دس��تگاه 
اجرايي يا س��ازمان دولتي منعقد مي شود، ضمانتي براي پرداخت 
مبلغ وجود ندارد و پيشنهاد گشايش ال سي داخلي را مطرح كرد. 
در نهايت، پيشنهادات بخش خصوصي كه توسط كميسيون انرژي 
اتاق ايران تهيه شده بود توسط سيفي، مشاور كميسيون قرائت شد 
و مقرر شد مجموعه مش��كلات اجرايي قانون و پيشنهادات مدون 
بخ��ش خصوصي براي ارائه در صحن ش��وراي گفت وگوي دولت و 
بخش خصوصي توسط دبيرخانه شورا و كميسيون انرژي اتاق ايران 

گردآوري و تنظيم شود.

در نشست كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران پيشنهاد شد

بررسي طرحي براي بهبود پرداخت يارانه ها
در كارگروه تخصصي شوراي گفت  و گوي دولت و بخش خصوصي واكاوي شد

موانع پيش روي ماده 12 قانون رفع موانع توليد
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7  جهان

درخواست تنش زدايي بيلاوال بوتو 
در روابط هند و پاكستان

 آمادگي مادورو 
براي امضاي توافق با اپوزيسيون

طرفداران تحريم انتخابات روسيه 
تظاهرات كردند

گروه جهان 
  نيكلاس مادورو رييس جمهوري ونزوئلا اعلام كرد كه دولت وي براي امضاي توافق 

با اپوزيسيون جهت از سرگيري مذاكرات صلح آماده است. 
به گزارش اس��پوتنيك، مادورو با انتش��ار بيانيه ي��ي افزود: »مذاك��رات ميان دولت 
و اپوزيس��يون جهت يافتن راهي براي صلح و همزيس��تي آغاز مي ش��ود و من به عنوان 
رهبر كش��ور مي گويم ك��ه دولت كاراكاس آماده امضاي توافق با اپوزيس��يون اس��ت.« 
رييس جمه��وري ونزوئلا در ادامه از برنامه هيات اپوزيس��يون ب��راي حضور در مذاكرات 
اس��تقبال كرد. اپوزيس��يون ونزوئلا پيش تر آمادگي خود را براي حضور در اين مذاكرات 
اعلام، اما يك سري ش��رايط از جمله ايجاد شوراي متوازن انتخابات ملي، حضور ناظران 
بين المللي در انتخابات، تضمين حق راي براي ش��هروندان ونزوئلايي خارج از كش��ور و 
رقابت انتخاباتي عادلانه را به عنوان پيش شرط مذاكرات صلح مطرح كرده اند. مذاكرات در 
حال حاضر به بن بست خورده چرا كه اپوزيسيون آزادي همه زندانيان سياسي را خواستار 
شده اند و اينكه دولت كاراكاس به گروه هاي كمك رسان خارجي اجازه ورود به كشور را 
بدهد. ائتلاف مخالفان ونزوئلايي پيش تر در بيانيه يي اعلام كرده بود: »ما فكر مي كنيم كه 
اين نشس��ت آخرين فرصت براي دولت است تا از تصميمات اخير خود برگردد و از گير 
افتادن كش��ور در هرج و مرجي كه مديريت آن غيرممكن خواهد بود، جلوگيري كند.« 
اپوزيسيون ونزوئلا مادورو را عامل اصلي بحران اقتصادي و ناآرامي سياسي در اين كشور 
مي داند. بحراني كه مدت هاست ونزوئلا را فلج كرده و با كمبود كالاهاي اساسي از جمله 
م��واد غذايي و دارو همراه بوده اس��ت.  اما ظاهرا اين مرتب��ه مادورو به تلاش براي پايان 
دادن به درگيري ها و ناآرامي ها در كشور مصمم است. او در ادامه بيانيه خود گفت كه روز 
دوشنبه مذاكرات ميان طرفين از سر گرفته شده و جدا از انتقادهايي كه به اپوزيسيون 
وارد مي داند، به تلاش براي دستيابي به توافقاتي براي برقراري صلح در كشور متعهد است. 
رييس جمهوري ونزوئلا افزود: »پيش تر ما با توافقنامه فاصله اندكي داشتيم و اميدواريم 
كه اين بار هيات مخالفان در راستاي حصول توافقنامه صلح گام بردارند. من مرد مذاكره 
هستم و به گفت وگو اعتقاد دارم.« گفت وگوهاي نمايندگان دولت ونزوئلا و مخالفان درباره 
برگزاري انتخابات رياست جمهوري اين كشور قرار است همانند گفت وگوهاي پيشين در 
پايتخت جمهوري دومينيكن برگزار ش��ود. انتخابات رياست جمهوري ونزوئلا قرار است 

پيش از ماه آوريل آينده برگزار شود. 

گروه جهان 
رهبر حزب مردم پاكس��تان از دولت هند خواسته با وجود اقدامات خصمانه و 
تنش ها در روابط دوجانبه، دو كشور به دنبال صلح و تنش زدايي در روابط باشند. 
به گزارش اكس��پرس، بيلاوال بوتو زرداري رهبر حزب مردم و پس��ر بي نظير بوتو 
نخست وزير فقيد پاكستان، خواستار تحقق صلح به عنوان راه حل نهايي در روابط 
كشورش و هند شد. تنش نظامي ميان پاكستان و هند در ماه هاي گذشته افزايش 
پي��دا كرده و باعث ش��ده هند بيش از ۳۶هزار ت��ن را از مناطق متاثر از درگيري 
خارج كند. پاكستان، دهلي را مقصر آغاز اين تنش هاي مسلحانه مي داند. بيلاوال 
بوت��و زرداري در مصاحبه خود گفته بايد دوط��رف درگير تلاش كنند و راه حلي 
ديپلماتيك را براي مشكلات خود بيابند. وي گفته است: »باوجود درگيري ها ميان 
دوط��رف و اعتراض هاي موجود، جوانان دوطرف بايد بدانند كه تنها راه حل، صلح 
است. ما بايد راهي را براي اين مساله بيابيم.« رهبر حزب مردم پاكستان همچنين 
خواستار تغيير در لحن مذاكرات و گفت وگوها ميان سياستمداران دو كشور شد و 
ادامه داد: »حالا زمان همكاري فرارسيده است. در عصر رسانه هاي اجتماعي، شما 

نبايد مسائلي را كه در كشمير اتفاق مي افتد، پنهان كنيد.«
با بالا گرفتن تنش هاي اس��لام آباد و دهلي، يك مقام ارشد هندي اعلام كرده 
تا پايان سال 2018 تمام مرزهاي هند با پاكستان و بنگلادش توسط حصارهاي 
هوش��مند كنترل خواهند شد. به نوشته نشريه هندو، كارن ريجيجو مشاور وزير 
كشور هند، گفته نيروهاي مرزي هند از مدتي پيش از اين فناوري استفاده كرده 
و آن را براي كنترل مرزها مفيد دانس��ته اند. اين مقام هندي درخصوص اقدامات 
انجام شده براي كنترل نفوذ غيرقانوني به خاك هند، با اشاره به اينكه اين كشور 
داراي 7 هزار و 500 كيلومتر مرز ساحلي است، گفته است: »در بخش غربي نيز 
هند داراي مرز مشترك با پاكستان است كه بيشترين موارد نفوذ شبه نظاميان به 
خاك هند از اين منطقه انجام مي شود، به همين دليل دولت هند نظارت خود بر 

مرزها را افزايش داده است.«
به گفته مقام هاي هندي، ش��به نظاميان پاكستاني اغلب با استفاده از مناطق 
مرزي كه به دليل ش��رايط طبيعي نظارت كمي بر آنها مي ش��ود، اقدام به نفوذ به 

خاك هند مي كنند. 

گروه جهان 
ه��زاران نف��ر در ش��هرهاي مختلف روس��يه در حمايت از تحري��م انتخابات 
رياس��ت جمهوري اين كش��ور كه قرار اس��ت در ماه مارس برگزار شود، دست به 
تظاهرات زدند. اين تظاهرات به درخواست آلكسي ناوالني رهبر مخالف دولت در 

اين كشور صورت گرفت. 
به گزارش بي بي سي، اين تظاهرات در حالي برگزار شد كه گزارش ها از آزادي 
آلكسي ناوالني پس از بازداشت توسط پليس در تجمعي در مسكو، حكايت داشت. 
وكيل ناوالني به خبرنگاران گفت كه او بدون اتهام آزاد شده است، اما بايد بعدا در 
دادگاه حاضر شود و آن زمان ممكن است با اتهاماتي روبه رو شود. پليس پيش تر 
به دفتر كار او در مس��كو حمله كرده و گفته ش��ده مقداري از وس��ايل او را هم با 
خود برده اس��ت. اين رهبر مخالف پيش تر در توييتي نوشته بود: »بازداشت يك 
نفر وقتي كه تعداد ما زياد است، بي معني است؛ ديگران مي آيند و جاي من را پر 
مي كنند.« بر اساس گزارش ها، تاكنون حدود 180 نفر در سراسر روسيه در ارتباط 
با اين تظاهرات دستگير شده اند. تظاهرات ديروز دوشنبه بعد از چندين هفته فشار 
دولت بر طرفداران ناوالني برگزار شد. ناوالني درخواست تحريم انتخابات را يك ماه 
پيش و پس از آن اعلام كرد كه رسما از نامزدي در انتخابات منع شد. اين رهبر 
مخالف گفت: »ما تحريم انتخابات را خواستار هستيم. اينها مي خواهند در روندي 
مشاركت كنيم كه انتخابات نيست.« كميسيون مركزي انتخابات گفته كه ناوالني 
چون به فس��اد محكوم شده، صلاحيت حضور در انتخابات را ندارد. ناوالني كه به 
مخالفت با ولاديمير پوتين رييس جمهوري كنوني مشهور است، اوايل سال 2017 
به جرم اختلاس به پنج سال حبس تعليقي محكوم شد. ناوالني اين محكوميت را 

رد كرده و گفته راي دادگاه با انگيزه هاي سياسي گرفته شده است. 
ناوالني ۴1 ساله تنها كسي است كه از نظر ناظران مي توانست بخت پيروزي در 
رقابت با ولاديمير پوتين رييس جمهوري كنوني روسيه را داشته باشد. الا پامفيلوا 
رييس كميسيون مركزي انتخابات گفته كه موسسه زيرنظرش فقط بنا به قانون، 
صلاحيت ناوالني را رد كرده است. ناوالني گفته هدف از اين تصميم، جلوگيري از 
»بيان حقايق« درباره وضعيت روسيه بوده است. او همچنين گفته كه جلوگيري 

از حضور او در رقابت ها باعث كنار گذاشته شدن راي ميليون ها نفر خواهد شد. 

 ترامپ: روابط تجاري 
اروپا و امريكا عادلانه نيست 

 گروه جه�ان| رييس جمهوري ايالات متحده پس از 
ماه ها انتقاد تند و تيز از رويه هاي تجاري چين اين  بار نوك 
پيكان انتقادهايش را به س��وي شركاي اروپايي گرفت و از 

روابط تجاري اتحاديه اروپا با كشورش انتقاد كرد. 
به گزارش رويترز، دونالد ترامپ با اعلام اينكه در زمينه 
تجاري، اتحاديه اروپا روابط بس��يار غيرعادلانه يي با ايالات 
متحده داش��ته، گفته كه مشكلات بس��يار زيادي در اين 
زمينه دارد. به گفت��ه ترامپ، امريكا نمي تواند محصولات 
خود را به اتحاديه صادر كند. او گفته است:»خيلي خيلي 
مشكل است. با اين همه آنها محصولاتشان را بدون ماليات 

يا با ماليات خيلي كم به امريكا صادر مي كنند.«
رييس جمه��وري اي��الات متحده در بخش��ي ديگر از 
گفته هايش تاكيد كرده اين تنها اتحاديه اروپا نيس��ت كه 
از مزيت روابط تجاري با امريكا بهره برده اما اتحاديه اروپا 
خيلي خيلي با امريكا غيرعادلانه رفتار كرده اس��ت و فكر 
مي كنم اين موضوع به  شدت به آنها آسيب خواهد رساند.« 
ترامپ در عين حال گفته: »اگر جاي نخست وزير بريتانيا 
بود، مذاكرات به  مراتب س��خت تري با اتحاديه اروپا بر سر 

خروج بريتانيا از آن انجام مي داد.«
در جريان يك همه پرس��ي در سال 201۶ شهروندان 
بريتانيايي خواس��تار خروج كش��ور خ��ود از اتحاديه اروپا 
ش��دند. از آن زمان تاكنون دولت ترزا م��ي درحال انجام 
مذاكرات ب��ا اتحاديه و نهايي  كردن اين روند موس��وم به 
برگزيت است. ايجاد گمرگ، موانع مرزي و قوانين تجاري 
ازجمله مشكلات جاري ميان بريتانيا و اتحاديه اروپاست. 

رييس جمهوري امريكا در اين مصاحبه تاييد كرده در 
سال جاري ميلادي به بريتانيا سفر خواهد كرد و افزوده كه 
معتقد است در آن كشور خيلي محبوب است. در بخشي 
از اظهارات ترامپ كه پيش تر منتشر شده، رييس جمهوري 
ايالات متح��ده گفته بود، حاضر به بازگش��ت به معاهده 
اقليمي پاريس اس��ت اما بايد توافق كاملا متفاوتي باشد. 
ترامپ گفته درحال حاضر يك توافق فاجعه  بار وجود دارد. 
ترامپ سال گذشته اعلام كرد از معاهده اقليمي پاريس 
خارج مي ش��ود. اين درحالي اس��ت كه توافق پاريس پس 
از س��ال ها مذاكره و ناتواني سران جهان براي دستيابي به 
معاهده ي��ي فراگير در جهت مقابله با تغييرات آب وهوايي 
زمين در پاريس به دس��ت آم��د؛ در آن زمان باراك اوباما، 
رييس جمهوري امريكا بود و او اين توافق را تصميمي براي 
نجات سياره زمين توصيف كرد. اما دونالد ترامپ به  شدت 
از اين معاهده انتقاد كرده و آن را براي مردم امريكا هزينه بر 
خوانده  است. تا زمان خروج امريكا  همه كشورهاي جهان 
به جز س��وريه و نيكاراگوئه به توافق پاريس پيوسته بودند. 
اما درحال حاضر تنها ايالات متحده است كه در اين پيمان 

حضور ندارد. 

 حمله داعش 
به دانشگاه نظامي كابل

 دانشگاه نظامي كابل )مارشال فهيم( بامداد دوشنبه 
مورد حمله مردان مسلح قرار گرفت. به گزارش يورونيوز، 
مهاجمان نتوانستند به داخل اين آكادمي كه در شمال 
كابل واقع ش��ده اس��ت، نفوذ كنند. در اين درگيري ها 
يك مهاجم دستگير و چهار مهاجم ديگر كشته شده اند. 
 همچني��ن آخرين گزارش ها حاكي از كش��ته ش��دن

11 نيروي امنيتي و زخمي ش��دن 10 نفر ديگر است. 
مس��ووليت اين حمله را داعش بر عهده گرفته اس��ت. 
حمله تازه به دانشگاه نظامي كابل دو روز پس از حمله 
طالبان با آمبولانس بمب گذاري شده صورت مي گيرد. 
در حمله ش��نبه بيش از 100 نفر كشته شدند. زنجيره 
حملات داعش و طالبان به كابل در حالي افزايش يافته 
كه نارضايتي مردم نيز از دولت به خاطر عدم توانايي در 

برقراري امنيت در حال افزايش است. 

حكم حبس و سلب تابعيت 
آيت الله عيسي قاسم

دادگاه استيناف بحرين حكم حبس تعليقي يك ساله 
و س��لب تابعيت آيت الله عيسي قاس��م را تاييد كرد. به 
گزارش ايس��نا، دادگاه اس��تيناف بحرين حكم حبس 
تعليقي يك س��اله آيت الله عيسي قاس��م رهبر معنوي 
شيعيان بحرين و س��لب تابعيت وي را تاييد كرد. اين 
روحاني برجس��ته شيعه چندين ماه است كه در حصر 
خانگي به س��ر مي ب��رد و تاكنون به دليل ش��رايط بد 
جسماني يك بار تحت عمل جراحي قرار گرفته است. 
اتهام عليه اين روحاني شيعه تحريك به خشونت عليه 

نظام آل خليفه اعلام شده است

رييس امارات در مراسم 
خاكسپاري مادرش شركت نكرد!

در پي فوت مادر رييس امارات، نايب رييس اين كشور 
و محمد بن زايد، وليعهد ابوظبي در راس نمازگزاران بر 
جنازه م��ادر رييس امارات نماز ميت خواندند در حالي 
كه رييس امارات در اين مراس��م غايب بود. به گزارش 
خبرگزاري امارات، رييس امارات )70 س��اله( از زماني 
كه دچار سكته شد از شرايط جسماني خوبي برخوردار 
نيست و جز ش��ركت در مراسم عيد فطر در 25 ژوئن 
گذش��ته حضور علني در هيچ مراسم و فعاليت رسمي 
نداشته است. خليفه بن زايد از سوم نوامبر سال 200۴ 

رياست دولت امارات را برعهده دارد. 

 تظاهرات در سليمانيه 
عليه عمليات »شاخه زيتون«

ساكنان سليمانيه عراق در اعتراض به حمله تركيه 
به عفرين در شمال سوريه تظاهرات كردند. به گزارش 
ايسنا س��ومريه نيوز، چهره هاي سياس��ي كردستان در 
اين تظاهرات ش��ركت نكرده اند. معترضان با سر دادن 
شعارهايي از دولت اقليم خواستند در قبال حمله آنكارا 
به عفرين موضعي را اتخاذ كند. آنان همچنين از جامعه 
بين الملل خواستند براي متوقف كردن حملات تركيه 
وارد عمل شود. تركيه اخيرا عمليات نظامي خود موسوم 
به »شاخه زيتون« را در منطقه عفرين سوريه به بهانه 
مب��ارزه با يگان هاي مدافع خلق كرد ك��ه آنكارا آنها را 

تروريستي مي داند، آغاز كرد. 

دريچه

كوتاه از منطقه

از سخنراني ترامپ تا وداع يلن با فدرال رزرو 

روزهاي پرهياهو پيش روي بازارها

مذاكرات تشكيل دولت ائتلافي آلمان به تعويق افتاد

توافقي بسيار دور، بسيار نزديك
گروه جهان|

 نخس��تين دور مذاك��رات براي تش��كيل دولت 
»ائتلاف ب��زرگ« ميان احزاب دموكرات مس��يحي، 
سوسيال مسيحي و سوسيال دموكرات آلمان بر سر 
موضوع مهاجرت دوش��نبه بدون توافق پايان يافت. 
ساعاتي پس از اعلام خبر توقف مذاكرات يك منبع 
مطلع در تلاش براي رفع نگراني  و آرام كردن فضاي 
سياسي كشورش از نزديك شدن مواضع طرفين در 
م��وارد اختلافي به  ويژه مهاج��رت خبر داده و گفته 
كه توافق بس��يار نزديك است. اين درحالي است كه 
برخي رسانه هاي آلماني نوشته اند در جلسه يك شنبه 
شب درگيري هاي لفظي ش��ديدي ميان طرفين در 

گرفته است. 
به گ��زارش دويچه وله، منابع نزديك به مذاكرات 
گفته اند كه ميان رالف اش��تنگر و آندرياس ش��وير، 
مذاكره كنن��دگان اح��زاب سوس��يال دموك��رات و 
سوسيال مس��يحي درگيري لفظي رخ داده و فولكر 
بوفير، نخس��ت وزير ايالت هس��ن و رهب��ر مذاكرات 
ائتلافي از حزب دموكرات مسيحي تلاش كرده است 

براي پايان دادن اين مشاجره ميانجيگري كند. 
مس��اله مورد مناقش��ه در اين مذاكرات ائتلافي 
بر س��ر خواس��ت حزب سوس��يال دموك��رات براي 
رس��يدن به يك توافق در مورد الح��اق خانواده هاي 
پناهجويان��ي بوده كه داراي ح��ق اقامت محدود در 
آلمان هس��تند. حزب سوس��يال دموكرات به  دنبال 
قوانين سهل گيرانه تري در اين مساله است؛ درحالي 
كه اح��زاب متحد دموكرات مس��يحي و سوس��يال 
مس��يحي مي خواهند از آمدن پناهجويان بيشتر در 

نتيجه الحاق خانواده هاي مهاجراني كه قبلا در آلمان 
زندگي مي كنند، جلوگيري ش��ود. منظور از الحاق، 
پيوستن همسر و كودكان زير سن قانوني پناهجويان 
همچنين والدين مهاجران زير سن به آنهاست. گفته 
ش��ده يك گروه كاري امور مهاجرت مامور ش��ده تا 

راه حلي براي اين مساله ارائه دهد. 
به گفته منابع آگاه در مذاكرات يك شنبه شب كه 
با حضور مركل، مارتين شولتز رييس حزب سوسيال 
دموكرات و مقامات حزب سوس��يال مسيحي ايالت 
بايرن برگزار شد، موضوعاتي چون سياست خارجي، 
همكاري هاي توسعه يي، دفاع و حقوق بشر نيز بررسي 
شد كه علاوه بر مساله مهاجرت در زمينه هاي مربوط 
به سياست هاي كارگري و بيمه سلامتي نيز همچنان 

اختلافاتي وجود دارد.
 

 اراده رسيدن به يك راه  حل 
با وجود اختلاف نظرها، اح��زاب متحد دموكرات 
مس��يحي و سوس��يال مس��يحي بر آمادگي خود به  
منظور س��ازش در مذاكرات تاكيد كرده اند. ميشائل 
گروس��ه برومر از حزب دموكرات مس��يحي و رييس 
جناح پارلماني احزاب متحد دوشنبه در يك اعلاميه 
مشترك از جانب هر ۳ حزب اعلام كرده كه طرفين 
ب��ا جديت و ش��دت كار مي كنند تا ب��ه راه حل هاي 

مناسب برسند. 
گروس��ه برومر تاكيد كرده كه اراده محكم براي 
پيدا كردن راه  حل وجود دارد و در روزهاي بعدي نيز 
چنين بحث هايي ادامه خواهد داشت. وي پيش تر نيز 
دس��تور مذاكرات را براي رسيدن به نتيجه تا چهارم 

فوريه)يك شنبه آينده( مشخص كرده و گفته بود كه 
مذاكره كنندگان در 18كارگروه تقسيم شده اند. 

مذاكرات درحالي متوقف شده كه مارتين شولتز، 
رهبر حزب سوسيال دموكرات آلمان پيش از ماراتن 
مذاك��رات نفس گي��ر يك ش��نبه ش��ب در مصاحبه 
با ش��بكه »اي آر دي« گفته بود ك��ه احزاب متحد 
ب��ه رهبري مركل براي رس��يدن ب��ه دولت ائتلافي 
بايد خ��ود را تكان دهند. او گفته بود كه سوس��يال 
دموكرات ها خواهان بهبودي و اصلاحات در سياست 
امور س��لامت، الحاق خانواده هاي پناهجويان دارنده 
اقام��ت مح��دود و نيز بهب��ودي قراداده��اي كاري 
هس��تند. ش��ولتز تاكيد كرده با وج��ود آنكه حزب 
سوسيال دموكرات آماده مصالحه است اما باز هم در 
انتظار اقدامي عملي از طرف احزاب متحد هس��تند. 
شولتز گفته، مجبور است كه ۴۴0هزار عضو حزبش 
را در مورد نتايج مذاكرات براي تش��كيل يك ائتلاف 

بزرگ قانع كند. 
ميش��ائل مولر يك��ي از اعضاي حزب سوس��يال 
دموكرات ني��ز تاكيد كرده كه بر مبناي متن كنوني 
مذاكرات براي تش��كيل يك ائتلاف بزرگ نمي تواند 
مي��ان اح��زاب متحد و ح��زب سوس��يال دموكرات 
همكاري وجود داش��ته باشد. مولر ضمن درخواست 
از مركل براي تلاش بيش��تر به  منظور تشكيل دولت 
ائتلاف��ي و با اش��اره به اينكه نزديك ب��ه 50 درصد 
از اعض��اي حزب��ش مخالف تش��كيل چنين ائتلافي 
هستند، گفته است: »مركل به يك ائتلاف بزرگ نياز 
دارد. ما قرار بود كه گروه اپوزيسيون را تشكيل دهيم 
و هي��چ دليلي وجود ندارد كه م��ا خود را پايين تر از 

ارزش هايمان عرضه كنيم.«
اينگريت كرامپ از حزب دموكرات مسيحي آلمان 
اما مطالبات سوس��يال دموكرات ها را براي اصلاحات 
بيش��تر در نتايج مذاكرات مقدماتي رد كرده و گفته 
امكانات براي س��ازش بس��يار محدود است. كرامپ 
ك��ه نامش به عنوان جانش��ين آنگلا مركل در حزب 
دموكرات مسيحي ش��نيده مي شود، گفته نمي تواند 
تص��ور كند ك��ه حزب سوس��يال دموك��رات بعد از 
مذاكرات مقدماتي بار ديگر بخواهد از صفر آغاز كند. 
نمايندگان حزب سوس��يال دموك��رات آلمان در 
نشس��ت فوق العاده هفته گذش��ته با آغ��از مذاكرات 
رس��مي با حزب دموكرات مسيحي به رهبري آنگلا 
مركل براي تش��كيل دولت ائتلاف��ي جديد موافقت 
كردن��د و به اين ترتيب آلمان ي��ك گام به خروج از 

بن بست سياسي نزديك تر شد. 

رهبران احزاب پيش تر نيز درخصوص طرح اوليه 
28صفحه يي براي تشكيل دولت ائتلافي موسوم به 
»ائت��لاف بزرگ« به توافق رس��يده بودند. در طرح 
اولي��ه 28صفحه يي توافق دو ح��زب، كليات اصول 
كاري دول��ت آينده مش��خص ش��ده ك��ه متضمن 
افزاي��ش هزينه ه��ا در برخ��ي مس��ائل اجتماع��ي 
مانن��د نگه��داري از ك��ودكان، آم��وزش و حقوق 
مس��تمري بگيران و در واقع اعط��اي امتيازهايي به 
سوسيال دموكرات ها بوده است. دو حزب همچنين 
بر لزوم اتحاد با فرانس��ه براي پيشبرد اصلاحات در 
اتحاديه اروپ��ا تاكيد كرده ان��د.  انتخابات پارلماني 
آلمان 2۴س��پتامبر برگزار شد كه با ريزش آراي هر 
دو حزب بزرگ آلمان و ورود حزب راس��ت افراطي 
»آلترناتي��و ب��راي آلمان« به عنوان س��ومين حزب 

بزرگ به پارلمان همراه بود. 

 گروه جهان| طلا تسليمي |
 س��خنراني دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا 
درباره »وضعيت ايالات متحده«، جلسه خداحافظي 
ژان��ت يلن رييس فدرال رزرو و س��ونامي گزارش ها 
از درآمدهاي ش��ركت هاي فن��اوري تاثيرگذارترين 
اتفاق��ات ب��ر بازارها در روزهاي پيش رو محس��وب 

مي شوند. 
ب��ه گ��زارش سي ان بي س��ي، ب��ا نزديك ش��دن 
ب��ه روزهاي واپس��ين م��اه ژانويه، مي ت��وان انتظار 
داش��ت بازار سهام به عملكرد چش��مگير خود ادامه 
دهد. ش��اخص »اس  اند  پي 500« به س��مت ركورد 
7.2درصدي رشد يك ماهه پيش مي رود كه از اكتبر 
2015 تاكنون بي سابقه بوده است. بيش از يك پنجم 
ش��ركت هايي كه سهام شان در ش��اخص اس اند پي 
500 اس��ت، گزارش درآمد خود را منتشر كرده اند؛ 
گزارش ه��اي فيس ب��وك، اپِ��ل، آم��ازون و آلفابت 
روزهاي چهارشنبه و پنج شنبه و گزارش شركت هاي 
اكسون موبيل و چِورون روز جمعه منتشر خواهد شد. 
شاخص سهام »داو جونز« هم احتمالا براي دهمين 
ماه پياپي رشد قابل توجهي خواهد داشت كه بهترين 
رشد متوالي از سال 1959 تاكنون محسوب مي شود. 
سرمايه گذاران در بازارهاي سهام بر يكسري اتفاقات 
ازجمله س��خنراني رييس جمهوري و وعده احتمالي 
او در زمين��ه افزايش هزينه ها در بخش زيرس��اختي 
 تمرك��ز كرده اند؛ انتظ��ار مي رود ترام��پ بودجه يي

200 ميليارد دلاري را براي زيرساخت ها درخواست 
كن��د.  اين در حالي اس��ت كه جلس��ه چهارش��نبه 
عملا جلس��ه خداحافظي يلن با ف��درال رزرو خواهد 
بود. يل��ن آخر همين هفته بانك مرك��زي امريكا را 
ترك و جرومي پاول رياست خود را بر اين نهاد آغاز 
مي كند. انتظار مي رود كه اعضاي كميته رياستي در 
اين جلس��ه تغييري در نرخ به��ره كوتاه مدت اعمال 
نكنند و افزايش نرخ بهره در ماه مارس صورت بگيرد. 
پيش بيني مي شود نرخ بهره در سال جاري ميلادي 
كلا س��ه مرتبه افزاي��ش يابد. س��ت كارپنتر رييس 
كارشناس��ان اقتصادي بانك »يو بي اس« گفت: »فكر 
مي كنم هيچ تغيي��ر عمده يي رخ ندهد. ديدگاه هاي 

آنها )يلن و پاول( بس��يار ب��ه يكديگر نزديك خواهد 
بود. احتمالا پاول در قانون گذاري حتي بيشتر از يلن 

محافظه كاري خواهد داشت.«
با نزديك ش��دن روزهاي واپس��ين ژانويه و آغاز 
فوريه، يكس��ري گزارش هاي مهم ني��ز در چند روز 
آينده منتشر خواهد شد كه از نمونه آنها مي توان به 
ميزان فروش خودرو، توليدات كارخانه يي و بهره وري 
در روز پنج ش��نبه و گزارش مهم نرخ بيكاري ماهانه 
در روز جمعه اش��اره كرد. سرمايه گذاران براي پايان 
ماهي آماده مي ش��وند كه از ابتدا ب��ا افزايش ارزش 
ش��اخص هاي س��هام و ف��روش ب��الاي اوراق قرضه 
همراه بود. ارزش اوراق قرضه با سررس��يد 10 ساله 
روز جمع��ه ركورد نس��بي 2.۴7درصد را تجربه كرد 

و ارزش اوراق قرضه با سررس��يد 2 ساله 2.1۳درصد 
افزايش يافت.  جولين امانوئل استراتژيس��ت ارش��د 
س��هام و متعلقات در خدمات مالي »بي تي آي جي« 
گفت: »پولي كه در وال اس��تريت براي فروش سهام 
و خري��د اوراق قرضه هزينه مي ش��ود، ده ها ميليارد 
دلار برآورد مي ش��ود. اقدامات سريع و مهيج در ماه 
ژانويه، قدرت بازار به  ع��لاوه پيام بازارهاي جايگزين 
درباره اينكه نوسانات افزايش مي يابد و هزينه نسبتا 
بالاي نياز ب��ه انتخاب هاي متف��اوت در رويارويي با 
قيمت هاي غيرمتعارف، س��بب ش��دند ب��ه اين باور 
برسيم كه در ميانه فاز افزايش سريع ارزش ها در پي 
رفتارهاي عصبي سرمايه گذاران براي از دست ندادن 
سود هس��تيم. تجارت در بازارها به گونه يي است كه 

انگار بهترين زمان تجارت در 2018 در حال از دست 
رفتن است.« امانوئل گفت گزارش هاي درآمدها يك 
عامل تاثيرگذار بر معاملات در روزهاي آتي خواهند 
بود، اما بازار سياست هاي گذشته را ناديده نمي گيرد: 
»آنچه شاهد آن هس��تيم اين است كه در نگراني از 
افزايش قيمت ها در هفته آتي، اين هفته بسياري از 
قيمت ها افزايش مي يابد.« در بازار اوراق قرضه، اوراق 

به بالاترين قيمت طي يك هفته معامله شدند. 
اين در حالي اس��ت كه بازار منتظر اطلاعات روز 
چهارش��نبه درباره برنامه هاي تامي��ن بودجه مجدد 
وزارت خزان��ه داري اس��ت. مايكل ش��وماخر رييس 
اس��تراتژي ن��رخ در »وِلز فارگو« گف��ت خزانه داري 
مي توان��د بگويد با درنظر گرفت��ن يك تريليون دلار 

اوراق قرضه در سراسر 2018، به صدور اوراق قرضه 
ب��ه ارزش 512 ميلي��ارد دلار در ۳ ماهه اول س��ال 
ني��از دارد: »منتظريم ببينيم آيا اطلاعات بيش��تري 
از برنام��ه خود براي س��ال جاري ارائ��ه مي كنند يا 
خير. آنها با مش��كل س��قف بدهي ها مواجه هستند. 
اگر از بيرون به مس��اله نگاه كني��د، مي بينيد كه به 
جاي صورتحساب هاي كنوني، بدهي هاي بلندمدت 
بيشتري خواهيد داشت.« استراتژيست ها پيش بيني 
مي كنن��د كه در ان��دك زماني دولت اع��لام كند به 
فضاي بيشتري براي اقدام نياز دارد و سقف بدهي ها 
بايد افزايش يابد. پيش ت��ر انتظار مي رفت اين اتفاق 
در ماه مارس رخ دهد، اما اكنون اين احساس وجود 
دارد كه دولت در ماه فوريه درصدد حل اين مس��اله 
بر مي آي��د. دنيل كليفتون ريي��س بخش تحقيقات 
سياست گذاري ها در »اس��ترِيتگس« گفت: »انتظار 
داريم مذاكراتي درباره سقف بدهي ها صورت بگيرد.« 
او افزود اين احتمال وجود دارد كه كنگره همزمان با 
تلاش براي پيشبرد برنامه بودجه تا پيش از 8 فوريه 
ب��راي جلوگيري از تعطيلي دولت، با افزايش س��قف 
بدهي ها به طور موقت موافقت كند. كليفتون بر اين 
باور اس��ت كه كنگره به توافقي براي حل مشكلات 
كلي��دي از جمل��ه مهاج��رت و افزاي��ش هزينه ها و 
تامين بودجه زيرس��اخت ها دس��ت خواهد يافت. او 
اف��زود: »ترامپ احتمالا بودج��ه 200ميليارد دلاري 
 را درخواس��ت مي كند و من فكر مي كنم آنها حدود

10 تا 15 ميليارد دلار در اختيار او بگذارند.«
سخنراني سه ش��نبه ترامپ احتمالا به پيامي كه 
روز جمع��ه در داووس قصد ارس��ال آن را داش��ت، 
ش��بيه خواهد بود. كليفتون در اين ب��اره گفت: »او 
كم كم دستاوردهايي كسب مي كند. بر تجارت تمركز 
خواهد كرد. در سخنراني در داووس به فناوري چين 
اشاره كرد و گفت از ما دزدي مي كنيد و ما رهايتان 
نخواهيم كرد. به سياست خارجي نيز توجه مي شود 
به ويژه درباره كره شمالي و ايران. اما سخنراني به طور 
كلي بر مس��ائل داخلي تمركز خواهد داش��ت. او به 
امريكايي ها خواهد گفت بياييد؛ اين هم آنچه به شما 

وعده داده بودم!«
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ايرانشهر8
 2 راه نجات تهران

از ترافيك
درآمدزاي��ي نقش مهمي 
جدي��د  ط��رح  لايح��ه  در 
ترافي��ك دارد و باي��د ديد تا 
كجا مي توان شهر را فروخت. 
در واق��ع ابع��اد اجتماعي و 
عدالتي اين طرح بسيار مهم 
است. بايد ديد كدام قسمت 
ش��هر قاب��ل فروش اس��ت و 
مي ت��وان از آن درآمدزاي��ي 
ك��رد و درآم��د حاصل از آن 
را براي رفاه و آس��ايش خود 
شهروندان هزينه كرد. در بسياري از شهرهاي بزرگ 
دني��ا اين كار عادي اس��ت و حتي ب��راي پياده روها 
ني��ز هزينه هاي��ي در نظ��ر مي گيرند و كس��اني كه 
مي خواهند از پياده رو ها اس��تفاده كنند بايد هزينه 
آن را پرداخت كنند. البته در اين ش��هرها خدمات 
بس��يار قابل توجهي به ش��هروندان ارائه مي شود و 
قطع��ا نمي توان عين اين سيس��تم را براي ش��هري 
با زيرس��اخت ها و ش��رايط اقتص��ادي، اجتماعي و 

فرهنگي شهر تهران ديكته كرد. 
واقعيت اين است كه به لحاظ شهرسازي مشكل 
عمده ي��ي در تهران وجود دارد و آن اين اس��ت كه 
هويت شهر تهران مشخص نيست. آيا تهران شهري 
اس��امي است با راس��ته بازارهاي خاص مانند باراز 
مب��ل يافت آب��اد، ب��ازار موبايل جمه��وري و نظاير 
آنكه تعدادش��ان در تهران كم نيس��ت يا يك شهر 
مدرن است. راس��ته بازارها بيشتر جزو خصوصيات 
ش��هرهاي اس��امي اس��ت كه با ويژگي ش��هرهاي 
مدرن چندان همخواني ن��دارد. اكنون مراكز خريد 
مدرن ش��هر تهران را فراگرفته و حجم سفرها كاما 

مشخص نيست. 
يكي از ويژگي شهرهاي مدرن نوسازي شهر و در 
درجه اول دسترسي هاي عبور و مرور و توسعه حمل 
و نقل عمومي است تا شهروندان بتوانند با سهولت، 
س��رعت و قيمت مناسب در ش��هر تردد كنند. اگر 
كس��ي هم مايل به استفاده از وسيله نقليه شخصي 

است، بايد هزينه آن را پرداخت كند. 
در ط��رح جدي��د ترافي��ك مديران ش��هري در 
توجيه اينك��ه چرا تردد در محدوده مركزي ش��هر 
را ب��ه كلي آزاد كرده ان��د، انگيزه خ��ود را برقراري 
عدال��ت اجتماعي عن��وان و تاكيد مي كنند كه همه 
شهروندان بايد بطور يكسان حق استفاده از امكانات 
شهر را داش��ته باش��ند. هر چند اين ايده في نفسه 
درس��ت اس��ت اما مس��ووليت مديريت شهري در 
ش��هري نظير تهران اين است كه تمام دغدغه خود 
را ص��رف مهار ترافيك و آلودگي ه��وا كند. اين در 
حالي اس��ت كه محتواي نس��خه اصاح شده طرح 
ترافيك به ش��كل فعلي كه مدنظر مديريت شهري 
اس��ت به منزله نصب قفل  دستي برجريان ترافيك 

خواهد بود. 
هر چن��د در طرح جديد اين ام��كان براي همه 
فراهم ش��ده تا بتوانند با پرداخت هزينه هاي تعيين 
ش��ده وارد طرح ش��وند، اما اين موضوع خود مورد 
انتق��اد برخ��ي كارشناس��ان ق��رار دارد. منتق��دان 
معتقدند همه شهروندان توانايي پرداخت هزينه هاي 
مربوطه و ورود به محدوده طرح را ندارند و اين خود 
يك تبعيض جديد اس��ت. زيرا فقط اقشار پردرآمد 
مي توانن��د وارد اي��ن طرح ش��وند. ام��ا بايد گفت، 
تبعيض در ش��هري مانند تهران اجتناب ناپذير است 
و فقط محدود به طرح ترافيك نمي ش��ود. س��اختار 
ش��هر به گونه يي است كه تبعيض در همه بخش ها 
وجود دارد در شهري كه شمال و جنوب آن تفاوت 
معناداري دارد، نمي توان انتظار عدالت همه جانبه را 
داش��ت. شهرداري براي ايجاد عدالت بايد به سمتي 
برود ك��ه در بخش هاي ديگر مانن��د خدمات و نيز 
توس��عه حمل و نقل عمومي دراين بخش ها، توجه 

بيشتري به مناطق جنوبي شهر داشته باشد. 
بايد توجه داش��ت كه قبل از اجراي طرح جديد 
بايد زيرساخت هاي آن را فراهم كرد. ظرفيت پايين 
مترو و اتوبوسراني از مشكات اساسي است كه بايد 
به آن پرداخته ش��ود. چرا كه ب��ا اجراي طرح قطعا 
عده يي به س��مت اس��تفاده از وس��ايل حمل و نقل 
عمومي س��وق داده مي ش��وند كه اكنون گنجايش 
پاس��خگويي به نياز آنه��ا وجود ن��دارد. نياز فوري 
 ته��ران به تامي��ن 2ه��زار واگن مترو و دس��ت كم

3 هزار دس��تگاه اتوبوس حاكي از اين اس��ت كه هر 
گونه افزايش تقاضا براي اين ناوگان بي پاسخ خواهد 

ماند. 
از سوي ديگر، به لحاظ شهرسازي يك پراكندگي 
در سطح شهر داريم و اين پراكندگي ميزان سفرها 
را افزايش مي دهد. بنابراين بهترين نسخه اين است 
ك��ه تهران بايد به س��مت ش��هر الكترونيك برود تا 
نيازي به اين همه تردد در س��طح ش��هر نباشد و از 

حجم سفرها كاسته شود. 
در اين شرايط تنها راه استفاده از روش هاي نوين 
در حمل و نقل يا به عبارت دقيق تر هوشمندسازي 
حمل و نقل اس��ت، كان ش��هري چون تهران امروز 
از نظر زيرس��اخت هايي همچون بزرگ��راه، تونل و... 
در شرايط به نس��بت استانداردي قرار دارد و صرف 
توس��عه زيرساختي نمي تواند پاسخگوي چالش هاي 

اين حوزه باشد. 
حمل و نقل هوش��مند را بايد يكي از اصلي ترين 
راهكاره��ا براي ارتقاي وضعيت حمل و نقل ش��هري 
دانس��ت. منظ��ور از حم��ل و نقل هوش��مند كاربرد 
فناوري هاي ارتباطات، كنترل و پردازش اطاعات به 
صورت تركيبي در سيستم هاي حمل و نقل است كه 
موجب مي ش��ود تا هزينه ها كاهش و بهره وري ارتقا 
پيدا كند. اس��تفاده از اين سيستم ها در حمل و نقل 
شهري موجب صرفه جويي در زمان، انرژي و افزايش 
ايمني و كاهش س��وانح مي ش��ود و تجارب شهرهاي 

پيشرو نيز اين مزايا و منافع را تاييد مي كند. 
يكي ديگر از موانع اين اس��ت كه در ش��هرهاي 
بزرگ دنيا مناطق مركزي جزو اموال عمومي ش��هر 
ش��ناخته مي ش��وند، اما در س��ال هاي اخي��ر اموال 
عمومي ش��هر فروخته ش��د و مناطق مركزي شهر 
م��ورد بي توجهي قرار گرفت. بايد در اين مناطق كه 
حجم زيادي از تجارت شهر در آن صورت مي گيرد 
زمينه هاي س��فر فراهم شود، اما متاسفانه اين اتفاق 
نيفتاد. بنابراين بايد دو نكته را مد نظرقرار داد، اول 
اينكه حمل و نقل عمومي را توسعه داده و آن را به 
س��مت هوشمند سازي ببريم و ديگر اينكه به سمت 
ش��هر الكترونيك بروي��م. در غير اي��ن صورت اين 

طرح ها مشكلي را حل نخواهند كرد. 

يادداشت

»تعادل« از دلايل مخالفت برخي از اعضاي شوراي شهر با كليات لايحه اخذ عوارض تردد خودرو گزارش مي دهد

ابهام در جزئيات طرح جديد ترافيك

روايت رسمي از يك شنبه برفي 

روز سخت راه در عين شادماني برف
روز س��ختي ب��ود. بارش 
همزمان برف و باران در 2۴ 
استان و تركيب آن با بوران 
موجب يخ زدگي و لغزندگي 
جاده ها شده  بود. در نتيجه 
در  خودروه��ا  از  تع��دادي 
آزادراه ه��اي ق��م و كرج در 
راه مانده  بودند. در كنار اين 
به دليل بوران شديد امكان 
ديد مس��تقيم ب��ه 3۰۰متر 
رسيده لذا هواپيماها امكان پرواز نداشتند. يخ  زدگي 
س��وزن ها در خط��وط ريلي موجب كندي س��ير و 
حركت قطارها و تاخير چند ساعته بعضي از مقاصد 
ش��ده  بود. در اين ش��رايط با توجه به فشار سنگين 
و ب��ه  حق اف��كار عمومي  بايد گره ه��ا را يك يك با 
همكاري تمام مديران و همكاران عزيز، سختكوش 

و فداكار سازمانم باز مي كردم. 
از شب گذشته با تمام عوامل جاده يي، هوايي و 
ريلي در تماس بودم و مسائل را يك  بار با هم مرور 
ك��رده  بوديم. از دو ماه پيش قرار داش��تم كه صبح 
براي سخنراني در كنفرانس مديريت پروژه شركت 
كن��م. به آنها اطاع دادم ك��ه امكان حضور ندارم و 
مستقيم به مركز مديريت راه ها رفتم. اكثر همكاران 
از ش��ب گذش��ته تا صبح پلك روي پلك نگذاشته 
بودند ولي با نش��اط و س��رزنده بودند. جناب دكتر 
رضايي، رييس كميسيون عمران مجلس نيز تماس 

گرفت و قرار شد ايشان هم حضور پيدا كنند. 
چندي��ن بار با پليس، ه��ال احمر، مركز پخش 
فرآورده ه��اي نفت��ي و مديران اس��تان هاي درگير 
تم��اس گرفتم و از آخرين وضعيت مطلع ش��دم و 
همفكري ه��اي لازم را ب��ا س��ازمان هاي مختلف به  
عمل آوردم. البته مراقب بودم كه در كار فرماندهي 
و مديري��ت صحن��ه دخالت نكنم تا آنه��ا بتوانند با 
توجه به تجربه و تخصص خودش��ان اتخاذ تصميم 
كنند. دوربين ها نش��ان مي داد كه چگونه راهداران 

و س��اير عوامل امدادي خودروه��اي در راه  مانده را 
يك به يك رها مي كردند و به حركت مي انداختند. 
چندين ه��زار خودرو را نجات دادن كار س��خت و 
طاقت فرس��ايي بود. آمارها نشان مي داد كه ورودي 
آزاده راه تهران- كرج خوش��بختانه بس��يار كاهش 
يافته بود. تردد شمارها نشان مي داد كه از ساعت ۷ 
الي ۱۰ صبح در مسير رفت ۵2۷ خودرو و در مسير 
بازگش��ت ۶۶۰ خودرو وارد آزاد راه ش��ده  بودند. به 
 تدري��ج ابت��دا آزاده تهران-كرج س��پس خط قم- 
ته��ران و بعد هم خط تهران- قم باز ش��د. همزمان 
پيگير فرودگاه ها بودم. رييس س��ازمان هواپيمايي 
كش��وري و مديران عامل شركت فرودگاه ها و شهر 
فرودگاهي و همكارانش��ان از شب گذشته با بيدار- 
خوابي تمام تاش شان اين بود كه فرودگاه را براي 
عمليات آماده كنند تا ب��ه محض اينكه امكان ديد 
مستقيم افزايش پيدا كرد، امكان پرواز فراهم باشد. 
به گفته كارشناس��ان ديد م��ورد نياز حداقلي براي 
برخاس��ت ۵۰۰ متر و براي فرود ۸۰۰ متر اس��ت. 
حدود ظهر ابتدا در مهرآباد سپس فرودگاه امام ديد 
بهتر ش��د ولي پايدار نبود و نمي ش��د، اعام قطعي 
كرد. خلبان براساس دستورالعمل هاي پروازي بايد 
اين عامل را در كنار س��اير عوامل مورد ارزيابي قرار 

دهد و تصميم به پرواز بگيرد. 
با توج��ه به مجموعه ش��رايط و ناپاي��دار بودن 
جو، اكثر خط��وط هواپيمايي داخلي تصميم به لغو 
پروازها گرفتند كه درس��ت هم بود. لذا در مهرآباد 
فق��ط پرواز آق��اي دكت��ر جهانگيري از ش��يراز به 
ته��ران فرود آم��د. در فرودگاه ام��ام نيز تا حالا كه 
اين يادداش��ت را مي نويس��م ۷ پرواز نشسته است 
ليكن پروازي برنخاس��ته است. كولاك بسيار شديد 
و مجددا ديد بس��يار محدود ش��ده اس��ت. شرايط 
سختي است چون مسافران به دليل بر هم خوردن 
برنامه هايش��ان قطعا خشنود نيس��تند. شرايط شان 
در ف��رودگاه حتما خوب نيس��ت. ب��ه  دليل ايمني 
اجازه كوچك ترين ريس��كي حتي در حد يك هزارم 

را نداده ام. مدارا كردن در اين ش��رايط كار آس��اني 
نيس��ت. فعا برنامه اين اس��ت كه فردا)سه ش��نبه( 

حدود ظهر همه  چيز به حالت عادي بازگردد. 
در همي��ن حال مس��ائل ريل را پ��ي مي گرفتم. 
آنجا مش��كل كمتري داش��تيم ليكن بي مشكل هم 
نبودي��م. يخ زدگي س��وزن ها و مش��كات كارگري 
شرايط مديريتي را س��خت كرده  بود. از يك طرف 
مي خواس��تيم كه عمليات عادي پيش رود. از سوي 
ديگر در نظر داش��تم كه با افزايش تعداد قطارهاي 
ته��ران- ق��م و تهران-ك��رج به كس��اني كه س��فر 
ض��روري به اين دو مقصد داش��تند، خدمت كنيم. 
با توجه به مش��كاتي كه در آپرين، اسامش��هر و 
پرند داش��تيم امكان پذيرش به موقع قطارهايي كه 
به تهران مي آمدند با مشكل روبه رو بود. مديرعامل 
راه آهن به ايس��تگاه تهران رفت تا مستقيما مسائل 
را راهبري كند و خوشبختانه به تدريج توانست كه 
س��رعت پذيرش قطارها را افزايش دهد. پس از آن 
نيز موفق شد كه تعداد قطارهاي فوق العاده اعزامي 
به قم و بالعكس را به ۵ رام افزايش دهد. ولي برنامه 
۴ قطار به س��مت مشهد نيز لغو ش��د كه براساس 
گزارشي كه من دريافت كردم با پيامك به مسافران 
اطا ع رساني شده ولي قطعا موجب ناخشنودي آنان 

شده است. 
س��اعت 2 بعدازظهر براي ارزيابي عيني آزادراه 
تهران-قم به س��مت قم عزيمت كردم. تا راهداري 
نعلبن��دان در نيم��ه راه رفتم و مطمئن ش��دم كه 
تمامي در راه  ماندگان رها شده اند و خط قم- تهران 
روان ليكن خط تهران- قم با مشكاتي مواجه بود. 
در راهداري به همكاران راهدارم كه ش��ب گذشته 
ت��ا صبح نخوابيده بودند، خدا ق��وت گفتم و از آنها 
گ��زارش كاره��ا را گرفتم و برخ��ي هما هنگي ها را 

انجام دادم. 
ه��ر چند ام��كان عبور ب��ا احتياط وج��ود دارد 
ليكن پيش��نهاد پليس اين است با توجه به سردي 
فوق الع��اده امش��ب و ام��كان رخ��داد تصادف هاي 

زنجيره يي بهتر اس��ت، راه را مس��دود كن��د. البته 
تصميم اي��ن موضوع بر عهده پليس اس��ت. حدود 
ساعت ۷:2۰بعدازظهر به آخر جلسه دولت رسيدم. 
با توجه به سنگيني برف از ابتداي صبح از تعدادي 
از پيمانكاراني كه در مس��ير ب��ا وزارتخانه همكاري 
دارن��د، خواس��ته بوديم ك��ه امكاناتش��ان را براي 
پاك س��ازي محور تهران- قم گسيل دارند. در اين 
ارتباط بايد از پيمانكاري محمديان س��پاس بگويم 

كه جوانمردانه وارد شد. 
 تا اينجا گزارش��ي بود كه تمايل داشتم به مردم 
عزي��ز ارائه كنم. ليك��ن ضروري اس��ت چند نكته 
كليدي را نيز با هموطن��ان در ميان بگذارم. مطلع 
شدم كه در برخي رسانه ها آمده است كه دستگاه ها 
غافلگير شدند قطعا اينگونه نبود. اجازه دهيد قدري 
صحنه را براي ش��ما توصيف كن��م. حجم ترافيك 
عبوري از ورودي  ها و خروجي هاي تهران بسيار زياد 
است. اكثر جاده ها بيش از ظرفيت طراحي شان زير 
بار هستند. طبيعي است كه تاب آوري آنها در برابر 
تغييرات جوي س��نگين يا هر تغيير ناگهاني بسيار 
محدود اس��ت. مشكل فرهنگ عمومي رانندگي نيز 
در چنين ش��رايطي خود را نشان مي دهد. با وجود 
اينكه از ديروز بعدازظهر اطاعيه هاي هواشناس��ي، 
پلي��س و راهداري مبني بر خودداري از س��فرهاي 
غيرضرور و تجهيز خودروها به زنجير چرخ و س��اير 
تمهيدات بود در طول مسير حتي يك مورد خودرو 

با زنجير چرخ مشاهده نكردم. 
پرآش��كار اس��ت ك��ه خودروه��اي س��بك ب��ا 
لاس��تيك هاي ص��اف در همان آغ��از در جاده هاي 
لغزن��ده چه وضعيت��ي پيدا مي كنن��د و چگونه هم 
خ��ود را گرفتار و هم ج��اده را مس��دود مي كنند. 
طبيعي اس��ت كه با نخستين س��د معبر با توجه به 
بارش س��نگين برف و كولاك مابق��ي خودروهايي 
كه مجهز هم هس��تند، ام��كان عبور پيدا نمي كنند 
و وضع همين مي ش��ود كه ش��د و گرنه هم پليس، 
هم نيروه��اي هال احمر و هم راه��داري هر يك 
تمام تاش خود را پاك كردن جاده ها، نمك پاشي، 
امدادرس��اني و مديريت ترافي��ك از قبل انجام داده 
و آمادگي گامل داش��تند. ليك��ن مديريت جاده با 
ه��زاران خ��ودرو درحال عب��ور در صورتي عملكرد 
مناس��ب خواهد داش��ت كه همه همكاري داش��ته 
و هم��ه به قواع��د پايبند باش��ند.  نكته دوم ضعف 

سيس��تم جايگزي��ن و به عبارتي پدافن��د غيرعامل 
براي حمل ونقل عظيم تهران اس��ت. روزانه بيش از 
۵۵۰ هزار خودرو به تهران وارد و خارج مي ش��وند. 
آيا امكان جلوگيري از تردد اين تعداد عظيم و ورود 
آنها به جاده ها مي توان گرفت. آيا امكان اقامت اين 
عدد بزرگ در ش��هرهاي مبدا يا مقصد وجود دارد؟ 
حداكثر در چنين مواقعي تا حدي تعداد آن كاهش 

يابد ولي تردد قابل ممانعت نيست. 
از ابت��داي مس��ووليتم تاكن��ون با ط��رح قطار 
حومه يي هم در پ��ي كاهش مصرف انرژي، كاهش 
آلودگ��ي هوا و ايمني و رفاه حومه نش��ينان بودم و 
ه��م در پي آن بودم كه در چنين روزهايي قطار به 
كمك جاده بيايد و امكان دسترس��ي ايمن مردم به 
مقاصدشان را براي س��فرهاي ضروري فراهم كند. 
هر چند موضوع در برنامه  ششم به تصويب مجلس 
شوراي اسامي رسيد ليكن نه در سال ۹۶ اعتباري 
براي آن منظور ش��د و نه در سال ۹۷ تا اين لحظه 
در لايحه بودجه و گزارش كميس��يون تلفيق رقمي 

براي آن پيش بيني شده است. 
اميدوارم كه چنين روزهاي س��ختي يادآور اين 
نكته در س��طح رييس جمه��وري، دولت و مجلس 
باش��د تا براي تهران و س��اير كان ش��هرهاي ايران 
و حومه ش��ان يك سيس��تم حمل ونق��ل حومه يي 
ريلي مطابق آنچه در برنامه شش��م پيش بيني شده 
را تامي��ن مالي كنند. از اينكه ت��ا اين حد دولت و 
مجلس دچار روزمرگي شده اند و تا اين ميزان توان 
انديش��ه و اج��راي طرح هاي زيربنايي را از دس��ت 

داده اند براي ايران نگرانم. 
 نكته ي��ي ه��م مي خواهم ب��ه هم��كاران خود 
بگوي��م و آن اينك��ه بي دريغ از آنان س��پاس دارم. 
آن��ان در اين روزهاي س��خت مردانه قامت خدمت 
مي بندند، س��خن هاي درشت و سخت مي شنوند و 
با وجود سختي معيشت شان از هيچ فداكاري دريغ 
نمي كنند. سخت تر آنكه با وجود پيگيري ها بي وقفه 
مديرعامل راه آهن و من همچنين راهداري برخي از 
آنان دريافت حقوشان نيز به  تعويق افتاده است. چه 
توان كرد كه نظام بودجه كشور بيشتر به تشكيات 
توزيع يارانه و اعانه تبديل ش��ده و حتي پشتيباني 
از راهبري معمولي و تجهيز سيس��تم هاي زيربنايي 
كش��ور چون راه آه��ن و راهداري نيز ب��ا گرفتاري 

روبه رو شده است. 

گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري 
كلي��ات لايحه طرح جدي��د ترافيك تهران پس 
از ك��ش و قوس ه��اي فراوان و س��يل مخالفت ها و 
انتقادهايي كه به آن وارد بود، بالاخره در جلسه روز 
يك ش��نبه شوراي ش��هر به تصويب رسيد. با توجه 
ب��ه اهميت موض��وع و تبعات مختل��ف فراواني كه 
اجراي اين طرح بر زندگي ش��هروندان دارد، انتظار 
مي رفت اعضاي شوراي ش��هر به عنوان نمايندگان 
مردم تهران جديت و دقت بيشتري در بررسي اين 
طرح داش��ته و با صبر و حوصله و در زمان كافي با 
در نظر گرفتن مصالح ش��هروندان درباره اين لايحه 
تصميم بگيرند اما اتفاقات جلس��ه يك شنبه شوراي 
ش��هر نشان داد كه باز هم مردم در تصميمات شهر 

ناديده گرفته شدند. 
ب��ه گزارش »تع��ادل« در هنگام بررس��ي طرح 
منتق��دان ك��ه تع��داد آنها نيز بس��يار ان��دك بود، 
فرص��ت اي��ن را نيافتند كه نظرات خ��ود را مطرح 
كنند و محس��ن هاشمي، رييس ش��وراي شهر نيز 
گوي��ي عجله داش��ت كه هر چه زودت��ر اين لايحه 
به تصويب برس��د و حتي بع��د از تصويب نيز اجازه 
صحب��ت به مخالفان را نداد و زماني كه س��الاري و 
نژاد بهرام مي خواستند در اين باره صحبت كنند با 
واكنش و عكس العمل تند هاش��مي مواجه شدند و 
حتي مجادله يي هم بين هاش��مي و محمد سالاري 
رييس كميس��يون معماري وشهرس��ازي به وجود 
آمد. سالاري خطاب به هاشمي گفت، شما هميشه 
در حال نطق كردن هس��تيد، اج��ازه بدهيد ما نيز 
صحبت كنيم كه هاش��مي در جواب گفت، وظيفه 

من نطق كردن است. 
اما نكته جالب توجه در هنگام بررسي اين لايحه 
تغيير نظر برخي مخالفان لايحه بود. برخي از اعضا 
ك��ه بارها در مصاحبه هاي خود بر نكات منفي طرح 
تاكي��د داش��تند از جمله محم��د عليخاني، رييس 
كميس��يون حمل و نقل شورا تغيير نظر داده و راي 

مثبت خود را در اين باره ابراز داشتند. 
 الهام فخ��اري از مخالفان ط��رح مذكور بعد از 
به تصويب رس��يدن اين لايح��ه عنوان كرد كه اين 
مصوبه عين تبعيض اس��ت، چ��را فراخوان عمومي 
نكردي��د، ش��تاب زدگي در اين طرح ممكن اس��ت 
پيامدهايي داشته باش��د و به نشانه اعتراض صحن 

شورا را ترك كرد. 

 طرح جديد مبهم است
اله��ام فخ��اري، عض��و كميس��يون اجتماعي و 
فرهنگي ش��ورا در گفت وگ��و با »تع��ادل« با بيان 
اينكه نوع ارائه طرح مورد انتقاد اس��ت، اظهار كرد: 
شرايط طرح جديد مش��خص و واضح بيان نشده و 
ابهام��ات زيادي دارد. همچنين اي��ن طرح به همه 
كميسيون ها ارسال نش��ده بود. اين در حالي است 
كه لايحه مذكور فقط يك طرح خودرويي نيس��ت 
و باي��د قب��ل از ارائه در صحن در يك كميس��يون 
تركيبي متشكل از نمايندگان كميسيون هاي اصلي 
ش��ورا بررس��ي و بعد از تصويب در اين كميسيون 
وارد صحن ش��ورا ش��ود. بنابراين در قدم اول ارائه 
لايحه بدون طي كردن مراحل و تش��ريفات قانوني 

پيش رفته است. 
وي ادام��ه داد: نكت��ه دوم اين اس��ت كه لايحه 
ترافي��ك، پيش از ارائه در صحن براي اعضاي ش��ورا 
نيز توضيح داده نشده و جزئيات آن مشخص نيست. 
جاي سوال است براي تدوين لايحه يي در اين سطح 
چگونه فقط از يك طرح اس��تفاده شده، در حالي كه 
انتظار مي رفت از متخصصان اين حوزه نيز براي ارائه 

طرح ها و نظراتشان اس��تفاده شود كه متاسفانه اين 
اتفاق نيفتاد. از س��وي ديگر تاييد و پافش��اري روي 
نكات مثبت و ناديده گرفتن جنبه هاي منفي لايحه، 
نش��نيدن صداي منتقدان كه اتفاق��ا منتقدان بنام، 
ج��دي و قابل توجه��ي دارد كه عموم��ا از نهادهاي 
تخصصي ودانشگاهي هستند، روشن نكردن ابهام ها 
و اينكه آي��ا واقعا بعد از تصويب، اصاحات آن انجام 
خواهد شد يا نه مواردي است كه پاسخ روشني براي 
آن وجود ندارد. اين ش��يوه مصوب شدن طرحي كه 
اثرگذاري عميقي بر شهر و شهروندان دارد قطعا كار 

اشتباهي است. 
عضو كميس��يون فرهنگي و اجتماعي ش��ورا با 
بيان اينكه در صحن ش��ورا نيز دلايل مخالفت خود 
را واض��ح و روش��ن اعام كردم، تاكي��د كرد: اينكه 
بدون دانس��تن جزئي��ات و تنها ب��ا در نظر گرفتن 
كلي��ات بخواهيم طرحي را مص��وب كنيم و بعد به 
جزئي��ات آن بپردازي��م را ناروا دانس��ته و به همين 

دليل از صحن خارج شدم. 

 چشم پوشي از پيامدهاي اجتماعي
فخ��اري در پاس��خ اينكه مهم ترين اي��رادات اين 
طرح چيس��ت، اظهار كرد: مهم ترين بحث اين است 
كه پيامدهاي اجتماعي اين طرح در نظر گرفته نشده 
و نيز ملزومات ش��غلي و حرفه يي اف��راد مورد توجه 
قرار نگرفته است. از سوي ديگر هر چند اين طرح با 
ش��عار رفع تبعيض بين شهروندان گره خورده است 
اما واقعيت اين اس��ت كه در عمل باز هم نس��بت به 

گروه هاي شغلي مختلف تبعيض وجود دارد. 
فخاري با بيان اينكه يك��ي ديگر از ايرادات نبود 
زيرس��اخت هاي مناسب براي اجراي اين طرح است، 
تصريح كرد: سامانه اجرا،  سامانه پايش، پاسخگويي و 

شكايات مردمي براي آن آماده نشده است. 

 نتايج اجراي طرح مشخص نيست
وي ادام��ه داد: زمان��ي ك��ه مديري��ت ش��هري 
محدوديت��ي را ب��راي برط��رف ك��ردن موض��وع و 
مش��كلي ايجاد مي كند، بايد هزينه ه��اي آن بابت 
رفع محدوديت ايجاد شده مورد استفاده قرار گيرد. 

اين طرح براي كاه��ش ترافيك و آلودگي هوا اجرا 
مي شود و بر اساس آن ش��هروندان بايد براي ورود 
به زون هاي مختلف در س��اعات گوناگون بايد مبالغ 
مختلفي پرداخت كنند. بنابراين بايد تعيين ش��ود 
ك��ه در يك ب��ازه زماني با هزينه يي ك��ه از اين راه 
حاصل مي ش��ود اين مشكات حل خواهد شد. اين 
چيزي اس��ت كه در طرح مذكور م��ورد توجه قرار 
نگرفته اس��ت. به گفته فخاري يك��ي از انتقادهايي 
ك��ه به طرح فعلي وارد مي ش��ود نيز به اين موضوع 
برمي گردد. اينكه طرحي حدود ۴۰ سال است براي 
كاه��ش ترافي��ك در محدوده خاصي از ش��هر اجرا 
مي ش��ود اما تاكنون نتيجه بخش نبوده است و نياز 
ب��ه تغيير دارد. اگر قرار نيس��ت طرح جديد هم در 
درازمدت مش��كات را برطرف كند اصولا چرا بايد 

طرح تغيير كند؟
وي در پاس��خ ب��ه اينكه به نظر ش��ما دليل اين 
ش��تاب زدگي هيات رييس��ه ش��ورا و نيز مديريت 
ش��هري براي اجراي زودهنگام اين طرح چيس��ت، 
 گفت: اين س��وال من نيز هس��ت و باي��د ديد چرا 
در اج��راي طرحي در اين س��طح كه بر بس��ياري 
از رده هاي ش��غلي تاثير گذاش��ته و تبعات مختلف 
اقتصادي و اجتماعي دارد ش��اهد اين شتاب زدگي 
هس��تيم. حدود ۵۰ سال اس��ت كه طرح كنوني به 
اشتباه اجرا مي ش��ود، چرا مي خواهند ناگهان و در 

ي��ك ب��ازه زماني كوت��اه آن را تغيي��ر دهند. يعني 
نمي ش��ود چند ماه دس��ت نگه داش��ت ت��ا بعد از 
انجام كار دقيق كارشناس��ي و اس��تفاده از نظريات 
دانش��گاهيان و كارشناسان طرحي را پياده كرد كه 
مورد تاييد همه اقش��ار باشد؟ بايد طرح هاي رقيب 
اين طرح نيز بررس��ي مي ش��د تا جامعه دانشگاهي 
اقناع ش��ود. مگر غير از اين اس��ت ك��ه اجراي اين 
طرح براي آس��ايش شهروندان اس��ت پس بايد در 
زمان مناسب با جلب رضايت شهروندان و اقناع آنها 

طرح جديد را اجرا كنند. 
 فخاري با يادآوري اينكه ش��عار ش��هردار اميد، 
مش��اركت و ش��كوفايي اس��ت گفت: براي پر رنگ 
كردن مش��اركت مردم، بايد ب��ه همكاري نهادهاي 
اثرگ��ذار علم��ي و حرفه ي��ي پايبند باش��يم، آيين 
گفت وگو و آيين نقدپذيري بين مس��وولان شهري 

افزايش يابد. 

 بي اطلاع از لايحه شهرداري 
محمد س��الاري، ريي��س كميس��يون معماري 
وشهرسازي نيز از مخالفان طرح جديد ترافيك بود 
كه در جلس��ه روز يك ش��نبه نتوانست صحبت هاي 
خود را تمام كن��د. وي در گفت وگو با »تعادل« در 
اين باره گفت: تصميم گيري درباره تغيير شيوه تردد 
اتومبيل ها به محدوده مركزي ش��هر تصميم گيري 

بسيار بس��يار مهمي اس��ت. به نوعي طرح ترافيك 
شهر تهران و هر گونه اعمال تغيير در شيوه اجراي 
آن همه ذي نفعان شهر را تحت تاثير قرار مي دهد. 
يعن��ي همه س��ازمان ها، نهادها و آحاد ش��هروندان 
تحت تاثير آن ق��رار مي گيرند. يكي از رويكردهاي 
ش��وراي پنجم و مديريت شهر تهران اين است كه 
در فرآيندتصميم گيري ه��ا از نظ��رات تخصص��ي و 
كارشناسي ديده بان هاي ش��هري استفاده كنند تا 
تصميمي اتخاذ ش��ود كه باعث ايجاد خسارت براي 
مصلحت ش��هر و شهروندان نش��ود، بنابراين به اين 

شيوه تصويب لايحه اعتراض دارم. 
وي ب��ا بيان اينك��ه هنوز همه اعضاي ش��وراي 
ش��هر از فرآيند اين تصميم گيري اطاعات كامل و 
جامع ندارند و انتقادات و پيشنهادات جدي در اين 
خصوص وجود دارد، تصريح كرد: هيات رييسه شورا 
و مديريت ش��هر تهران زمينه لازم براي كسب اين 
نظرات ايجاد نكرده اند. ضرورت داش��ت كه جلسات 
بيش��تري گذاشته شود و بعد از آن راي گيري شود. 
رياس��ت ش��ورا جلس��ه يي با حضور اعضا، ش��وراي 
ترافيك و كارشناسان تش��كل هاي حرفه يي برگزار 
كن��د و تمام��ي ابعاد ط��رح به وقت م��ورد بحث و 
بررس��ي قرار گيرد چراكه يكي از اولويت هاي جدي 
مديريت شهري جديد استفاده از نظرات كارشناسي 

در فرآيند تصميم گيري ها باشد. 

 شرط اجراي مصوبه شوراي عالي ترافيك
وي درخصوص اينكه گفته مي شود شوراي شهر، 
عضو ش��وراي ترافيك ش��هر تهران نيست وشوراي 
ترافي��ك اختي��ار تصميم گيري در اي��ن خصوص را 
دارد، گفت: اساس��ا عملياتي كردن مصوبه ش��وراي 
ترافيك به تصميم ش��وراي ش��هر وابس��ته است و 
اگر امروز ش��ورا مصوبه نرخ عوارض طرح ترافيك را 
تصويب نمي كرد، مصوبه شوراي عالي ترافيك محلي 

از اعراب نداشت. 
ب��ه گفت��ه وي، رييس و هيات رييس��ه ش��ورا و 
ش��هرداري مي توانس��تند ترتيبي اتخ��اذ كنند كه 
جايگاه ش��ورا حفظ ش��ود و تك تك اعضاي ش��ورا 
وكارشناس��ان كميسيون ها مانند ش��وراي ترافيك 
در فرآيند جزئيات آن قرار مي گيرند. اس��اس لايحه 
ش��هرداري و پيگيري ه��اي معاونت حم��ل و نقل و 
ترافيك مبني بر فسادستيزي در نحوه صدور آرم ها 
و نيز كاهش ميزان ترافيك و آلودگي هوا اس��ت و از 

اين بابت ما موافق كليات آن هستيم. 
رييس كميسيون معماري و شهرسازي در ادامه 
تاكيد كرد: به هيات رييس��ه و رياست محترم شورا 
از اين بابت كه به ش��ان و جايگاه واقعي نمايندگان 
مردم به عنوان پارلمان محلي در فرآيند بررسي اين 
طرح مهم توجه جدي نمي شود اعتراض جدي دارم. 
به گفته وي، اكنون براي عوارض محدوده زوج و 
فرد تصميم گيري مي شود، از آنجايي كه قرار نيست 
3 ماه ابتداي سال ۹۷ طرح زوج و فرد داشته باشيم، 
لازم نيس��ت از اكنون عوارض اين محدوده مشخص 
شود چراكه پس از اجراي طرح در رينگ اول ممكن 

است شوراي ترافيك تصميم ديگري بگيرد. 
سالاري در پاسخ به سوالي در خصوص چگونگي 
حض��ور موتورس��يكلت ها در طرح جدي��د ترافيك 
نيز گف��ت: براي ورود موتور س��يكلت ها با توجه به 
آلايندگي قابل توجه آنها در اين طرح فكري نش��ده 
است را از نقاط ضعف طرح ترافيك جديد است. در 
طرح جديد 22۶ روز طرح ترافيك اعمال مي ش��ود 
و پنج ش��نبه ها ورود به محدوده طرح آزاد است كه 
اين تصميم نيز موجب افزايش آلودگي هوا مي شود. 

الهام فخاري، عضو كميسيون فرهنگي اجتماعي شوراي شهر: 
بايد ديد چرا در اجراي طرحي در اين سطح كه بر بسياري 
از رده هاي شغلي تاثير گذاشته و تبعات مختلف اقتصادي و 

اجتماعي دارد شاهد اين شتاب زدگي هستيم. حدود 50 سال 
است كه طرح كنوني به اشتباه اجرا مي شود، چرا مي خواهند 

ناگهان و در يك بازه زماني كوتاه آن را تغيير دهند. يعني 
نمي شود چند ماه دست نگه داشت تا بعد از انجام كار دقيق 

كارشناسي و استفاده از نظريات دانشگاهيان و كارشناسان 
طرحي را پياده كرد كه مورد تاييد همه اقشار باشد؟ بايد طرح هاي رقيب اين طرح نيز 

بررسي مي شد تا جامعه دانشگاهي اقناع شود

                                                                                                      

كامبيز مصطفي پور 
كارشناس مديريت 

شهري

عباس آخوندي 
وزير راه و شهرسازي

يادداشت
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»تعادل«پيامدهايشوكقيمتياحتماليبهبازارمسكندرماههايآيندهرابررسيميكند

ركود تورمي در انتظار بازار مسكن
گروهراهوشهرسازيشهلاروشني

گزارش تحولات بازار مس��كن ش��هر تهران در 
دي ماه س��ال ۱۳۹۶ نشان مي دهد، متوسط قيمت 
خريدوفروش يك مترمربع زيربناي واحد مسكوني 
معامله ش��ده از طري��ق بنگاه ه��اي معاملات ملكي 
ش��هر ته��ران 5.24 ميليون تومان بود كه نس��بت 
به ماه مش��ابه سال قبل ۱۶.7 درصد افزايش نشان 

مي دهد. 
بررس��ي توزي��ع تع��داد واحده��اي مس��كوني 
معامله ش��ده در ش��هر تهران به تفكيك عمر بنا در 
دي ماه سال ۱۳۹۶ حاكي از آن است كه از مجموع 
 ۱۹۰۰4 واحد مس��كوني معامله ش��ده، واحدهاي تا

5 سال ساخت با سهم 4۹.5 درصد بيشترين سهم 
را به خود اختصاص داده اند. سهم مذكور در مقايسه 
با دي ماه س��ال قبل 4.۳ واحد درصد كاهش  يافته 
 و در مقاب��ل به س��هم واحدهاي ب��ا قدمت بيش از

۱5 سال افزوده  شده است. 

تحولاتقيمتمسكندرديماه
در دي م��اه س��ال ۱۳۹۶، متوس��ط قيمت يك 
متر زيربناي واحد مس��كوني معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي شهر تهران 5.24 ميليون 
تومان بود كه نس��بت به ماه قبل و ماه مشابه سال 
قب��ل ب��ه ترتي��ب ۳ و ۱۶.7 درصد افزايش نش��ان 
مي دهد. بيش��ترين رشد متوسط قيمت در اين ماه 
نس��بت به ماه مشابه سال قبل به منطقه 5 )معادل 
27.۳ درصد( و كمترين ميزان رش��د به منطقه 2۰ 

)معادل 5.5 درصد( تعلق دارد. 
رشد تعداد معاملات انجام شده طي دي ماه سال 
جاري نسبت به ماه مشابه سال قبل در تداوم رشد 
نقطه به نقطه پنج ماه اخير بوده است. به طوري كه 
اين موضوع س��بب شده اس��ت تا درمجموع، تعداد 
معام��لات آپارتمان هاي مس��كوني ش��هر تهران در 
۱۰ ماهه س��ال ۱۳۹۶ در مقايس��ه با مدت مشابه 
س��ال قبل ازافزايش ۱2.2 درصدي برخوردار شود. 
بررس��ي نحولات بازار اجاره بهاي مسكن در دي ماه 
س��ال ۱۳۹۶ نيز مويد تغيير متناس��ب اجاره بها با 
نرخ تورم در اين دوره اس��ت. به طوري كه شاخص 
كرايه مسكن اجاري در شهر تهران و در كل مناطق 
ش��هري نس��بت به ماه مشابه س��ال قبل به ترتيب 

۱۰.۳ و ۹.۳ درصد رشد نشان مي دهد. 

رونقساختوسازدرسالآينده
محمدعلي مهري  كارش��ناس شهرسازي بابيان 
اينك��ه معاملات دي ماه ن��كات قابل توج��ه زيادي 
دارد، گفت: بخ��ش عمده يي از معاملات دي ماه در 
تهران متعلق به واحدهاي نوس��از اس��ت. براساس 
آمارهاي اخذش��ده تعداد معاملات املاك نوساز در 
دي ماه ۱۳۹5 نس��بت به ۱۳۹4 رشد منفي داشته 
و بس��ياري از متقاضيان به دنبال خريد املاك سن 

بالا بودند. 
مهري گفت: اما آمارهاي زمستان امسال نه تنها 
شاهد رشد املاك نوساز بوده بلكه املاك سن بالاي 
2۰ سال نيز با رشد قابل توجهي روبه رو شده است. 
وي گفت: خريدوفروش دو برابر معاملات املاك 
بيش از 2۰ س��ال نيز پيام ديگ��ري براي معاملات 

دي ماه محسوب مي شود. 
به نظر مي رس��د، ام��لاك كلنگي بع��د از ركود 
چندس��اله بارون��ق مطلوبي روبه رو ش��ده اند و اين 
مساله دو س��ناريو مثبت را به دنبال خواهد داشت. 
س��ناريو اول، مرب��وط به رش��د تع��داد پروژه هاي 
بازسازي و س��ناريو دوم رشد تخريب اين املاك و 

ساخت املاك نوساز است. 
مه��ري گفت: هركدام از اين س��ناريوها نش��ان 
مي ده��د كه در س��ال آينده وضعيت ساخت وس��از 
بارونق نسبي از دو جهت بازسازي و تخريب همراه 
خواهد بود. اين كارش��ناس مس��كن بابي��ان اينكه 
به طوركلي افزايش نس��بي معاملات مسكن به رغم 
وجود س��ه تنش در كشور رشد قابل توجهي داشته 
است، گفت: به هرحال سه تنش افزايش قيمت ارز، 
زلزله و اعتراضات مردمي در برخي اس��تان ها نشان 
مي دهد بازار مسكن به طور قطع از ركود خارج شده 
است. زيرا هيچ تنشي نتوانست روند رشد معاملات 

مسكن را متوقف كند. 
وي گفت: رشد ۱۳.5 درصدي معاملات مسكن 
در دي ۹۶ نس��بت به دي ماه ۹5 براي بازار كنوني 

ارزش قابل توجهي دارد. 

دورموتورقيمتيمسكنثابتشدهاست
 در همين رابطه، بيت الله س��تاريان كارش��ناس 
مس��كن نيز معتقد اس��ت: پيش بيني ك��رده بوديم 
كه پس از رونق گيري بازار در ش��هريور، سير رونق 
بخش مس��كن شروع شود. در ش��هريور تقريبا اين 
اتفاق افتاد، در ماه آبان به دليل مسائل سياسي اين 
رونق متوقف ش��د والان دوباره شاهد آغاز اين رونق 
هس��تيم. وي بابيان اينكه كاهش نرخ سود بانك ها 
ش��روع خوبي براي ايجاد رونق مس��كن در شرايط 
فعلي بوده اس��ت، گفت: ادامه اين روند تا بهار سال 

آينده به رونق بيشتر اين بازار كمك خواهد كرد. 

تبقيمتبيشترنشد
عضو هيات علمي دانشگاه تهران گفت: اطلاعات 
رس��مي از كارنامه واقعي معاملات زمس��تاني بازار 
مس��كن، حاوي يك پيام مصرفي براي سمت تقاضا 
است. اين كارنامه نشان مي دهد، برخلاف جوسازي 
بخش��ي از واس��طه ها كه ماه گذشته، فضاي بازار را 
وخيم ت��ر از اوض��اع آذر جلوه دادن��د، در عمل تب 
قيمت بيش��تر نش��د. وي در نهايت گف��ت: اگرچه 
قيمت مس��كن در دي ماه با افزاي��ش همراه بود اما 
مي��زان افزايش، تقريبا همانند رش��د قيمت در آذر 
بوده ك��ه به اين ترتيب، دور موتور تورم مس��كن در 

اين فاصله ثابت بوده است. 

درگيربازيبازارهايموازي
در همين زمينه جمش��يد برزگ��ر رييس كانون 
سراسري انبوه سازان كشور بابيان اينكه در چندساله 

اخير تعادل عرضه و تقاضا به هم خورده است، گفت: 
در ح��ال حاضر دو بخش عرض��ه و تقاضا با كمبود 
منابع روبه رو ش��ده و به تبع رشد بازارهاي موازي با 
برهم خوردن توازن بيشتر اين دو حوزه خواهد شد. 
برزگر افزود: به طوركلي بازار مس��كن همواره درگير 
بازي بازارهاي موازي ب��وده و ازآنجايي كه در برهه 
زمان��ي فعلي تمام بازارهاي موازي با رش��د روبه رو 
ش��ده اند، رشد قيمتي مس��كن دور از ذهن نخواهد 
بود. رييس كانون سراسري انبوه سازان كشور بابيان 
اينكه عزم جدي براي حل وفصل مش��كلات مسكن 
وجود ندارد، گفت: در حال حاضر فعالان ساختمان 
با كمبود منابع روبه رو بوده و هيچ بانك يا س��ازمان 

كمك رسان آنها نيست. 
برزگ��ر تصريح كرد: مس��كن دچ��ار بي اعتنايي 
عميقي ش��ده اس��ت و ب��دون ترديد لطم��ات اين 
بي اعتنايي در س��ال هاي آينده دامن تمام كشور را 

خواهد گرفت. 

3پيامدرشدبازارهايموازي
اين فعال ساختماني با بيان اينكه رشد بازارهاي 
موازي س��ه پيامد براي بازار مسكن خواهد داشت، 
گفت: اين س��ه پيامد شامل افزايش قيمت مسكن، 
افزايش هجوم تقاضاي سرمايه يي و كاهش تقاضاي 
مصرف��ي خواه��د ب��ود. ريي��س كانون سراس��ري 
انبوه س��ازان كش��ور گفت: دو پيامد افزايش قيمت 
مس��كن و افزايش تقاضاي سرمايه يي باعث خواهد 
شد در سال ۹7 شاهد چالش هاي جدي در مبحث 

مسكن باشيم. 
برزگر ب��ا بيان اينكه در ي��ك مقطع كوتاه مدت 
ورود خان��ه اولي ه��ا تاثي��ر مطلوبي براي مس��كن 
داش��ت، تاكيد كرد: بازار مسكن نيازمند طرح هاي 
خوش س��اختي مانن��د ط��رح خانه اولي ها اس��ت. 
تس��هيلات اين طرح به رغم وجود مشكلات متعدد 

توانست پاسخگوي بخشي از بازار تقاضا باشد. 
وي در نهاي��ت گف��ت: لازم اس��ت وزارت راه و 
شهرسازي نگاه ويژه يي به توانمندسازي متقاضيان 

مصرفي براي ورود به بازار مسكن داشته باشد. 

بازارمسكنمتاثرازگرانيدلار
در همين رابطه، عباس هش��ي عضو مؤس��س و 
عضو ش��وراي عالي جامعه حسابداران رسمي ايران، 
در خصوص تاثيرات افزايش و نوسان نرخ ارز و دلار 
بر بازار مس��كن گفت: تجربه نش��ان داده كه وقتي 
دلار گران مي شود، بازار مسكن تحت تاثير آن قرار 

مي گيرد. 
هش��ي افزود: در واقع وقتي شايعه افزايش نرخ 
دلار ش��دت پيدا مي كند، هر فردي پول خود را در 
هر بازاري كه سرمايه گذاري كرده باشد، فوري نقد 
مي كن��د و به خريد دلار روي م��ي آورد. عكس اين 
مس��اله زماني صادق اس��ت كه قيمت مس��كن بالا 
م��ي رود. وي ادامه داد: يعني وقتي قيمت مس��كن 
افزاي��ش پي��دا مي كند، اگ��ر فرد پول خ��ود را در 
بازار دلار س��رمايه گذاري كرده اس��ت، دلار خود را 
مي فروش��د و با پول آن وارد بازار مس��كن مي شود؛ 
البته اين رويه نه در س��رمايه مردم عادي، بلكه در 

سرمايه هاي كلان قابل مشاهده است. 
اي��ن اقتصاددان بابي��ان اينكه اي��ن رويه يعني 
خ��روج پول هاي كلان از يك ب��ازار و انتقال آنها به 

ب��ازار ديگر در بازار فعلي تاثير منفي به همراه دارد، 
تصريح كرد: از طرف ديگر، ش��تاب مي دهد به رشد 

قيمتي كه به دليل تقاضا ايجاد شده است. 
وي همچنين تش��ريح كرد: به لحاظ اينكه دلار 
محدود و مقدار مش��خصي در بازار موجود اس��ت، 
مديريت ارزي بانك مركزي در اين سال ها اين بوده 
ك��ه ورود دلار را به بازار كنت��رل و مديريت كند تا 

همه به اين بازار هجوم نياورند. 
هشي با اش��اره به بازار اوليه در اين زمينه بيان 
كرد: تا سال 87 بازار اوليه داشتيم كه بانك مركزي 
مس��تقيما دلار را در اختي��ار بانك هاي تجاري قرار 
م��ي داد، اما ب��ه دليل تحريم ش��بكه بانكي و بانك 
مركزي، اين بازار در اختي��ار صرافي ها قرار گرفت. 
اما خوش��بختانه ط��ي روزهاي اخير ب��ا ابلاغ بانك 
مرك��زي، بازار اصل��ي دوباره به دس��ت نظام بانكي 
بازگش��ت. عضو هيات  علمي دانشگاه شهيد بهشتي 
عملي��ات صراف��ي را بس��يار نزديك به پول ش��ويي 
دانس��ت و تاكيد كرد: احتياج به بازار ثانوي، الزامي 
بود كه در اثر تحريم ها ايجاد شد و حالا خوشبختانه 
يك��ي از پيامدهاي برجام، همي��ن رفع تحريم هاي 

بانكي است كه با اين اقدام ورق مي خورد. 
هش��ي درعين حال اظه��ار كرد: براين اس��اس 
مش��خص اس��ت كه نرخ دلار در بازار مسكن تاثير 
دارد و همچنين بازار مسكن نيز بر قيمت معاملاتي 
دلار در ب��ازار آزاد اثرگ��ذار اس��ت. وي اظهار كرد: 
به بيان ديگ��ر افزايش تقاض��ا و محدوديت عرضه در 
هر بازاري موجب رش��د قيمت ها مي ش��ود و نرخ را 

افزايش مي دهد. 

افزايشچندبرابريتعرفههايخدمات
دبير كانون سراس��ري انبوه سازان مسكن كشور 
بابيان اينكه رش��د قيمتي در تم��ام ابعاد بازارهاي 
موازي خطر جدي به اقتصاد كلان كش��ور اس��ت، 
گفت: ش��وك قيمت��ي حاصل از اين رش��د تبعات 

مطلوبي براي اقتصاد كشور نخواهد داشت. 
فرشيد پورحاجت افزود: طي 5 سال اخير امسال 
بازار مس��كن با رش��د قيمتي دو برابري روبه رو شد 
كه اين مورد به خودي خود براي بازار آينده مس��كن 

خطرناك خواهد بود. 
وي گفت: در حال حاضر باوجود ركود س��نگين 
در برخي از مناطق كلان ش��هرها شاهد رشد قيمت 
مس��كن بوده ايم كه اين رش��د حاصل رشد قيمت 

فعاليت دستگاه هاي خدماتي بوده است. 
پورحاجت با انتقاد از رش��د قيمت دستگاه هاي 
خدمات رس��ان گفت: در حال حاض��ر هزينه توليد 
مس��كن به واس��طه فعاليت بي ضابطه اين ارگان ها 
به چالش كش��يده شده است و با س��ونامي روبه رو 
ش��ده است. وي گفت: در س��ال 8۹ تعرفه سازمان 
نظام مهندس��ي هر مترمربع در گروه ساختماني ج 
)ساختمان هاي 8 طبقه( 8هزار و 5۰۰ تومان بوده 
است، در سال ۹۶ اين رقم به ۶۰ هزار تومان رسيده 
اس��ت؛ و يا تعرفه انش��عاب تك فاز برق در سال 8۹ 
حدود 2۰۰ ه��زار تومان بوده كه اي��ن رقم اكنون 

يك ميليون و ۶۰۰ هزار تومان است. 
پورحاج��ت گفت: در ح��ال حاض��ر تعرفه هاي 
دس��تگاه هاي خدماتي در برخي موارد 8 برابر شده 

كه اين مورد بسيار ناگوار است. 
دبير كانون سراس��ري انبوه سازان مسكن كشور 

تصريح كرد: به هرحال تم��ام تعرفه هاي ارگان هاي 
خدمات رس��ان با رشد فزاينده يي روبه رو شده است 

كه باعث رشد قيمت مسكن مي شود. 

رشدقيمتمصالحساختماني
وي بابي��ان اينكه در كنار موارد ذكرش��ده بازار 
مصالح س��اختماني نيز به دليل تعرفه هاي سنگين 
توليد رشد بالايي داش��ته است، گفت: بازار مسكن 
رابطه مس��تقيمي با مصالح س��اختماني، دستمزد 
التهاب ه��اي  و  خدمات��ي  تعرفه ه��اي  خدمات��ي، 
اقتص��ادي دارد بنابراين تن��ش در هركدام از موارد 
ذكرشده مي تواند س��ينوس افزايش بر بازار مسكن 

وارد كند. 
دبير كانون سراس��ري انبوه سازان مسكن كشور 
گفت: بازار مس��كن از ابتداي امس��ال رشد قيمتي 
دورقمي داش��ته كه عوامل گفته ش��ده در اين رشد 

كاركرد كاتاليزوري داشته اند. 
وي همچني��ن گف��ت: ش��رايط رك��ودي ب��ازار 
ساخت وساز مسكن از سال گذشته تا حدودي بهتر 
شده؛ اما بازار اجاره بها به دليل كاهش ساخت وساز 
بدتر شده اس��ت. دراين بين كاهش نرخ سود بانكي 
در بازار مس��كن نيز تاثير مثبتي داشته و زمينه ساز 

ايجاد رونق در اين بازار خواهد شد. 
پورحاجت بابيان اينكه در ش��رايط موجود ركود 
تورم��ي دور از ذهن نيس��ت، اظهار كرد: با توجه به 
مطالب گفته شده اگر ركود تورمي دامن بازار مسكن 
را بگيرد بازار مسكن دچار گره سردرگم چندوجهي 
خواهد شد. وي در خصوص پيش بيني بازار مسكن 
در روزه��اي آتي گفت: با توجه ب��ه افزايش قيمت 
نهاده ه��اي صنعت س��اختمان و همچنين افزايش 
ن��رخ تعرفه س��ازمان هاي ارائه دهن��ده خدمات در 
حوزه مس��كن، همچن��ان قيمت مس��كن افزايش 

خواهد يافت. 

ركودمسكنتشديدميشود
آلبرت بغزيان اس��تاد اقتصاد دانشگاه تهران نيز 
در پاس��خ به اينكه نوس��انات ن��رخ ارز چه تاثيراتي 
روي بازار مس��كن ب��ه دنبال دارد، گف��ت: يكي از 
ويژگي هاي بارز مسكن، اين است كه جزو كالاهاي 
غيرقابل مبادله است، ولي به عنوان يك گزينه براي 
حوزه هايي مثل س��رمايه گذاري مي تواند با نرخ ارز 
مرتبط باش��د. آلب��رت بغزيان ادام��ه داد: يعني در 
شرايط نوسان نرخ ارز و دلار، متقاضيان خريد پول 
خود را نگه مي دارند و مسكن خريداري نمي كنند. 
وي افزود: در چنين شرايطي آنها سرمايه خود را 
صرف خري��د ارز و طلا مي كنند و ترجيح مي دهند 
به ج��اي خريد، خانه يي اجاره كنن��د و تا زماني كه 
مطمئن نش��وند، نرخ ارز به اوج خود رس��يده، اين 
س��رمايه را تبديل به مس��كن نمي كنند. به همين 
دلي��ل افزاي��ش ن��رخ ارز، در اين گونه مواق��ع بازار 
مس��كن را به رك��ود مي برد و ركود اي��ن بخش را 

تشديد مي كند. 
عضو ش��وراي ناظر بر ش��وراي رقاب��ت در ادامه 
تاكي��د ك��رد: وقتي ك��ه افزاي��ش ن��رخ ارز تثبيت 
مي ش��ود، هزينه س��اخت مس��كن بالا مي رود و با 
افزايش قيمت تمام ش��ده مس��كن، توليدكنندگان 
بهانه يي پيدا مي كنند ت��ا قيمت توليدات و مصالح 
س��اختماني خود را افزايش دهند و درنهايت قيمت 

مس��كن بالاتر م��ي رود. بغزيان با اش��اره ب��ه تاثير 
مس��تقيم افزايش نرخ ارز بر توليدات س��اختماني 
گفت: با افزاي��ش قيمت ها توليدكنن��دگان تمامي 
مصالح ش��امل شيرآلات، در و پنجره، كابينت، گچ، 
س��يمان هم قيمت خود را افزايش مي دهند و ركود 

را عميق تر مي كنند. 
اين كارش��ناس اقتصادي بابي��ان اينكه در اين 
حالت ركود دوم و ش��وك عرضه يي در بازار مسكن 
رقم  مي خورد اظهار ك��رد: درواقع وقتي قيمت بالا 
مي رود، ق��درت خريد كاهش مي ياب��د؛ پس ركود 

عميق تر مي شود. 

سياستهايمسكني،قابلرصدنيست
محمدرض��ا جوكار نايب رييس كانون سراس��ري 
انبوه س��ازان مس��كن كش��ور ني��ز ب��ا بي��ان اينكه 
بازار مس��كن در روزه��اي آتي مقصد بس��ياري از 
سرمايه گذاران خواهد بود گفت: ازآنجايي كه بخش 
اعظمي از مردم تخص��ص ورود به بازارهاي موازي 
مسكن مانند ارز، طلا، بورس و غيره را ندارند. بازار 
مس��كن مقصد آنها خواهد بود و با حضور اين عده 

بازار مسكن با رشد قيمتي نيز همراه خواهد بود. 
وي گفت: در كنار موارد ذكرش��ده رشد اقتصاد 
مس��كن به واس��طه ف��روش نفتي امري اس��ت كه 
تاثي��رات خاص��ي بر تم��ام بازارها خواهد داش��ت، 
مگر اينكه اقتصاد كش��ور به واسطه بازهاي سياسي 

مسيرهاي ديگري را طي كند. 
ج��وكار با اش��اره به اينكه در كنار عوامل رش��د 
اقتص��ادي تعرفه هاي خدماتي ني��ز دليل مبرهني 
براي رش��د قيمت مس��كن در روزهاي آتي اس��ت، 
اظهار كرد: اگر روند رش��د تعرفه هاي دس��تگاه هاي 
خدماتي را از سال ۹۰ تاكنون مشاهده كنيم شاهد 

يك روند افزايشي وحشتناك خواهيم بود. 
وي گف��ت: اگرچ��ه تعرفه هاي خدم��ات به طور 
رسمي در مجلس تصويب نمي شود اما در تبصره هاي 
الحاقي به بندهاي قيمتي اين دستگاه هاي خدماتي 
شاهد رشد غيررس��مي مبالغ هستيم. به طور مثال 
تبصره ۳ آب و فاضلاب باعث رش��د قابل توجهي در 
خدمات اين سازمان ش��ده درحالي كه اين تعرفه ها 

به تصويب مجلس نرسيده است. 
ج��وكار با اش��اره به اينك��ه قانون گريزي قانوني 
بلاي جان اقتصاد كش��ور اس��ت، اظهار كرد: زماني 
كه اين تبصره ها وارد نرخ خدمات سازماني مي شود 
تفاوت قيمتي آن با اصل درج شده در قانون بيش از 
۳ برابر است. به هرحال ازآنجا  كه بهره برداران حلقه 
نهايي معاملات هستند اين افزايش نرخ ها بر دوش 

آنها سنگيني خواهد كرد. 
وي گفت: در طول س��ال هاي گذش��ته يكي از 
اصلي ترين دغدغه هاي س��رمايه گذاران حاشيه سود 
موجود در بازار بوده اس��ت. در ش��رايطي كه نرخ ها 
در حوزه خدمات و مصالح و انشعابات افزايش يافته، 
قيم��ت خانه رش��دي نداش��ته و حت��ي در برخي 
حوزه ها با كاهش مواجه بوده است. ازاين رو در بازار 
ي��ا خانه يي ب��ه فروش نرفته يا با ض��رر همراه بوده 
اس��ت. جوكار گفت: بنابراين برنده اين رشد قيمتي 
اين داده ها تنها سازمان هاي خدمات رسان هستند. 
اگ��ر افزايش ماليات ي��ا عوارض ش��هري به منظور 
كاهش فروش تراكم و ش��هر فروش��ي صورت گيرد 
مي تواند جنبه هاي مثبتي در بلندمدت داشته باشد 
اما در عمل افزايش هزينه هاي س��اخت قطعا اثرات 

منفي نيز در بازار خواهد داشت. 
وي در نهاي��ت گفت: بايد سياس��ت هايي جدي 
ب��راي حماي��ت از عرضه كنندگان مس��كن اجرايي 
شود؛ بنابراين، اين سياست ها بايد طوري اجرا شود 

كه نتايج آن در بازار قابل رصد باشد. 

مسكنتا7سالآيندهبههوشنميآيد
علاوه بر اين، ناصر بيگي عضو هيات نمايندگان 
ات��اق بازرگاني با تاكيد بر اينكه ما طي چند س��ال 
گذش��ته مرگ مس��كن را تجربه كرده ايم و حداقل 
طي ۶ تا 7 س��ال آينده نبايد منتظر به هوش آمدن 
اين بخش از اقتصاد باشيم، گفت: به دليل اينكه در 
بخش مسكن نقدينگي مطرح است، قطعا نرخ ارزبر 

اين بازار بي تاثير نيست. 
ناصر بيگ��ي ادامه داد: ولي م��ا غافليم از اينكه 
در اينج��ا هم بح��ث عرضه و تقاضا مطرح اس��ت؛ 
يعني ام��روز درحالي كه وضعيت اقتصادي كش��ور 
 مناس��ب نيس��ت، خانه هاي خالي فراواني در حدود

۱.5 ميليون واحد در كشور وجود دارد. 
وي ب��ا ارائه مثالي عنوان كرد: براي نمونه وقتي 
ي��ك متقاضي خري��د آپارتمان در ي��ك منطقه از 
تهران، به راحتي و در طول زمان كوتاهي به مسكن 
موردنظر خود براي خريد دسترس��ي داشته باشد، 
طبيعتا نشان مي دهد كه بخش مسكن مرده است. 
بيگ��ي ن��رخ ارز را اثرگ��ذار روي رونق مس��كن 
دانس��ت و گفت: بااين حال با يك بررسي از ديدگاه 
عاميانه، مي بينيم كه اين موضوع نمي تواند بيش از 
2۰ درصد در ركود يا رونق بازار مس��كن مؤثر باشد 
و 8۰ درصد ركود مس��كن ب��ه دلايل ديگري نظير 
عرضه و تقاضا، وضعيت معيش��ت و درآمد س��رانه 

مردم مرتبط است. 
اين فعال اقتصادي درعين حال يادآور شد: ما به 
عنوان فعالان بخش خصوصي هميشه خواهان اين 
بوده و هستيم كه ارزش پول ملي ما واقعي و تثبيت 
شود و در شرايط ثبات است كه مي توانيم به شرايط 
صنايع و توليدات كشورمان ثبات بيشتري بدهيم. 

بيگي ادام��ه داد: يك بحث، افت و تضعيف دلار 
در قبال نرخ ارزهاي جهان است كه بحث كلي است 
ك��ه به ما ارتباط پيدا نمي كند و به بخش صنعت و 

تمهيدات و ارزش افزوده ما ربطي ندارد. 
وي اف��زود: آنچه مورد بحث اس��ت، نرخ دلار به 
ريال اس��ت كه كاذب اس��ت و برخلاف پيش بيني 
برخي اقتصاددانان كه ش��ايد حباب نباشد و پا را از 
اين فرات��ر بگذارد، اما معتقدم كه اين تغييرات نرخ 
ارز در قبال ريال ايران و افزايش نرخ ارز و دلار طي 
يك ماهه گذش��ته، ۱۰۰درص��د كاذب و حباب و به 

زيان اقتصاد كشور است. 

بازارمسكن
رونقياتورملجامگسيخته؟

در خص��وص جديدتري��ن 
آمارهاي ارائه شده در دهمين 
ماه س��ال ۱۳۹۶ لازم است با 
توجه به مشاهدات و مطالعاتم 

چند نكته يي را متذكر شوم: 
نخست اينكه اكنون كه در 
يازدهمين ماه توليد و اشتغال 
كمتري��ن  تقريب��ا  هس��تيم، 
اقدام��ات عملي در راس��تاي 
اص��لاح قوانين و مق��ررات از 
جمل��ه قان��ون ناكارآمد پيش 

فروش، اصلاح قوانين متضاد و معارض در امر حمايت 
از توليد و اشتغال، رفع تبعي اقتصادي، اهميت به مولفه 
آم��وزش براي تربيت نيروهاي متخصص، جلوگيري از 
تبعيض جنسيتي، اعتقادي و حقوق و مزايا، منع عملي 
و جدي نهادها و س��ازمان هاي دولتي از ورود و حضور 
در مراك��ز اقتصادي، تولي��دي، واردات و...، عدم واهمه 
از خصوصي س��ازي و پايان دادن به تعلل اجراي اصل 
44 قانون اساس��ي، اصلاح سياست هاي كلان داخلي 
و خارجي براي تش��ويق صاحبان سرمايه با هدف عدم 
خروج سرمايه – چرا كه از خير سرمايه گذاري خارجي 
در كش��ور گذش��تم – و غيره - صورت پذيرفته است، 
ول��ي در عوض افزاي��ش تعرفه ها، ع��وارض، پذيره ها، 
قيمت آب، برق و گاز )حامل هاي انرژي( بي س��روصدا 
و گاهي هم به صورت خيلي زيركانه به نحوي كه توجه 

شهروندان را به خود جلب نكند، افزايش يافته است. 
دوم اينكه اگر فرض كنيم در س��ال جاري نس��بتِ 
صدور پروانه س��اختمان افزايش داش��ته كه درس��ت 
هم هس��ت دليلي بر ايجاد رونق بازار مس��كن آن هم 
فقط به خاطر پروانه هاي صادره توس��ط ش��هرداري ها 
نيست. ضمن اينكه مالكين چنين پروانه هايي بلافاصله 
مبادرت به س��اخت و ساز نمي كنند؛ چرا كه بخشي از 
اين پروانه هاي س��اخت - ح��دود 2۰ الي ۳۰ درصد- 
به اين زودي ها منجر به س��اختمان و ساختمان سازي 
نمي شود و برخي ديگر از پروانه هاي ساخت صرفاً براي 
ايجاد ارزش افزوده زمين اس��ت كه توس��ط مالكين و 
سرمايه گذاران از شهرداري محل اخذ مي شود تا بهتر و 
به قيمت بالاتر، زمين يا ملك كلنگي شان را به فروش 

رسانند. 
سوم اينكه حداقل 2 الي ۳ سال به طول مي انجامد 
تا اين پروانه هاي س��اخت تبديل به آپارتمان يا مغازه 

شده و نهايتا به بازار عرضه شود. 
چه��ارم اينكه با توجه به حضور و فعاليت بنده طي 
27س��ال )از س��ال ۱۳۶۹ تاكنون( در ب��ازار املاك و 
مس��تغلات چنين رفتار پيچيده و غيرعقلاني در بازار 
مسكن - و در ساير بازارهاي سرمايه- نديده ام. معمولاً 
رفتار بازارهاي سرمايه چنين نيست كه چندتا با هم و 
همزمان دوره رونق يا تورم يا شرايط حبابي شوند. البته 
درحال حاضر ش��اهد اين موضوع هستيم: بازار طلا و 
سكه، ارز، بورس و سهام، تا حدودي خودرو و همچنين 
يك باره در پايتخت، بازار مسكن حالت رونق و تورمي 
ب��ه خود مي گيرد، به نحوي ك��ه پيدا كردن يك واحد 
آپارتمان رهني حدود ۱۰۰ميليون توماني، مس��تاجر 
مستاصل برخلاف ميل و خواسته خود بايد به حاشيه 
تهران برود! يا دفعتا قيمت اجاره ملك در مناطق يك، 
دو و س��ه ته��ران بدون هيچ دليل��ي و نظارتي به رقمِ 

متري 5 ميليون تومان برسد!
پنج��م اينكه روند انتظ��اري رونق و افزايش قيمت 
با توجه به اينكه در آس��تانه فصل بهار ق��رار داريم، با 
توجه به افزايش تورم سالانه در سال ۱۳۹۶ )بازگشت 
مج��دد به ت��ورم دو رقمي در آذرماه س��ال جاري(، با 
توجه به افزايش غيرمتعارف حجم نقدينگي در كشور، 
نوع بودجه بندي س��ال )انقباضي( ۱۳۹7، ايجاد شوك 
افزايش قيمت ها با توجه به بودجه سال آينده، مستعد 
و منتظر بودن بازار مس��كن براي ايج��اد رونق، تقارن 
افزاي��ش قيمت اجاره )مولفه اج��اره معمولاً به عنوان 
دماس��نج رونق يا رك��ود بازار مس��كن عمل مي كند( 
آن هم پ��س از فصل اجاره، انتظ��ار رونق بازار فصلي 
مسكن در زمستان هر سال - معمولاً فصل چهارم هر 
سال - زمستان – هميش��ه پتانسيل و استعداد رونق 
ب��ازار معاملات زمين و املاك كلنگي و پيش فروش را 
حداقل به ميزان نرخ تورم سال پيش رو دارد - اميد به 
اصلاح قانون پيش فروش و برخي شيطنت هاي سياسي 
همه و همه دس��ت به دس��ت هم داده تا شاهد چنين 

وضعيت نابساماني باشيم!
شش��م اينك��ه طب��ق ج��دول و نم��ودار معاونت 
بررس��ي هاي اقتصادي اتاق تهران در سال ۱۳۹5 فقط 
۱۰2هزار براي كل استان تهران پروانه صادر شده است 
كه اين تعداد نس��بت به س��ال ۱۳۹4 - كه ۱۱7هزار 
فقره بوده - كاهش نش��ان مي ده��د. بنابراين با توجه 
به م��وارد فوق الذكر صدور پروان��ه به تنهايي به معني 
پايان ركود و شروع رونق در صنعت ساختمان نيست، 
بلكه عناصر و متغيرهاي ديگري هم در اين امر دخالت 
دارد.   هفتم اينكه به نظر مي رس��د با س��ر ريز شدن 
م��دت 5 س��ال دوره ركود – به عن��وان طولاني ترين 
ركود صنعت س��اختمان پس ز انقلاب 57- تورم هاي 
اخي��ر، برنامه هاي ضعيف و ناكارآم��د دولت و به ويژه 
تيم ضعيف بخش مسكن و محافظه كاري دولت نسبت 
به بازار مسكن همه و همه، بازار مسكن را به طرف نه 
رون��ق بلكه نوعي بي ثباتي، ه��رج و مرج و فراتر از نرخ 
تورم س��وق داده اس��ت! اين در حالي است كه معمولاً 
چند ماهي طول مي كش��د تا آث��ار رونق و تورم بخش 
مس��كن تهران به ساير استان ها س��رايت كند و هنوز 
كيفيت عملكرد اين رونق در بازارهاي س��اير استان ها 
قابل پيش بيني نيس��ت و خيلي زود است كه بتوان در 

اين خصوص پيش بيني يا تحليل كرد. 
هشتم اينكه با توجه به تعويض شهردار پايتخت كه 
مدت مديدي است نوعي سرگرداني و بي برنامگي را در 
ش��هرداري هاي تابعه تحميل كرده است و جايگزيني 
مديريت شهري جديد و تغيير وتحول در قوانين مرتبط 
و تغيير رويه و... همه و همه معمولاً بايد عواملي موثر بر 

ادامه ركود باشد نه رونق!.
نه��م اينكه نهادهاي آمارگيري متفاوت در كش��ور 
همچون بانك مركزي، مركز آم��ار و اطلاعات، وزارت 
مس��كن و شهرس��ازي و... عموماً به صورت غيرهمسو 
در ارائ��ه اطلاعات عمل مي كنند. به نظرم در خصوص 
ادع��اي بان��ك مركزي كم��ي بايد درنگ ك��رد تا آثار 
ناآرامي هاي اخير كشور فروكش كرده و نيز برنامه هاي 
اصلاحي دولت براي راضي كردن مردم معترض اعلام 
و آثار رواني آن در سطح جامعه احساس شود و سپس 
در جوي آرام و مطمئ��ن، مبادرت به تحليل بازار هاي 
س��رمايه از جمل��ه كش��ف دلايل و تحلي��ل چرايي و 

چگونگي رفتار اخير بازار مسكن، كرد ! 
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دانشوفن10
ساماندهي خدمات پيامكي

رگولات�وري  دبي��ر كميس��يون تنظي��م مقررات 
ارتباطات از س��اماندهي خدم��ات پيامكي با رويكرد 
تامين رضايت مش��تركين و حمايت از كسب و كارها 
خبر داد. حس��ين فلاح جوشقاني با تاكيد بر ضرورت 
توج��ه به حفظ حقوق كامل مش��تركان، گس��ترش 
و رونق كس��ب و كارهاي جدي��د مبتني بر خدمات 
محتوايي پيامكي از طريق شبكه هاي ارتباطي گفت: 
در مصوبه ۲۷۰ كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات 
خدمات محتوايي پيامكي به دو دس��ته انبوه و ارزش 
افزوده تقس��يم ش��ده و براس��اس آن ارسال خدمات 
پيامكي انبوه تبليغاتي و اطلاع رساني براي مشتركان 
رايگان اس��ت. اما ارسال اين دسته از پيامك ها بدون 
دريافت رضايت مش��ترك ممنوع ش��ده و ارائه كننده 
خدمات پيامكي حق ندارد بدون كسب اجازه قبلي از 

مشترك، اين پيامك ها را ارسال كند. 
وي افزود: براس��اس اين مصوب��ه، اپراتورها براي 
كس��ب رضاي��ت و اجازه مش��ترك موظف هس��تند 
ب��ا هماهنگي رگولاتوري س��امانه يي ب��ا قالب واحد 
و قابل اس��تفاده براي تمامي مش��تركان ارائه كنند. 
رييس س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
درباره خدمات پيامكي ارزش افزوده نيز كه مبتني بر 
درخواست مشترك براي وي ارسال مي شود، تصريح 
كرد: اين خدمات در سه دسته تراكنشي، استعلامي 
و ساير دس��ته بندي شده است و براي رعايت حقوق 
مصرف كننده، شروع ارائه اين خدمات نيز بايد پس از 
اطلاع رساني تعرفه و شرايط ارائه خدمت به مشترك 

و دريافت تاييد از مشترك انجام شود. 
فلاح اظهار كرد: ارائه كنندگان خدمات پيامكي 
ارزش افزوده از نوع ساير نيز الزام دارند مجوزهاي 
لازم ب��راي ارائ��ه خدم��ات پيامك��ي را از وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي دريافت كنند و در ارسال 
اين نوع از خدم��ات، اپراتورها بايد اصل بي طرفي 

را رعايت كنند. 
وي افزود: همچنين براساس اين مصوبه اپراتورها 
موظف شدند با ايجاد يك سامانه در دسترس و قابل 
استفاده براي همه مشتركان، امكان انتخاب دريافت 
نوع خدمات پيامكي را براي مشتركان فراهم كنند. 

ارائه نسخه جديد مرورگر 
اينترنتي گوگل كروم

اينديپندنت  جديدترين نس��خه مرورگر اينترنتي 
گوگل كروم با قابليت مسدودسازي تبليغات مزاحم، 
براي سيس��تم عامل ه��اي اندرويد، م��ك، ويندوز و 

لينوكس ارائه شده است. 
نس��خه به روزرس��اني مرورگر اينترنتي گوگل كروم 
)نس��خه ۶۴(، براي تمامي كاربراني كه از گوشي هايي با 
سيستم عامل اندرويد و رايانه هاي با سيستم عامل مك، 
ويندوز و لينوكس اس��تفاده مي كنند، در دس��ترس قرار 
گرفته است. اين به روزرساني جديد قابليت هاي جديد و 
جذابي دارد كه مي توان از مهم ترين آنها به قابليت مسدود 
و بلوكه كردن تبليغات مزاحم و آگهي هاي نامربوط اشاره 
كرد. كارب��ران همچني��ن مي توانند به طور هميش��گي 
ويديوهاي��ي را كه به طور خ��ودكار روي صفحه نمايش 
پخ��ش مي ش��وند، را از بين برده و آنه��ا را حذف كنند. 
كاربران با گوش��ي هاي هوشمند اندرويدي براي دريافت 
به روزرساني و آپديت نسخه ۶۴ از مرورگر اينترنتي گوگل 
كروم مي توانند با مراجعه به فروش��گاه آنلاين و اينترنتي 
پلي استور گوگل، اين نس��خه جديد را دريافت، دانلود و 

نصب كنند و از ويژگي هاي آن بهره ببرند. 
اي��ن نس��خه جدي��د همچنين دو ب��اگ و ضعف 
امنيتي معروف اس��پكتر و ملت داون را كه به تازگي 
غ��ول تكنول��وژي اينتل آن را كش��ف ك��رده بود را 
اصلاح كرده تا كاربران در معرض آس��يب پذيري هاي 

پردازنده قرار نگيرند. 

 پيگيري وضعيت بيماران
پس از درمان با هوش مصنوعي

اندرويد هدلاين  پژوهشگران گوگل به دنبال تلاش 
براي توس��عه هوش مصنوعي براي پيگيري وضعيت 

مداواي بيماران پس از بيماري هستند. 
نتيجه تحقيقات جديد بيش از ۳۴ پژوهش��گر در 
ش��ركت گوگل حاكي از آن است كه هوش مصنوعي 
توس��عه يافته شده يي قادر اس��ت وضعيت سلامت و 
بهب��ود بيماران پس از درمان و مداوا را نش��ان داده 

و پيگيري كند 
اين پژوهش��گران براين باورند كه بيماران پس از 
مرخص ش��دن از بيمارس��تان، كلينيك هاي پزشكي 
و درمانگاه ه��ا نياز به مراقبت ويژه ي��ي دارند چراكه 
ممكن اس��ت بس��ياري از آنها پس از م��داواي لازم 
در بيمارس��تان، بدن شان پاسخ مورد نظر پزشكان را 
ندهد و همين امر باعث مي شود كه در موارد نادري، 
وضعيت نامناسب آنها منجر به مرگ و رو به وخامت 
رفتن اوضاع سلامتي شان شود.  برخي از پژوهشگران 
گ��وگل در ح��وزه ه��وش مصنوعي در ت��لاش براي 
پيش بيني نتيجه مداواي بيم��اران، بلافاصله پس از 

بستري  شدن در بيمارستان هستند. 

راه اندازي نخستين موشك 
خصوصي چين در سال 2018 
چايناديلي   ش��ركت خصوصي چيني نخس��تين 
راك��ت تج��اري خ��ود را در نيمه اول س��ال ۲۰18 

راه اندازي مي كند.  
 )OneSpace( »اين شركت به نام »وان اسپيس
در س��ال ۲۰15 تاسيس ش��د و مقر اصلي آن نيز در 
پكن اس��ت. مهندس��ان اين ش��ركت روي راه اندازي 
موش��ك در يك منطقه كه كمت��ر از 1۰۰۰مترمربع 
اس��ت فعالي��ت دارن��د. در حال حاضر اين ش��ركت 
آزمايش ه��اي موش��كي خود را تكميل كرده اس��ت.  
چي��ن در س��ال هاي اخي��ر س��رمايه گذاران را ب��ه 
س��رمايه گذاري خصوصي در بازار اكتشافات فضايي 
تش��ويق كرده اس��ت و بس��ياري معتقدند مشاركت 
ش��ركت هاي خصوصي چش��م انداز صنع��ت را تغيير 
خواهد داد.  شوچانگ بنيانگذار »وان اسپيس« گفت: 
ما مانند مقامات هوا و فضا كه برنامه ريزي هاي دولتي 
در اختيار دارند نيس��تيم ولي در آينده پروژه هايي با 
الزامات بالا براي تحقيقات علمي، مانند اكتش��افات 
فضايي توس��ط مقامات هوافضاي ملي انجام خواهيم 
داد. هزينه برنامه هاي بين المللي هوا و فضا تا س��ال 
۲۰۲۰ حدود ۴85 ميليارد دلار برآورد ش��ده و چين 

سهم يك چهارمي در اين رقم دارد. 

اخبار

تسهيلات ويژه براي كسب و كارهاي نوپا

اقتصادديجيتالصاحبسندتوسعهميشود
گروه دانش و فن  

به نظ��ر مي رس��د ع��زم دول��ت ب��راي حماي��ت از 
كس��ب وكارهاي نوپا مخصوصا به خاطر اشتغال زايي 
كه مي تواند داشته باشد جدي است؛ امري كه قبل 
از هر چيز مستلزم شناخت موانع و محدوديت هاي 
قرار گرفته بر س��ر راه رشد اين كاسبي ها آن هم از 

زبان فعالان اين عرصه است. 
 حجم اقدامات انجام ش��ده در وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات دولت هاي يازدهم و دوازدهم به 
اندازه يي بوده كه حالا ديگر تقريبا كس��ي نمي تواند 
بگوي��د كه در انجام كس��ب و كاره��اي اينترنتي يا 
اساس��ا در ارتباط با اينترنت مش��كل زيرس��اختي 
دارد. هرچن��د هنوز ب��ه لحاظ تعرفه ي��ي مباحثي 
وج��ود دارد اما از حق نمي توان گذش��ت كه همين 
اقدامات زيرساختي وزارتخانه ارتباطات در يازدهم 
و دوازده��م ح��الا باعث ش��د تا حج��م عظيمي از 
كس��ب وكارهاي اينترنتي كه اصطلاحا استارت آپ 
يا كس��ب وكارهاي نوپا هم ناميده مي شوند بر بستر 

اينترنت ايجاد شوند. 
در اي��ن باره رس��ول س��راييان - مع��اون وزير 
ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات - در گفت وگ��و با 
ايس��نا با تاكي��د بر ضرورت ايجاد تس��هيل گري در 
حوزه كس��ب وكارهاي نوپا، اساسي ترين كمكي كه 
كسب و كارهاي نوپا نياز دارند را اين دانست كه ما 
مانع از كار آنها نش��ويم و درواقع نقش تسهيل گري 
را براي آنها داش��ته باش��يم. در همين راس��تا و به 
گفته او در وزارت ارتباطات و همچنين در سازمان 
فناوري اطلاعات يك مركز تسهيل گري ايجاد شده 
اس��ت كه در آنجا نقش��ه كمك به اس��تارت آپ ها، 
ارتباطات و شبكه يي كردن آنها طراحي شده و جزو 

اولويت هاي اين وزارتخانه است. 
رييس س��ازمان فن��اوري اطلاع��ات اضافه كرد: 
م��ا مراقبت مي كنيم، وزارت ارتباطات در راس��تاي 
نقش تس��هيل گري خود اگر نياز باشد، مصوباتي را 

از مجلس بگذراند يا اقداماتي ديگر را انجام دهد. 
در اي��ن باره وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات 
در اواخر دي ماه س��ال جاري با اش��اره به موافقت 
رييس جمهور براي اختص��اص 5۰۰ ميليارد تومان 
در جهت توسعه خدمات كسب و كارهاي نوپا گفت: 
در تلاش��يم تاشش ماه آينده در كشور سند توسعه 

اقتصاد ديجيتال داشته باشيم. 
محمدج��واد آذري جهرمي اظهار ك��رده بود: با 
موافقت رييس جمهور بنا ش��د 5۰۰ ميليارد تومان 
در دو س��ال پيش رو، براي توس��عه خدمات كسب 
و كاره��اي نوپا كه در زمينه ش��بكه ملي اطلاعات 
فعاليت مي كنند، در نظر گرفته ش��ده است كه اين 
منابع مي تواند مس��تقيم به اين بنگاه ها داده ش��ود 
يا به صندوق س��رمايه گذاري هاي خطرپذير تزريق 
شود. در س��ه هفته آينده وزارت ارتباطات با مركز 
مل��ي فضاي مج��ازي در اين زمينه ب��ه جمع بندي 

نهايي مي رسد. 
ظاهرا بايد منتظر بود تا جلسه وزارت ارتباطات 
با مركز ملي فضاي مجازي برگزار ش��ود تا ديد كه 

اين منابع حمايتي چگونه قرار اس��ت تا به حمايت 
استارت آپ ها بيايند. امري كه در اينجا بسيار مهم 
مي نمايد اين اس��ت كه اين حمايت ها بايد به معني 
واقعي كلمه »حمايتي« و نه »درآمدي« باش��ند؛ به 
اين معن��ي كه اين بودجه مالي نبايد خود به هدف 
برخي براي دريافت وام تبديل شود و بخواهند براي 
كسب آن بروند و به صورت صوري كسب و كاري را 
راه بيندازند يا اساسا كسب و كاري كه راه مي افتاد 
مفيد فايده هم باش��د و نيازي از نيازهاي بازار اين 

حوزه را برطرف كند. 
ريي��س س��ازمان فن��اوري اطلاع��ات همچنين 
با اش��اره ب��ه نقش دولت ب��ه عنوان س��رمايه گذار 
خطرپذي��ر در كس��ب و كاره��اي نوپا اظه��ار كرد: 

س��ازمان فناوري اطلاعات با تغيير به يك س��ازمان 
توس��عه يي مي تواند در بعضي از س��رمايه گذاري ها 
وارد شده و طبق قانون بعد از سه سال خارج شود. 
وي اف��زود: دغدغه هايي مانند س��رمايه گذاري، 
اس��تمرار ارائه خدمات، م��واردي كه بعضا به عنوان 
كنترل��ي مط��رح مي ش��ود، مالي��ات و تامين مالي 
ش��ركت ها بيش��ترين دغدغه هايي بود ك��ه به آنها 
پرداخته ش��د. مقرر ش��د طي دو هفت��ه آينده نيز 
جلسه ديگري در اين زمينه برگزار شود. نكاتي هم 
هس��ت كه بايد از طريق وزارتخانه به ش��ركت هاي 
نوپا اعلام شود و بتوانيم در فضايي متقابل و تعاملي 

مسائل و چالش هاي اين حوزه را حل كنيم. 
مع��اون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره 

نرخ بهره وام و تس��هيلاتي كه به ش��ركت هاي نوپا 
داده مي ش��ود هم توضيح داد: نرخ تس��هيلاتي كه 
پيش بيني ش��ده بس��ته به ن��وع تاثيرگ��ذاري، در 
اشتغال خلق ثروت، در توسعه بازار متفاوت خواهد 
بود. اين موضوع در كارگروهي بررس��ي ش��ده و با 
توج��ه ب��ه تاثيرگ��ذاري و ارزش افزايي تس��هيلات 

متفاوتي خواهد داشت. 
وي با اشاره به س��ايت هايي كه از ترافيك نيم بها 
بهره مي برند، اظهار كرد: س��ازمان تنظيم مقررات و 
ارتباطات راديويي 5۰۰ سايت را براي اعمال ترافيك 
نصف قيمت اعلام كرده اس��ت. در س��ازمان فناوري 
اطلاعات نيز پورتالي تهيه ش��ده و به سازمان تنظيم 
مق��ررات ارتباطات اعلام كردي��م كه هر كس ادعاي 
تولي��د محتواي داخ��ل دارد و مي خواهد از تخفيف 
5۰ درصد اس��تفاده كن��د، مي تواند اع��لام كرده تا 
توسط سازمان تنظيم بررسي شود و در صورت تاييد 

مشمول تخفيف 5۰ درصد خواهد شد. 
اين گفته هاي معاون وزير ارتباطات ظاهرا نشان 
از برنامه داش��تن وزارت ارتباط��ات براي چگونگي 
حماي��ت از كس��ب و كارها دارد. نكت��ه اساس��ي در 
حمايت از كس��ب وكارهاي اينترنتي چه به صورت 
مال��ي يا غيرمالي در وهله اول مس��تلزم ش��ناخت 
كاستي ها و دغدغه هاي صاحبان كسب وكارهاي نوپا 
از زبان خودش��ان است. آن موقع است كه مي توان 
به ص��ورت هدفمند و موثر نس��بت به حمايت هاي 

دولتي و اصطلاحا از بالا اقدام كرد. 
پي��ش از اي��ن نيز حس��ن روحاني در بخش��ي 
از صحبت ه��اي خ��ود در يك برنام��ه تلويزيوني با 
اش��اره به اعمال فيلترينگ روي برخي ش��بكه هاي 
اجتماعي در جريان حوادث اخير اظهار كرد: ما هم 
بايد زيرس��اخت را و ه��م آزادي لازم را براي مردم 
فراه��م كنيم. به همين دليل وقتي زمان اعتراضات 
براي مدتي اين ش��بكه ها بسته ش��د، وارد شديم و 

اين محدوديت برطرف شد. 
كليات صحبت هاي رييس جمهور مسوولان رده 
بالاي حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات حكايت از 
جدي��ت دولت در برطرف ك��ردن موانع پيش روي 
استارت آپ ها دارد، مخصوصا كه اين حوزه مي تواند 
در حل نس��بي مش��كل بي��كاري در مي��ان جامعه 

جوانان كشور هم موثر باشد. 

ورج    مايكروس��افت قصد دارد با انتش��ار يك 
به روزرس��اني نرم افزاري، رايانه هاي كاربران را از 
آسيب پذيري و ضعف امنيتي اسپكتر موجود در 

پردازنده اينتل محافظت كند. 
 مدت هاست كه ضعف ها و حفره هاي امنيتي 
اسپكتر و ملت داون كشف شده در پردازنده هاي 
ساخته ش��ده توسط ش��ركت اينتل كه از سال 
1۹۹5 به بعد وجود داش��ته و باعث شده هكرها 

به اطلاعات ذخيره شده روي حافظه رايانه ها دسترسي پيدا كنند، 
مورد بحث هاي فراواني قرار گرفته است. 

اي��ن ضعف ه��ا و حفره هاي امنيت��ي در پردازنده ه��اي اينتل 
به گونه يي بوده اس��ت كه به هكرها اجازه مي داده علاوه بر سرقت 
كلمات و رمز عبور كاربران، تمامي اطلاعات ذخيره ش��ده موجود 
بر حافظه، پردازنده رايانه و گوشي هاي همراه را به سرقت برده و 
از آن سوءاستفاده كنند و اين سطح از دسترسي موجب مي شد به 
تراشه هاي ديگري همچون  آي ام دي و  آي آر ام نيز دسترسي يابند. 
اينت��ل، يك ش��ركت تجهي��زات رايانه يي در اي��الات متحده 
امريكاست كه در زمينه توليد سخت افزارهاي رايانه و تلفن همراه، 

با تمركز بر مادربورد، كارت ش��بكه، چيپ ست، 
بلوت��وث و حافظه هاي فلش، ان��واع ريزپردازنده، 
نيم رس��انا، مدارهاي مجتمع، واحدهاي پردازش 

گرافيكي و سامانه هاي نهفته فعاليت مي كند. 
پ��س از آنكه خ��ود اينتل نيز پ��س از ارائه و 
انتش��ار به روزرس��اني ويژه يي براي جلوگيري از 
آس��يب رس��يدن به رايانه هاي كارب��ران، به آنها 
هشدار داد كه از اين به روزرساني استفاده نكرده 
و آن را به هيچ وجه روي سيس��تم عامل رايانه خود نصب نكنند، 
حالا ش��ركت مايكروس��افت در قب��ال اين خط��ر و تهديد بزرگ 
احس��اس مس��ووليت كرده و تصميم گرفته است كه به زودي در 
يك به روزرس��اني نرم افزاري، كاربران سيس��تم عامل ويندوز را از 
يكي از آس��يب پذيري هاي بزرگ و معروف اينتل يعني اس��پكتر 

محافظت كند. 
مايكروسافت در تشريح اين موضوع اعلام كرده است كه قصد 
دارد براي سيس��تم عامل هاي وين��دوز۷، ويندوز8.1 و ويندوز1۰ 
يك به روزرس��اني منتش��ر كند تا آنها را از خطر سوءاس��تفاده و 

سرقت اطلاعات ضعف هاي امنيتي اسپكتر برهاند. 

ورج    ي��ك ش��ركت فع��ال در زمين��ه س��اخت 
تجهي��زات ورزش��ي، از قابليت رديابي دس��تگاه هاي 
ورزش��ي )GPS( براي افش��اي موقعيت پايگاه هاي 
نظامي امريكا استفاده مي كرده است. شركت استراوا 
يكي از ش��ركت هايي اس��ت كه در خصوص توسعه 
برنامه هاي مديريت تمرينات ورزشي فعاليت مي كند. 
به تازگي كشف شده است كه اين شركت از نرم افزارها 
و دس��تگاه هاي ردياب )GPS( سواس��تفاده كرده و 

موقعيت مكاني پايگاه هاي س��ري و نظامي ايالات متحده امريكا را افشا 
كرده است.  در نوامبر گذشته، اين شركت يك تصوير گرمايي از وضعيت 
تمام كاربراني كه در حال حركت و تمرينات ورزشي بودند را در فضاي 
مجازي منتشر كرد كه از آن به عنوان يك تصوير ناب از ورزشكاران در 
امريكا ياد شد اما خيلي زود بسياري از تحليلگران و كارشناسان امنيت 
سايبري اظهار كردند كه اين تصوير مي تواند موقعيت فعاليت هاي نظامي 

ايالات متحده و ساير كشورها را نيز به وضوح نمايش دهد. 
شركت اس��تراوا يكي از بزرگ ترين توليدكنندگان و ارائه دهندگان 
قابليت رديابي در دس��تگاه هاي مختلف الكترونيكي همچون گوش��ي 
هوشمند، ساعت هوشمند، دستبند هوشمند و غيره است و محصولاتي 

را عرض��ه مي كن��د كه ب��ا رديابي فعاليت ورزش��ي 
كاربران، ميزان دقيق و آمار حركات ورزشي آنها را در 
اختيارشان قرار مي دهد و در بسياري از دستگاه هاي 
الكترونيكي قابل اس��تفاده است. ناتان راسر به عنوان 
 United يكي از اعضاي موسسه تحليلي و تحقيقاتي
Conflict Analysts عنوان كرده اس��ت كه با نگاه 
مختص��ري به اين تصوير و نقش��ه گرمايي، به راحتي 
مي توان نقش��ه و موقعيت دقي��ق پايگاه هاي نظامي و 
سري امريكا را تشخيص داد. وي همچنين بر اين باور است كه با چنين 
فناوري و رديابي فوق پيش��رفته يي آنه��ا قادرند فعاليت هاي كاركنان در 
پايگاه هاي نظام��ي را نيز زيرنظر بگيرند و به گونه ي��ي آنها را رديابي و 
پيگيري كرده و از فعاليت هاي س��ري و مخفيانه آنها نيز مطلع ش��وند.  
وي پس از اين ادعا، نقش��ه هاي مربوط به موقعيت نيروهاي گشت زني 
و عملياتي امريكا را در خاك افغانس��تان تحليل و شناسايي كرده است 
و لينك آدرس آنها را در صفحه توييتر خود گذاش��ته و منتش��ر كرده 
است.  شركت اس��تراوا در اصل با چنين قابليت و فناوري پيشرفته يي 
امكان دسترسي و آگاهي از 1۳ تريليون نقطه GPS را براي خود ايجاد 

كرده است.

محافظتمايكروسافتازرايانههابابهروزرساني جاسوسيGPSدستگاههايورزشيازپايگاههاينظامي

فراسو سايبر

ساينس ديلي   محققان يك سيناپس جديد ساخته اند كه مي تواند 
ش��كاف موجود در محاس��بات نورومورفيك را پر كند و راه تكامل »مغز 
مصنوعي« را هموار كند.  محاسبات نورومورفيك از زمان پيدايش در دهه 
8۰ ميلادي تاكنون براي محققان يك چالش بوده اس��ت. يك سيناپس 

جديد مي تواند شكاف موجود در اين فناوري را پر كند. 
 )NIST( »تحقيقات جديد »موسس��ه ملي استانداردها و تكنولوژي
ممك��ن اس��ت رايانه ه��ا را چندين قدم ب��ه تحقق مغزه��اي مصنوعي 
نزديك كند.  تيم تحقيقاتي موسس��ه ملي استانداردها و تكنولوژي يك 
»س��يناپس« )سوئيچ ابررس��انا( را كه مانند همتاي بيولوژيكي خود ياد 
مي گيرد، ساخته اند. اين سوئيچ مي تواند پردازنده ها را به هم متصل كرده 
و دقيقا همانطور كه مغز انسان اطلاعات را ذخيره مي كند، اطلاعات را در 
سيستم هاي كامپيوتري ذخيره كند.  پيشرفت رايانه هاي شبيه به مغز، 
مثل يك داستان علمي-تخيلي است، اما مهندسي نورومورفيك در اواخر 
دهه 1۹8۰ ميلادي اين موضوع را به واقعيت تبديل كرد. اين پيش��رفت 
به عنوان آينده مغزهاي ديجيتال براي دس��تگاه هايي مانند گوشي هاي 

هوشمند، رايانه ها و روبات ها در نظر گرفته مي شود. 

تراشه هاي نورومورفيك همراه با برنامه نويسي هوش مصنوعي، با نياز 
به قدرت بسيار كمتر و سيستم هاي كارآمدتر مي توانند كليد محاسبات 
سريع تر باش��ند.  »مايك اش��نايدر« )Mike Schneider(، فيزيكدان 
موسس��ه ملي اس��تانداردها و تكنول��وژي گفت: س��يناپس ابداعي ما به 
انرژي پايين تري نسبت به سيناپس مغز انسان نياز دارد و هيچ سيناپس 

مصنوعي ديگر كه انرژي كمتري استفاده كند، وجود ندارد. 
س��يناپس ابداع شده توس��ط محققان موسسه ملي اس��تانداردها و 
تكنولوژي )NIST( يك سوئيچ اتصال بين سيگنال ها الكتريكي ورودي و 
سيگنال هاي خروجي است.  اين سيناپس ها به همان شيوه كه سيناپس 

انسان به سرعت بين دو سلول مغز سوئيچ مي كند، عمل مي كنند. 
ابداع محققان NIST داراي يك طراحي داخلي قابل انعطاف است كه 
مي تواند براساس تجربه يا محيط تغيير كند.  محققان توضيح دادند كه 
هرچه سيگنال هاي الكتريكي كه بين پردازنده ها شليك مي شوند، بيشتر 
باشد، اتصال هاي ساخته شده توسط سيناپس قوي تر خواهد بود و درست 
مانند همتايان واقعي خود، سيناپس هاي مصنوعي نيز مدارهاي قديمي را 

همراه با ايجاد موارد جديد حفظ مي كنند.

سي ان بي سي   تاثير هوش مصنوعي روي مشاغل، يكي از داغ ترين 
مباحث حال حاضر است و پيش بيني هاي غم انگيز حاكي از آن است 
كه هوش مصنوعي در دهه آينده، ميليون ها شغل را از بين خواهد برد، 

اما اين موضوع تا چه حد واقعي است؟
در حاشيه اجلاس اقتصادي داووس با مديران كسب وكارها صحبت 
كرده اس��ت تا نظر آنها درباره جايگاه هاي شغلي آينده و تاثير هوش 
مصنوعي روي بازار كار را بررسي كند.  اولريش اشپايس هوفر - مدير 
اجرايي ش��ركت آي.بي.بي  گفت: كام��لا مي توانم درك كنم كه مردم 
بسيار نگران هستند چرا كه نمي دانند آينده برايشان چه پيش خواهد 
آورد، اما اگر به واقعيت ها نگاه كنيم مي توانيم آسوده خاطرتر باشيم، 
در دهه 1۹۹۰ يك س��وم انس��ان ها زير خط فقر زندگي مي كردند اما 
اكنون اين ميزان به 8 درصد رس��يده اس��ت و اين توس��عه از طريق 
انطب��اق با تكنولوژي در بس��ياري از مناطق جهان نظير چين و هند 

حاصل شده است. 
يكي از بزرگ ترين ترس ها از هوش مصنوعي اين است كه روبات ها 
در آين��ده ميليون ها ش��غل را از بين خواهند برد، يكي از گزارش��ات 

موسسه »مك كينزي« در نوامبر سال گذشته، اعلام كرد كه روبات ها 
جايگزي��ن حدود 8۰۰ ميليون كارگر تا س��ال ۲۰۳۰ خواهند ش��د.  
اشپايس هوفر گفت كه كشورهايي نظير ژاپن، كره جنوبي و آلمان كه 
در آنه��ا به ازاي ه��ر 1۰۰۰۰ كارگر، ۳۰۰ روبات وجود دارد، كمترين 
نرخ هاي بيكاري را دارند. در نتيجه رشد تكنولوژي به اين معني نيست 
كه جايگزين انس��ان مي ش��ود بلكه تكنولوژي به معناي ثروت و رفاه 
بيش��تر اس��ت، مردم نمي دانند چه خواهد شد و ما بايد آنها را با خود 

همراه كنيم، بايد مطمئن شويم مردم را آموزش دهيم. 
ب��ه گزارش ش��ركت خدمات نرم اف��زاري »اينفو س��يس«، هوش 
مصنوع��ي به س��رعت در حال تبديل ش��دن به يك��ي از معيارهاي 
كليدي محل كار اس��ت. در نظرسنجي از 1۰۰۰ نفر از مقامات اصلي 
و تصميم گيرندگان بخش  آي.تي كه مسوول توسعه تكنولوژي هوش 
مصنوعي در شركت هاي خود بودند، مشخص شد كه اكثريت معتقدند 
اس��تفاده از هوش مصنوعي داراي فوايد متعددي اس��ت و زماني كه 
هوش مصنوعي در ش��ركت هاي آنها در موقعيت خ��ود قرار بگيرند، 

مي تواند كاركنان را در بخش هاي ديگري به كار بگيرند. 

راهتكامل»مغزمصنوعي«هموارميشود تاثيرهوشمصنوعيرويمحيطهايكاري

رويداد دريچه

مرگتدريجيموبايلهايچينيدربازار
فون آرن�ا    پ��س از افزاي��ش بي اعتم��ادي به امنيت س��ايبري 
گوش��ي هاي چيني در امريكا، حالا دو شركت هوآوي و زددي تي 
تصميم گرفته اند كه هزينه هاي لابي گري در اين كشور را كاهش 

دهند. 
از آنج��ا كه در س��ال هاي اخير اطلاعات محرمانه بس��ياري از 
كارمن��دان و مديران فعال در كاخ س��فيد و س��اير دس��تگاه هاي 
دولتي ايالات متحده امريكا افش��ا ش��د و دولت اين كش��ور را با 
مشكلات بس��ياري مواجه كرد، قانون گذاران اين كشور به تازگي 
لايحه يي را براي افزايش امنيت س��ايبري و جلوگيري از افش��اي 
اطلاعات محرمانه گوشي هاي كارمندان دولت ارائه داده اند كه در 
آن خريداري وس��ايل الكترونيكي به خصوص گوشي هاي ساخت 
شركت هاي هوآوي و زد تي اي توسط تمامي كارمندان، كاركنان و 
مديران در سازمان ها و دستگاه هاي دولتي، ممنوع اعلام مي شود. 
ش��ركت هاي ه��وآوي و ZTE دو توليدكننده  بزرگ گوش��ي 
هوشمند همراه در چين هستند كه تلاش مي كنند نفوذ خود در 

بازار گوشي همراه در امريكا را گسترش دهند. اما به  نظر مي رسد 
اين دو ش��ركت تصميم گرفته اند هزين��ه كمتري براي لابي گري 
در اي��الات متحده پرداخت كنن��د چراكه آنها بر اين باورند صرف 
هزينه هاي بيشتر در اين كشور براي لابي گري، چيزي جز اسراف 

پول، وقت و انرژي نخواهد بود. 
لازم به ذكر اس��ت كه شركت هوآوي در سال ۲۰1۲ ميلادي 
حدود ۶ س��ال پيش، مبلغ 1.۲ميليون دلار را به جيب لابي گران 
امريكاي��ي ريخ��ت و اما پس از مس��ائل به وجود آمده، در س��ال 

۲۰1۷ ميلادي اين رقم به 5۰ هزار دلار رسيد. 
كاهش هزينه هاي لابي گري اين ش��ركت هاي چيني در حالي 
اتفاق مي افتد كه اين دو توليدكننده گوش��ي همراه س��عي دارند 
دول��ت امري��كا و لابي گ��ران را متقاعد كنند كه گوشي هايش��ان 
هيچگون��ه تهدي��دي را ب��راي امنيت مل��ي و س��ايبري كاربران 

امريكايي ايجاد نخواهد كرد. 
از سوي ديگر هم زدتي اي )ZTE( حد فاصل سال هاي ۲۰1۴ 

تا ۲۰15 هر س��ه ماه بين 1۳۰هزار دلار ت��ا ۲۴۰هزار دلار براي 
لابي گري در امريكا هزينه مي كرده اس��ت. اين در حالي است كه 
در س��ال گذش��ته ميلادي ۲۰1۷ اين رقم به ۹۰هزار دلار رسيد. 
اي��ن امر به وضوح حاكي از آن اس��ت كه حضور اين دو ش��ركت 
چيني در بازار امريكا ديگر با موفقيت چنداني روبه رو نخواهد شد 
و هرگونه حمايت و پشتيباني از كسب و كار و تجارت اين دو غول 

تكنولوژي چيني در اين كشور ثمره يي نخواهد داشت. 
نگاه منفي رياست جمهوري امريكا به دولت هاي ديگر همچون 
چين باعث ش��ده اس��ت كه قوانين و مقررات سختگيرانه تري در 
قبال حضور غول هاي تكنولوژي غير امريكايي در اين كشور وضع 
و اجرا شود كه مي تواند در جاي خود اقدام نادرست و نژادپرستانه 

ديگري محسوب شود.
برخي تحليلگران و متخصصان امنيت س��ايبري فعال در كاخ 
س��فيد براين باورند كه اس��تفاده از محصولات الكترونيكي كه از 
كش��ور ديگري همچون چين در دسترس كارمندان دولت امريكا 
قرار مي گيرد، ممكن اس��ت تهديد بزرگي ب��راي امنيت ملي اين 
كش��ور به ش��مار بيايد چراكه احتم��ال نفوذ هكره��ا و مجرمان 
س��ايبري و در نتيج��ه ش��نود اطلاع��ات رد و بدل ش��ده در اين 

دستگاه ها بيشتر از ساير دس��تگاه هاي الكترونيكي ساخت كشور 
امريكا نظير اپل است. با وجود همه اين تفاسير، هوآوي و زدتي اي 
به عنوان دو اوپراتور بزرگ مخابراتي در جهان هس��تند كه سعي 
در برقراري و راه اندازي زودهنگام نس��ل پنجم اينترنت پرسرعت 
5G دارن��د و با ش��ركت هاي چند مليتي بزرگي نيز در سراس��ر 

جهان در حال همكاري هستند. 

كاربر
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 ش�ركت پالاي�ش نف�ت اصفه�ان گواهينامه 
اس�تاندارد مديري�ت ان�رژي ISO را كس�ب كرد- 
اصفه�ان| جلس��ه اختتامي��ه مميزي ص��دور گواهينامه 
اس��تاندارد ISO ۲۰۱۱ :۵۰۰۰۱ در زمينه مديريت انرژي 
با حضور مديرعامل ش��ركت پالايش نفت اصفهان، اعضاي 
كميت��ه مديريت ان��رژي و مميزان ش��ركت IMQ ايتاليا 
برگزار ش��د و پس از ارزيابي هاي لازم از سوي اين شركت 
بين المللي، به دليل رعايت الزامات استاندارد مديريت انرژي 
توسط ش��ركت پالايش نفت اصفهان اين گواهينامه به نام 

پالايش نفت اصفهان صادر شد.  
در آغاز اين نشست كه پس از دو روز مميزي انرژي در 
ش��ركت انجام گرفته بود، تيم مميزي پس از ارائه گزارش 
يافته هاي خود و باتوجه به عدم شناس��ايي مغايرت اصلي 
در فرآيند مميزي، اعلام نمودند باتوجه به اينكه ش��ركت 
پالايش نفت اصفهان الزامات لازم را در اين خصوص رعايت 
نموده است، بنابراين شركت به كسب گواهينامه استاندارد 
ISO ۲۰۱۱ :۵۰۰۰۱ نائل مي گردد.  آقايي س��رمميز تيم 
انرژي ش��ركت IMQ ضمن اش��اره به استراتژي مطلوب 
ش��ركت پالايش نف��ت اصفهان در زمين��ه مديريت بهينه 
مصرف انرژي اظهار داشت: خوشبختانه روح اهميت بخشي 
به مس��ائل انرژي در ش��ركت جاري است و مديريت ارشد 
ش��ركت، نگاهي عميق، واقعيت گ��را و صيانتي به موضوع 
انرژي دارند.  او با بيان اينكه در شركت مكانيسم مناسبي 
در جهت اولويت بخش��ي به اقدام��ات و پروژه  هاي مرتبط 
با انرژي ترس��يم ش��ده، گفت: همچنين در زمينه مسائل 
آموزش��ي، بين مباحث دوره هاي آموزش��ي برگزار شده و 

موضوع مصرف بهينه انرژي لينك حقيقي وجود دارد. 

مناط�ق  در  مس�كوني  واح�د  ه�زار   13  
زلزل�ه زده كرمانش�اه آوارب�رداري شد-كرمانش�اه| 
معاون بازس��ازي بنياد مس��كن انقلاب اس��لامي اس��تان 
كرمانش��اه، از اتم��ام كار آوارب��رداري ۱3 ه��زار واح��د 
گف��ت:  و  داد  خب��ر  زلزل��ه زده  مناط��ق  در   مس��كوني 
۱۰ هزار واحد از اين تعداد در روستاها و 3 هزار واحد نيز در 

شهرهاي آسيب ديده قرار دارند. 
فرهاد فقيه��ي اظهار كرد: بيش��ترين آم��ار واحدهاي 
تخريبي با 6 هزار مورد مربوط به شهرس��تان سرپل ذهاب 
است كه تاكنون حدود ۵ هزار واحد از اين تعداد آواربرداري 
شده است.  او تصريح كرد: كار آواربرداري در مناطق شهري 
و روس��تايي زلزله زده به وس��يله ۵۲3 دستگاه ماشين آلات 

سبك و سنگين در حال انجام است. 
فقيهي يادآور ش��د: كار آواربرداري در روس��تاها تقريبا 
به اتمام رس��يده و مي توان عمليات بازس��ازي را آغاز كرد، 
ضمن اينكه در ش��هرها نيز عموما با درخواست خود مردم 
كه خواستار استفاده مجدد از برخي وسايل منازل تخريب 
شده خود نظير در و پنجره هايي كه سالم مانده اند، مقداري 

به تعويق افتاده است. 

 تامي�ن كالاه�اي اساس�ي عيدانه در اس�تان 
سمنان-س�منان| اقلام موردنياز مردم استان سمنان در 
ايام عيد نوروز در بخش ميوه، گوشت، برنج و حبوبات تامين 
شد. رييس سازمان جهاد كشاورزي استان سمنان در جلسه 
س��تاد تنظيم بازار گفت: تاكنون 7۰۰تن پرتقال، ۲۵۰ تن 
س��يب، هزار و ۲3۵ تن گوشت منجمد، 6 هزار و 7۰۰ تن 
برنج، ۲6۵ تن ذرت و ۱۰۰تن سويا به عنوان ذخيره مصرف 

شب عيد استان خريداري شده است. 
سيدحسن ميرعماد افزود: ذخيره برخي اقلام تقريبا نياز 
۱۱ ماهه اس��تان را برآورده مي كند و قيمت ها هم در زمان 
توزيع اعلام مي ش��ود.  به گفته وي، در صورت نياز بيش��تر 

مردم به اين كالاها، زمينه تامين آنها وجود دارد. 
محمد همتي��ان مع��اون هماهنگي ام��ور اقتصادي و 
توس��عه منابع انساني استانداري س��منان هم گفت: درباره 
زمان و چگونگي برپايي نمايش��گاه هاي بهاره استان هفته 
آينده مطابق دس��تورالعمل وزارت صنعت، معدن و تجارت 

تصميم گيري مي شود. 

 افتتاح 1019 طرح عمراني در خراس�ان جنوبي 
طي دهه فجر-بيرجند| مع��اون هماهنگي امور عمراني 
اس��تانداري خراسان جنوبي گفت: همزمان با ايام دهه فجر 
يك هزار و ۱9 پروژه در استان افتتاح مي شود كه 333پروژه 
شهري و 686 پروژه روستايي است.  سيدمجتبي علوي مقدم 
ديروز در نشست خبري تشريح پروژه هاي دهه مبارك فجر 
در استان افزود: همچنين در ايام دهه فجر عمليات اجرايي 
6۰پروژه ش��امل ۲۱ پروژه ش��هري و 39 پروژه روستايي با 
پيش بيني اعتبار 9۱8 ميليارد ريال آغاز مي شود.  وي گفت: 
در مجموع براي پروژه هاي آماده افتتاح در دهه فجر امسال، 
3 هزار و 9۵۱ ميليارد ريال هزينه شده است.  او بيان كرد: با 
افتتاح اين پروژه ها، 673 هزار و ۵۵7خانوار بهره مند و براي 

۲ هزار و ۱49 نفر نيز اشتغال ايجاد مي شود. 
در  افتت��اح  قاب��ل  پروژه ه��اي  تع��داد  علوي مق��دم، 
مناط��ق روس��تايي را ۲۲3 پ��روژه عن��وان ك��رد و افزود: 
 اي��ن پروژه ه��ا در ۱93 روس��تاي اس��تان ب��ا هزينه ك��رد

 ۱۰ ميليارد و ۲۲۱ ميليون ريال به بهره برداري مي رسد. 

 واژگوني خودرو مهدي قائدي در بوشهر فوتي 
نداشت-بوش�هر| مع��اون درمان بيمارس��تان ش��هداي 
خليج فارس بوشهر با بيان اينكه مهدي قائدي پس از عمل 
جراحي در بخش مراقبت هاي ويژه اين بيمارستان بستري 
است، گفت: اين حادثه فوتي نداشت.  جعفر زارع زاده با اشاره 
ب��ه واژگوني خودرو مهدي قائ��دي در بزرگراه امام علي)ع( 
بوش��هر اظهار داشت: اين حادثه ۵ مجروح داشت كه 3 نفر 
به صورت س��رپايي درمان شدند و ۲ نفر نيز ازجمله مهدي 
قائدي در بيمارستان بس��تري و تحت درمان قرار گرفتند.  
وي از جراحي مهدي قائدي به سبب خونريزي داخلي خبر 
داد و خاطرنشان كرد: مهدي قائدي به سبب شدت ضربه به 
كب��د و خونريزي داخلي صبح ديروز مورد عمل جراحي در 
بيمارس��تان شهداي خليج فارس قرار گرفت.  معاون درمان 
بيمارستان شهداي خليج فارس بوشهر با بيان اينكه مهدي 
قائدي اكنون در بخش مراقبت هاي ويژه بيمارستان بوشهر 
بستري است به درخواست باشگاه استقلال تهران مبني بر 
انتقال اين بازيكن براي درمان به تهران اش��اره كرد و افزود: 
مهدي قائدي در ش��رايط پايداري به س��ر مي برد اما امكان 

انتقال براي ادامه درمان به تهران وجود ندارد. 

 سرش�ماري پرن�دگان آب�زي و كنارآب�زي در 
تالاب هاي قزوين-قزوين| سرش��ماري پرندگان آبزي و 
كنارآبزي براي تعيين جمعيت و وضعيت اكوسيس��تم هاي 
تالابي اس��تان قزوين و همچنين شناسايي گونه هاي بومي 
و مهاجر انجام شد.  مديركل حفاظت محيط زيست استان 
قزوين گفت: اين سرش��ماري هر ساله با اعلام و سرشماري 
پرن��دگان آبزي و كنارآبزي در تالاب هاي قزوين هماهنگي 

موسسه بين المللي تالاب ها انجام مي شود. 
به گفته شمسي پور، اين سرشماري از دهم دي تا هشتم 
بهمن در رودخانه خررود، ش��ورو شاهرود، تالاب قارپوزآباد، 
درياچه سد منجيل، درياچه اوان و حوضچه هاي تصفيه خانه 

شهر قزوين و ساير آبگيرهاي استان انجام شد. 

اخبارشهرستانها

اصفهان| شهردار اصفهان در ديدار 
با س��فير و سركنس��ول جديد روسيه 
گفت: سياست هاي مديريت جديد شهر 
اصفهان در زمينه هاي مختلف مي تواند 
منجر به توسعه فعاليت هاي اقتصادي، 
فرهنگي و رفت و آمد توريسم بين دو 
ش��هر اصفهان و س��ن پترزبورگ شود.  
به گ��زارش »تعادل« به نق��ل از اداره 
ارتباطات رس��انه يي شهرداري اصفهان، سفير و سركنسول جديد 
روس��يه با قدرت الله نوروزي ش��هردار اصفهان دي��دار و گفت وگو 
كردند.  شهردار اصفهان در اين ديدار با اشاره به تعاملات خوب دو 
كش��ور ايران و روسيه بعد از انقلاب اسلامي، اظهار كرد: روسيه از 
گذشته هاي دور با اصفهان ارتباط و مراودات متعددي داشته است. 
به ويژه اينكه سن پترزبورگ سال هاي بسياري است كه با اصفهان 
خواهرخوانده اس��ت. عقد خواهرخواندگي ش��هر س��ن پترزبورگ 
روس��يه با اصفهان نيز در سال 78 توس��ط شهردار وقت اصفهان 
امضا و براين اس��اس قراردادهايي در زمينه توسعه همكاري هاي 
اجتماعي، فرهنگي و آموزشي بين دو شهر منعقد شده است.  وي 
اظهار اميدواري كرد: سياست هاي مديريت جديد شهر اصفهان در 
زمينه هاي مختلف مي تواند منجر به توسعه فعاليت هاي اقتصادي، 

فرهنگي و رفت و آمد توريسم به دو شهر شود.

 توسعه همكاري هاي چندجانبه 
ميان اصفهان و روسيه 

س��ازمان  ريي��س  مازن�دران|   
مديريت و برنامه ريزي مازندران تداوم 
حركت رش��د اقتصادي، ايجاد اشتغال 
و فقرزدايي را مهم ترين رويكرد دولت 
تدبير و اميد در لايحه بودجه سال 97 
كل كشور اعلام كرد. محمود نوربخش 
دي��روزدر گفت وگو با ايرن��ا گفت كه 
دولت با ايجاد ثبات و رش��د اقتصادي 
با بهره گيري از درآمدهاي غيرنفتي به دنبال ايجاد اشتغال فراگير 
و كمك به دهك پايين جامعه است.  وي افزود: دولت در اجراي 
برنام��ه خ��ود در لايحه بودجه س��ال آينده نيازمن��د همكاري و 
همراهي تمام سطوح مديريتي كشور از جمله قوه مقننه دارد و با 
ايجاد همراهي و همكاري در سطوح مديريتي و مردمي تحقق اين 
برنامه دولت امكان پذير است.  دبير شوراي برنامه ريزي مازندران 
اظهارداش��ت: دولت ب��راي حمايت از فق��را و نيازمندان از محل 
هدفمن��دي يارانه ها به دنبال كمك بيش��تر به دهك هاي پايين 
جامعه اس��ت و اين كار نيز با تقويت حوزه بهداش��تي درماني و 
افزايش ميزان مستمري دهك پايين در برنامه دولت تدبير و اميد 
گنجانده ش��د.  نوربخش معتقد است مجلس شوراي اسلامي كه 
كار تصوي��ب لايحه بودجه دولت را براس��اس قانون برعهده دارد 

مي تواند بيشترين كمك را به دولت در اين حوزه داشته باشد. 

 ايجاد اشتغال و فقرزدايي 
ويژگي بودجه 97 دولت دوازدهم  

مع��اون  غرب�ي|  آذربايج�ان   
هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منابع 
استاندار آذربايجان غربي گفت: واحدهاي 
نيمه فع��ال يا راكد تولي��د تخم مرغ در 
استان بايد فعال شوند. به گزارش ايسنا، 
نادر صفرزاده در جلسه ستاد تنظيم بازار 
استان كه با موضوع تامين مايحتاج شب 
عيد به رياست نادر صفرزاده و با حضور 
ساير اعضاي ستاد در سالن شهيد نيكخواه استانداري برگزار شد، نياز 
به شبكه سازي در زمينه توليد را از گام هاي اوليه براي اخذ آمار خود 
مصرفي در اين استان عنوان كرد و ادامه داد: واحدهاي نيمه فعال يا 
راكد توليد تخم مرغ در استان بايد فعال شوند و در صورتي كه نياز 
به صدور مجوز براي واحدهاي جديد باش��د، بايد نسبت به اين امر 
اقدام شود.  وي با بيان اينكه قيمت تخم مرغ و تنظيم بازار آن داراي 
اهميت است، ادامه داد: ليست مرغداري هايي كه از بانك هاي دولتي 
تسهيلات دريافت كرده اند نيز اخذ مي شود تا نسبت به نحوه و ميزان 
فعاليت اين واحدها بررسي هاي لازم انجام و تصميمات خاصي اخذ 
ش��ود.  معاون استاندار آذربايجان غربي در بخش ديگري از سخنان 
خود بر ضرورت كاهش قيمت تخم مرغ در استان تاكيد كرد و گفت: 
اقدامات لازم براي تنظيم بازار و كاهش قيمت ها در اين زمينه بايد 

اتخاذ شود. 

واحدهاي نيمه فعال يا راكد توليد تخم مرغ 
استان بايد فعال شوند

خراس�ان رضوي| س��فير اتريش 
در ايران گفت: به ظرفيت هاي مش��هد 
و خراس��ان رضوي اهميت مي دهيم و 
اعزام هيات هاي تجاري براي همكاري 
در حوزه ه��اي مش��خص را به مش��هد 
برنامه ريزي خواهيم ك��رد.  به گزارش 
»تعادل« به نقل از استانداري خراسان 
رضوي، »اش��تفان ش��ولدز« ديروز در 
ديدار با اس��تاندار خراس��ان رضوي در محل اس��تانداري افزود: در 
اين راستا حوزه هاي اوليه مشخصي را براي همكاري هاي اقتصادي 
تعريف كرده ايم كه ش��رايط برد–برد را ب��راي هر دو طرف، يعني 
خراس��ان رض��وي و اتريش، ايجاد خواهد كرد.  ش��ولدز ادامه داد: 
مشهد در مسير گس��ترش روابط و همكاري هاي دوجانبه ايران و 
اتريش نقش مهمي براي ما دارد و از ظرفيت هاي آن بهره خواهيم 
گرفت.  شولدز، تامين آب، انرژي هاي تجديدپذير، استفاده از تجارب 
اتريش در آموزش هاي دوگانه فني و حرفه اي، گردشگري سلامت و 
توسعه همكاري اتريش با خراسان رضوي در توليد قطعات خودرو 
را از حوزه هايي خواند كه زمينه همكاري و توس��عه روابط دوطرفه 
وجود دارد.  اس��تاندار خراسان رضوي نيز در ديدار با سفير اتريش 
گفت: آماده همكاري با كش��ور اتريش براي بهره برداري عادلانه و 

دوطرفه از ظرفيت هاي اقتصادي، گردشگري و علمي هستيم. 

 هيات هاي تجاري اتريش
 به مشهد مي آيند 

»تعادل« در گفت وگو با مديرعامل منطقه آزاد چابهار و مديرعامل تعاوني فرهنگي و آموزشي راه رشد بررسي مي كند

تجاري سازي هنر سوزن دوزي و چند نكته ساده

عرضه برليانس با موتور و گيربكس جديد

گروه بنگاه ها|
»مراقب باش، مادر س�وزن تو انگش�تت نره؛ عزيزم؛« دخترك دستان 
كوچ�ك و س�بزه اش را روي پارچه ي�ي كه م�ادرش س�وزن دوزي كرده، 
مي كش�د و هر از گاهي نگاهش را خيره به نقطه ي�ي روي پارچه متمركز 
مي كند. به طرح هاي روي پارچه كه تصوير انتزاعي از يك باغ پرگل است 
ن�گاه مي كن�د و در خيالش خ�ود را در باغي بزرگ مي بين�د كه همراه با 

مادرش در آن قدم مي زند. 
هنر و خلاقيت دوگانه يي اس�ت كه زن ايراني با آن خو گرفته و در تار 
و پ�ود حياتش جاري ش�ده، اين فرآيند در مناطق محروم و اس�تان هاي 
دورافتاده به ش�كل و ش�مايل متفاوت تري بروز و ظهور پيدا كرده است. 
س�وزن دوزي يا نخ  دوزي ي�ا گل دوزي يكي از روش ه�اي ديرينه آرايش 

جامه و پارچه است كه خصوصا در ميان زنان بلوچ هنري رايج است. 
زن�ان و دختركان�ي ك�ه هر چن�د در چنب�ره مش�كلات و كمبودها و 
فقدان ه�ا پرورش يافته اند اما واجد ويژگي ها و هنرهايي هس�تند كه اگر 

برنامه ريزي درستي براي تجاري س�ازي و برندسازي آنان صورت بگيرد، 
هر كدام شان مي توانند نه تنها گليم معيشت خود و خانواده شان را از آب 
اقتصاد كشور بيرون بكش�ند بلكه هر كدام شان اين ظرفيت را دارند كه 
براي اقتصاد كلان كشور و تحقق واقعي اقتصاد مقاومتي قدم هاي بلندي 
بردارند. اما رس�يدن به يك چنين جايگاهي نيازمند مشاركت و حمايت 
نهادهاي مس�وول است؛ نهادهايي كه در سايه مسووليت هاي اجتماعي و 
حمايتي خود بتوانند اين زنان را در فرآيند تجاري سازي محصولات شان 

ياري كنند. 
اي�ن فرآيندي اس�ت كه س�ازمان منطق�ه آزاد چابه�ار در قالب يك 
پروژه مش�ترك با موسس�ه راه رشد در مناطق ش�رقي كشور آغاز كرده 
تا با تجاري س�ازي محصولات توليد شده توسط زنان اين منطقه گامي در 
راستاي توانمندسازي آنان برداشته شود و كيست كه نداند معنا و مفهوم 
واقعي اقتص�اد مقاومتي در بنيادي ترين ش�كلش همين توانمندس�ازي 

دروني كشور در برابر تكانه هاي بيروني است. 

 با اين مقدمات خبرنگار تعادل در يك نشست مشترك با عبدالرحيم 
ك�ردي مديرعامل منطق�ه آزاد چابهار و آناهيت�ا اصلاح پذير مديرعامل 
تعاوني فرهنگي و آموزش�ي راه رش�د، گپ و گفت دوستانه يي را ترتيب 
داد تا درباره ابعاد و زواياي گوناگون طرحي گفت وگو كند كه قرار اس�ت 
به عنوان يك مدل مطلوب از توسعه در مناطق محروم به كار گرفته شود. 
الگوي�ي كه به اعتق�اد عبدالرحيم كردي مديرعام�ل منطقه آزاد چابهار 
اگ�ر به درس�تي زمينه تحقق آن فراهم ش�ود، مي توان امي�دوار بود كه 
زنان در مناطقي چون؛ آذربايجان، كرمان، بوش�هر و... نيز از ظرفيت هاي 
آن اس�تفاده كنند و ناگفته پيداس�ت كه توسعه تجاري سازي محصولات 
بومي درنهايت فضاي كس�ب و كار را در منطقه بهبود مي بخش�د. كردي 
از س�لبريتي ها و س�تاره ها مي خواهد كه با استفاده از اين محصولات در 
زمينه شناس�ايي هنر مردمان ش�رق ي�اري كنند. قرار ملاق�ات با كردي 
و اصلاح پذي�ر در عص�ر يك روز كاملا برفي ترتيب داده ش�د تا نوري به 

بخش هاي مختلف اين طرح تابانده شود. 

 سوزن دوزي چيست؟
منطق��ه  كه��ن  مي��راث  از  س��وزن دوزي  هن��ر 
سيستان وبلوچس��تان به شمار مي رود كه سينه به سينه 
به بانوان سيستاني انتقال يافته است، به طوري كه نقوش 
ذهني كه برگرفته از پندارها و بينش هاي شخصي مردم 
اين خطه از كشور است، به واسطه سوزن با نخ هاي رنگي 
روي پارچه پياده مي ش��ود و زينت بخش خانه هاي شان 

مي شود. 
در اي��ن هنر زنان و دختران بومي با الهام از روياهاي 
خ��ود و خلاقيتي ك��ه دارن��د روي پارچه ه��اي كتان، 
زربافت، ابريش��مي، پشمي و پنبه يي روش هاي مختلف 
سوزن دوزي را اجرا مي كنند و در آن از نخ هاي ابريشمي، 
پش��مي، گلابتون، نقده، مليله، سرمه و الياف مصنوعي 

استفاده مي شود. 
زنان و دختران در سوزن دوزي روي سطح پارچه هاي 
س��اده، طرح هاي��ي را با نخ هاي رنگي ترس��يم مي كنند 
كه اي��ن كار با كمك س��وزن و قلاب انجام مي ش��ود و 
بخيه ه��اي ظريفي روي پارچ��ه مي دوزند. در روش هاي 
اجراي س��وزن دوزي تن��وع زيادي وج��ود دارد. معمولا 
براي س��وزن دوزي از كارگاه سوزن دوزي )قابي به شكل 
مستطيل يا دايره براي صاف نگه داشتن پارچه( استفاده 

مي شود. 
س��وزن دوزي هاي س��نتي ايران يك��ي از روش هاي 
ديرينه تزيين جامه و بسياري از منسوجات است كه به 
نوعي در زندگي بش��ر كاربرد داش��ته و دارد. اما به دليل 
ساختار س��نتي منطقه هرگز اين ظرفيت ها در راستاي 
بهبود وضعيت معيش��تي مردم به كار گرفته نشده است 
و مردم منطقه نتوانسته اند روند تجاري سازي محصولات 
خود را پيگيري كنند. در چنين شرايطي است كه منطقه 
آزاد چابهار با همراهي موسس��ه راه رش��د متدي تازه را 
براي توانمندس��ازي زنان اين منطقه محروم در دستور 
كار قرار داده تا به جهت دهي و تجاري سازي محصولات 
زنان بلوچ به بهبود اوضاع معيش��تي آنان كمك ش��ود. 
واقعيت آن است كه اگر دولت و سازمان هاي حاكميتي 
ميلياردها دلار هم براي بهبود اوضاع كس��ب و كار مردم 
منطقه اختصاص دهند، بدون توانمندسازي مردم بومي 
منطقه اين س��رمايه گذاري ها نه تنها باري از مش��كلات 
آنان برنخواهد داش��ت، بلكه خود به عاملي براي افزايش 
مش��كلات و وابستگي بيش از حد آنان بدل خواهد شد. 
بر اين اس��اس است كه هر طرحي كه درنهايت منجر به 
توانمند ش��دن زنان بومي منطقه ش��ود، ارزش توجه و 

حكايت بيش از پيش مسوولان را دارد. 

 ايده اصلي توانمندسازي
آناهيت��ا اصلاح پذي��ر مديرعامل تعاون��ي فرهنگي و 
آموزش��ي راه رش��د در ابتداي صحبت هايش در تشريح 
نقط��ه آغازين ايده پردازي اين طرح به اين نكته اش��اره 
مي كند: »ايده موسس��ه ابتدا در وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي منعكس ش��د و درنهايت در قس��مت صنايع 
دس��تي و گردش��گري به طور اختصاصي به آن پرداخته 

شد. حمايت آقاي كردي از اين طرح باعث شد تا بتوانيم 
س��نگ بناي اين طرح را با هدف توانمندس��ازي زنان و 
دخت��ران منطقه به انجام برس��انيم و در واقع اين مدلي 
اس��ت كه تا به امروز در س��طح كلان نمونه يي از آن در 
كشور ثبت نشده و با موفقيت اين طرح مي توان اميدوار 
بود كه س��اير اس��تان ها و مناطق كشورمان به اين طرح 

بپيوندند.« 
عبدالرحيم ك��ردي مديرعامل منطقه آزاد چابهار در 
اين بخش از گفت وگو به بحث اضافه مي ش��ود و تلاش 

مي كند تا تصويري از دلايل س��ازمان منطقه آزاد چابهار 
براي ورود به ط��رح ارائه كند. كردي مي گويد: »مناطق 
آزاد به عن��وان يك س��ازمان اقتصادي براس��اس تعاريف 
بسترس��ازي و تسهيل گري در امور را در دستور كار قرار 
داده اس��ت. تجربيات گذش��ته ثابت ك��رده كه هر طرح 
اقتص��ادي و اجتماعي براي موفقيت احتياج به همكاري 
مشترك اضلاع مختلف دارد و يك طرح تك بعدي هرگز 

به نتايج موردنظر نخواهد رسيد.
ب��ا اين تجربيات بود كه تصمي��م گرفتيم به مردم و 

مناطق محلي توجه كنيم تا زمينه مشاركت مردم براي 
طرحي كه توانمندس��ازي آنان را دنبال مي كند، افزايش 
پيدا كند. مش��خص است كه هر طرح اقتصادي كه رشد 
مردم را دنبال مي كند بايد براساس مزيت هاي منطقه يي 
زمين��ه اجرايي ش��دن پيدا كن��د. بهتري��ن روش براي 
رس��يدن به اين هدف اين بود كه به مردم كمك ش��ود 
داشته هاي ش��ان را با ظرفيت هاي مكملي ارتقا بخشند. 
درنهايت دوس��تان موسسه راه رشد س��ر از مجموعه ما 
درآوردند و متوجه شدند كه اهداف كلان اين مجموعه با 

اهدافي كه ما دنبال مي كنيم در يك مسير است و هر دو 
بحث توسعه كسب و كار خانگي و توانمندسازي مناطق 

بومي را دنبال مي كنند.«
ك��ردي در ادام��ه مي گويد: »مجموع��ه گفت وگو ها 
باعث شد تا بحث سوزن دوزي را به عنوان نخستين قدم 
درنظر بگيريم تا بعد از پايش دستاوردهاي اين طرح چتر 
برنامه ها را در منطقه گسترش دهيم. چون هنر در خون 
دخت��ران و زنان بلوچ اس��ت، در واقع بچه هاي منطقه از 
كودكي اين هنر را مي آموزند و به آن آشنايي كامل دارند، 
اما مشكل اصلي بحث تجاري سازي الگوهاي اقتصادي بود 
كه با كمك دوستان موسسه رشد به اين فرآيند نزديك 
 شديم كه محصولات هنري مردم را به يك كالاي تجاري 

قابل فروش و داراي ارزش افزوده بدل كنيم.«

 تجاري سازي محصولات
با توضيحات مديرعامل منطقه آزاد چابهار، پرسشي 
كه ب��ه ذهن خطور مي كند آن اس��ت كه اي��ن فرآيند 
تجاري سازي محصولات براساس چه مكانيسمي تحقق 
پيدا مي كند؟ اصلاح پذير در پاسخ به اين پرسش به اين 
نكته اشاره مي كند: »كار ما در مجموعه راه رشد اين بود 
كه اين فرآيند تجاري سازي را به بهترين شكل ساماندهي 
كنيم. بدون اينكه در روش كلي كار دختران و زنان بومي 
خللي ايجاد ش��ود. در واقع ما با آگاهي بخش��ي به مردم 
بومي درباره طرح مدلين��گ، رنگ هاي فصلي و تركيب 
آنان و روش هاي به روزآوري محصولات اطلاعات داديم و 
آنها اين داده هاي اطلاعاتي را تبديل به محصولاتي كردند 
كه خوشبختانه امروز بر تارك بسياري از ادارات دولتي و 

خانه هاي مدرن شهري نشسته است.«
مديرعام��ل تعاون��ي فرهنگي و آموزش��ي راه رش��د 
در ادام��ه مي گويد: در فاز هاي بعدي ط��رح بنا داريم تا 
از گروه ه��اي مرجع جامعه مثل س��تاره هاي ورزش��ي، 
س��لبريتي ها و چهره هاي فرهنگ��ي بخواهيم كه در اين 
طرح مش��اركت كنند تا توجه عموم مردم به اين مساله 
جلب شود.  در جشنواره فجر امسال برنامه هايي تدارك 
ديده شده تا در بسته جوايز نهايي جايي براي محصولات 
سوزن دوزي شده دختران منطقه گنجانده شود كه اين 
فرآيند در س��ال هاي آينده به رش��د چشمگيري خواهد 

رسيد.«
اصلاح پذير در ادامه توضيح مي دهد: »در كارگاه هاي 
آموزش��ي كه براي زنان بومي درنظر گرفته ش��ده، هيچ 
نكته اضافي وجود ندارد، فقط به آنها روش تجاري سازي 
و مدل ه��اي روز آم��وزش داده مي ش��ود درواقع ما فقط 
ن��گاه زنان را جهت مي دهيم تا با تغيير ديد، به محصول 

مطلوبي برسند.«
اين اظهارات بخشي از اظهاراتي است كه دو سوي اين 
طرح درباره اجرايي كردن آن مطرح مي كنند، اظهاراتي 
كه نش��ان مي دهد بحث توانمندسازي شهروندان ساكن 
در مناطق مختلف يكي از مهم ترين الگوهايي است كه از 
طريق آن مي توان سطح معيشتي، فرهنگي، اجتماعي و... 

را در جاي جاي كشور ارتقا داد.

عبدالرحيم كردي مديرعامل منطقه آزاد چابهار:
 مناطق آزاد به عنوان يك سازمان اقتصادي براساس تعاريف بسترسازي و تسهيل گري در امور را در دستور كار قرار داده است. 

تجربيات گذشته ثابت كرده كه هر طرح اقتصادي و اجتماعي براي موفقيت احتياج به همكاري مشترك اضلاع مختلف دارد و يك 
طرح تك بعدي هرگز به نتايج موردنظر نخواهد رسيد. با اين تجربيات بود كه تصميم گرفتيم به مردم و مناطق محلي توجه كنيم تا 

زمينه مشاركت مردم براي طرحي كه توانمندسازي آنان را دنبال مي كند، افزايش پيدا كند

آناهيتا اصلاح پذير مديرعامل تعاوني فرهنگي و آموزشي راه رشد:
كار ما در مجموعه راه رشد اين بود كه اين فرآيند تجاري سازي را به بهترين شكل ساماندهي كنيم. بدون اينكه در روش كلي كار 

دختران و زنان بومي خللي ايجاد شود. در واقع ما با آگاهي بخشي به مردم بومي درباره طرح مدلينگ، رنگ هاي فصلي و تركيب آنان و 
روش هاي به روزآوري محصولات اطلاعات داديم و آنها اين داده هاي اطلاعاتي را تبديل به محصولاتي كردند كه خوشبختانه امروز بر 
تارك بسياري از ادارات دولتي و خانه هاي مدرن شهري نشسته است. در فاز هاي بعدي طرح بنا داريم تا از گروه هاي مرجع جامعه مثل 

ستاره هاي ورزشي، سلبريتي ها و چهره هاي فرهنگي بخواهيم كه در اين طرح مشاركت كنند تا توجه عموم مردم به اين مساله جلب شود

                                                                                                                                                           

شركت پارس خودرو از گروه خودروسازي سايپا 
با هدف مشتري مداري و افزايش كيفيت، برليانس 

را با موتور و گيربكس جديد عرضه مي كند. 
ب��ه گزارش »تع��ادل« به نق��ل از س��ايپا نيوز؛ 
ش��هريار طهماسبي، معاون مهندسي پارس خودرو 
با اعلام اين خبر افزود: استفاده از موتور و گيربكس 
جديد روي محصولات برليانس س��ري 3۰۰ شروع 
ش��ده و از ابتداي اسفند ماه س��ال جاري موتور و 

گيربكس توس��عه يافته جديد ك��ه داراي عملكرد 
بسيار مناس��ب تري هس��تند روي اين محصولات 
نص��ب خواهند ش��د.  او افزود: اين ش��ركت براي 
احت��رام به مش��تريان ارجمند و ارتق��اي كيفيت، 
خانواده برليانس سري 3۰۰ و برليانس كراس را با 
موتور و گيربكس ارتقا يافته به بازار عرضه مي كند. 
معاون مهندس��ي پ��ارس خ��ودرو تصريح كرد: 
با انج��ام آزمايش هاي متعدد با همكاري ش��ركت 

كره يي هيوندايي پاورتك، موتور و گيربكس جديد 
با شرايط جاده ها و آب و هواي كشور كاليبره شده 
و تمام آزمايش هاي فني و كيفي شركت بازرسي و 

استاندارد را نيز با موفقيت گذرانده است. 
طهماس��بي با بيان اين مطلب كه توليد خودرو 
با كمتري��ن ميزان مص��رف س��وخت و آلايندگي 
در دس��تور كار اين ش��ركت قرار دارد، خاطرنشان 
كرد: موتور ۱6۵۰سي س��ي جديد علاوه بر افزايش 

گش��تاور و ق��درت نس��بت ب��ه نمونه هاي مش��ابه 
داراي مصرف س��وخت كمتري ب��وده و منطبق با 

استانداردهاي آلايندگي يورو ۵ است. 
او تصريح ك��رد: با تغيير موتور توان آن از ۱۰3 
اس��ب بخار به ۱۱4 اس��ب بخار افزايش يافته و با 
تغيي��ر ضرايب دنده ب��ه ميزان ۱۵درصد ش��تاب 
خ��ودرو همچنين قابليت خودرو براي مس��يرهاي 
ش��يب دار بهبود زيادي داشته است.  درحال حاضر 

ش��ركت پارس خ��ودرو محص��ولات برليانس را در 
 H300 و H200 9م��دل در دو خان��واده س��ري

توليد مي كند. 
گفتني اس��ت اين ش��ركت از ابتداي اسفند ماه 
 H330 ،س��ال جاري محصولات برليان��س كراس
)دس��تي و اتومات( وH320 )دستي و اتومات( را 
با موتور۱6۵۰سي س��ي و گيربك��س جديد به بازار 

عرضه خواهد كرد.
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اقتصاد اجتماعي12
  صنعت دارو در اختيار 

داروخانه هاي دولتي 
عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس گفت: حدود 
300 داروخان��ه دولت��ي بيش از50 درص��د چرخش مالي 
صنعت دارو را در دس��ت دارند. همايون هاش��مي با اشاره 
به اينك��ه صنعت دارو به لح��اظ آورده اقتصادي ش��رايط 
ميانه ي��ي دارد، گفت: حدود 15 ت��ا 20هزار ميليارد تومان 
چرخه مالي حوزه دارو درطول يكسال بوده وهمين موضوع 
س��بب شده كه بس��ياري از صاحبان سرمايه رغبت زيادي 
به سرمايه گذاري دراين بخش داشته باشند، اما دركنار اين 
مس��اله صنعت دارو به دليل اهميت حوزه سلامت نيازمند 
توجه بيشتري اس��ت. نماينده مردم مياندوآب، شاهين دژ 
 و تكاب درمجلس شوراي اسلامي افزود: صنعت دارو داراي

3 بخش تامين كننده اعم از وارد كننده يا توليد كننده داخلي، 
پخش و توزيع و ارائه خدمات به مردم است، متاسفانه دراين 
3 بخش حضوردولت روند كار را با بروكراس��ي و كاغذ بازي 
مختل كرده و س��بب عدم توس��عه شده است؛ البته بخش 
غيردولتي از حضوربخش دولتي به معناي عام و خصولتي ها، 
شبه دولتي ها و نهادي ها آسيب ديده است. او به خانه ملت 
گف��ت: درحال حاض��ر بيش از 12 ه��زار داروخانه فعاليت 
مي كنند كه حدود 300 داروخانه دولتي وابسته به نهادهاي 
دولت��ي بي��ش از50 درصد چرخش مالي درح��وزه دارو را 
دردس��ت دارند، بنابراين اگرحضور دول��ت درصنعت دارو 
كاهش پيدا نكند؛ بروكراسي ها منجربه افزايش هزينه هاي 
پرت بخش دولتي ش��ده و سرنوش��ت حوزه دارو به سمت 
توسعه حركت نخواهد كرد. هاشمي با اشاره به اينكه دولت 
باي��د نظارت ها را به درس��تي برعملك��رد صاحبان صنايع 
دارويي انجام دهد، گفت:  ضمن اينكه دولت بايد از سازمان 
نظارتي قوي در اين حوزه كمك بگيرد، هرچند كه درحال 
حاضر س��ازمان غذا و دارو از قوت لازم براي نظارت بيشتر 
 نداش��ته و بايد تقويت شود؛ درهمه كش��ورها صنعت دارو 
رو به پيشرفت بوده و بايد از تجربيات آنها براي تقويت صنايع 
دارويي دركشور استفاده كرد.  اين نماينده مردم درمجلس 
دهم، با تاكيد براينكه صنعت دارويي دركشور درمقايسه با 
ساليان گذشته پيشرفت هاي بسياري داشته است، افزود: با 
وجود تمامي ضعف ها اما صنايع دارويي پيشرفت هاي قابل 
قبولي داشته است، تنها بايد حمايت هاي لازم صورت گرفته 
و دولت بايد با واگذاري كارخانه هاي خود به بخش خصوصي 
و غيردولتي از اين حوزه حمايت كند؛ ضمن اينكه به صنايع 
نوپدي��د يارانه و سوبس��يد لازم پرداخت ش��ود، همچنين 
مش��كلات مربوط به گمركي ح��وزه دارو بايد حل و فصل 
شود.  عضو كميس��يون بهداشت و درمان مجلس، تصريح 
كرد: درحال حاضر بيش از 95 درصد داروي مصرفي كشور 
درداخل تهيه مي ش��ود، اما 5 درصد وارداتي رقم هزينه يي 
قابل توجهي را به خوداختصاص مي دهد؛ همچنين دركنار 
توجه به توليدات داخلي بايد فضا را براي ورود برخي داروها 
فراهم كرد، زيرا توليد برخي داروها دركشورارزش اقتصادي 

نداشته و تنها هزينه هايي را براي كشور ايجاد مي كند. 

  استقرار 8300 كانكس در 
مناطق زلزله زده كرمانشاه

فرمانده قرارگاه بازس��ازي مناطق زلزله زده كرمانشاه 
از اس��تقرار 8300 كانكس در ظ��رف 38 روز در مناطق 
زلزله زده كرمانشاه خبرداد و گفت: براي كمك به اسكان 
داي��م زلزله زدگان اع��لام آمادگي كرده و منتظر پاس��خ 
هس��تيم.  علي فضلي جانش��ين رييس س��ازمان بسيج 
مستضعفين و فرمانده قرارگاه بازسازي مناطق زلزله زده 
كرمانشاه در محل ستاد مركزي نيروي مقاومت پيرامون 
اقدام��ات صورت گرفته در اين مناطق اظهار كرد: با وقوع 
زلزله كار امدادرس��اني به ش��هرها به ارتش  و روستاها به 
س��پاه واگذار ش��د و بعد از امداد و نجات، موضوع اسكان 

موقت مطرح شد. 
او ادامه داد: 240 روس��تا در ابتدا به ما واگذار شد و با 
گذشت زمان كوتاهي رقم به 300 روستا رسيد و با كمك 
سپاه هاي استاني به محوريت بسيج سازندگي اين كمك 
عينيت بيشتري پيدا كرد. فضلي با بيان اينكه تهيه چادر 
و وسايل گرمايشي و پتو و خوراك و خدمات بهداشتي و 
درماني جزو اس��كان موقت است گفت: در اين راستا 28 
آبان ماه قرارگاه متمركز خدمات رس��اني و تقويت س��پاه 
كرمانش��اه با نام قرارگاه ش��هيد جعفري )شهيد شاخص 
96 و نخس��تين فرمانده سپاه كرمانشاه( ايجاد شد و اين 
قرارگاه براي ايجاد اس��كان موقت شكل گرفت.  جانشين 
رييس سازمان بسيج مستضعفين گفت: 29 آبان ماه كه 
حض��ور مقام معظم رهبري در منطق��ه زلزله زده صورت 
گرفت و با مس��وولان خدمت رساني جلسه يي برگزار شد 
و طبق زمان بندي كه براي اس��كان موقت مطرح شد بنا 
شد قرارگاه سازندگي خاتم 8 هزار كانكس را آماده كند؛ 
به موازات كاري كه قرارگاه خاتم در حال انجام اس��ت با 
كمك مردم ما نيز اقدام به كمك رساني به مردم در نقاط 
سردس��ير كرديم.  وي با اشاره به اينكه سپاه هاي استاني 
و مس��وولان استاني كمك اس��تان هاي خود را با منطقه 
زلزله زده مي آورند تصريح كرد: در موضوع اسكان موقت 
و كانكس كار از هفته اول آغاز ش��ده است. مسووليت در 
كمك به زلزله زدگان با دستگاه هاي ذي ربط از جمله بنياد 

مسكن است و سپاه و بسيج به كمك آنها رفته اند. 
فرمانده قرارگاه بازس��ازي مناطق زلزله زده كرمانشاه 
ادام��ه داد: از وعده 45 روز ك��ه قرار بود به كمك قرارگاه 
خاتم براي س��اخت و نصب 8ه��زار و 300 كانكس بود، 
ظرف 38 روز اين كانكس ها نصب ش��د، بيش از دويست 
دانش��جوي دانشگاه امام حس��ين به كمك قرارگاه خاتم 
و س��پاه هاي استاني مش��غولند و 5046 كانكس مردمي 

خريداري شده نصب و تحويل زلزله زده ها شده است. 
وي افزود: بيش از يك هزار و 700 سرويس بهداشتي 
در روس��تاها نصب شده است و بيش از 700 واحد حمام 
سيار نصب شده اس��ت، همچنين يك هزار و 161 واحد 
سرويس بهداشتي و 469 واحد حمام كه در حادثه زمين 
لرزه آسيب ديده بودند تعمير و مرمت شدند.  سردار فضلي 
تاكيد كرد: ماموريت ما زودتر از موعدي كه خدمت مقام 
معظم رهبري مطرح ش��ده بود انجام شد؛ اعلام آمادگي 
كردي��م براي كمك به اس��كان دايم زلزل��ه زده و منتظر 
جوابيم و تا الان درخواستي از ما صورت نگرفته است.  وي 
گفت: »در حال حاضر تنها سازمان بهزيستي براي كمك 
به ساخت اسكان دايم مددجويانشان درخواست داده كه 
صحبت شده و انتظار داريم بنياد مسكن زودتر كارها را راه 
بيندازد، اميدواريم دولت و بنياد مسكن و استانداري تمايل 
نشان بدهند و از اين ظرفيت مردمي بسيج استفاده كنند«
فرمانده قرارگاه بازس��ازي مناطق زلزله زده كرمانشاه 
گف��ت: حدود چهار هزار مهندس عمران ما اعلام آمادگي 
ك��رده بودند براي تعيين خس��ارت و صدم��ات وارده اما 
متاسفانه از اين ظرفيت اس��تفاده نكردند و بنده دليلش 
را نمي دان��م. او در پايان اظه��ار كرد: امروز نهم بهمن ماه 
هم براي كمك به اسكان دايم زلزله زدگان اعلام آمادگي 

مي كنيم. 

اخبار

نمايندگان مجلس طرح جديدي را براي بحران ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي بررسي مي كنند

بحراني وخيم تر از كمبود آب
ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي و بيمه كشور، 
موضوعي اس��ت ك��ه از چندين س��ال قب��ل در محافل 
رس��مي مطرح ش��د و حالا با كمبود همه جانبه بودجه و 
بده��ي دولت به بيمه ها، ش��دت گرفته اس��ت. موضوعي 
كه س��بب نگراني بيمه پردازان از سرنوشت سوابق بيمه 
خود و دريافت مس��تمري بازنشس��تگي ش��ده و از طرف 
ديگر كارشناس��ان اقتصادي و نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي را بر آن داش��ته تا به بررسي ابعاد مختلف نظام 
بيمه يي كشور پرداخته و مشخص كنند چه عواملي بايد 
اصلاح ش��ده تا صندوق هاي بازنشستگي كشور دوباره بر 
ري��ل كارآمدي حركت كنند. چرا كه 382 هزار نفر تحت 
پوش��ش صندوق هاي بيمه يي ق��رار دارند كه 69درصد از 
جمعيت كش��ور را دربرمي گيرد و بي توجهي به وضعيت 
معيش��ت اين افراد در س��ال هاي بازنشس��تگي مي تواند 
بحراني به مراتب وخيم تر از بحران آب ايجاد كند. به همين 
منظور از چهار ماه پيش برخي نمايندگان مجلس طرحي 
را با نام »كارآمدس��ازي و ارتق��اي مديريت صندوق هاي 
بازنشس��تگي« مطرح كردند كه در هفت ماده به بررسي 
وضعيت صندوق هاي بازنشس��تگي كش��ور مي پ��ردازد و 
مش��خص مي كند راه حل اين معضل چيست. طرحي كه 
به گفته رس��ول خضري، رييس كارگروه بررسي وضعيت 
صندوق هاي بيمه بازنشستگي در مجلس شوراي اسلامي 
قرار است بدون هيچ عجله يي بررسي شده و بعد از بررسي 
لايحه بودجه در دستوركار صحن قرار گرفته و به تصويب 
برسد. اهميت توجه به بحران ورشكستگي بيمه ها زماني 
مش��خص مي ش��ود كه به آمار و ارقام افراد تحت پوشش 
بيمه نگاهي انداخته ش��ود، افرادي س��ن مفيد كار كردن 
را پشت س��ر گذاش��ته اند و در صورت ناتواني بيمه ها در 
پرداخت مستمري بازنشستگي توان حضور در چرخه افراد 

شاغل را ندارند. 

 افزايش سن بازنشستگي؛ آري يا خير؟
برخي مسوولان افزايش س��ن بازنشستگي را يكي از 
عوامل حل بحران ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي 
مي دانند و در مقابل برخي ديگر از كارشناسان و مسوولان، 
معتقدند افزايش سن هم نمي تاوند گره كور ورشكستگي 
بيمه ها را باز كند. علي س��رزعيم، مع��اون امور اقتصادي 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي،  يكي از مدافعان افزايش 
س��ن بازنشستگي است و درباره آن مي گويد: »كشورهاي 
توس��عه يافته در حال تغيير سن بازنشستگي از 60 به 65 
سال هستند. ميانگين سن بازنشستگي در اين كشورها 60 
سال و در ايران 52 سال است. ميانگين سن بازنشستگان 
لش��كري و كشوري 47 تا 48 سال است و به همين علت 
ورودي به صندوق هاي بازنشستگي زياد و خروجي آن كم 

اس��ت. دو گام اساس��ي براي بهبود وضعيت صندوق هاي 
بازنشس��تگي مي توان برداش��ت كه يكي اص��لاح قوانين 
اس��ت بطوري كه بازنشستگي زودهنگام را كم كنيم و از 
س��وي ديگر مي توان س��نوات كه به ازاي هر سال يك ماه 
حق��وق مي دهند را كاهش داد. هم اكن��ون اين ميزان در 
كش��ور ايتاليا 16 روز و در كشورهاي ديگر 10 روز به ازاي 
يك سال اس��ت. دو كار سخت بايد انجام شود تا بتوان از 

ورشكستگي صندوق ها جلوگيري كرد.«
علاوه بر معاون امور اقتصادي وزارت تعاون،  كار و رفاه 
اجتماعي، حس��ن صادقي، رييس اتحاديه پيش كسوتان 
جامعه كارگري كش��ور هم معتقد اس��ت بازنشس��تگي 
زودهن��گام، علاوه بر آنكه يك��ي از عوامل ايجاد بحران در 
صندوق هاي بازنشس��تگي اس��ت،  عواقب اجتماعي ديگر 
نظي��ر رونق ب��ازار كار پنهان را هم در پ��ي دارد. او درباره 
اي��ن موضوع مي گويد: »هم در بخش كارگري، هم تامين 
اجتماعي و هم در بين كارفرماي��ان افراط و تفريط ديده 
مي شود. كارگران تمايل دارند كه زودتر بازنشسته شوند و 
يك زندگي بدون دغدغه و ايده آل را داشته باشند. با اين 
حال وقتي بازنشس��ته مي شوند بعد از مدتي شكافي بين 
درآمد و هزينه زندگي آنان ايجاد مي ش��ود. اين امر باعث 

مي شود كه جذب بازار پنهان كار شوند و به صورت نيروي 
فعال در حوزه غيررسمي به فعاليت بپردازند. اين موضوع 
باعث مي شود كه بازار كار به سمت عدم تعادل پيش رود. 
از طرف��ي صندوق هاي بيمه يي ه��م به نحوي كه بتوانند 
اقتصاد خانوار نيروي كار بازنشسته را براساس حقوقشان 
م��د نظر قرار دهند كم لطفي و كم توجهي مي كنند. اين 

امر باعث اشتغال دوباره بازنشستگان مي شود.«
او افزود: »به نظر مي رسد كه بايد بر روي تغيير فرهنگ 
كار، كار كني��م. اينك��ه كارگر بداند بعد از بازنشس��تگي 
زودهنگام مدينه فاضله در انتظارش نيست. دولت هم بايد 
بداند كه راه خروج از بحران بازنشستگي زودهنگام نيست 
بلكه رونق صنعت توريسم و فعال كردن بازار كار و افزايش 
توليد به قصد صادرات بايد محور فعاليت ها باشد و كارفرما 
هم بداند كه با خلاص شدن از دست كارگر باسابقه مشكل 

نقدينگي اش حل نمي شود.«
اما اين اظهارات در حالي است كه رسول خضري، عضو 
كميس��يون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي كه رياست 
كارگروه بررسي وضعيت صندوق هاي بيمه بازنشستگي را 
هم بر عهده دارد، معتقد اس��ت افزايش سن بازنشستگي 
يك درمان مقطعي بوده و چاره كار نيس��ت. او مي گويد: 

»اين پيشنهاد كه سن بازنشستگي را افزايش دهيم، شايد 
در ش��رايط كنوني اثرگذار باش��د، اما نمي توان بر مبناي 

اجراي آن در دراز مدت برنامه ريزي كرد. 
نماينده مردم سردشت و پيرانشهر در مجلس شوراي 
اسلامي،  افزود: »اين امري طبيعي است كه نتوانيم در اداره 
بيمه ها توانمند اقدام كنيم، چرا كه سيستم و ساختار آنها 
به صورت DB است به اين معنا كه پرداخت آنها بر اساس 
مزايا بوده، در حالي كه در دنيا پرداخت بيمه ها به صورت 
DC و بر مبناي سهم صورت مي گيرد. در ايران پرداخت 
مزاياي بازنشستگان بعد از گذشت هر سوابق خدمتي كه 
داش��ته باشند به صورت يكسان پرداخت مي شود كه اين 
امر ساختار بيمه ها را شكننده ساخته و به غير از سازمان 
تامين اجتماعي 20 صندق بيمه يي فعال در كش��ور را در 
معرض ورشكس��تگي قرار داده و ي��ك بحران و ابرچالش 

ايجاد كرده است. 
وي با تاكيد بر اينكه صنعتي شدن بيمه ها تنها راهكار 
رفع مش��كلات مالي كنوني اين حوزه اس��ت تاكيد كرد: 
مش��كلات موجود در روند پرداخ��ت بيمه ها كه در قالب 
صندوق اداره مي شوند، تنها با تبديل بيمه به صنعت قابل 

حل خواهد بود. 

  طرح كارآمدسازي صندوق هاي بازنشستگي 
را بشناسيم

در راس��تاي بررسي ابعاد ورشكس��تگي صندوق هاي 
بازنشس��تگي كش��ور و كارآمد ش��دن اي��ن صندوق ها، 
 آنطور كه رس��ول خض��ري مي گويد،  از چه��ار ماه پيش 
طرح��ي در هفت ماده، با عنوان »كارآمدس��ازي و ارتقاي 
مديري��ت صندوق هاي بازنشس��تگي« در مجلس مطرح 
ش��ده كه نمايندگان در حال بررس��ي آن هس��تند، ماده 
ي��ك اين طرح بر بهبود نظارت ب��ر صندوق ها تاكيد دارد 
كه به موجب آن هيات عالي نظارت تش��كيل شده كه به 
دنبال ساماندهي »سازوكارهاي تدوين گزارش هاي مالي 
صندوق هاي بازنشستگي، ضوابط و دستورالعمل هاي ناظر 
بر فعاليت هاي عملياتي سرمايه گذاري، كيفيت دارايي ها، 
تجهيز و تخصيص منابع، ش��رايط اح��راز، نحوه اعتراض 
و رس��يدگي به آن در خص��وص اعض��اي هيات مديره و 
مديرعامل صندوق بازنشستگي، مقررات احتياطي، شرايط 
تاسيس، توقف، ورشكس��تگي، انحلال و ادغام« از طريق 

واگذاري آنها به اين هيات است. 
-طبق ماده دو اين طرح كه مربوط به بهبود مديريت 
منابع توسط صندوق هاست، صندوق هاي بازنشستگي بايد 
منابع خود را به يكي از دو شكل سپرده هاي بانكي يا اوراق 
بهادار مديريت كنند. علاوه بر اين، صندوق ها بايد متناسب 
با ني��از نقدينگي خود به س��پرده گذاري در بانك ها اقدام 
نمايند و مديريت بقيه دارايي ها را از طريق مديريت سبد 

دارايي هاي مالي انجام دهند. 
در ماده سوم از اين طرح، تكليف پرداخت بدهي هاي 
دولت به صندوق هاي بازنشس��تگي مطرح ش��ده اس��ت. 
طب��ق اين م��اده »دولت بايد با تعيين گروه كارشناس��ي 
باتجربه بلافاصله با محاس��بات بيمه سنجي، حساب هاي 
خود و صندوق هاي بازنشس��تگي را روشن كرده و نسبت 
ب��ه پرداخت مطالب��ات آنها اقدام كند.  م��اده چهارم اين 
طرح به تجديد ساختار و ادغام صندوق ها در صورت لزوم 
توجه كرده است. طبق اين ماده ضمن فراهم شدن امكان 
ادغام صندوق ه��ا، مديريت آنها باي��د به صورت يكپارچه 
و متحدالش��كل توس��ط متخصص��ان كاردان و مج��رب 
سرمايه گذاري صورت پذيرد.  ماده پنچم اين طرح از يكسو 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار را موظف مي كند كه امكان 
تش��كيل صندوق هاي بازنشستگي مكمل را فراهم نمايد 
و از طرف ديگر خواس��تار هماهنگ��ي آنها با صندوق هاي 
بازنشس��تگي اصلي شده است.  ماده ششم طرح تاكيد بر 
فراهم آوردن امكان تشكيل حساب هاي انفرادي پس انداز 
آتيه )بازنشس��تگي( داش��ته و در ماده هفتم از اين طرح 
تمامي صندوق هاي بازنشستگي لشكري و وزارت اطلاعات 

از شمول اين قانون مستثني مي شوند. 

طلب 6 هزار ميليارد توماني وزارت بهداشت از تامين اجتماعي
 ه��م وزارت بهداش��ت ب��ا مش��كل كمب��ود بودجه 
روبه رو اس��ت و هم س��ازمان تامين اجتماعي، در مقابل 
پرداخت بدهي هايش به سيستم درماني، با بحران مواجه 
ش��ده است.  س��خنگوي وزارت بهداشت هم در نشست 
خب��ري اش دوباره به طل��ب وزارت بهداش��ت از تامين 
اجتماعي اشاره كرد و با بيان اينكه در حال حاضر وزارت 
بهداش��ت 6هزار ميليارد تومان طلب از تامين اجتماعي 
دارد، گفت: طبق گزارش��ات مقام��ات تامين اجتماعي، 
هزين��ه درمان مس��تقيمي كه در مراكز خودش��ان ارائه 
مي شود، گران تر اس��ت. بنابراين نمي توان مطالبات يك 
گروه را پرداخ��ت كرد و گروهي ديگر حتي در پرداخت 

اصل حقوق شان مشكل ايجاد شود. 
ايرج حريرچي در پاسخ به سوالي درباره قبول نكردن 
دفترچه بيمه س��لامت در برخي مراك��ز درماني، گفت: 
هيچ مركز درماني دولتي يا نهاد عمومي غيردولتي اجازه 
ندارد، دفترچه يي را قبول نكند؛ چرا كه اين موضوع جزو 
خطوط وزارت بهداش��ت اس��ت. تاكنون هم گزارشي در 
اين زمينه نش��ده اس��ت. البته ممكن است برخي مراكز 
خصوصي در اين زمينه تخلفات��ي انجام دهند، البته در 
گذشته موارد قانوني درباره اخذ قرارداد اجازه هايي را به 
بخ��ش خصوصي مي داد، اما در ح��ال حاضر و دربرنامه 
ششم توس��عه اين موارد س��خت گيرانه تر ش��ده است. 
در عي��ن حال بايد توجه كرد كس��اني كه دفترچه بيمه 
رايگان دارند فقط بايد در مراكز دولتي خدمت بگيرند و 
اگر بخواهند از سطوح بالاتر خدمت بهره مند شوند، بايد 
50 درصد حق بيمه را كه ماهيانه 20 هزار تومان است، 

پرداخت كنند. 
وي در پاس��خ به س��وال ديگري درباره ميزان بدهي 
تامي��ن اجتماع��ي به وزارت بهداش��ت، گف��ت: يكي از 
گلايه هاي ما از س��ازمان تامين اجتماعي اين اس��ت كه 
ميان مراكز خودش با مراكز وزارت بهداشت تفاوت قائل 
مي شود. اين در حالي است كه نبايد ميان درمان مستقيم 
كه از سوي مراكز تامين اجتماعي ارائه مي شود با درمان 
غيرمستقيم كه از س��وي وزارت بهداشت ارائه مي شود، 

تفاوتي قائل ش��د. درست نيست كه پرداخت هاي مراكز 
تامين اجتماعي به روز باشد و فقط 45 روز تاخير داشته 
باشد، اما در مراكز وزارت بهداشت تاخيرهاي 10 ماهه و 

12 ماهه را شاهد باشيم، اين عادلانه نيست. 

 درخواست تخصيص ۱00 درصدي منابع عمومي 
قائم مقام وزارت بهداش��ت در پاس��خ به سوالي درباره 
كس��ري بودجه طرح تحول نظام سلامت گفت: در سال 
94، 95 و 96 آنچ��ه باي��د از محل هدفمندي يارانه ها كه 
ابت��دا 6هزار و 800 ميليارد تومان ب��ود و بعد به 4هزار و 
800 ميليارد تومان كاهش يافت، به طور كامل داده نشد 
و ما تقاضا داريم آنچه از منابع عمومي به وزارت بهداشت 
اختصاص پيدا مي كند به طور 100 درصدي تحويل داده 
ش��ود؛ چرا كه اگر منابع مصوب قانوني وزارت بهداش��ت 
به ط��ور 100 درصد تخصيص يابد، بدون هيچ مش��كلي 
مي تواني��م خدمات را ارائه دهيم.  حريرچي در پاس��خ به 
سوالي درباره موضوع گردشگري سلامت گفت: بايد توجه 
كرد كه گردشگري سلامت علاوه بر اينكه منابعي را براي 
كش��ور ايجاد مي كن��د منجر به تامين منابع��ي در حوزه 
سلامت نيز مي شود. البته اين موضوع بسيار پيچيده است 
و به تصميمات دولت ها بازمي گردد. در عين حال اقدامات 
متعددي در اين زمينه از سوي وزارت بهداشت در راستاي 
آمادگي بيمارستان ها و مراكز درماني انجام شده، اما توسعه 
گردشگري سلامت عمدتا بر عهده بخش خصوصي است. 

 علت مرگ كودك كرمانشاهي
سخنگوي وزارت بهداش��ت به شايعاتي درباره مرگ 

كودكي در مناطق زلزله زده نيز كرمانشاه پاسخ داد. 
حريرچي گفت: در اين مناطق مواردي كه به پرسنل 
پزشكي مراجعه شده بود، مورد رسيدگي قرار گرفته اند و 
اقدامات درماني برايشان انجام شده است. اما اينكه كسي 
با تاخير به پزش��ك مراجعه كرده باشد، موضوع ديگري 
است. بايد توجه كرد در مدت دو ماه اخير پنج كودك در 
اين مناطق به پزشكان حاضر در منطقه مراجعه كرده اند 

كه 3 موردش��ان در بخش بس��تري هس��تند و شرايط 
مناس��بي دارند و به زودي ترخيص مي ش��وند. او با بيان 
اينكه در مناطق زلزله زده ش��رايط به گونه يي اس��ت كه 
ممكن است مردم و كودكان بيمار شوند، افزود: شايعاتي 
ك��ه درب��اره فوت يك بيم��ار در فضاي مج��ازي پخش 
ش��د، در واق��ع در آذرماه اتفاق افتاده ب��ود و اين كودك 
به دليل اخت��لال ژنتيكي مادرزادي فوت ش��ده بود. به 
هر حال ما موظفيم ارائه خدمات مناس��ب را در مناطق 
زلزله زده داشته باشيم. بر اين اساس از نظر تعداد پرنسل 
و تجهيزات در شهرس��تان سرپل ذهاب و مناطق مجاور 
بيش از گذشته تسهيلات فراهم كرده ايم؛ چرا كه با وجود 

زلزله مشكلات بيشتر شده است. 
او در پاسخ به سوال ايسنا درباره وضعيت بهداشتي اين 
مناطق از نظر داشتن حمام و سرويس بهداشتي گفت: در 
اين زمينه مس��وولان تلاش هاي لازم را انجام مي دهند و 
وزارت بهداشت در اين حوزه دو كار مي تواند انجام دهد؛ 
يكي مشاركت طلبي از ساير دستگاه ها و ديگري بررسي 
آْب و غذاي��ي ك��ه در اين مناطق توزيع مي ش��ود بر اين 
اساس اگر آب و غذايي كه توزيع مي شود بهداشتي نباشد 
از توزي��ع آن جلوگيري مي كني��م در حال حاضر در اين 
مناطق ش��رايط بهداشتي مطلوب است و اميدواريم بهتر 
ش��ود. قائم مقام وزير بهداش��ت در ادادمه صحبت هايش 
با اش��اره به نزديكي دهه فجر گفت: يكي از شاخص هاي 
مهم در حوزه س��لامت ش��اخص اميد به زندگي است و 
مهم ترين هدف نظام س��لامت افزايش اين شاخص است 
و از طرفي اميد به زندگي س��الم؛ به معناي سال هايي كه 
انتظ��ار مي رود يك نوزاد زنده بمان��د. بايد توجه كرد كه 
پيش از پيروزي انقلاب اسلامي، اميد به زندگي 50 سال 
بوده اس��ت؛ اين در حالي است كه ميزان اميد به زندگي 
براي زنان 78.4 سال و در مردان ايراني 73.8 سال است. 
از طرفي ش��اخص اميد به زندگي ايرانيان نيز اكنون 65 
س��ال است.  او ادامه داد: بر اين اساس ما در كشور انسان 
سالمي را كه محور توسعه و پيشرفت است در بازه زماني 
طولاني تري در دس��ترس داريم تا به پيش��رفت برسيم. 

اين موضوع مي تواند در تصميمات كش��وري مانند س��ن 
بازنشستگي، تاثيرگذار باشد؛ بايد توجه كرد كه در گذشته 
رتبه ما در اميد به زندگي در ميان 192 كشور 110 بوده 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه اكنون به رتبه 63 صعود 
كرده ايم. حريرچي با اشاره به شاخص مرگ و مير زودرس 
در كشور گفت: در گذشته مرگ هاي زير 50سال زودرس 
محسوب مي ش��دند. همچنين تا دهه 70 بيشتر مرگ و 
ميرهاي ما زير 70س��الگي رخ مي داد و 10 تا 20 درصد 
ايرانيان بالاي 70 سال عمر مي كردند؛ اين در حالي است 
كه در حال حاضر با پيش��رفت هاي بهداشتي 47 درصد 
ايرانيان بيش از 70سال عمر مي كنند. اين ميزان در ميان 

زنان 51 درصد و در ميان مردان 43 درصد است. 

 واردات 3 محصول تراريخته و وضعيت 
»سلامت« آنها

حريرچ��ي در پاس��خ به س��والي درباره س��لامت 

محصولات تراريخته گفت: وزارت بهداش��ت س��لامت 
اين محصولات را بررسي مي كند و اگر مشكلي نداشته 
باش��ند، به آنها مج��وز مي دهد. در ح��ال حاضر تنها 
س��ه محصول س��ويا، ذرت و كلزا به صورت تراريخته 
وارد كش��ور مي ش��وند. درعين حال كشت محصولات 
تراريخته در كش��ور به صورت فراگير انجام نمي شود، 
مگر اينكه اقدامي در اين حوزه جنبه تحقيقاتي داشته 
باش��د. بنابراين وزارت بهداشت مجوز جديدي به هيچ 
محص��ول تراريخت��ه ديگري نداده و فقط همين س��ه 
محص��ول و دانه هايش��ان براي روغن گيري به كش��ور 
وارد مي ش��وند؛ بنابراين هر محصول��ي از اين نوع كه 
بخواهد وارد كشور شود بايد ايمني آن از سوي وزارت 
بهداش��ت مورد بررسي قرار گيرد. از طرفي محصولات 
موجود در بازار نيز به صورت دوره يي بررسي مي شوند. 
بنابراين اگر وزارت بهداش��ت به محصولي مجوز دهد 

آن محصول سالم است. 

   عض��و كميس��يون بهداش��ت و درمان مجل��س، گفت: 
اخذماليات بطور ويژه ازپزش��كان درش��ان جامعه پزش��كي 

نيست. 
حيدرعل��ي عاب��دي در م��ورد ايجاد عدال��ت در دريافت 
ماليات جامعه پزش��كي، گفت: پزشكان ثمرات بسياري براي 
كشور دارند، يكي از مشكلات اساسي كشور در دو دهه پيش 
اختصاص ارز به بيماراني بود كه درايران شرايط براي معالجه 
آنها وجود نداش��ت و اف��راد بايد به كش��ورهاي غربي اعزام 
مي ش��دند؛ اما درحال حاضر تمامي اعمال جراحي و پزشكي 
مهم در كشورمان انجام مي شود، بنابراين صرفه جويي ارزي 

قابل توجهي به وجود مي آيد. 
او با اش��اره به اينكه اكثريت اصناف با كس��ب درآمد بالا 
س��رمايه بسياري را به كار اقتصادي با س��ودآوري بالا، وارد 
مي كنند، به خانه ملت گفت: اما پزش��كان با كس��ب درآمد 
يك دستگاه جديدتري را براي تشخيص راحت تر خريداري 
مي كنند، ضمن اينكه دستگاه هاي پزشكي بسيار گران قيمت 
است؛ اكثر بيمارستان هاي خصوصي حاصل از كسب درآمد 
پزش��كان و كمك آنها به حل مشكلات حوزه سلامت بوده و 

محاسبات براي پزش��كان دراداره دارايي بسيار راحت است. 
وي تاكيد كرد: تعداد بيماران هر پزشك به صورت ميانگين 
مش��خص بوده و ميزان درآمد آنها دربيمارستان خصوصي و 
دولتي محاس��به شده و تمام پزشكان س��ال به سال تسويه 
حس��اب مالياتي دارند، اما فعاليت اقلي��ت كوچك يا همان 
زيرمي��زي بگيرها كه مورد تاييد جامعه پزش��كي نيس��تند؛ 
درمحاس��بات مالياتي اش��كالاتي را به وج��ود مي آورد؛ ولي 
نبايد حس��اب تخلفات يك گروه كوچك را به حس��اب گروه 
بزرگ دانش��مند و فرهيخته گذاش��ت، بايد با حفظ احترام 
و ش��أن پزشكان از طرح ش��ايعات درخصوص ماليات حرفه 

پزشكي جلوگيري كرد. 
عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس، با اشاره به 
اينكه سيس��تم اخذ ماليات مورد قبول جامعه پزشكي است، 
گفت: اما نبايد ويژه پزشكان سيستم اخذ ماليات وضع شود، 
ب��ه عنوان مثال جامعه پزش��كي 36 درصد ماليات و تجار و 
س��ايران 20 درصد ماليات پرداخ��ت كنند؛ پرداخت ماليات 
براي همه بايد طبق يك قانون انجام ش��ود، به عبارتي همان 

سيستم اخذ ماليات براي پزشكان هم اجرايي شود. 

چالش مهم محاسبات مالياتي جامعه پزشكي
  پرداخت پاداش بازنشستگي فرهنگيان از محل صندوق 
توس��عه ملي يكي از بخش هاي لايحه بودجه 97 بود كه در 

مجلس رد شد. 
ب��ه دنب��ال منتفي ش��دن پرداخت پاداش بازنشس��تگي 
فرهنگي��ان از محل صندوق توس��عه ملي محم��د بطحايي، 
وزير آموزش و پرورش در نامه يي به رييس مجلس ش��وراي 
اسلامي از اين اقدام انتقاد كرد. او در اين نامه نوشته است: 
به اس��تحضار مي رس��اند در س��ال 1396، 43هزار نفر از 
فرهنگيان كش��ور به افتخار بازنشس��تگي نائل ش��ده اند كه 
اعتب��ار مورد نياز ب��راي پرداخت پاداش پاي��ان خدمت آنها 
36هزارميليارد ريال اس��ت. براي تامين اين مبلغ، دولت در 
بن��د )و( تبصره )4( لايحه بودجه س��ال 1397 كل كش��ور 
مع��ادل ريالي يك ميلي��ارد و 6 ميليون دلار با اس��تفاده از 
منابع صندوق توس��عه ملي پيش بيني كرده بود كه اين امر 
طي فرآيند بررس��ي لايحه در كميسيون تلفيق بودجه مورد 

تصويب قرار نگرفت. 
همان گون��ه كه اس��تحضار داريد يكي از مش��كلاتي كه 
همواره براي پرداخت پاداش پايان خدمت فرهنگيان كشور 

وجود داشته، تاخيرهاي قابل توجه در پرداخت بوده كه اين 
امر همواره مورد اعتراض آنان قرار داش��ته اس��ت و احساس 
تبعي��ض و تف��اوت در نح��وه و زمان دريافت پ��اداش پايان 
خدمت همواره خاطر جامعه ش��ريف معلمان كشور را مكدر 
مي كند.  ح��ذف مبلغ پيش بيني ش��ده در قانون بودجه به 
دلي��ل اينكه از مح��ل منابع عمومي بودج��ه و حين اجراي 
آن قابل پيش بيني نيس��ت قطعا اين روند را در س��ال آتي با 
مشكل بيش��تري مواجه مي كند. از سوي ديگر اضافه شدن 
بازنشس��تگان س��ال 1397 نياز به منابع بيشتري به وجود 
خواه��د آورد ك��ه در صورت عدم تدبير به موقع مش��كلاتي 

براي دولت و اين وزارتخانه ايجاد خواهد كرد. 
با توجه به موارد بالا و نظر به اهميت موضوع خواهشمند 
است دستور فرماييد در فرصت باقي مانده از فرآيند بررسي 
و تصوي��ب لايح��ه بودجه س��ال آين��ده اين موض��وع مورد 
امعان نظ��ر و اقدام لازم قرار گي��رد. بي ترديد نگاه حمايتي 
و س��رمايه يي مجلس محترم به آموزش و پرورش در ارتقاي 
انگيزه ش��غلي فرهنگيان شريف كشور تاثير مستقيم خواهد 

داشت.«

گلايه وزير آموزش و پرورش از مجلس
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پيش بيني رشد قيمت مسكن در مدار تورم
گروهراهوشهرسازي

آغاز فصل پاييز همراه ش��د با افزايش چشمگير 
قيم��ت واحده��اي مس��كوني در ته��ران و برخي 
كلان شهرها، رشدي كه كارشناسان مسكن از ماه ها 
پيش، انتظار آن را داشتند اما پيش بيني مي كردند 
كه رشد قيمت مسكن به صورت تدريجي و تا پايان 
س��ال رخ دهد، اما ش��اهد رش��د ناگهاني قيمت ها 
بودي��م. در اين ش��رايط طي ماه هاي آب��ان، آذر و 
دي نرخ ارز و طلا نوس��ان داش��ت و همين موضوع 
موجب رشد قيمت واحدهاي مسكوني ساخته شده 
و پيش بيني براي افزايش قيمت واحدهاي مسكوني 
درحال س��اخت )باتوجه به تاثير افزايش نرخ ارز و 
طلا در مصالح ساختماني( ش��د و نگراني ها درباره 
تداوم نوس��انات نرخ ارز و طلا و تاثيرپذيري دوباره 
بازار مسكن شد و بهانه يي را به دست برخي مالكان 
و انبوه س��ازان داد ت��ا قيمت مس��كن را در دي ماه 
افزايش دهند و همين رشد پيش بيني نشده موجب 
شد براس��اس آمارهاي بانك مركزي شاهد كاهش 
حج��م معاملات در نخس��تين ماه فصل زمس��تان 
باش��يم. اما با وجود افزايش دوباره قيمت مس��كن 
مس��وولان اين حوزه معتقدند كه در ماه هاي آتي و 
سال آينده رش��د قيمت مسكن همگام با نرخ تورم 
است و ديگر خبري از حضور سوداگران و خريداران 

سرمايه يي در سال هاي آتي نخواهد بود. 
موضوعي كه ابوالقاسم رحيمي اناركي مديرعامل 
بانك مس��كن هم به آن اش��اره مي كند و مي گويد: 
بررسي هاي بانك مسكن نشان مي دهد كه افزايش 
قيمت ها در بازار مس��كن در حدود نرخ تورم كشور 
خواهد بود و خريد و فروش مسكن هم با يك روند 

تدريجي افزايش خواهد يافت. 
حسين عبده تبريزي مشاور وزير راه و شهرسازي 
ديگر مس��وولي اس��ت كه به حركت همگام قيمت 
مسكن با نرخ تورم اشاره مي كند و مي گويد: قيمت 
مسكن امسال بيش از نرخ تورم افزايش نيافته است 
و در حال حاضر رونق مس��كن مصرفي ايجاد شده 
و ديگر ش��اهد رونق به ش��كل س��فته بازي در بازار 

مسكن نخواهيم بود. 
عبده تبري��زي در گفت وگو با مه��ر مي افزايد: از 
سوي ديگر باتوجه به اينكه واحد مسكوني در كشور 
زياد داري��م، با كمبود واحد مس��كوني ارزان قيمت 
مواجه نخواهيم ش��د؛ ولي با اي��ن حال، دولت بايد 

به ساخت و ساز مسكن كمك كند. 
او درباره تسهيلات خريد مسكن اظهار مي كند: 
مردم باي��د بتوانند بدون وام خانه دار ش��وند اما در 
ح��ال حاضر گروه كوچكي از اقش��ار خاص جامعه، 
اي��ن امكان را دارند كه مس��كن را بدون وام خريد، 
تهي��ه كنند و نقش دولت ها اين اس��ت كه به مردم 
كم��ك كنند ت��ا بتوانند با اس��تفاده از تس��هيلات 
خانه دار ش��وند، چون مس��كن از مح��ل »پس انداز 
گذشته« تهيه نمي ش��ود و قرار نيست افراد در ۶۰ 

سالگي خانه دار شوند. 
مش��اور وزي��ر راه و شهرس��ازي با بي��ان اينكه 

اس��تقبال مردم از وام ه��اي ارزان قيمت بانك عامل 
بخش مس��كن به همين دليل افزايش يافته است، 
بيان مي كند: بانك هاي ديگر نمي توانند با سودهاي 
تك رقمي و پايين تس��هيلات خريد مسكن بدهند، 
چون از س��وي ديگ��ر در حال پرداخت س��ودهاي 
۱۵درصد و بالاتر به س��پرده ها هس��تند. در نتيجه 
س��ود تسهيلات آنها بايد بيشتر از اين رقم باشد كه 
بازپرداخت آن، خارج از اس��تطاعت زوج هاي جوان 
اس��ت؛ در تمام دنيا ه��م ۹۰درصد مردم با وام هاي 

ارزان  قيمت خانه دار مي شوند. 

عدمتكرارپديدهسوداگريمسكن
يكي ديگر از نگراني هاي خريداران مسكن باتوجه 
به افزايش چشمگير قيمت ها طي ماه هاي آتي حضور 
دوباره و پررنگ س��وداگران و خريداران س��رمايه يي 
مسكن اس��ت كه عبده تبريزي در اين باره مي گويد: 
از آنجا كه مس��كن به اندازه كافي توليد شده، ديگر 
امكان سوداگري مسكن وجود ندارد، اما رونق مسكن 

مصرفي در حال حاضر ايجاد شده است. 
مش��اور وزير راه و شهرسازي مي افزايد: صندوق 
پس انداز مس��كن يكم در اي��ن رونق مصرفي نقش 
داش��ته اس��ت اگرچه ارقامي كه پرداخت مي شود، 

كافي نيست. 
او اظهار مي كند: پيش بيني مي شود كه اين نرخ 
رونق مس��كن در سال هاي آينده ادامه دارد و نقش 
دولت در اين زمينه تنها اين اس��ت كه مي تواند به 

نهادهاي پولي و مالي كمك كند تا تسهيلات خريد 
مس��كن بدهند. دولت در ش��رايط فعلي باتوجه به 
محدوديت منابع، كمك كوچكي مي تواند ارائه دهد. 
به گفته عبده تبريزي، در تمام دنيا شهرداري ها 
اگ��ر احس��اس كنند كمبود مس��كن وج��ود دارد، 
خودشان اقدام به ساخت واحد مسكوني مي كنند و 
همواره نرخ عرضه مس��كن را ۸درصد از نرخ تقاضا 
بالاتر نگه مي دارند؛ به اين معنا كه در دنيا هميشه 
ش��هرداري ها ۸درصد خانه خالي نگه مي دارند تا از 
سفته بازي مس��كن جلوگيري شود؛ اين سياست را 
هم بايد تعقيب كنيم اما ش��هرداري ها در ايران اين 

توان را ندارند. 

افزايش11.3درصدينرخخانههايخالي
مش��اور وزير راه و شهرس��ازي، وجود خانه هاي 
س��اخته ش��ده به اندازه كافي را يكي از دلايل عدم 
افزايش قيمت مسكن در آينده و نبود سوداگران در 
بازار مسكن مي داند، اما نگاهي به وضعيت خانه هاي 
خالي و احتمال حضور س��وداگران براي فروش اين 
خانه ه��ا مي تواند تا حدودي نگران كننده باش��د كه 
اج��راي قانون درياف��ت مالي��ات از خانه هاي خالي 

مي تواند تا حدودي به شرايط موجود كمك كند. 
 براس��اس آخرين آمار وزارت ام��ور اقتصادي و 
دارايي طبق گ��زارش معاونت اقتصادي وزارت امور 
اقتصادي و دارايي، بررسي روند خانه هاي خالي در 
كشور طي س��ال هاي ۱3۸۵ تا ۱3۹۵ حاكي از آن 

است كه نرخ واقعي خانه هاي خالي در كشور از رقم 
4.2درصد در س��ال ۱3۸۵ )معادل ۶33 هزار واحد 
خال��ي( به ۸.3درصد در س��ال ۱3۹۰ )معادل ۱.۶ 
ميليون واحد خالي( و ۱۱.3درصد در س��ال ۱3۹۵ 
)معادل 2.۶ميليون واحد خالي( افزايش يافته است. 
در اين گ��زارش آمده اس��ت: در ادبيات اقتصاد 
مس��كن، وج��ود خانه ه��اي خال��ي به مي��زان نرخ 
طبيعي، ام��ري ذاتي براي تعادل در بازار مس��كن 

تلقي مي شود. 
آنچه برهم زننده تعادل و جزو غيرذاتي اين بازار 
تلقي مي شود، فاصله قابل توجه نرخ واقعي خانه هاي 
خالي )نس��بت تعداد خانه ه��اي خالي به تعداد كل 
واحدهاي مس��كوني( نس��بت به ن��رخ طبيعي آن 
است كه اين امر به دليل وجود »تقاضاي سوداگرانه 

خانه هاي خالي« رخ مي دهد. 
در چني��ن ش��رايطي، دخال��ت دول��ت در بازار 
)دخالت��ي حداقل��ي و كارآمد( از طري��ق ابزارهاي 
تنظيم  گري امري ض��روري و اجتناب ناپذير خواهد 
بود. يك��ي از مهم تري��ن و موثرتري��ن ابزارها براي 
تنظيم  بازار و مقابله با تقاضاي س��وداگرانه مسكن 
خالي، وض��ع ماليات بر خانه هاي خالي اس��ت زيرا 
اين نوع ماليات با افزايش هزينه خالي نگه داش��تن 
واحدهاي مس��كوني، انگيزه هاي سوداگرانه مالكان 

املاك مذكور را كاهش مي دهد. 
اين در حالي اس��ت كه ن��رخ طبيعي خانه هاي 
خالي طي دوره زماني مذكور، براس��اس محاسبات 

گ��زارش حاض��ر ك��ه ب��ه كم��ك مدلس��ازي هاي 
اقتصادس��نجي برآورد ش��ده، معادل 4درصد است؛ 
بنابراين مي توان گفت در ش��رايط حاضر، ش��كاف 
قابل توجهي بين نرخ طبيعي و نرخ واقعي خانه هاي 
خالي در بازار مس��كن ايران وج��ود دارد )حدود 7 
واحد درصد اختلاف( و اين شكاف در گذر زمان در 

حال افزايش است. 
بر اين اس��اس، مالي��ات بر خانه ه��اي خالي در 
چارچ��وب اصلاح��ات قانون ماليات  هاي مس��تقيم 
مص��وب ۱3۹4 و در قالب حكم م��اده )۵4( مكرر 

وضع شد. 
طبق حكم اين ماده، واحدهاي مس��كوني واقع 
در ش��هرهاي با جمعيت بي��ش از يك صد هزار نفر 
كه به اس��تناد س��امانه ملي املاك و اسكان كشور 
)موض��وع تبصره 7 ماده ۱۶۹ مك��رر اين قانون( به 
عنوان »واحد خالي« شناس��ايي مي ش��وند، از سال 
دوم به بعد مش��مول ماليات به نسبتي از ماليات بر 

اجاره خواهند شد. 
ش��ايان توجه اس��ت ماليات واحدهاي خالي در 
سال دوم معادل يك دوم ماليات متعلقه، سال سوم 
برابر ماليات متعلقه و سال چهارم و به بعد ۱.۵برابر 

ماليات متعلقه خواهد بود. 
ماليات بر خانه هاي خالي تا پايان س��ال ۱3۸۰ 
ب��ه موجب م��واد )۱۰( و )۱۱( قان��ون ماليات هاي 
مس��تقيم مصوب ۱3۶۶ اخذ مي ش��د اما باتوجه به 
برخي اشكالات قانوني و اجرايي آن به ويژه اشكالات 
مربوط به شناس��ايي خانه هاي خالي و ارزش گذاري 
در چارچوب اصلاحات قانون ماليات هاي مس��تقيم 

در سال ۱3۸۰ لغو شد. 
تجربه كش��ورهاي پي��ش  رو در دريافت ماليات 
ب��ر خانه هاي خالي همانند انگلس��تان، اس��كاتلند، 
فرانس��ه و امريكا در اس��تفاده از اين اب��زار مالياتي 
نشان مي دهد كه اين كشورها در كنترل اين بخش 
از تقاضاي س��وداگرانه بازار مسكن عملكرد مثبتي 
داش��ته  اند به ش��كلي كه اين كش��ورها داراي نرخ 
خانه هاي خالي پايين تري نسبت به كشورهاي فاقد 

اين ابزار هستند. 
براي مثال كش��ورهاي انگلس��تان و اسكاتلند از 
پايين ترين نرخ خانه هاي خالي در بين كش��ورهاي 
اروپايي )مع��ادل 3درص��د( برخوردارند. همچنين 
كشور فرانسه با نرخ خانه هاي خالي معادل 7درصد 
داراي نرخي پايين  تر از متوسط كشورهاي اروپايي 
مذكور اس��ت. اگرچه هدف اصل��ي از وضع ماليات 
بر خانه هاي خالي كس��ب درآمد مالياتي نيست، اما 
برآورد ظرفيت درآمدي اين نوع ماليات در راستاي 
به دس��ت آوردن معياري جهت هزينه-فايده كردن 

وضع آن اهميت دارد. 
براس��اس محاسبات انجام ش��ده، ظرفيت بالقوه 
كل ماليات بر خانه هاي خالي كش��ور در س��ال اول 
اخذ اي��ن نوع ماليات )س��ال ۱3۹7 يا س��ال دوم 
موض��وع ماده ۵4 مك��رر( رقمي مع��ادل 3.2 هزار 

ميليارد ريال است. 

سامانهبارشيامروز
ازكشورخارجميشود

معاون وزير راه و شهرس��ازي از خروج سامانه سرد 
و بارش��ي طي امروز ۱۰بهمن از سمت شرق و شمال 
شرق كشور خبر داد و گفت: اين بارش ها مبني بر رفع 
خشكسالي نيس��ت و بايد دقت داشت كه خشكسالي 

در كشور پابرجاست. 
به گ��زارش تس��نيم، داوود پرهيزگار با اش��اره به 
خاستگاه س��امانه س��رد و بارش��ي كه موجب بارش 
نزولات آس��ماني شده اس��ت، اظهار كرد: اين سامانه 
بارش��ي از اروپا حركت خود را آغاز كرده و از س��مت 
غرب وارد كش��ور ش��ده كه هس��ته اصلي اين سامانه 

هواي قطبي است. 
او افزود: اين سامانه بارشي از روي اقيانوس اطلس 
شكل مي گيرد و هنگام ورود به ايران بيشترين انرژي 
را دارد، اما در زمان حركت به س��مت ش��رق و شمال 
شرق هيچ  منبع رطوبتي براي تغذيه آن وجود ندارد. 
رييس سازمان هواشناسي از پيش بيني فعاليت هاي 
س��امانه هاي بارش��ي در بهمن، اسفند س��ال جاري و 
فروردين سال آينده خبر داد و گفت: اميدواريم ميزان 
بارندگي در س��ال جاري در حد معمول و بيشتر باشد 

تا از ميزان خشكسالي كم شود. 
پرهيزگار تصريح كرد: اي��ن بارش ها مبني بر رفع 
خشكس��الي نيس��ت در واقع از اول مهرماه نسبت به 
بارش هاي س��ال زراع��ي تاكنون بي��ش از ۶۰درصد 
كم بارشي داشته ايم كه اين سامانه بخشي از ۶۰ درصد 
را جبران مي كند. بايد دقت داش��ت كه خشكسالي در 

كشور پابرجاست. 

ابلاغممنوعيتهرگونه
ساختوسازدرباغاتكن

دبير ش��وراي عالي شهرسازي و معماري ايران در 
نامه يي به اس��تاندار، رييس ش��وراي شهر و شهردار 
تهران، مصوبه ش��وراي عالي را در مورد ساماندهي و 

صيانت از باغات كن ابلاغ كرد. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، 
متن ابلاغيه شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران 
در خصوص طرح س��اماندهي و صيانت از باغات كن 
مصوبه ش��ماره ۵7۰ كميسيون ماده پنج شهر تهران 

بدين شرح است: 
تغيير رويكرد اتخاذ ش��ده در ط��رح، خصوصا در 
محدوده باغات كش��ت اجباري از پ��ارك عمومي با 
باغس��ار مش��اركتي در مغايرت كامل با مصوبه مورخ 
۹3/۱2/2۵ شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران 
اس��ت و طبعا فرصت بهره مندي از يك عرصه س��بز 
يكپارچه را در مسير كريدور هوايي غرب تهران براي 

هميشه از بين مي برد. 
فرصت يگانه و تكرار نش��دني باغات كن به عنوان 
فيلتر سبز تصفيه هوا در ورودي غرب تهران با توجه 
به مصايب مبتلابه اين ش��هر، قطعا از چنان اهميتي 
براي ش��هر تهران به عنوان پايتخت كشور برخوردار 
اس��ت كه پش��تيباني هيات وزيران و مجلس شوراي 
اس��لامي را از مصوبه قبلي ش��وراي عال��ي، مبني بر 
صيانت از باغات كن و اختصاص آن به پارك عمومي 
ش��هري به عنوان عنصر حياتي در س��اختار فضايي 
ش��هر ته��ران و تبديل اين اراضي ب��ه پارك عمومي 
طلب مي كند. از اين رو در راس��تاي اين اهداف مقرر 

مي شود: 
۱. طرح ارائه شده براي انطباق حداكثري با بند 4 
مصوبه مورخ ۹3/۱2/2۵ شوراي عالي )حداكثر ظرف 
مدت 2 ماه( و ارائه گزارش مجدد به شوراي عالي به 
كميسيون ماده پنج شهر تهران عودت داده مي شود. 
2. دبيرخانه ش��وراي عالي موظف است، حداكثر 
ظرف مدت يك ماه، لايحه قانوني جهت تامين منابع 
مالي براي تملك باغات موس��وم به كشت اجباري و 
اختصاص آن به فضاي سبز عمومي را تهيه و پس از 

تاييد شوراي عالي به هيات وزيران ارسال كند. 
3. ت��ا تعيين تكليف نهايي باغ��ات، مصوبات قبلي 
ش��وراي عال��ي در خص��وص اين باغات كم��اكان به 
قوت خود باقي اس��ت و هرگونه ساخت و ساز اعم از 
احداثات با مصالح س��بك، خانه باغ و... در اين باغات 

ممنوع است. 

نجفي:پايتختمشكلاتكمي
رادرروزبرفيتجربهكرد

محمدعلي نجفي شهردار تهران در پيامي خطاب 
به مردم تهران و نيروهاي ش��هرداري ضمن تشكر از 
همكاري آنها تاكيد كرد كه مش��كلات به وجود آمده 
به دقت مورد بررسي قرار مي گيرد تا خدمت به شهر 

و شهروندان در روزهاي برفي ارتقا يابد. 
به گ��زارش ف��ارس، نجفي در مطلب��ي در كانال 
تلگرامي اش آورده اس��ت: »تهران بعد از چند س��ال، 
بارش برفي ش��ادي آور را تجربه ك��رد. نزول رحمت 
الهي ب��ر پايتخت كه تم��ام مناطق ته��ران را در بر 
گرفت، موجب ش��د تا همكارانم در شهرداري تهران 
در 4۰ س��اعت گذش��ته خدمتي بي منت، وس��يع و 

دشوار را به مردم ارائه دهند. 
تلاش هاي اين عزيزان موجب ش��د تا معابر اصلي 
ش��هر با كمترين مش��كل در روز كم سابقه برفي باز 
باشد و حيات و حركت در شهر ساري و جاري باشد. 
مردم عزيز تهران نيز جلوه يي ديگر از مش��اركت 
را به نمايش گذاش��تند و به س��نت پيشينيان، براي 
س��بك تر ش��دن بار درخت��ان محل زندگ��ي خود و 
تس��هيل تردد در محله ها تلاش كردند و از ديگر سو 
همكاري قابل تحسيني را با مديريت شهري با عمل 

به توصيه هاي اعلام شده به نمايش گذاشتند. 
حاصل تلاش جمعي ماموران ش��هرداري و مردم 
خوب تهران اين ش��د كه پايتخت مشكلات كمي را 
در روز و ش��ب برفي تجربه كند و اين مهم از س��وي 
رياس��ت محترم جمهور و وزير محترم كشور نيز در 

جلسه هيات دولت مورد اشاره قرار گرفت. 
م��ن به نوبه خ��ود از تم��ام همش��هريان عزيز و 
نيروه��اي خ��دوم ش��هرداري، پليس راه��ور و ديگر 
دس��تگاه هايي كه هر يك در اي��ن ايام برفي تلاش و 
همكاري كردند، تشكر مي كنم. بدون شك مشكلاتي 
نيز در خدمت رس��اني به ش��هروندان در اين ساعات 
وجود داش��ت و ب��ه م��ردم اطمين��ان مي دهم اين 
مش��كلات ب��ه دقت مورد بررس��ي ق��رار مي گيرد تا 
همزم��ان با رفع كمب��ود تجهي��زات لازم، روش ها و 
نحوه خدمت به ش��هر و شهروندان در روزهاي برفي 

ارتقا يابد.«

ايرانشهر

گروهراهوشهرسازي
با آغاز فعاليت س��امانه بارش��ي از روز شنبه و در شرايطي كه 
سازمان هواشناسي و مديريت بحران بارها نسبت به بارش شديد 
برف و يخبندان هش��دار داده بودند اما باز هم شاهد بسته شدن 
۱3س��اعته آزادراه تهران- قم، محبوس ش��دن چندين س��اعته 

مسافران قطار تهران- مشهد و لغو بسياري از پروازها بوديم. 
در اين شرايط و با وجود پيش بيني بارش شديد برف از هفته 
گذشته شاهد عدم آمادگي س��ازمان هاي ذي ربط براي مديريت 
وضعي��ت موجود بودي��م به گونه يي كه پ��س از پايان بارش ها و 
درحالي كه انتظار مي رفت شرايط به حالت عادي بازگشته باشد 
ديروز وزير راه و شهرس��ازي در گفت وگويي اعلام كرد كه مردم 

اگر كار واجب ندارند به آزاد راه تهران- قم وارد نشوند. 
در اي��ن ميان، بارش س��نگين برف و كولاك در بس��ياري از 
جاده هاي كش��ور موجب ش��د، ميزان تردد برون ش��هري در روز 
يك شنبه بيش از 3۶درصد نسبت به روز قبل از آن كاهش يابد و 
با وجود برف سنگين و ترافيك قابل توجه همچنان آزادراه كرج 
ب��ه تهران پرترافيك ترين جاده بود و پ��س از آن تهران به كرج، 
كرج به قزوين، قزوين به كرج و ساوه به تهران قرار داشتند. ضمن 
اينكه در دو مس��ير رفت و برگشت ميان تهران و قم روز گذشته 

بيش از ۱۰۰ هزار خودرو تردد كردند. 
پ��س از اعلام اخبار درباره وضعيت بحراني جاده هاي كش��ور 
ديروز راه آهن اعلام كرد آمادگي دارد در بس��ياري از مسيرهاي 
ريلي خود قطارهايي فوق العاده براي جابه جايي مسافران در نظر 
بگيرد. از اين  رو در طول س��اعات گذش��ته بسياري از مسيرهاي 
نزدي��ك به تهران ازجمله قم و قزوين با در نظر گرفتن قطارهاي 
فوق العاده اقدام به جابه جايي مسافران كردند كه به نظر مي رسد 
اين موضوع اس��تقبال قابل توجه مردم را هم در پي داشته است. 
اگرچه در برخي مسيرهاي ريلي شاهد تاخيرهاي چندين ساعته 

در رسيدن قطارها بوديم. 
نكته قاب��ل تامل درب��اره ظرفيت قطاره��اي در نظر گرفته، 
تقاضاي بس��يار زياد براي سفر به تهران است. راه آهن اعلام كرد 
با وجود تمام مش��كلات جوي به وجود آم��ده در طول روزهاي 

گذش��ته همچنان تمامي مس��يرهاي ريلي باز هستند اما امكان 
به وجود آمدن تاخير در ورود برخي قطارها به ايس��تگاه راه آهن 

مقصد وجود دارد. 
براس��اس گزارش ها، مس��افران جاده يي و ريلي كش��ور طي 
روزهاي گذش��ته ش��رايط س��ختي را تجربه كردند اما وضعيت 
مس��افراني ك��ه قصد س��فر هوايي داش��تند، بحراني ت��ر بود. در 
ب��ارش اخير برف ۱7ف��رودگاه درگير ش��دند و پرواز بس��ياري 
از اين مس��افران به دليل ش��رايط آب و هوايي كش��ور لغو شد و 
تعدادي هم كه چاره يي جز سفر هوايي نداشته اند با ارقام نجومي 
بليت ها مواجه ش��دند. اين موضوع صداي رييس انجمن صنفي 
دفاتر خدمات مس��افرتي ايران را ه��م درآورد. حرمت الله رفيعي 
با انتقاد از رفتار س��ودجويانه و فرصت طلبانه برخي ايرلاين ها در 
شرايط جوي كنوني به مردم توصيه كرد، بليت  پروازهاي خود را 
كنسل نكنند چون شركت هاي هواپيمايي در اين شرايط بحراني 
موظفند به مردم خدمات بدهند و حتي هزينه مازاد آنها را تقبل 
كنند. رفيعي با اش��اره به افزايش چند برابري نرخ بليت هواپيما 
در برخي مس��يرهاي هوايي ازجمله بندرعباس- تهران و كيش- 
تهران گفت: رفتار برخي شركت هاي هواپيمايي در اين روزهاي 
برفي بسيار ناپس��ند، دور از اخلاق و غيرحرفه يي است و در اين 
گرفتاري بايد كمك همديگر باش��يم نه اينك��ه با دادن نرخ هاي 

سرسام آور اوضاع را بدتر كنيم. 
اما فارغ از س��ودجويي برخي ايرلاين ها از اين شرايط بحراني، 
قائ��م مقام مديرعام��ل در امور فرودگاهي ش��ركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران اعلام كرد: از ۱7فرودگاه  ۱۵فرودگاه كش��ور 
عملياتي هس��تند و پروازه��ا در فرودگاه هاي ام��ام و مهرآباد به 
 علت توجه به ايمني پروازها با وجود پاكس��ازي س��طوح پروازي

تا حدودي با تاخير انجام مي شود. 
حسين اسفندياري با اشاره به ضرورت انجام عمليات يخ زدايي 
هواپيماها افزود: عمليات يخ زدايي يك هواپيماي متوس��ط يك 
س��اعت طول مي كش��د بنابراين تاخير در پروازها يك امر عادي 
اس��ت و تمام پروازهاي اين دو ف��رودگاه به روال عادي با اولويت 

انجام مي شود. 

وضعيت راه هاي كشور پس از بارش برف
حس��ن رباطي، معاون هماهنگي و امور مناطق شهرداري 
تهران با اشاره به اينكه شهرداري در گذشته در انجام برخي از 
وظاي��ف خود تعلل كرده و ماموريت هاي غيرمرتبطي را انجام 
داده اس��ت، بيان كرد: براساس سياس��ت هاي كلان مديريت 
شهري جديد انجام ماموريت هايي كه وظيفه شهرداري تهران 
است در اولويت قرار دارد به طوري كه در بودجه سنواتي سال 
۹7 اعتبار مواردي كه در خارج از وظيفه ش��هرداري است در 

بودجه سنواتي مناطق ديده نشده است. 
معاون هماهنگي و امور مناطق ش��هرداري تهران در مورد 
بودجه س��ال ۹۶ ش��هرداري نيز گفت: ميانگي��ن درآمدهاي 
نقدي و غيرنقدي شهرداري تاكنون كمتر از 7۰درصد محقق 
ش��ده و اين يعني امسال با 3۰درصد كس��ري بودجه مواجه 
بوده اي��م. بنابراين براس��اس منابع براي اقدامات ش��هرداري 
تصميم گيري مي ش��ود كه در درج��ه اول مباحث جاري و در 

درجه بعد بحث هاي توسعه يي مورد توجه قرار مي گيرد. 
رباطي با اش��اره به اينكه ته��ران ۵7 محل محروم در 22 
منطق��ه دارد، اظهار كرد: در برنامه ۵ س��اله س��وم و بودجه 
س��ال ۹7 نگاه مديريتي شهري محله محوري بوده و در مورد 
بودجه نيز اميدواريم با تخصيص اعتبارات مناس��ب در جهت 

رفع محروميت ها اقدام كنيم. 
معاون شهردار تهران با اشاره به استقبال معاونت هماهنگي 
و ام��ور مناطق از اع��لام فراخواني در سيس��تم داخلي براي 
انتخاب افراد در رده هاي ش��هردار نواحي خاطرنشان كرد: به 
زودي فراخواني در سيس��تم داخلي شهرداري با توليت حوزه 
منابع انس��اني داده مي ش��ود تا افرادي كه پتانسيل تخصصي 
براي اداره شهر و خدمت در سطوح مديريتي درخواست خود 

را ارائه دهند. 
رباطي در پاس��خ به س��وال خبرنگاران مبن��ي بر انتقادات 
ش��هروندان در مورد عملكرد ش��هرداري تهران در برف روبي 
روزهاي اخير گفت: دليل بخش��ي از اين انتقادات اين اس��ت 
كه سيستم برف روبي ش��هرداري تهران با تكنولوژي روز دنيا 
همراه نيس��ت و تنها 44درصد ماشين آلات برف روبي مكانيزه 

هس��تند. بخش ديگر فعاليت ها مربوط به پيمانكاراني اس��ت 
كه در حوزه خدمات شهري و فضاي سبز فعاليت مي كنند. 

وي ب��ا بيان اينكه وقتي يك راننده تاكس��ي به اين نتيجه 
مي رس��د كه رانندگي در خيابان هاي يخ زده ممكن اس��ت به 
ماش��ينش صدمه بزند، تصميم مي گيرد خدمت رساني نكند، 
افزود: از آنجا كه ش��هرداري مالك تاكس��ي ها نيست و صرفا 
ش��ان نظارتي دارد تنها در بحث نرخ مي تواند نظارت داش��ته 
باش��د و مرخصي بين ش��هري را كنترل مي كند. ولي زماني 
ك��ه صاحب خودرو نمي خواهد زير برف و باران كار كند هيچ 
قانوني نيست كه به اعتبار آن از او بپرسيم چرا كار نكرديد؟

رباطي ادامه داد: اساس��ا در روزهاي باراني سيس��تم هاي 
حم��ل و نقل خصوصي چندان انگيزه يي براي س��رويس دهي 
ندارد. فرض كنيم ۶ هزار اتوبوس داريم، سياست حمل و نقل 
ش��هرداري تهران اين است كه در زمان پيك تمام اين ناوگان 
روي خط حاضر باشند و به خدمات دهي بپردازند اما اين تنها 
بخش��ي از ظرفيت حمل و نقل ش��هري است و قسمت اعظم 

ديگر به بخش خصوصي مربوط مي شود. 

تكذيباستعفاي2شهردارمنطقه
معاون شهردار تهران در پاسخ به سوال يكي از خبرنگاران 
درباره ش��ايعه استعفاي دو نفر از ش��هرداران مناطق تصريح 
ك��رد: گويا قبل از اينكه ش��هرداري تهران ب��ه موضوعي فكر 
كند در ش��بكه هاي مجازي به اشكال مختلف به آن پرداخته 

مي شود. ما اين موضوع را تكذيب مي كنيم. 
وي در پاس��خ به س��وال يكي از خبرنگاران مبني بر اينكه 
هزين��ه اجراي��ي پروژه ها در ك��دام مناطق نامتوازن اس��ت، 
گف��ت: بعض��ي پروژه ها فرامنطقه يي هس��تند مث��ل بزرگراه 
صيادش��يرازي يا ارتش كه در يك منطقه هس��تند اما ارتباط 
موضوعي به تمام ش��هر دارند. در ش��هرداري نگاه محله محور 
داريم و مي خواهيم با بازبيني برنامه ۵ س��اله ۱3۹7 تا ۱4۰2 
ب��ه عدالتي كه لازم اس��ت در هزينه اجراي��ي پروژه ها وجود 

داشته باشد، برسيم. 

شهرداري تهران امسال 30 درصد كسري بودجه دارد

حضوروغيابتاكسيهادرروزهايبرفي
مديرعامل س��ازمان تاكس��يراني از رصد پايانه هاي تاكسيراني 
توس��ط دوربين هاي كنترل��ي خبر داد. به گزارش ايس��نا، عليرضا 
قن��ادان با توجه به بارش برف طي دو روز گذش��ته در چند پايانه 
تاكس��يراني حاضر شد و از نزديك خدمات رس��اني تاكسيرانان به 
ش��هروندان را رصد كرد و گفت: پيش��اپيش از ش��هروندان تهراني 
عذرخواه��ي مي كنم حت��ي اگر يك نفر بيش از زمان هميش��گي 
در انتظار تاكس��ي ايس��تاده اس��ت.  وي افزود: بايد در نظر بگيريم 
كه اكثريت تاكس��يرانان زحمتكش تهراني در ش��رايط جوي سرما 
و يخبندان به شهروندان خدمت رساني كرده اند. در اين ميان محل 
س��كونت برخي تاكسيرانان در شهرهاي اقماري اطراف تهران بوده 
كه به دليل مس��دود بودن محورهاي مواصلاتي امكان رس��يدن به 
محل كار خود را نداش��ته اند. اما اين نكته نيز نبايد فراموش ش��ود 
كه ممكن است، تعدادي از تاكسيرانان در شيفت كاري خود حاضر 

نش��ده و در امر سرويس رس��اني كوتاهي كرده اند كه اين س��ازمان 
با رصد پايانه هاي تاكس��يراني توسط دوربين هاي كنترل و نظارت 
هوشمند، حضور و غياب تاكسي ها را كنترل كرده و با تاكسيراناني 

كه تخلف كرده اند، برخورد جدي خواهد كرد. 

شهرداريدرحالخريداتوبوسوواگنجديداست
رييس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران گفت: براي خريد 
واگ��ن ۱۰ هزار ميليارد تومان بودجه نياز اس��ت كه در حال پيگيري 
اس��ت و براي خريد اتوبوس نيز قرارداد بسته شده كه آن هم در حال 
انجام است. به گزارش ايسنا، محمد عليخاني با اشاره به مشكلات حمل 
و نقل عمومي در تهران در زمان بارندگي گفت: اينكه اعلام مي ش��ود 
وسايل حمل و نقل عمومي ظرفيت ندارد، درست است. ما بارها در اين 
خصوص هش��دار داده بوديم كه دولت بايد واگن جديد به شهرداري 
تحوي��ل دهد. وي اظهار كرد: ب��راي رفع اين وضعيت و خدمات دهي 

 ب��ه ش��هروندان در زمان هاي ب��ارش برف و ب��اران، 2۰۰۰ اتوبوس و
2۰۰۰ واگن نياز است كه بايد هر چه سريع تر خريداري شود. 

چالشتعدادزيادپيمانكارانطلبكارازشهرداري
معاون برنامه ريزي و توس��عه ش��هرداري تهران گفت: بخش عمده 
2۰۰۰ميليارد تومان هزينه هاي فاقد سند به پروژه هايي بازمي گردد كه 
بدون قرارداد و به صورت شفاهي امضا شده اند. حجت ميرزايي معاون 
برنامه ريزي و توس��عه شهرداري تهران در واكنش به مساله هزينه هاي 
فاقد سند در شهرداري تهران گفت: عدد هزينه هاي فاقد 2هزار ميليارد 
تومان بوده اس��ت. بعضا در برخي پروژه ها ب��دون اينكه رديف بودجه 
مصوبي داش��ته باشند و قراردادي امضا ش��ده باشد، شهردار منطقه و 
مركز به پيمانكاران دس��تور انجامش را داده اس��ت. او ادامه داد: آنچه 
الان با آن روبه رو هستيم، حجم عظيم پيمانكاراني است كه اسنادي را 
ارائه دادند و مدعي هس��تند به دستور شهرداران يا معاونان شهرداران 

فعاليت ها و خدماتي را اعم از پيمانكاري و عمراني انجام داده اند و الان 
از ش��هرداري طلب خود را مطالبه مي كنند، بدون آنكه هيچ قراردادي 
بس��ته باشند و همه چيز ش��فاهي بوده، يعني به پيمانكار اعلام كردند 
فلان كار انجام ش��ود. ميرزايي در خصوص عل��ت انجام اين پروژه ها و 
گفت وگوهاي شفاهي با پيمانكاران افزود: خودشان گفته اند در مواردي 
اين اتفاق افتاده كه امور فوريت دار بوده است، براي مثال در منطقه 22 
ايجاد رمپ و لوپ هاي بزرگراه خرازي جزئي از اين موارد بوده اس��ت، 
البته از اين مثال ها فراوان است.  معاون برنامه ريزي و توسعه شهرداري 
تهران با بيان اينكه بعيد مي دانم، نفع شخصي به دنبال اين تصميمات 
و گفت وگوهاي ش��فاهي بوده باشد، تصريح كرد: شكل كار قابل قبول 
نيس��ت، چراكه هيچ گونه رديف و بودجه يي نداش��ته و هيچ قرارداد و 
صورت جلسه يي تنظيم نشده است. از سوي ديگر مبلغ و ارزش دقيق 
كار انجام ش��ده نيز قابل محاس��به و برآورد نيست. او در پاسخ به اين 
سوال كه آيا اين هزينه ها خرج انتخابات شده است، گفت: من نمي دانم. 

در شهر
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صنعت، معدن و تجارت14
اقدام چيني ها براي بهبود 

روابط بانكي
مهر    نايب رييس اتاق بازرگاني ايران و چين از فراخوان 
چيني ها براي افتتاح مجدد حساب هاي مسدودي خبر 
داد و گفت: سركنس��ولگري ايران در شانگهاي نيز رسما 
اين موضوع را اعلام كرده است. مجيدرضا حريري اظهار 
كرد: بانك ABC چين، فراخوان جديدي براي آن دسته 
از ايراني هايي داشته كه حساب آنها طي ماه هاي گذشته 
مس��دود ش��ده بود؛ به نحوي كه درخواست شده تا آنها 
با مراجعه به ش��عب بانكي، مجدد افتتاح حساب داشته 
باشند. او افزود: سركنسولگري ايران در شانگهاي رسما 
اين موضوع را اعلام كرده است؛ اما به هر حال اين اقدام 
چين نشان از رفع سوءتفاهم ها دارد و اميدواريم اين روند 
ادامه داشته باشد. حريري تصريح كرد: اتاق ايران و چين 
نيز فراخواني به ايرانيان ساكن چين داشته تا هر يك از 
آنها كه مش��كل دارند، اعلام كرده تا مسائل و مشكلات 
جمع بندي ش��ده و براي تصميم گيري جهت رفع آن به 

سفارت و بانك مركزي ارجاع داده شود. 

 قطعه سازان خارجي
در راه ايران

ايس�نا   روس��اي انجمن هاي قطعه س��ازي آلمان، 
فرانس��ه و تركيه در همايش بين المللي صنعت خودرو 
ايران حضور خواهند يافت. بر اساس جديدترين اخبار 
به دس��ت  آمده، تاكن��ون حضور خودروس��ازان مطرح 
بين المللي شامل گروه پژو سيتروئن، گروه رنو نيسان، 
مرسدس بنز، فولكس واگن، هيوندايي، ولوو و اسكانيا در 
اين همايش قطعي شده است. همچنين خودروسازان 
چيني از جمله چان��گان، دانگ فنگ، برليانس و هايما 
ني��ز در اين همايش حضور خواهند داش��ت. قائم مقام 
شركت قطعه سازي بوش آلمان از جمله سخنرانان اين 
همايش بوده و و روساي انجمن هاي قطعه سازي آلمان، 
فرانسه و تركيه نيز در اين همايش حاضر خواهند شد. از 
اين رو پنجمين همايش بين المللي صنعت خودرو ايران 

روزهاي ۲۴ و ۲۵ ماه جاري برگزار خواهد شد. 

كاهش قيمت سنگ آهن 
ايس�نا  بهاي معام��لات آتي س��نگ آهن چين روز 
گذش��ته به دليل كاهش تقاضا در بزرگ ترين خريدار 
اين م��اده خام فولادس��ازي در جهان ب��ه پايين ترين 
سطح در يك ماه گذشته سقوط كرد. تحليلگران گروه 
بانكي ANZ اظهار كردند: صادرات از استراليا و برزيل 
معم��ولا به دليل ش��رايط جوي نامس��اعد در چند ماه 
نخست سال مختل مي شود اما از ابتداي امسال تاكنون 
اختلال چنداني وجود نداش��ته است و در نتيجه ورود 
محموله هاي سنگ آهن به چين همچنان ادامه دارد و 
س��نگ آهن دپو شده در بنادر اين كش��ور را در ركورد 
بالايي نگه داشته است. بهاي معاملات آتي سنگ آهن 
براي تحوي��ل در ماه مه در بازار ب��ورس كالاي داليان 
0.9درصد كاهش يافت و ب��ه ۵۱۷ يوان )۸۲ دلار( در 
هر تن رس��يد در حالي كه ابتداي معاملات تا س��طح 
۵۱۲.۵0 يوان عقب نش��يني كرده بود. طبق گزارش ها، 
حجم س��نگ آهن وارداتي در بنادر ب��زرگ چين براي 
نخستين بار در ۱۵هفته گذشته كاهش يافت، با اين  همه 
با ركورد بالاي اخير خود فاصله چنداني ندارد. موجودي 
س��نگ آهن بنادر چين در ۲۶ ژانوي��ه ۱.3ميليون تن 
كاهش يافت و به ۱۵3.۱3ميليون تن رسيد، در حالي 
كه هفته پيش از آن به ۱۵۴.۴3 ميليون تن رسيده بود 
كه بيشترين ميزان از زمان آغاز رصد اين آمار در سال 
۲0۱۴ ب��ود. اين ميزان س��نگ آهن براي توليد فولاد و 

ساخت ۱0۷ميليون خودرو كافي است. 

 اقدامات حمايتي
براي واردات گوشت قرمز

و  مصرف كنن��دگان  حماي��ت  س��ازمان  تس�نيم  
توليدكنن��دگان با صدور اطلاعيه يي در واكنش به اظهارات 
مديرعام��ل اتحادي��ه مركزي دام��داران مبني ب��ر »ارزاني 
۱۵درصدي قيمت دام زنده به مردم نرسيد« طي اطلاعيه يي 
با عنوان »دولت با انجام اقدامات حمايتي از افزايش قيمت 
گوشت جلوگيري كرد و تعرفه واردات گوشت گوسفند ۲۱ 
پله كاهش يافت« نوشت: خبر ارزاني ۱۵درصدي قيمت دام 
زن��ده داخلي و عدم بهره مندي عم��وم مردم از اين كاهش 
قيمت صحت ندارد و قيمت دام زنده از فروردين ماه تاكنون 
بر اس��اس وزن و كيفيت و منطقه از حدود ۱۴هزار و۵00 
تومان ش��روع شده و تا الان به حدود ۱۶هزار تومان رسيده 
ك��ه بر همين اس��اس و با لحاظ هزينه ه��اي توزيع قيمت 
گوش��ت در مراكز عرضه تعيين مي شود. هر چند در برخي 
ايام ش��اهد كاهش جزيي در قيمت لاش��ه به دليل برخي 
م��وارد از جمله تغييرات قيمت آلاي��ش بوده ايم اما در اين 
م��دت ارزاني ۱۵درصدي گوش��ت دام زنده ك��ه در حدود 

۲۵00 تومان برآورد مي شود، صحت ندارد. 

صادرات آهن و فولاد ايران 
به »عمان«

ايرنا  س��ازمان توسعه تجارت اعلام كرد: صادرات آهن 
و فولاد ايران به عمان در 9 ماهه نخس��ت امس��ال از مرز 
۷00 هزار تن گذشت و نيمي از صادرات غيرنفتي به اين 
كش��ور را به خود اختصاص داد. عباس عبدالخاني گفت: 
طي اين مدت حدود ۴00 ميليون دلار صادرات غيرنفتي 
به عمان داشتيم كه نيمي از آن را محصولات آهن و فولاد 
به خود اختصاص داده اس��ت. اين رايزن بازرگاني ايران در 
عمان اظهار كرد: در 9 ماه امسال ۲00ميليون دلار آهن و 
فولاد به عمان صادر ش��ده كه نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته رشد داشته اس��ت. در 9 دي ماه امسال نيز خط 
كشتيراني خرمشهر به بندر صحار عمان افتتاح و مقرر شد 
هر ۱۵ روز يك بار يك كش��تي باري در اين مس��ير تردد 
كند؛ بنابراين ۱۵ دي ماه يك كشتي باري ۲۸۶ كانتينري 
وارد عمان شد. از سوي ديگر رييس اتاق بازرگاني مشترك 
ايران و عم��ان در اين باره گفت: اين خط كش��تيراني به 
عنوان يك زيرس��اخت توس��عه تجاري با عم��ان، دومين 
خط دريايي اس��ت كه بعد از خط كش��تيراني بندرعباس 
به صحار با پيگيري اتاق مش��ترك ايران و عمان راه اندازي 
شده است. محسن ضرابي افزود: اين خط كشتيراني كه با 
سرمايه گذاري قابل توجه و برنامه ريزي عماني ها انجام شده 
است، مي تواند نقش مهمي در تس��هيل مراودات تجاري 
تجار ايران��ي و عماني براي صادرات مج��دد ايفا كند و با 
توجه به ش��رايط ويژه يي كه براي س��رمايه گذاران و تجار 
ايراني در اين بندر فراهم ش��ده، براي ما از اهميت بالايي 

برخوردار است.

اخبار

جزئيات روند توليد و وام دهي به صنايع در 8ماه نخست سال 96 منتشر شد

پرونده كاري منتخبان صنعتي
گروه صنعت   

جزئيات وضعيت توليد منتخبان صنايع »صنعتي، 
معدني، ش��يميايي و پتروشيمي« در ۸ماه منتهي به 
آبان سال 9۶ منتشر شد. تصور آماري در اين بخش ها 
حاكي از اين اس��ت كه در بازه زماني ياد شده، هفت 
گروه كالايي منتخب صنعتي از جمله »توليد كولر آبي، 
وانت، داروي انساني، پودر شوينده، الكتروموتور، انواع 
تلويزيون و روغن موتور صنعتي تصفيه اول« بيشترين 
افت را نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل در ميان 
كالاهاي منتخب صنعتي تجرب��ه كرده اند. در مقابل 
بر اس��اس آماره��ا، ۵ كالاي منتخب صنعتي »توليد 
كمباي��ن، اتوبوس، ميني بوس و ون، انواع كاغذ، دوده، 
ماشين لباسش��ويي« نيز در مدت ياد شده بيشترين 
رش��د توليد را از آن خود كرده اند. از آن س��و در ميان 
صنايع منتخب معدني ۴ گ��روه كالايي »كاتد مس، 
سيمان، ظروف شيشه يي و ظروف چيني« بيشترين 
افت را در اين بازه زماني داش��ته اند و در مقابل نيز ۵ 
گروه كالايي از جمله »چيني بهداشتي، شيشه جام، 
كاشي، كنسانتره زغال س��نگ و محصولات فولادي« 
بيش��ترين ميزان توليد را در مدت مذكور نس��بت به 
مدت مشابه س��ال ۱39۵ به خود اختصاص دادند. از 
س��وي ديگر جزئيات تس��هيلات پرداختي بانك ها و 
موسس��ات اعتباري در ۸ماه نخس��ت سال ۱39۶ در 
بخش صنعت و معدن نس��بت به مدت مش��ابه سال 
۱39۵ نشان از رشد ۱۴.۷درصدي دارد. به طوري كه 
مطاب��ق آمارها ميزان وام دهي به صنعتگران به رقمي 
بالغ بر ۱0۶.۵هزار ميليارد تومان رس��يده و علاوه بر 
اين در بخش بازرگاني ني��ز ۵0.۸هزار ميليارد تومان 
تسهيلات پرداخت ش��ده كه در مدت مذكور رشدي 

برابر با 9.۸ درصد را نشان مي دهد. 

 منتخبان صنعتي با افت توليد
مطابق آمار منتشر ش��ده از سوي وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت در ۸ماه نخس��ت س��ال جاري، ۷ 
كالاي منتخ��ب صنعتي از جمله »تولي��د كولر آبي، 
وانت، داروي انساني، پودر شوينده، الكتروموتور، انواع 
تلويزيون و روغن موتور صنعتي تصفيه اول« بيشترين 
افت را نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل در ميان 
كالاهاي منتخب صنعتي تجربه كرده اند. بر اساس آمار 
منتشر ش��ده، »كولر آبي« با ۱33هزار و۸00 دستگاه 
با افت بيش از ۲۸درصدي مواجه بوده كه بيش��ترين 
افت را نسبت به ساير كالاهاي منتخب صنعتي داشته 
اس��ت. »نئوپان« از ديگر محصولات صنعتي است كه 
با ۴۶۱هزار و900 مترمكعب، با افت ۱۶.۲درصدي در 
بازه زماني ياد ش��ده روبه رو بوده است. توليد »وانت« 
نيز با ۴۷هزار و300دستگاه سومين محصول توليدي 
اس��ت كه افت ۱0.۶درصدي را در كارنامه خود ثبت 
كرده اس��ت. »داروي انس��اني« نيز در ۸ماه نخس��ت 
س��ال 9۶ با ۲۵ميليارد و ۲00 ميليون عدد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، افت ۵.3درصدي را شاهد بوده 
اس��ت. »پودر ش��وينده« نيز كه در همين بازه زماني 
ميزان توليدات خود را ب��ه ۴۲۲هزار تن كاهش داده 
اس��ت، افت ۴.3درصدي را تجربه كرده است. از ديگر 

محصولاتي كه افت را تجرب��ه كرده اند، مي توان به » 
الكتروموتور« اش��اره كرد كه با توليد ۵ ميليون و۷03 
هزار دستگاه در اين بازه زماني نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل افت 3.۷ درصدي داش��ته اس��ت. » انواع 
تلويزيون« نيز با توليد بيش از ۷3۷هزار دستگاه در ۸ 
ماه منتهي به آبان سال جاري نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، افت ۱.۶ درصدي را در كارنامه كاري خود 
ثبت كرده اس��ت. »روغن موتور صنعتي تصفيه اول« 
ني��ز با تولي��د ۵.۲۸3 هزار تن ني��ز از ديگر توليدات 
صنعتي عقب مانده و افت 0.3درص��دي را در پرونده 

فعاليت خود به ثبت رسانده است. 

 منتخبان صنعتي با رشد توليد 
از آن سو ۵ كالاي منتخب صنعتي از جمله »توليد 
كمباي��ن، اتوبوس، ميني بوس و ون، انواع كاغذ، دوده، 
ماشين لباسشويي« نيز در ۸ ماه منتهي به آبان سال 
جاري توانس��ته اند، گوي س��بقت را از ديگر كالاهاي 
منتخب صنعتي ستانده و رش��د مثبت را در كارنامه 
كاري خ��ود به ثبت برس��انند. به ط��وري كه مطابق 
آمارها، »توليد كمباين« ۵۲۸ دس��تگاه با رشد مثبت 
۱۲3.۷درصدي مواجه بوده است. همچنين بر اساس 
آمار اعلام  ش��ده در زم��ان مورد بررس��ي، »اتوبوس،  
ميني بوس و ون« بيش��ترين رش��د تولي��د در ميان 
محصولات صنعتي را داشته اند؛ به طوري كه مجموع 
»اتوبوس، ميني بوس و ون« توليد ش��ده در اين مدت 
برابر با ۲۴۱۸دس��تگاه عنوان ش��ده كه در مقايسه با 
مدت مش��ابه سال قبل رش��د بيش از ۸۸.3درصدي 
را تجربه كرده اس��ت. »انواع كاغذ« از ديگر كالاهاي 
منتخب صنعتي با رشد مثبت است كه با توليد۴۷۱.۱ 
هزار تن در ۸ماه نخس��ت س��ال جاري با رشد ۲۶.9 

درصدي روبه رو بوده است. 
»دوده« هم چهارمين محصول منتخبي است كه 
با توليد ۸۵هزار تن رش��د ۲۶.۶درصدي را نسبت به 
مدت مشابه سال قبل در كارنامه خود دارد. در نهايت 
توليد »ماشين لباسشويي« نيز در مدت ياد شده، برابر 
با ۵۶۷ هزار و ۷00 دس��تگاه بوده كه در مقايس��ه با 
مدت مشابه سال قبل اين محصول صنعتي نيز رشد 
۲۲.9درصدي را تجربه كرده اس��ت. افزايش تقاضا در 
ب��ازار را مي توان يكي از دلايل عمده رش��د توليد اين 

محصول صنعتي عنوان كرد. 

 وضعيت منتخبان معدني و شيميايي 
از سوي ديگر براساس آمار منتشر شده از ۱3 گروه 
كالاي��ي منتخب، ۵گ��روه كالايي »چيني بهداش��تي، 
شيشه جام، كاشي، كنسانتره زغال سنگ و محصولات 
فولادي« بيش��ترين ميزان توليد را در مدت مذكور به 
خود اختصاص دادند. جزئيات آمار منتشر شده از سوي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت حاكي از اين اس��ت كه 
»چيني بهداشتي« با توليد ۶۷ هزارتن رشد مثبت ۲۶.۶ 

درصدي را در كارنامه خود ثبت كرده است. 
»شيش��ه جام« نيز ب��ا توليد ۶۴9هزار تن رش��د 
۲۶.3 درصدي را در ۸ ماه نخس��ت س��ال 9۶ نسبت 
به مدت مش��ابه سال قبل در كارنامه خود ثبت كرده 

اس��ت. »كاش��ي« نيز از محصولات منتخب صنعتي 
اس��ت كه با توليد بيش از ۲3۵ميليون مترمربع رشد 
۱۶.۶ درص��دي را در كارنامه ۸ ماه س��ال جاري خود 
به ثبت رسانده اس��ت. »كنسانتره زغال سنگ« نيز با 
رشد ۱۴.۷درصدي و محصولات فولادي با رشد ۱۱.۷ 
نيز بيش��ترين ميزان توليد را در مدت مذكور به خود 

اختصاص دادند. 
 اما از آن س��و در بين ۱3 كالاي منتخب معدني و 
صنايع معدني، ۴ كالاي منتخب معدني » كاتد مس، 
س��يمان، ظروف شيشه يي و ظروف چيني« در ۸ ماه 
منتهي به آبان س��ال جاري بيش��ترين افت را نسبت 
به مدت مش��ابه سال ۱39۵ تجربه كرده اند. بر اساس 
آمارها، »كاتد مس« با افت ۲9.۴درصدي، س��يمان با 
افت ۴.۸درصدي، »ظروف شيش��ه يي« با افت ۱3.۶ 
درص��دي و »ظروف چيني« با افت 3.9درصدي در ۸ 
ماه س��ال جاري نسبت به مدت مش��ابه سال قبل با 
بيش��ترين ميزان افت روبه رو شدند. از سوي ديگر بر 
اساس آمار اعلامي تنها محصولي كه در اين بازه زماني 
در ميان كالاهاي منتخب »شيميايي و پتروشيمي« 
با افت ۶.۵درصدي روبه رو بوده است، »اكريلونيتريل 
بوتادين اس��تايرن« را مي توان نام برد. البته وضعيت 
محصول »اپوكس��ي رزين« نيز بدون تغيير نسبت به 
مدت مشابه سال قبل گزارش مي شود و ساير كالاهاي 
منتخب »ش��يميايي و پتروشيمي« رش��د مثبت را 

تجربه كرده اند. 

 جزئيات وام دهي به صنعتگران 
از سوي ديگر جزئيات تسهيلات پرداختي بانك ها 
و موسس��ات اعتباري در ۸ماه س��ال ۱39۶ در بخش 
صنعت و معدن نس��بت به مدت مش��ابه سال ۱39۵ 
نشان از رشد ۱۴.۷درصدي دارد. به طوري كه مطابق 
آماره��ا، ميزان وام دهي به صنعتگ��ران به رقمي بالغ 
بر ۱0۶.۵هزار ميليارد تومان رس��يده است. علاوه بر 
اين در بخش بازرگاني ني��ز ۵0.۸هزار ميليارد تومان 
تسهيلات پرداخت ش��ده كه در مدت مذكور رشدي 

برابر با 9.۸درصد را نشان مي دهد. 
س��هم تس��هيلات پرداختي در قالب س��رمايه در 
گ��ردش در تمام بخش ه��اي اقتصادي ني��ز در ۸ماه 
س��ال جاري مبلغي معادل ۲۲3.۲هزار ميليارد تومان 
)معادل ۶۲.۵درصد كل تسهيلات پرداختي( است كه 
در مقايس��ه با س��ال قبل كه مبلغي معادل ۱0.۵هزار 
ميليارد تومان بوده ۸درصد افزايش داش��ته است. بنا 
بر گزارش ها از ۱0۶.۵هزار ميليارد تومان تس��هيلات 
پرداخت��ي در بخش صنع��ت و معدن مع��ادل ۸۴.۴ 
درصد آن )مبل��غ ۸9.9هزار ميليارد تومان( در تامين 
سرمايه در گردش پرداخت شده است كه بيانگر توجه 
و اولويت دهي به تامين منابع در بخش صنعت و معدن 
توس��ط بانك ها در سال جاري است.  همچنين ميزان 
تس��هيلات پرداختي بانك ها و موسسات اعتباري در 
بخش صنعت و معدن در ۸ماه نخس��ت س��ال جاري 
۱0۶.۵هزار ميليارد تومان گزارش مي شود كه در مدت 
مشابه سال گذشته 9۲.۸هزار ميليارد تومان بوده است. 
همچنين در بخ��ش بازرگاني در همين ب��ازه زماني، 

۵0.۸هزار ميليارد تومان  و در مدت مش��ابه سال قبل 
مع��ادل ۴۶.3هزار ميليارد تومان تس��هيلات پرداخت 
شده است. در بخش تامين سرمايه در گردش نيز طي 
۸ماه منتهي به آبان سال جاري نيز معادل ۸9.9هزار 
ميلي��ارد توم��ان در بخش صنعت و مع��دن و رقمي 
مع��ادل 3۶.۱هزار ميليارد توم��ان در بخش بازرگاني 
پرداخت ش��ده اس��ت.  از آن س��و جزئيات تسهيلات 
پرداختي به بخش توليد حاكي از اين اس��ت كه تنها 
3۵درص��د واحدهاي معرفي ش��ده ب��ه بانك ها براي 
دريافت تس��هيلات طرح رونق توليد موفق به دريافت 

اين تسهيلات شدند. به طوري كه بررسي آمار مربوط 
به تامين مالي بنگاه هاي توليدي كوچك، متوس��ط و 
طرح هاي نيمه تمام صنعتي با پيشرفت بالاي ۶0درصد 
تا پايان آبان امس��ال نش��ان مي دهد با وجود ثبت نام 
3۷هزار و ۲۸۱ بنگاه توليدي، تنها ۵هزار و ۴3۱واحد 
موفق به دريافت تس��هيلات ش��دند. از بين واحدهاي 
ثبت نام ش��ده فقط ۱۵هزار و ۵۵۸ واحد براي دريافت 
۱۱3 هزار و ۶۶ميليارد ريال تسهيلات به بانك معرفي 
ش��دند كه در نهايت 3۷هزار و ۲۶۶ ميليارد ريال به ۵ 

هزار و ۴3۱ واحد تسهيلات پرداخت شد.

رييس اتاق ش��يراز با اش��اره به نقش نرخ دلار گفت: نرخ ارز به 
عنوان يك ش��اخص مهم اقتصادي كه در تعيين روابط بين الملل و 
ش��رايط اقتصادي حاكم بر جامعه نقش اساس��ي دارد، همواره مورد 
توج��ه فعالان اقتصادي بوده اس��ت. در واقع اي��ن فعالان اقتصادي 
هس��تند كه به عنوان گردانندگان چرخه اقتص��اد در كليه مراودات 
تجاري خارجي خود از ارز استفاده مي كنند و وضعيت آنها به ثبات 
اين نرخ بس��تگي دارد. به گزارش تسنيم،  جمال رازقي افزود: اينكه 
دولتمردان و در راس آنها بانك مركزي چه سياس��ت ارزي را اتخاذ 
مي كند، مي تواند در كنار استقرار سيستم ارزي مناسب كشور را به 
س��مت رشد و توسعه بكش��اند. او گفت: بازار ارز در ايران در انحصار 
دولت و بانك مركزي است، بنابراين قيمت ارز در بازار عرضه و تقاضا 
تعيين نمي شود و به خاطر شرايط حساسي كه در كشور حاكم است 
به شدت با كوچك ترين عامل داخلي يا خارجي نرخ ارز واكنش نشان 
مي دهد. نوسانات نرخ ارز شوك هاي مثبت و منفي ايجاد مي كند كه 
بر ش��رايط كلي اقتصاد تاثير مي گذارند. رازقي تصريح كرد: آنچه در 
شرايط فعلي در كش��ور رخ داده است افزايش شديد نرخ ارز به ويژه 
در پي اعتراضات گذشته، باعث شده تا ميزان ريسك پذيري فعالان 
كاهش يابد كه به تبع آن يا دس��ت از فعالي��ت بردارند يا در مقابل 
ريسك سود بيشتري مطالبه مي كنند اما از آنجا كه كشور ما قدرت 
تعيين قيمت هاي جهاني را ندارد، از طريق افزايش قيمت كالاها فشار 
بر مصرف كنندگان بيشتر مي شود كه درنهايت منجر به افزايش تورم 
خواهد شد. او گفت: آنچه بيش از همه موردنياز يك فعال اقتصادي 
است منابع مالي است كه بتواند صادرات خود را انجام دهد. اگر قرار 
باشد تسهيلات امروز با يك نرخ دريافت و بازپرداخت آن با نرخ ديگر 
و البته گران تر باشد، طبيعتا هيچ فعال اقتصادي اقدام به استفاده از 
اين تسهيلات نمي كند. مانند فعالان صنايع نساجي در سال ۱3۸0 
كه پس از دريافت تسهيلات با قيمت يورو ۶۴0 تومان و بازپرداخت 
۸ ساله، با افزايش ناگهاني قيمت يورو به ۱۲00 تومان با ضرر و زيان 
مواجه شد. رازقي در ادامه عنوان كرد: از طرفي نظام اقتصادي كامل 
در جهان نظامي اس��ت كه مبتني بر بازار آزاد باش��د، اما باتوجه به 

مسائل سياسي و بين المللي و نبود نظامي قانونمند، سپردن اقتصاد 
كشور به بازار آزاد در شرايط فعلي كشور كه بخش خصوصي نسبت به 
دريافت تسهيلات از صندوق توسعه ملي دچار ترديد است، نه ممكن 
اس��ت و نه مطلوب. او گفت: عامل اصلي نوسانات بازار ارز انتظارات 
اس��ت. چش��م انداز منفي از وضعيت اقتصادي، كاه��ش درآمدهاي 
ارزي، گس��ترش فضاي رانت در پي فاصله گرفت��ن نرخ بازار از نرخ 
 رس��مي ارز و كمرنگ ش��دن تاثيرگذاري اظهارات مقامات مسوول 
ب��ر انتظارات فعالان بازار ب��ر اين بي ثباتي دامن زده اس��ت. رييس 
اتاق ش��يراز گفت: ايجاد فضاي اعتماد و اطمينان در شرايط بحران 
جهت حل مش��كلات ضروري اس��ت و اين امر زماني محقق خواهد 
ش��د كه شرايط بحران به سرعت شناسايي و از طريق هماهنگي در 
تصميم گيري سياسي و اقتصادي همزمان با بهره گيري از تجربيات 
ساير كشورها در اين زمينه اين اعتماد بر فضاي جامعه حاكم گردد.  
رازقي اظهار كرد: تجربيات كشورها نشان داده است كه هر زمان نرخ 
ارز افزاي��ش يابد دولت ها براي كنترل انتظارات تورمي از ابزار ذخاير 
ارزي اس��تفاده مي كردند. البته اين ابزار تا زماني كارايي لازم را دارد 
ك��ه اولا منابع آن تامين و غني باش��د، ثانيا تقاضا ب��راي ارز آن قدر 
زياد نباشد كه دولت قابليت كنترل بازار را نداشته باشد. بايد ساز و 
كاري تعريف شود تا در كنار كنترل فيزيكي بازار، انتظارات نيز تحت 

كنترل قرار گيرد. 

ريي��س اتحادي��ه مرغداران گوش��تي از افزاي��ش 300توماني قيمت 
م��رغ خب��ر داد و گفت: باتوجه ب��ه اينكه تامين مرغ ته��ران از طريق 9 
اس��تان صورت مي گي��رد در روزهاي گذش��ته باتوجه به ش��رايط جوي 
حاك��م تا حدي عرض��ه مرغ كم ش��د و به همين دليل ش��اهد افزايش 
قيمت گوش��ت مرغ بوديم. محمدعلي كمالي سروستاني در گفت وگو با 
ايس��نا، اظهار كرد: در حال حاضر قيمت مرغ زن��ده 300 تومان افزايش 
يافت��ه و از ۵۱00 توم��ان ب��ه ۵۴00 توم��ان رس��يده اس��ت. همچنين 
قيم��ت مرغ در عمده فروش��ي هاي مي��دان بهمن ۶900 توم��ان و براي 
 مصرف كننده نهايي حدود ۸۱00 تومان اس��ت كه اين رقم ها هم اكنون با 
300 تومان افزايش همراه است. رييس اتحاديه مرغداران گوشتي با تاكيد 
ب��ر اينكه در حال حاضر در ب��ازار مرغ هيچ گونه كمبودي وجود ندارد، در 
توضيح چرايي افزايش قيمت توضيح داد: معمولا دپوي موجود در ميدان 

بهمن در تعيين وضعيت مرغ تاثيرگذار است. كمالي سروستاني ادامه داد: 
در حالت كلي قيمت مرغ زنده بس��يار پايين است و حتي چند ماه است 
كه مرغ��داران با زيان به فعاليت خود ادامه مي دهند؛ چراكه قيمت تمام 
 ش��ده مرغ براي مرغدار حدود ۵۲00 تومان اس��ت كه همين مرغ با رقم

 ۴۸00 توماني از آنها خريداري مي ش��ود. او درباره بازگش��ت قيمت مرغ 
به گذش��ته گفت: پيش بيني مي ش��ود قيمت ها بازگ��ردد، زيرا به لحاظ 
جوجه ريزي نه تنها مش��كلي نداريم بلكه نسبت به سال قبل جوجه ريزي 
بيشتري هم داش��ته ايم. در غير اين صورت تلفات بالا مي رود و هزينه ها 
افزايش مي يابد. كمالي سروس��تاني گفت: در روزهاي گذش��ته به دليل 
شرايط جوي امكان جابه جايي مرغ وجود نداشت، اما باتوجه به قطع برف و 
اقدامات صورت گرفته از سوي وزارت راه و شهرسازي، جاده هاي كشور در 
حال باز شدن است و بعيد است مشكل خاصي در اين زمينه ايجاد شود. 

ريي��س اتحاديه درودگران و مبل س��ازان ته��ران گفت: 
دول��ت ب��راي يك بار تصمي��م بگيرد كه قيم��ت ارز ۵هزار 
تومان يا ۶ هزار تومان باش��د و تكليف تمام توليدكنندگان 
را مش��خص كند نه اينكه هر روز يك قيمتي را اعلام كنند. 
در حال حاضر وضعيت طوري ش��ده كه در يك صنعتي كه 
مواد اوليه آن وارداتي نيست باز هم دلار تاثير مستقيم دارد. 
عبدالحسين عباسي در گفت وگو با ايلنا، درخصوص وضعيت 
اين اتحاديه گفت: اعضاي ما نيز مانند س��اير اصناف كشور 
با ركود درگير هس��تند و متاس��فانه اين امر تاثير منفي در 
بازار ما گذاش��ته است. در حالي كه ما شاهد افزايش قيمت 
در م��واد اوليه بوديم كاهش قدرت خريد مردم نيز س��بب 
ش��ده كه اين ركود بيشتر ش��ود. رييس اتحاديه درودگران 
و مبل س��ازان تهران ادامه داد: مبلمان كالايي است كه جزو 
وس��ايل زينتي خانه محس��وب مي ش��ود و مردم در صورت 
داشتن پول اضافه و تامين س��اير هزينه ها اقدام به تعويض 

مبلمان خود مي كنند. 
امروز هم وضعيت طوري اس��ت كه همه مي گويند بگذار 
س��ال بعد اين كار را انجام دهيم. از طرف ديگر نوسان بازار 
ارز نيز براي ما تبديل به يك مش��كل ش��ده است. امروز هر 
چه مي خواهيم بخريم مي گويند بگذار بعد از س��اعت ۱۱ تا 
قيمت دلار مش��خص شود. او ادامه داد: ما به دولت تدبير و 
امي��د براي تدبير در اين مواق��ع راي داده ايم. درحال حاضر 
وقت تدبير در بازار ارز اس��ت. عباس��ي در م��ورد توليدات 
مبلمان كش��ور گف��ت: كيفيت ما در حد عالي اس��ت و اگر 
از س��وي دولت به مقدار كمي حمايت ش��ويم مي توانيم با 
تمام تولي��دات دنيا رقاب��ت كنيم. احتس��اب وزني واردات 
مبلمان و بالا بودن كيفيت توليدات داخلي س��بب شده كه 
كمتر ش��اهد واردات باش��يم. غير از موارد خاص مشتريان 
از كش��ورهاي كوي��ت يا امارات كالاي سفارش��ي خريداري 
كنند. او مهم ترين مش��كل توليدكنندگان مبلمان را كمبود 

نقدينگي و مش��كلات مالياتي و بيمه دانس��ت و اظهار كرد: 
امروز ش��هرداري بابت يك تابلو كه شناسنامه كارگاه است 
س��الانه 3ميليون عوارض مي گيرد در حالي كه مدير چنين 
كارگاه��ي كارآفرين اس��ت و بيمه و مالي��ات مي دهد از آن 
ط��رف دكتر يا وكيل با درآمده��اي آنچناني از اين عوارض 
معاف هس��تند. ما در جلس��ه يي كه هفته گذشته با شهردار 
ته��ران داش��تيم اين مس��اله را مطرح كرديم و ايش��ان نيز 
ق��ول پيگيري دادند. عباس��ي تصريح ك��رد: دولت چنانچه 
مي خواه��د توليد افزايش پيدا كند و اش��تغال ايجاد ش��ود 
اتحاديه هاي صنفي واحدهاي توليدكننده را استعلام بگيرند 
و از آنها به مدت ۵س��ال ماليات را با احتس��اب س��ال 93 
حس��اب كنند آن موقع مي بينيم كه چه جهش��ي در توليد 
كش��ور رخ خواهد داد. او درباره قيمت مبلمان گفت: صنف 
ما يك صنف هنري است و نمي شود روي آن قيمت گذاشت 
بس��تگي به نوع چوب، ورق طلا و قيم��ت پارچه ها دارد اما 
چيزي كه مي توانم با قاطعيت بگويم تمام اعضا كالاي خود 
را زير قيمت مي فروش��ند تا بتوانند چك، حقوق يا اقس��اط 
ماليات��ي خود را پرداخ��ت كنند اما معمولا عرف س��ود ما 
۱۵درصد اس��ت. الان قيمت مبلم��ان از ۲ ميليون تومان تا 

۱۵0 ميليون تومان وجود دارد.

معاون��ت اقتصادي اتاق ته��ران در تازه ترين گزارش خود 
وضعي��ت تجارت كالايي اي��ران و اتحاديه اروپا طي ۱۱ماهه 

نخست سال ۲0۱۷ را بررسي كرده است. 
در اي��ن گ��زارش حجم تج��ارت كالاي��ي اي��ران با ۲۸ 
كش��ور عض��و اتحادي��ه اروپ��ا در ۱۱ ماهه نخس��ت ۲0۱۷ 
ب��ه رق��م ۱۸.۶ميليارد يورو رس��يد كه در مقايس��ه با مدت 
مش��ابه س��ال ۲0۱۶ از رش��د ۵۷.۷درصدي برخوردار بود. 
حال بايد گفت كه عامل مس��لط در رش��د تج��ارت كالايي 
اي��ران، افزاي��ش 3.۶ ميليارد يوروي ص��ادرات كالايي ايران 
ب��ه اتحاديه اروپا ب��وده كه ۸9درصد از آن را س��وخت هاي 
معدني و روان كننده ها تش��كيل مي دهد.  حال در راس��تاي 
افزاي��ش ارزش تجارت كالايي ايران با اتحاديه اروپا طي ۱۱ 

ماهه نخس��ت ۲0۱۷،  بهبود قابل توجه��ي هم در تراز منفي 
بازرگاني ايران حاصل ش��ده است و تقريبا ۲.۴ ميليارد يورو 
 از تراز منفي بازرگاني كالايي ايران كاس��ته شده و به كسري 

۱۶۶ ميليون يورو رسيده است. 
باوجود رش��د ارزش تجارت كالايي ايران با اتحاديه اروپا، 
همچن��ان فاصله زيادي بين تجارت كالاي��ي ايران،  اتحاديه 
اروپ��ا با تجارت مش��ابه تركي��ه و عربستان س��عودي با اين 
اتحادي��ه وجود دارد؛ ب��ه نحوي كه ط��ي ۱۱ ماهه ابتدايي 
۲0۱۷ ص��ادرات كالايي تركيه به اتحاديه اروپا )كه برخلاف 
اي��ران بخ��ش اعظم آن را اق��لام نفتي تش��كيل نمي دهد(، 
۶.9براب��ر ايران و صادرات عربستان س��عودي به اين اتحاديه 

۲.۱ برابر ايران بوده است. 

رييس اتاق شيراز عنوان كرد

انحصار دولت در بخش پولي

كاهش عرضه مرغ

رييس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران خواستار شد

تكليف ارز را مشخص كنيم

رشد تجارت ايران با اتحاديه اروپا

آمار توليد كالاهاي منتخب صنعتي

درصد تغيير۸ ماهه ۸۱39۵ماهه ۱39۶درصد تغييرمهر ۱39۶آبان ۱39۶واحد سنجشنام محصول

۱۲۵.۱۱۲۸.۱۲.۴۸9۷.۱۷۵9.۲۱۸.۲هزار دستگاهانواع سواري

۱0.۶-۷.۱۷.۴۴۴۷.3۵۲.9هزار دستگاهوانت

۱3.3۲۴۱۸۱۲۸۴۸۸.3-3۵330۶دستگاهاتوبوس، ميني بوس و ون

3.۸9۵۶۴۷۸۲9۲۲.۲-۱3۴۴۱۲93دستگاهكاميون كشنده

۷0۷00۵۲۸۲3۶۱۲3.۷دستگاهكمباين

۴.3۱0۸۸3۸9۷0۲۱.3-۱۴۶3۱۴00دستگاهتراكتور

۱۲3.۲۱۴۱.۱۱۴.۵۱039.۱9۸۴.۴۵.۵هزار تنروغن ساخته شده نباتي

۵.3-3.33.۴۲۱.9۲۵.۲۲۶.۶ميليارد عددداروي انساني

۴.3-۵0.۷۵۴.۸۸۴۲۲۴۴۱هزار تنپودر شوينده

۲.۸۱۴۴.۴۱۴3.۱0.9-۱9.۲۱۸.۶هزار تنلاستيك خودرو

۱۴۷۴.۱3۷3.۵۲۶.9-۶۷.۲۶۶.۶هزار تنانواع كاغذ

333۴.۴۴۲۵۱.9۲۴۲.93.۷هزار تنكارتن

۱۶.۲-۸.۵۴۶۱.9۵۵۱-۶۱.۵۵۶.۲هزار متر مكعبنئوپان

۵.۶۶۵۵.3۵۷۷.9۱3.۴-۸۵.۵۸0.۸هزار متر مكعبفيبر

۱.۸۲.۱۱۶.9۲۴۲۱.۲۱3.۱هزار تنسموم دفع آفات نباتي

0.3-۶.۴۲۸3.۵۲۸۴.۵-39.۸3۷.3هزار تنروغن موتور صنعتي تصفيه اول

۱۸.3۸۵۶۷.۱۲۶.۶-۱۱.39.۲هزار تندوده

-0۶.9-00هزار تنالياف اكريليك

نخ سيسم پنبه اي و تركيبي الياف 
۱9.۲۱9.30.۵۱۴۲۱33.۶۶.3هزار تنمصنوعي

۱۷.۵۱۷.۸۱.۷۱3۱.۴۱30.۶0.۶هزار تنالياف و تاپس پلي استر

۲۲۲۲.۴۱.۸۱۵9۱3۷.۸۱۵.۴هزار تننخ پلي استر

9.۷۵۷۲۶۷۵۵۴0۸3.۴-۸۴3۲۷۶۱۲هزار متر مربعفرش ماشيني

۴.۲۴.۲0۲9۲۸.۶۱.۱ميليون فوت مربعچرم

۲.۲۸۴.9۸0.۷۵.۱-۱۱.۶۱۱.3ميليون زوجانواع پايپوش

۱.۶-۲۴.۸۷3۷.۶۷۴9.3-۱۲۷.۸9۶.۱هزار دستگاهانواع تلويزيون

۸.9۶۶۵.۷۶۵۵.۷۱.۵-۸۴.۶۷۷.۱هزار دستگاهيخچال و فريزر

3.۲۵۶۷.۷۴۶۱.۸۲۲.9-۷۸.۵۷۶هزار دستگاهماشين لباسشويي

۲۸.۱-0.۴0.۴۱0.۴333.۸۴۶۴.۱هزار دستگاهكولر آبي

3.۷-۴.۴۵۷03.3۵9۲۱-۶۶۶.۶۶3۷.۴هزار دستگاهالكتروموتور

30.۵۲۷.۷۱0.۲------ميليارد نخمحصولات دخاني
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15 نفت و انرژي
 معرفي برندگان مناقصه 

فاز 11 تا آخر بهمن 
 ش�انا| مديرعامل ش��ركت نفت و گاز پ��ارس از اعلام 
اسامي برندگان مناقصه هاي فرعي فاز ۱۱ پارس جنوبي در 
يك ماه آينده خبر داد و گفت: عمده شركت هاي حاضر در 
اين مناقصه ها ايراني هستند.  محمد مشكين فام با اشاره به 
اينكه پاكت ه��اي مالي بخش هاي فاز ۱۱ پارس جنوبي جز 
بخش حفاري باز شده است، تصريح كرد: اسامي پيمانكاران 
اجرايي فاز ۱۱ پارس جنوبي كه عمدتا ايراني هس��تند پس 
از بررسي از سوي شركت توتال اعلام و با آنها قرارداد امضا 
مي ش��ود.  وي با تاكيد بر اينك��ه حداكثر در يك ماه آينده 
نتيجه بررسي پاكت هاي مالي براي انتخاب پيمانكار ايراني 
ازسوي توتال نهايي مي شود، افزود: جكت، تاپ سايد، خط 
لوله دريايي، سكو و نصب آن از بخش هايي هستند كه براي 
آن مناقصه برگزار شده است.  مشكين فام با تاكيد بر اينكه به 
محض انتخاب پيمانكار، فاز ۱۱ پارس جنوبي وارد فاز اجرايي 
مي ش��ود، گفت: پيش بيني مي شود اواسط سال ۹۷ به طور 
رسمي عمليات اجرايي اين فاز آغاز شود.  مديرعامل شركت 
نف��ت و گاز پارس با بيان اينكه تاكنون نزديك ۵۰ ميليون 
دلار براي فاز ۱۱ پارس جنوبي هزينه شده است، افزود: اين 
هزينه مربوط به كار مطالعات و مديريت است.  بيژن زنگنه 
وزير نفت هم در برنامه »نگاه يك« در پاسخ به اين پرسش 
كه باتوجه به بدعهدي هاي امريكا، آيا تمهيدات لازم درباره 
قرارداد توس��عه فاز ۱۱ پارس جنوبي انديشيده شده است، 
گفت: در قرارداد توسعه فاز ۱۱ گفته ايم اگر در يك سال و 
نيم مجموع كنسرسيوم ۵۰۰ ميليون دلار هزينه نكنند ما 
مجاز هس��تيم قرارداد را لغو كنيم و هيچ مبلغي هم به آنها 
پرداخت نش��ود. وي با بيان اينكه هم اكنون شواهدي وجود 
ندارد كه آنها بخواهند كنار بروند، زيرا همه مناقصه هاي فاز 
نخست جز حفاري طبق زمانبندي انجام شده است و همه 
برنده ها هم مشخص شده اند، تصريح كرد: اميدوارم ظرف ۱۵ 
ت��ا ۲۰ روز آينده همه قراردادهايي كه نزديك يك ميليارد 
دلار اس��ت و بيش��تر برنده هاي آنها هم شركت هاي ايراني 
هستند، ابلاغ و فعال شوند. قرارداد ۴ ميليارد و ۸۷۹ ميليون 
دلاري طرح توس��عه فاز ۱۱ پارس جنوب��ي در قالب الگوي 
جديد قراردادهاي نفتي ۱۲ تيرماه امسال ميان شركت ملي 
نفت ايران و كنسرسيومي متشكل از توتال فرانسه، شركت 
ملي نفت چين )سي ان پي س��ي( و پتروپارس امضا شد.  با 
اجراي فاز ۱۱ پارس جنوبي، روزانه ۵۶ميليون مترمكعب به 
ظرفيت برداش��ت ايران از اين ميدان گازي مشترك با قطر 
افزوده مي ش��ود.  توجه به موضوع ازدياد برداشت از طريق 
به كارگي��ري فناوري هاي مدرن و پيش��رفته از مزيت هاي 
طرح توسعه فاز ۱۱ است، به طوري كه براي نخستين بار در 
ميدان گازي پارس جنوبي، استفاده از تاسيسات تقويت فشار 
هدف گذاري شده است. پيش بيني مي شود فاز ۱۱ به مركز 

انتقال فناوري هاي روزآمد پارس جنوبي بدل شود. 

 وضعيت بارش تهران
همچنان بحراني است

 پ�اون| مديرعامل ش��ركت آب منطقه يي تهران گفت: 
هم اكنون متوسط پوش��ش برفي استان تهران با بارش هاي 
چند روز اخير ۲۲س��انتي متر بوده و اين  بارش تاثير آني در 
سدهاي تهران نداشته است. محمدرضا بختياري مديرعامل 
ش��ركت آب منطقه يي تهران با بي��ان اين مطلب كه ميزان 
بارش هاي اس��تان تهران با احتساب برف از ابتداي مهر ماه 
تاكنون ۵۲.۱ ميلي متر بوده است، افزود: اين ميزان بارش در 
مقايس��ه با مدت مشابه سال آبي گذشته ۵۸ درصد كاهش 
داشته است.  بختياري متوسط بارش برفي چند روز اخير در 
اس��تان تهران را ۲۲سانتي متر اعلام كرد و افزود: بارش هاي 
برفي تاثير آن��ي در ذخاير آبي ندارند و ذهنيت مردم مبني 
بر اينكه وضعي��ت بارش ها خوب بوده و نياز به صرفه جويي 
نيست، كذب بوده و لازم است مردم تهران همچون گذشته 
در صرفه جويي آب مصرفي خود كوش��ا باشند.  محمدرضا 
بختياري ميزان ذخيره آب پش��ت س��دهاي)اميركبير، لار، 
طالقان، ماملو و لتيان( را كه تامين كننده آب تهران هستند 
۵۶۸ ميلي��ون متر مكعب ذكر كرد و افزود: بارش هاي اخير 
به ش��كل برف بوده و با توجه به پايين بودن دما هنوز ذوب 
نشده لذا هيچ تاثير مثبتي تاكنون بر ذخاير منابع آبي تهران 
نداش��ته است.  وي با اشاره به اينكه سال گذشته در چنين 
زماني آب پشت سدهاي تهران ۵۹۰ ميليون متر مكعب بوده 
است، افزود: در مقايسه با زمان مشابه در سال آبي گذشته، 
ذخاير سدهاي تهران ۲۲درصد و نسبت به متوسط درازمدت 

۴3درصد كاهش داشته است. 

كوتاه از دنياي انرژي

تركمنستان بابت پول گاز سال هاي 86 و 87 از ايران 1.5 ميليارد دلار طلب كرده است 

خسارات پايان  نا پذير زمستان 86 

قانع نشدن مجلس شوراي اسلامي از توضيحات زنگنه 

انتقاد از »تخلف«هاي مالي وزارت نفت در سال 95 پابرجاست

چشم انداز نفت، همچنان روشن است 

سرعت گير »شيل« پيش پاي نفت 

گروه انرژي| نادي صبوري|
 دوش��نبه ۱۵بهمن ماه سال ۱3۸۶ مصرف گاز 
ايران ركورد زد. آمارها حاكي از مصرف ۴۰۴ميليون 
مترمكع��ب گاز در اين روز در ايران بود كه افزايش 
بي س��ابقه 3۹درصدي را نسبت به مصرف گاز سال 
گذشته نش��ان مي داد. بيش از يك ماه قبل از ثبت 
اين ركورد اما تركمنس��تان گاز صادراتي خود را به 

روي ايران بست تا وضعيت به  شدت بغرنج شود. 
طبق گزارش��ي كه اس��فند ماه س��ال ۱3۸۶ در 
ش��بكه  اطلاع رس��اني نفت و انرژي منتش��ر ش��ده 
اس��ت، ايران در آن روزها بال��غ بر ۲3تا ۲۴ميليون 
مت��ر مكع��ب گاز از تركمنس��تان وارد مى كرد كه 
ح��دود ۵ درصد از مصرف گاز را ش��امل مي ش��د. 
اما زمس��تان س��ال ۸۶ متفاوت از تمام س��ال هايي 
بود كه اي��ران تاكنون تجربه داش��ت. گزارش ها از 
س��رماي بي سابقه در »پنجاه س��ال« اخير در ايران 
مي نوشتند و نمودارها نيز هر روز با نمودارهاي سال 

قبل فاصله يي بيشتر پيدا مي كردند. 
آن  طور ك��ه روزنامه دنياي اقتص��اد ۲روز پس 
از قطع گاز تركمنس��تان به اي��ران در خبري كوتاه 
منتش��ر كرده اس��ت در آن زمان رضا كسايي زاده، 
مديرعامل وقت شركت ملي گاز عنوان كرده است: 
درحال حاضر جز اس��تان مازن��دران جريان گاز در 
س��اير اس��تان هاي كش��ور مش��كل خاصي ندارد و 
اميدواري��م مش��كل اين اس��تان نيز تا ۲۴س��اعت 
آين��ده مرتفع گردد. ب��ه گفت��ه وي درحال حاضر 
3۸۲ميليون مترمكعب گاز در بخش خانگي مصرف 
مي ش��ود كه اين رقم در سال گذشته 3۶۰ميليون 
مترمكعب بوده اس��ت. اما مش��كل اين استان ها در 
س��اعات وعده داده شده توسط كسايي زاده برطرف 
نش��د تا مش��كلات فراواني گريبان ايران را گرفته و 
باعث شود كه تركمنستان در آن شرايط تصميم به 

افزايش قيمت گاز صادراتي به ايران بگيرد. 
عملكرد تركمنستان در آن روزها ايران را شوكه 
كرد. مرحوم آيت الله اكبر هاشمي رفسنجاني در نماز 
جمعه ي��ي كه ۲۰روز پس از قطع گاز تركمنس��تان 
به روي اي��ران رخ داد، عنوان كرد:»از يك كش��ور 
همس��ايه و مس��لمان كه بع��د از اس��تقلال بايد از 
جمهوري اس��لامي ايران به دليل حمايت هاي همه 

 جانبه ممنون باشد اين انتظار وجود نداشت.« او در 
ادام��ه گفت: »هر دليلي هم كه در اين زمينه وجود 
داش��ت و اگر مطالباتي مطرح ب��ود در اين روزهاي 
سرد زمستان نبايد با قطع گاز باعث زحمت و اذيت 
كشور مس��لمان و دوست خود مي شدند. اميدواريم 
تركمنس��تان اي��ن بي وفايي را ب��ه گونه يي جبران 

كند.«
تركمنس��تان اما نه تنها بي وفايي خود را جبران 
نكرد بلكه يك بار ديگر در زمس��تان س��ال ۱3۹۵ 
دس��ت به قطع گاز وارداتي به ايران زده و در نهايت 
نيز آن  طور كه بيژن زنگنه، وزير نفت گفته اس��ت 
از ايران ۱.۵ميليارد دلار طلب گازي خواسته است. 
بيژن زنگنه، وزير نفت ايران ديروز به ايرنا گفته 
است كه تركمنس��تان بابت فروش گاز به ايران در 
س��ال هاي ۱3۸۶و ۱3۸۷ مطالبه ي��ي ۱.۵ميليارد 
دلاري دارد. اي��ن خبرگزاري رس��مي ك��ه در واقع 
بيانگ��ر مواض��ع دولت اس��ت در ادام��ه توضيحات 
خود درباره اين مطالبه نوش��ته است:»تركمنستان 
درحالي خواس��تار طلب ۱.۵ت��ا ۱.۸ميليارد دلاري 
از اي��ران بابت صادرات گاز در س��ال هاي ۸۶ و ۸۷ 
شده كه ايران آن را قبول نداشته و خواستار ارجاع 
موض��وع ب��ه داوري بين المللي اس��ت. در دي ماه 
۱3۸۶ كه س��رماي زمس��تان به اوج خود رس��يد و 
بيش از ۲۰ اس��تان كشور با افت شديد دماي هوا و 
يخبندان مواجه ش��دند، تركمنستان از اين فرصت 
سوءاس��تفاده و اعلام كرد كه قيم��ت گاز صادراتي 
خود به ايران را ۹برابر بالا برده و از ۴۰دلار به ازاي 
ه��ر هزار متر مكعب ب��ه 3۶۰دلار افزايش مي دهد. 
دولت وقت اي��ران به هر دليلي در آن مقطع زماني 
با اين درخواس��ت تركمنس��تان موافقت مي كند و 
بدين ترتيب براس��اس محاس��بات تركمن ها طلبي 
حدود ۱.۵ت��ا ۱.۸ميلي��ارد دلار به حس��اب ايران 

نوشته مي شود.«
البته در اينجا بايد به اين نكته نيز توجه كرد كه 
طب��ق گفت وگويي كه پيش از اين ميان »تعادل« و 
غلامرضا انصاري، سفير سابق ايران در تركمنستان 
انجام ش��ده بود اساسا دستيابي تركمنستان به ابزار 
»قطع گاز« پس از سفر محمود احمدي نژاد به اين 
كشور و تغيير نرم قرارداد گازي ايران با تركمنستان 

ص��ورت گرفت و پيش از آن تركمنس��تان از لحاظ 
قراردادي امكان قطع گاز و تحت فش��ار قرار دادن 

ايران براي دريافت ارقام بالاتر را نداشت. 
ام��ا اظهارات وزير نفت نش��ان مى دهد كه ايران 
اكنون قصد ندارد آنچه وزارت نفت در زمستان سال 
۱3۸۶ پذيرف��ت را انجام دهد. زنگنه در بخش��ي از 
صحبت هاي خود گفته اس��ت:»تهران و عش��ق آباد 
ش��كايت هايي را به طور متقابل عليه يكديگر دنبال 
مي كنن��د. آنها ادعا مي كنند ك��ه مبلغ ۱.۵ميليارد 
دلار از اي��ران بابت ص��ادرات گاز طلب دارند اما ما 

معتقديم اين رقم درست نيست.«
هر چن��د صحبت هاي بيژن زنگن��ه تا حدودي 
مبه��م بوده و به دليل تقطيع در انتش��ار، منظور را 
مش��خصا نمي رس��اند اما زنگنه ادعا كرده است كه 
ايران پيرامون كيفيت گاز وارداتي از تركمنس��تان 
نيز ش��كايت دارد. وزير نفت با اشاره به برنامه ايران 
براي ش��كايت از شركت »تركمن گاز« تركمنستان 
باب��ت كيفي��ت گاز تحويلي گفته اس��ت: ش��كايت 
ديگري را نيز براي ارائه به ديوان داوري بين المللي 
براي تجديد نظر در قيمت گاز صادراتي اين شركت 
داريم چراكه معتقديم قيمت آنها خيلي بالاس��ت و 
باي��د كاهش يابد. زنگنه درباره ش��كايت هاي ايران 
نيز بيان كرده اس��ت: ما معتقديم قيمت آنها خيلي 
بالاست و بايد كاهش يابد و حتي اين شكايت ها نيز 

 بايد به ديوان داوري بين المللي ارجاع شود. 
وي اضافه كرده اس��ت: ش��كايت ديگر ما درباره 
كيفي��ت گاز تحويل��ي تركمنس��تان ني��ز جزئي از 
ش��كايت متقاب��ل در مقابل ش��كايت دريافت طلب 
تركمنستان اس��ت. وزير نفت درباره مبلغ خسارت 
ايران براي شكايت از شركت تركمنستاني نيز گفت: 
درباره رقم خسارت قصد نداريم اكنون صحبت شود 
البته تا زماني كه رسما گزارش خود را براي شكايت 

مطرح كنيم. 
حميدرض��ا عراقي، مع��اون وزير نف��ت پيش از 
اي��ن گفته بود: اگر تركمنس��تان قيم��ت گاز را در 
آين��ده پايي��ن بياورد از اين كش��ور گاز مي خريم و 
در صورت عدم موافقت عشق آباد با درخواست هاي 
ما از اقدام اين كش��ور در قطع گاز به ديوان داوري 
بين المللي ش��كايت خواهيم ك��رد. وي تاكيد كرده 

بود: اگر آنه��ا درباره درخواس��ت هايي كه ما داريم 
حاض��ر به مذاك��ره ش��ده و آن را بپذيرند به ديوان 
داوري نمي رويم اما اگ��ر نپذيرند موضوع به ديوان 
داوري ارجاع داده مي ش��ود. عراقي درباره دريافت 
جريمه از تركمنس��تان بابت قط��ع يك باره گاز در 
فصل زمستان نيز تصريح كرده بود: ما نظرات خود 

را در اين باره مطرح كرده ايم.   
خبرگزاري جمهوري اس��لامي ايران در توضيح 
كلي��ت فضاي موجود مي��ان ايران و تركمنس��تان 
درحال حاضر نوش��ته است كه اختلاف گازي ايران 
و تركمنس��تان كه از ابتداي سال ۲۰۱۷ميلادي با 
قطع صادرات گاز اين كش��ور ب��ه ايران به اوج خود 
رس��يد پس از گذش��ت حدود يك س��ال همچنان 
پ��ا برج��ا مانده و با توج��ه به نتيجه بخ��ش نبودن 
مذاكرات به نظر مي رس��د در آينده نزديك پرونده 
اين اختلاف به ديوان داوري بين المللي ارجاع شود. 
ايران و تركمنس��تان از اواخر س��ال ۲۰۱۶ميلادي 
وارد مناقش��ه گازي ش��دند ك��ه در نهاي��ت در اول 
ژانوي��ه س��ال ۲۰۱۷)۱۱دي ۱3۹۶( به قطع كامل 
صادرات گاز تركمنس��تان به ايران ب��ه بهانه طلب 
گازي منجر ش��د.   در ادامه اي��ن بخش از گزارش 
ايرنا آمده اس��ت:» البته با گذش��ت زمان و پس از 
اف��ت قيم��ت گاز در بازارهاي جهان��ي، قيمت گاز 

صادرات��ي اين كش��ور به ايران كاه��ش مي يابد كه 
همچنان ادامه دارد. زماني كه ايران آماده پرداخت 
بدهي گازي تركمنس��تان مي شود، تحريم ها شدت 
يافته و مراودات بانكي قطع مي شود و بدين  ترتيب 
رون��د پرداخت بدهي به اين كش��ور بلاتكليف باقي 
مي مان��د. پس از اس��تقرار دولت يازده��م، ايران به 
ص��ورت ماهانه اقدام به تس��ويه بده��ي گازي خود 
به تركمنس��تان كرده بنابراين مبلغ ديگري به اين 

طلب افزوده نمي شود.«
ام��ا همچن��ان مش��خص نيس��ت ك��ه ادع��اي 
۱.۵ميلي��ارد دلاري تركمنس��تان دقيق��ا به كدام 
قس��مت از اين ماجرا مربوط مي ش��ود؟ اما چيزي 
كه اين روزها مش��خص است، وضعيت تركمنستان 
در ب��ازار گاز اس��ت. آنها از يك س��و در بازار گازي 
روسيه به مشكل خورده و از سوي ديگر در بازار گاز 
چي��ن نيز چالش هايي دارند. اي��ن وضعيت با توجه 
به س��اختار بازار گاز كه قراردادها در آن از يكديگر 
تبعيت مي كنند مهم خواهد بود. عش��ق آباد اكنون 
بي��ش از هر زمان ديگري نيز ب��ه كابل براي نهايي 
كردن خط لوله تاپي و رس��اندن گاز به هند نزديك 
ش��ده و ش��ايد به همين دليل نتوان��د از خير طلب 
۱.۵ميليارد دلاري خود از همس��ايه جنوبي كه در 

زمان استقلال كمك فراواني به آنها كرد، بگذرد. 

گروه انرژي|
 گزارش هفته گذشته ديوان محاسبات اداري 
كش��ور درباره عملكرد مالي وزارت نفت در س��ال 
۹۵ با ابهامات و اتهام هاي فراواني همراه بود. اين 
گزارش، وزير نفت و رييس سازمان برنامه و بودجه 
كشور را وادار به واكنش كرد تا هر يك از آنها در 
مصاحبه هاي مكرر به تكذيب اين اتهام ها پرداخته 
و توضيحاتي براي ابهام زدايي از افكارعمومي ارائه 
كنن��د. با اين ح��ال نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي قانع نش��ده اند و از »تخلف«هاي صورت 
گرفت��ه در عملكرد مالي س��ال ۹۵ اين وزارتخانه 
صحبت مي كنن��د؛ تخلف هايي كه البته اكثر آنها 
بر خ��لاف »اخت��لاس« اصلاح پذيرن��د و مجلس 
به دنبال انجام آنهاس��ت. اي��ن صحبت ها پس از 
آن مطرح مي ش��ود كه نشس��ت عصر يك ش��نبه 
كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس به 
بررس��ي گزارش تفريغ بودجه سال ۹۵ و عملكرد 
مال��ي وزارت نفت در اين س��ال اختصاص يافت. 
اعلام ش��ده بود كه در اين نشس��ت مسوولاني از 
ش��ركت ملي نفت ايران، سازمان برنامه و بودجه، 

مركز پژوهش هاي مجلس و ديوان محاسبات هم 
حضور پيدا خواهند كرد. 

محمدحس��يني پس از پايان اين نشس��ت و با 
اش��اره به ارائه گزارش تفريغ بودجه س��ال ۹۵ به 
مجلس شوراي اس��لامي گفت: در گزارش ديوان 
محاس��بات درباره تخلفات نفتي گفته شده كه از 
ميزان توليد نفت در س��ال ۹۵ مبل��غ ۱۱هزار و 
۴۷۹ ميليارد تومان از منابع حاصل از فروش گاز 
طبيعي توسط ش��ركت ملي گاز ايران تاكنون به 

حساب خزانه واريز نشده است. 
وي ادام��ه داد: بر اس��اس قانون و اساس��نامه 
شركت ملي گاز ايران بايد تمام منابع فروش گاز 
داخلي و منابع قبوض مصرفي گاز طي يك س��ال 
به حس��اب خزانه واريز ش��ود، اما اين حساب در 
اختيار ش��ركت ملي گاز ايران اس��ت، لذا تسويه 
حس��اب شركت ملي گاز بايد در پايان سال انجام 
مي ش��د كه اين تس��ويه انجام نشده است. اگر در 
حساب هاي فيمابين اين عدد توسط شركت ملي 
گاز دريافت شده است، در حال حاضر مي توان با 
حك��م از محل منابعي كه در اختيار اين ش��ركت 

وج��ود دارد، اين مبلغ را به حس��اب خزانه واريز 
كرد، يعني تصرفي در وجوه و اموال دولتي صورت 
نگرفت��ه يا پول ه��ا جاي ديگري نرفت��ه، بلكه در 
درآمدهاي ش��ركت ملي گاز طبقه بندي شده كه 
بايد به خزانه بازگردد.  به گزارش خانه ملت، عضو 
كميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه در گزارش ديوان 
محاسبات ذكر شده كه ۴ هزار و ۴۷۹ ميليارد از 
وجوه واريزي توسط شركت ملي پتروشيمي بابت 
ارزش خوراك دريافتي از شركت ملي نفت ايران 
تاكنون به حس��اب خزانه داري كل كش��ور واريز 
نشده است، افزود: بايد اين موضوع بررسي شود و 
علت عدم واريز اين مبلغ به خزانه مشخص شود. 
نماين��ده تفرش، آش��تيان و فراهان در مجلس 
شوراي اسلامي ادامه داد: شركت پالايش و پخش 
و ش��ركت ملي پتروش��يمي، نفت خ��ام دريافت 
كرده اند، اما هنوز حساب  و  كتاب ها صورت نگرفته 
و مبالغ را تس��ويه نكرده اند، لذا اين عدم تسويه به 
عنوان بدهي در حس��اب هايش ذكر شده كه توان 
بازپرداخت بدهي را نداش��ته و اي��ن ۲۶۶ميليارد 

تومان به عنوان بدهي ذكر شده است. 
وي با بيان اينكه چون حسابداري ما در حوزه 
ش��ركت ها تعهدي اس��ت، اين ميزان بدهي ثبت 
ش��ده اما به دليل عدم نقدينگي در شركت پخش 
و پالايش و ش��ركت هاي پتروش��يمي به حساب 
وزارت نف��ت واري��ز نش��ده كه بايد اي��ن موضوع 
پيگيري ش��ود. حس��يني البته تاكيد كرد كه اين 
بدهي به مرور زمان پرداخت مي ش��ود، لذا بحث 

تخلف به معناي اختلاس وجود ندارد. 
حسيني با اشاره به اينكه يك هزار و ۴3ميليارد 
تومان از محل فروش ۵درصد فرآورده هاي اصلي 
در محل غيرمرتبط اختصاص يافته اس��ت، افزود: 
بر اس��اس احكام قانون بودجه، ۵درصد از قيمت 
فروش فرآورده ها براي نوس��ازي و سرمايه گذاري 
پالايش��گاه ها و خط��وط نف��ت اختص��اص يابد. 
اي��ن ۵درصد ك��ه بر اس��اس محاس��بات حدود 
3۷۰ميليارد تومان مي شد، خارج از محل مربوطه 
خرج ش��ده و صرف هزينه هاي ج��اري وزارتخانه 

شده است. 
وي با بيان اينكه براساس تفريغ بودجه شبهه 

و ايراد ديگر در بخش واريز سهم صندوق توسعه 
ملي از محل منابع حاصل از صادرات نفت اس��ت، 
ادام��ه داد: مبل��غ ۷ميلي��ارد و 3۱۲ميليون دلار 
به حس��اب صن��دوق واريز و مابق��ي آن كه مبلغ 
يك ميلي��ارد و ۱۷۷ميليون دلار بوده به حس��اب 

صندوق واريز نشده است. 
اي��ن نماينده م��ردم در مجل��س دهم تصريح 
كرد: اين موضوع بايد پيگيري شود كه چرا سهم 
صندوق توس��عه ملي واريز نش��ده است، البته بر 
اس��اس اظهارات وزارت نفت س��ياهه هايي وجود 
دارد مبن��ي ب��ر اينكه هنوز پول ف��روش نفت به 
وزارت نفت داده نش��ده است به اين معنا كه نفت 
صادر ش��ده اما هنوز منابع فروش دريافت نشده 
اس��ت و بايد بررسي ش��ود كه علت عدم دريافت 
منابع در سررسيدهاي س��ياهه ها چه بوده است. 
البته اگر منابع وصول شده صرفا در اختيار بانك 
مركزي قرار مي گيرد، بانك مركزي بايد بر اساس 
قان��ون پس از اينكه منابع نفتي وصول مي ش��ود 
سهم صندوق، شركت ملي نفت و همچنين سهم 

خزانه را جدا كند. 

گروه انرژي|
روز گذش��ته قيمت نف��ت در بازارهاي جهانى اندكي كاهش يافت. به نظر مي رس��د كه 
افزايش توليدات نفت امريكا باعث شده است تا تلاش هاي اعضاي اوپك به همراه كشورهايي 
مانند روس��يه براي كاهش عرضه بازار كم اثر ش��وند. با وجود اين معامله گران عنوان كردند 
كه ش��رايط بازار به دليل كاهش توليد و رشد تقاضاي جهاني در وضعيت مناسب و سالمي 
باقي مانده اس��ت. به گزارش رويترز، قيمت نفت خام برنت در معاملات آتي ديروز به بالاي 
۷۰ دلار در هر بشكه هم رسيد، اما ۱۹سنت از آخرين قيمت خود )غروب جمعه( پايين تر 
بود. در آن زمان هر بش��كه برنت در معاملات آت��ي ۷۰.3۴ دلار قيمت خورد. در اين ميان 
قيمت نفت خام وست تگزاس اينترمدييت )دبليو تي اي امريكا( با افزايش ۵ سنتي هر بشكه 
به ۶۶.۱۹ دلار رس��يد.  با وجود آنكه همچنان س��طح قيمت هاي نفتي نس��بت به چند ماه 
اخير بالا مانده و خريداران هم نس��بت به آينده خوش بين هس��تند، برخي تحليلگران بيان 
كردند كه بازارهاي جهاني نفت در پي روند افزايش��ي توليد امريكاي ش��مالي زير فشار قرار 
خواهد گرفت.  توليد نفت خام ايالات متحده از اواسط سال ۲۰۱۶ تاكنون بيش از ۱۷درصد 
افزايش يافته اس��ت. توليد اين كشور در اواسط ماه ژانويه جاري به ۹.۸۸ ميليون بشكه در 
روز رس��يد كه بيشترين ركورد تاريخ آن به شمار مي رود.  انتظار مي رود كه توليد كل نفت 
امريكا به زودي از مرز ۱۰ميليون بشكه نيز بگذرد. به اين صورت امريكا در كنار عربستان و 
روسيه جزو 3 كشوري خواهد بود كه توليد نفتشان بيش از ۱۰ميليون بشكه در روز است. 
داده هاي مربوط به تعداد دكل هاي نفتي امريكا هم مويد اين موضوع است. بر اساس گزارش 
روز جمعه ش��ركت خدمات انرژي »بيكر هاگز جنرال الكتريك« ش��ركت هاي انرژي امريكا 
در هفته گذشته ۱۲دكل حفاري جديد به تعداد دكل هاي حفاري نفتي امريكا افزوده اند تا 
تعداد كل دكل هاي نفتي اين كشور به ۷۵۹ مورد برسد. از تعداد دكل هاي نفتي امريكا براي 

برآورد توليد آينده اين كشور استفاده مي شود. 
احتمال افزايش جهش��ي توليدات نفتي امريكا در حالي اس��ت كه هم اكنون توليدات اين 
كشور تقريبا همسنگ با نفت توليدي عربستان شده است؛ كشوري كه بيشترين توليد نفت را 
در بين كشورهاي اوپك دارد و بسياري از تحليلگران آن را محور اصلي تصميمات بزرگ ترين 
كارتل نفتي جهان مي دانند. در حال حاضر تنها روس��يه اس��ت كه توليدات نفتي اش بيش از 
امريكاست. روسيه در سال ۲۰۱۷ به طور ميانگين، روزانه ۱۰.۹۸ميليون بشكه نفت توليد كرد. 
شواهد نشان مي دهد كه توليد نفت كانادا هم احتمالا در ماه هاي پيش رو افزايش مي يابد. 
اين افزايش به دليل رونق گرفتن س��رمايه گذاري ها در نفت ش��يل اس��ت و برآورد مي شود تا 
دست كم 33۵هزار بشكه در روز به توليد نفت خام كانادا افزوده شود. هم اكنون كل توليد نفت 
روزانه كانادا ۴.۲ميليون بشكه است كه 3ميليون بشكه از آن از منابع غيرمتداول )كه بيشتر 
آن ش��يل است( به دست مي آيد. شركت توتال اعلام كرده كه توليد نفت از پروژه نفت شيل 
»فورت هيل« كانادا شروع شده است و تا چند ماه آينده به ۱۸۰ بشكه در روز خواهد رسيد. 

بانك امريكايي جي پي مورگان در پي اين وضعيت پيش بيني كرده اس��ت كه قيمت هاي 
جهاني نفت تا انتهاي سال زير فشار قرار خواهد گرفت. دليل اين موضوع »روان شدن جريان 

نفتي ناشي از منابع شيل و ساير منابع نفتي غيرمتداول« است. 

 استحكام كلي بازار
افزايش توليد نفت خام امريكاي شمالي يكي از معدود عواملي است كه به قيمت نفت در 
بازارهاي جهاني ضربه مي زند. هم اكنون قيمت هاي نفت خام در پي محدودس��ازي عرضه به 
وسيله اعضاي اوپك و كشورهايي مانند روسيه بالا رفته است. اين محدودسازي عرضه با بهبود 
تقاضاي جهاني نفت و افزايش رشد اقتصادي كشورهاي مختلف، همزمان شده تا اثري مضاعف 
پيدا كند.  در نتيجه قيمت هاي نفت از ميانه سال ۲۰۱۷ تاكنون ۶۰درصد افزايش يافته است 
و سرمايه گذاران هم روي قيمت هاي آينده طلاي سياه قمار كرده اند. آنها باور دارند كه قيمت 
نفت همچنان افزايش خواهد يافت.  از ديگر عوامل اثرگذار بر افزايش قيمت نفت تضعيف دلار 
بوده اس��ت. بانك مريل لينچ امريكا در يادداش��تي عنوان كرد: »سياست هاي مالي سست در 
ايالات متحده، احياي رشد اقتصادي در اروپا و تسريع رشد در اقتصادهاي در حال ظهور، همه 

و همه باعث شده اند تا ارزش دلار كاهش يابد و قيمت هاي نفت صعود كنند.«
بر اس��اس اين ش��رايط، بانك امريكايي جي پي مورگان عنوان كرده كه برآوردهاي خود از 
قيمت نفت خام در س��ال ۲۰۱۸ را افزايش داده است. برآورد اين بانك براي قيمت نفت خام 
برنت در س��ال ۲۰۱۸، به ميزان ۱۰دلار افزايش يافته و به ۷۰ دلار در هربشكه رسيده است. 
برآورد اين بانك براي قيمت وس��ت تگزاس اينترمدييت در سال ۲۰۱۸ نيز ۱۰.۷۰ دلار بهبود 

يافته و به ۶۵.۶3 دلار در هر بشكه رسيده است. 
در آخرين گزارش نفتي اين بانك همچنين بيان ش��ده: »م��ا انتظار داريم تا قيمت نفت 
خام برنت در اواخر فصل نخس��ت ۲۰۱۸ يا اوايل فصل دوم ۲۰۱۸ به ۷۸ دلار در هر بش��كه 

هم برسد. «

شرکت ملي نفت ايران
شرکت نفت مناطق مرکزي ايران

رب )سهامي خاص ( شرکت بهره برداري نفت و گاز غ

نوبت اول
كد فراخوان: 1510334
شماره مجوز: 1396/5123 ISF با موضوع پروژه تهيه - ساخت و نصب سكوي دسترسي )پلتفرم( تاسيسات تنگ بيجار و

۱- نام و نشاني مناقصه گزار شركت بهره برداري نفت و گاز غرب به آدرس كرمانشاه: ميدان نفت- بلوار زن- پلاك ۴۲- كدپستي ۶۷۱۴۶۷۷۷۴۵- دبيرخانه كميسيون مناقصات )داخلي 
)۵۲۲

۲- نوع و كيفيت و كميت خدمات: پروژه- تهيه- س��اخت و نصب س��كوي دسترسي )پلتفرم( تاسيس��ات تنگ  بيجار و ISF )شامل: بازطراحي و تهيه نقشه هاي سخت كارگاهي تهيه و 
اجراي فونداسيون تهيه و اجراي سازه نگهدارنده سكوهاي دسترسي با قابليت جمع آوري و برپايي مجدد تهيه و اجراي گريتينگ( تهيه ماشين آلات- لوازم- ابزار كار و تجهيزات ايمني 

و.... به عهده پيمانكار مي باشد. 
3- محل و مدت اجراي خدمات: محل انجام خدمات )منطقه عملياتي تنگ بيجار شامل سايت TCF و ISF ( بوده و مدت اجرا ۱۱ ماه شمسي مي باشد.

۴- نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: تضمين معتبر يا اصل فيش واريز وجه نقد به مبلغ ۱/۰۴۶/۵۵۰/۰۰۰ ريال 
۵- آخرين مهلت ارسال مدارك و رزومه كاري: تا يك هفته پس از چاپ آگهي نوبت دوم 

۶- مبلغ برآورد اوليه مناقصه ۲۰/۹3۱/۰۰۰/۰۰۰ ريال 
۷- محل تامين اعتبار: منابع داخلي 

۸- پيش پرداخت: به ميزان پانزده درصد نرخ پيشنهادي پيمانكار برنده در مقابل اخذ ضمانتنامه بانكي شرايط متقاضي 
۱- نامه اعلام آمادگي رسمي كه پست الكترونيك ) ايميل ( متقاضي- تلفن همراه مدير عامل و تلفكس شركت در آن ذكر شده باشد. 

۲- داشتن حداقل پايه ۵ در رشته ابنيه يا حداقل پايه ۵ در رشته تاسيسات و تجهيزات از سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور يا معاونت امور عمراني استانداري ها 
3- ارائه اساسنامه و آگهي تاسيس و آگهي آخرين تغييرات هيئت مديره 

۴- داشتن تجربه كافي و مرتبط با موضوع مناقصه 
۵- دارا بودن امكانات ماشين آلات نيروي متخصص 

۶- ارائه گواهي صلاحيت ايمني پيمانكاران / نامه تاييد صلاحيت ايمني موقت 
۷- ارسال فرم تكميل شده استعلام ارزيابي كيفي به همراه لوح فشرده )cd( مدارك 

تذكر:
۱- به مداركي كه بعد از مهلت مقرر و يا به صورت ناقص ارسال مي گردد ترتيب اثر داده نخواهد شد. 

۲- ارائه برابر با اصل شده مدارك فوق الذكر در يكي از دفاتر ثبت اسناد رسمي توسط برنده مناقصه جهت انعقاد قرارداد الزاميست. 
مناقصه گران بايد:

۱- اعلام آمادگي خود را تا مهلت ذكر شده در بند ۵ به آدرس پست الكترونيك امور قرار دادها ارسال نمايند. 
۲- با مركز تلفن تماس گرفته و از طريق داخلي ۲۱۸ تاييديه اعلام آمادگي خود را از امور قراردادها دريافت نمايند. 

3۸3۷۴۱۸۰- ۰۸3تلفكس امورحقوقي و قراردادها 

3۸3۷۰۰۷۲-۰۸3مركز تلفن شركت بهره برداري نفت و گاز غرب 

West.oilcompany@chmail.irپست الكترونيك امور قراردادها 

WWW.WOGPC.IRسايت شركت بهره برداري نفت و گاز غرب 

نوبت اول:1396/11/10
نوبت دوم: 1396/11/14

 آگهي مناقصه عمومي يک مرحله اي
 با ارزيابي كيفي به شماره 96/476

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز غرب 

خواه��ان خ��داداد برتني دادخواس��تي به طرفيت خوانده علي برتني به خواس��ته ابطال س��ند تقديم 
دادگاه هاي عمومي شهرس��تان شهرس��تان كرمانشاه نموده كه جهت رس��يدگي به شعبه ۱۰ دادگاه 
عموم��ي حقوق��ي شهرس��تان كرمانش��اه واقع در كرمانش��اه – بل��وار بنت الهدي ارجاع و به كلاس��ه  
۹۶۰۹۹۸۸3۱۱۰۰۰۵۶۲ ثبت گرديده كه وقت رس��يدگي آن ۹۶/۱۲/۲3 و س��اعت ۸ تعيين ش��ده 
اس��ت به علت مجهول الم��كان بودن خوانده و درخواس��ت خواهان و به تجويز م��اده ۷3 قانون آيين 
دادرس��ي دادگاه ه��اي عمومي و انقلاب در امور مدني و دس��تور دادگاه مراتب ي��ك نوبت در يكي از 
جرايد كثير الانتشار اگهي مي شود تا خوانده پس از نشر آگهي و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و 
ضمن اعلام نش��اني كامل خود نس��خه دوم دادخواست و ضمائم را دريافت و در وقت مقرر فوق جهت 

رسيدگي حاضر گردد. 
مدير دفتر شعبه دهم دادگاه عمومي )حقوقي( شهرستان كرمانشاه –  نادرپور
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عكسروز

عكس:ايلنا افتتاحيهنمايشگاهمروریبرزندگیوآثارعلیاكبرصادقیدرموزههنرهایمعاصرتهران

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

»نخل«مراديكرمانيبهانگليسيترجمهشد
ترجمه انگلیس��ي كتاب »نخل« هوش��نگ مرادي كرماني با ترجمه كارولین كراس��كري به چاپ رسید.  كراسكري پیش تر 
داستان هاي »خمره«، »مرباي شیرين« و »شما كه غريبه نیستید« از آثار اين نويسنده كودكان و نوجوانان را ترجمه و راهي 

بازار جهاني كتاب كرده است.
نس��خه الكترونیكي كتاب »نخل« نیز از چندي پیش روي س��ايت »آمازون« قابل دس��ترس است.  كتاب »نخل« داستان 
زندگي پسربچه يتیمي است كه در يك روستا نزد خاله اش زندگي مي كند. روزي درويشي به ده آنها مي آيد و يك هسته خرما 
را در زمین مي كارد و به مراد مي گويد اگر بزرگ ش��د درخت نخل مال تو. در روس��تاي آنها هیچ درخت نخلي نیست و آب و 
هوا نیز براي پرورش نخل مناسب نیست اما مراد به رشد درخت امیدوار است. او هیچ تصوري از شكل نخل ندارد.  اين كتاب 
برگزيده ش��وراي كتاب كودك س��ال ۱۳۵۹ بوده و برنده ديپلم افتخار IBBY در سال ۱۹۸۴ شده است. »نخل« دوازدهمین 

كتابي است كه توسط كارولین كراسكري به زبان انگلیسي ترجمه و منتشر مي شود.

چهرهروز

بررسيعوارضمصرفسيگاردرزنانومردان

زنان؛قربانياصليسيگار
گ�روهگوناگ�وندر س��ال هاي اخیر 
آگاه��ي درب��اره آث��ار منفي س��یگار بر 
س��امتي و افزايش محدوديت ها منجر 
به كاهش مصرف دخانیات در كش��ورهاي پیشرفته 

شده است. 
اين در حالي اس��ت كه مصرف س��یگار و س��اير 
توتون ها در كش��ورهاي در حال توسعه رو به افزايش 
است. با وجود هشدار سازمان هاي مرتبط با بهداشت 
و سامت درباره مضرات استعمال دخانیات، مصرف 
اي��ن ماده خطرن��اك همچنان رو به افزايش اس��ت. 
آن ط��ور ك��ه در بس��یاري از گزارش ها گفته ش��ده، 
س��یگار و دخانیات مهم ترين عامل خطري هس��تند 
كه بايد مهار ش��وند. هر فرد س��یگاري خطر ابتاي 
به س��كته قلبي را براي خود ۵برابر و براي اطرافیان 
2براب��ر مي كن��د و هر چه مق��دار و م��دت مصرف 

دخانیات بیشتر باشد اين خطر بیشتر است. 
بررسي و تحقیق در مورد مرگ و میر و بیماري ها 
از عوام��ل مهم در جهت میزان تاثیر آن بر س��امت 
كلي افراد و حفظ س��امت جامعه اس��ت. بیشترين 
می��زان مرگ و میر در سراس��ر دنیا به س��بب ابتا 
ب��ه بیماري هاي قلبي و عروق��ي رخ مي دهد. بر اين 
اس��اس، پیش��گیري از بیماري ها خصوص��ا بیماري 
قلبي در كشور ها و شهر هاي صنعتي همواره بايد در 

اولويت قرار بگیرد. 
طبق تازه ترين گزارش هاي منتش��ر شده، در زنان 
بدون مصرف دخانی��ات، احتمال ابتا به بیماري هاي 
قلبي از مردان كمتر است؛ چرا كه وجود هورمون هاي 
زنان��ه، آنها را در مقابل بیماري ه��اي قلبي محافظت 
مي كن��د. همچنی��ن در بس��یاري از گزارش ها گفته 
ش��ده كه نس��بت مرگ و میر زنان بر اثر بیمارى هاى 
قلبی كمتر از مردان اس��ت. مطالعات نشان مي دهد، 
ممكن است حتی به طور تقريبی چند سال فاصله بین 
حمل��ه قلب��ی اول تا حمله قلب��ي دوم در زنان وجود 
داشته باش��د. در حالي كه در اكثر مردان معمولا اين 
فاصله زماني خیلي كوتاه تر است. اما با وجود تمام اين 

گفته ها می توان گفت كه زنان حدودا ۱0سال ديرتر از 
مردان به بیمارى قلبی مبتا می شوند. 

اين در حالي اس��ت كه آمار ارائه ش��ده از س��وي 
موسس��ه مطالعاتي كوه��ورت، ۴۸درص��د از مرداني 
ك��ه در روز حتي يك نخ س��یگار مص��رف مي كنند، 
در مع��رض بیماري هاي قلبي و عروقي هس��تند. اين 
میزان ابتا به بیماري هاي قلب��ي در زناني كه روزانه 
يك نخ سیگار مصرف مي كنند، ۵7درصد اعام شده 
اس��ت. در واقع زناني كه در روز تنها يك نخ س��یگار 
مص��رف مي كنن��د، در مقايس��ه با مردان بیش��تر در 
معرض بیماري هاي قلبي قرار دارند. به طور كلي تاثیر 
اس��تعمال يك نخ سیگار در زنان معادل استفاده از ۵ 
نخ س��یگار در مردان است، چرا كه بدن زنان به مواد 

دخاني حساس تر است. 
در اين میان ريسك سكته هاي مغزي نیز در زناني 
كه روزانه تنها يك نخ سیگار مصرف مي كنند، بیشتر 
از مردان گزارش شده است. طبق آمار منتشر شده از 
سوي كوهورت احتمال ابتا به سكته مغزي در زنان 

با مصرف يك نخ سیگار در روز حدود ۳۱درصد و در 
مردان حدود 2۵درصد اعام شده است. 

بر اساس نتايج به دست آمده از آخرين تحقیقات 
انجام ش��ده، تنها يك نخ سیگار در روز كافي است تا 
خطر ابتا به انواع بیماري هاي قلبي و س��كته مغزي 
ت��ا حدود ۵0درصد افزايش يابد. محققان بر اين باور 
هس��تند، احتمال بروز مش��كات قلبي و مغزي در 
افرادي كه تنها روزانه يك نخ س��یگار مي كش��ند با 

كساني كه مصرف 20 برابري دارند، يكسان است. 
بر اس��اس آمار سازمان بهداش��ت جهاني، تعداد 
زنان س��یگاري در 20س��ال اخیر ۶0درصد افزايش 
يافته است. همچنین تعداد زناني كه روزانه بیشتر از 

يك پاكت سیگار مي كشند ۳برابر شده است. 
هر چند عوارض زيانبار اس��تعمال س��یگار براي 
هم��ه بارها مورد تاكی��د مراجع علمي ق��رار گرفته 
اس��ت، اما واقعیت آن اس��ت كه زنان چه مستقیم و 
چه غیرمس��تقیم از رواج استعمال سیگار در جوامع 

بیش از مردان آسیب مي بینند.

آمارنامه

بازارهنر

يكنمايشگاهگروهيباتم»حافظ«

»جنايتخانوادگي«سوژهيكمستند

اكرانفيلمهايمجيديوجليلونداز25بهمن

گالري ژاله در آس��تانه يك س��الگي خود در روز 
جمعه ۶ بهمن نمايش��گاهي گروهي از ويدئو آرت با 

مضمون حافظ را برگزار كرد. 
گال��ري ژاله كه از بهمن ماه س��ال ۹۵ آغاز به كار 
كرده اس��ت از ابتدا با اين رويكرد به سمت حوزه هنر 
معاصر و نیو مديا ش��روع به فعالیت نمود. اين گالري 
نخستین نمايشگاه خود را در سال گذشته با نمايشگاه 
چیدمان و آثاري كه مربوط به حوزه نیومدياست را آغاز 
كرد و امسال نیز در سالگرد گالري، نمايشگاه گروهي 
ويدئو آرت با موضوع حافظ برپا داشت. در سال گذشته 
اين گالري ۱0نمايش��گاه برگزار كرده كه همگي آنها 
در ح��وزه هنرهاي معاصر قرار داش��ته اند.  گالري ژاله 
در آس��تانه يك س��الگي خ��ود در روز جمعه ۶ بهمن 
نمايش��گاهي گروهي از ويدئ��و آرت با مضمون حافظ 
را برگ��زار كرد و هر هنرمند از دريچ��ه نگاه خود و با 
تكنیك هايي در حوزه ويدئو آرت ابیاتي از اين ش��اعر 

بزرگ را روي ديوار بردند. 
در اي��ن نمايش��گاه گروه��ي آث��اري از س��تاره 
حس��یني، عاطف��ه خ��اص، الی��كا زارع��ي، فرزانه 
س��لیماني، فرشته عالمش��اه، هاجر كمیلي و عاطفه 
مهدياني به نمايش درآمده اس��ت.  نمايشگاه گردان 

اين مجموعه نیز فرش��ته عالمش��اه است. گرچه هر 
ك��دام از ويدئوآرت هاي اين مجموعه اس��تیتمنتي 
جداگان��ه دارند اما وجه اش��تراك می��ان همه آنها 
»حافظ« است. اين نمايش��گاه تا چهاردهم اين ماه 
ادامه خواهد داش��ت.  عاقه من��دان مي توانند همه 
روزه به جز ش��نبه ها از س��اعت ۱۶ ال��ي 2۱ از اين 
نمايش��گاه واقع در خیابان ايرانش��هر، كوچه نوشهر، 
پ��اك ۳ گالري ژاله بازديد كنن��د.  بهنام كامراني، 
رضا حسیني، آيت قاسم پور، قدرت الله عاقلي، رامین 
اعتمادي، جمش��ید حقیقت ش��ناس، رض��ا رينه يي 
و مهوش وق��اري... ازجمله مهمان��ان حاضر در اين 

مراسم بودند.

كارگردان مستند »پناهگاه« اعام كرد به زودي 
مس��تندي با موضوع قتل عام يك خانواده در رشت 

را به تصوير مي كشد. 
عباس س��ندي، مستندساز كه اين روزها مستند 
»پناه��گاه« را در گروه »هن��ر و تجربه« اكران دارد 
درب��اره جديدتري��ن پروژه يي كه در دس��ت دارد به 
مهر گفت: درحال حاضر به دنبال تحقیق و پژوهش 
درباره يك س��وژه جديد هستم كه امیدوارم هر چه 

سريع تر آن را جلو دوربین ببرم. 
او تاكی��د كرد: اين مس��تند درب��اره پرونده يك 
جنايت اس��ت كه در شهر رشت اس��تان گیان رخ 
داده اس��ت. اي��ن يك جناي��ت خانوادگ��ي بود كه 
فردي عمو، زن عمو و پس��رعموي خود را به همراه 

دوستانش به دلیل مسائل مالي به قتل رساند. 
كارگردان مس��تند »پناهگاه« توضیح داد: زمان 
اي��ن جنايت بس��یار طولان��ي بوده و كش��تن افراد 

خانواده يك شب تا صبح طول مي كشد. 
او تاكی��د كرد: به عن��وان يك مستندس��از اين 
مساله براي من بس��یار مهم است كه در حوزه هاي 
مختلف فعالیت كنم و تجربه هايي كسب كنم و البته 

س��وژه هاي جنايي از جذابیت بسیاري برخوردارند. 
س��ندي در پايان گفت: متاسفانه تحقیقات در حوزه 
پرونده ه��اي جنايي به س��ختي ص��ورت مي گیرد و 
نهاده��اي مس��وول هم��كاري كمتري با فیلمس��از 
دارند مگ��ر اينكه اي��ن مديران خ��ود عاقه مند به 

اطاع رساني در اين زمینه باشند. 
مس��تند »پناهگاه« به نويس��ندگي و كارگرداني 
عباس س��ندي كه اي��ن روزها درحال اكران اس��ت 
درباره مكاني در حومه ش��هر رش��ت است كه براي 
نگهداري و درمان حیوانات مختلف احداث ش��ده و 

مديريت آن را زني جوان برعهده دارد.

سخنگوي شوراي صنفي نمايش از آغاز اكران فیلم 
جدي��د مجید مجی��دي و »بدون تاريخ ب��دون امضا« 
از 2۵بهم��ن  م��اه خب��ر داد.  غامرضا فرج��ي درباره 
مصوبات جلس��ه نهم بهمن  ماه شوراي صنفي نمايش 
به ايسنا گفت: فیلم »پشت ابرها« )آن سوي ابرها( به 
كارگردني مجید مجیدي از 2۵بهمن  ماه در س��رگروه 
سینمايي كوروش اكران مي شود و فیلم »بدون تاريخ، 
بدون امضا« به كارگرداني وحید جلیلوند هم از همین 
تاريخ به س��رگروهي سینما قدس نمايش داده خواهد 
ش��د.  او درباره اك��ران ديگر فیلم ه��اي روي پرده در 
آستانه برگزاري جش��نواره فیلم فجر بیان كرد: اكران 
فیلم ه��ا در روزهاي باقي مانده تا جش��نواره و نیز در 
زمان برگزاري جش��نواره در سینماهايي كه فیلم هاي 
اين روي��داد در آنها نمايش داده نمي ش��ود همچنان 

ادامه خواهد داشت. 
او درباره اينكه آيا قرار اس��ت فیلم مجید مجیدي در 
اكران نوروزي گنجانده شود، گفت: قراردادي كه درحال 
حاضر ثبت ش��ده است براساس تعداد هفته هاي نمايش 
و كف فروش فیلم خواهد بود و هر چقدر بفروش��د طبق 

آيین نامه ادامه خواهد داشت. 
اين فیلم در اس��فند اكران مي شود و ادامه فروش هر 
فیل��م منوط به تعداد هفته و كف فروش اس��ت.  فرجي 
همچنین اظهار كرد كه آيین نامه اكران فیلم ها در شوراي 
صنفي نمايش پس از جشنواره فیلم فجر بررسي خواهد 

ش��د. »آن  سوي ابرها« آخرين س��اخته كارگردان فیلم 
»محمد رسول الله)ص(« است كه داستان آن در مناطق 
فقیرنشین بمبئي رقم مي خورد. اين فیلم مجیدي پايیز 
امسال نماينده سینماي ايران در بخش رقابتي جشنواره 
فیلم لندن بود و در جريان اين رويداد سینمايي با حضور 
بازيگ��ران اصلي و مجید مجیدي براي نخس��تین بار به 

نمايش درآمد.
او درب��اره اك��ران فیلم »پش��ت ابره��ا« گفت: طبق 
آيین نامه هر فیلمي كه پروانه نمايش دارد و با سرگروه ها 
قرارداد بسته است، شورا موظف است قرارداد آن را ثبت 
كند. نكته ديگر اين است كه اگر اين فیلم ها كف فروش 
خود را حفظ كند، ممكن است به اكران نورزي هم برسند. 
همچنین »بدون تاريخ، بدون امضا« با فیلمنامه يي از علي 
زرنگار و وحید جلیلوند دومین فیلم برادران جلیلوند پس 

از فیلم »چهارشنبه ۱۹ ارديبهشت« است.

قارهسياهدرانتظار
دستاوردهايجديد

نيويوركتايمز:
اي��ن  اول  صفح��ه 
روزنام��ه به گزارش��ي از 
آفريق��ا  دس��تاوردهاي 
داش��ت. طبق  اختصاص 
آنتونی��و  گ��زارش  اي��ن 
گوترش دبیركل سازمان 
ملل متحد در س��ي امین 
نشس��ت س��ران اتحاديه 
ب��راي  گف��ت:  آفريق��ا 

حمايت از كش��ورهاي قاره آفريقا جهت دستیابي 
به صلح و توسعه تاش مي كنیم. او همچنین اعام 
كرد كه نیروهاي س��ازمان ملل متحد به فعالیت 
خ��ود در آفريقا جهت حمايت از كش��ورهايي كه 
براي صلح ت��اش مي كنند، ادام��ه مي دهند. به 
موسس��ات و س��ازوكارهاي بیش��تري براي حل 
مش��كات قاره آفريقا نیاز داريم. به گفته ريیس 
اتحادي��ه آفريقا، اين قاره از س��ال 20۱۴ تاكنون 
تنها ۵درصد رشد اقتصادي داشته است. به گفته 
او خشونت و تروريسم نیز از ديگر چالش هاي قاره 
آفريقا به شمار مي رود. موسي فكي محمد در اين 
نشست اعام كرد  میلیون ها نفر از مردم آفريقا كه 
از امكان��ات آموزش و پرورش و بهداش��ت و بیمه 

برخوردار نیستند، اين قاره را ترك كرده اند. 

تايمز:
بیستمین  براي  فدرر 
بار قهرمان مس��ابقه هاي 
ب��راي  و  گرانداس��لم 
ششمین بار قهرمان اپن 
اس��ترالیا ش��د. تايمز در 
صفحه اول خود با انتشار 
عكس��ي از اين تنیس��ور 
قهرماني  درباره  گزارشي 
او منتش��ر ك��رد. طب��ق 

گزارش تايمز، فینال رقابت هاي مردان تنیس اپن 
استرالیا بین راجر فدرر و مارين چیلیچ انجام شد 
و فدرر مرد ش��ماره 2 تنیس جهان و با نتیجه ۳ 

بر 2 به پیروزي رسید. 
نتايج ۵ ست اين بازي 2-۶، 7-۶، ۶-۳، ۳-۶ 
و ۶-۱ بود. بدين ترتیب فدرر براي بیس��تمین بار 
قهرمان مس��ابقه هاي گرانداسلم و براي ششمین 
بار قهرمان اپن اس��ترالیا ش��د. به گزارش تايمز، 
تنیسور ۳۶ ساله سويیس��ي پس از اين قهرماني 
با چش��ماني گري��ان گفت: »روز س��ختي بود. از 
مدت ه��ا پیش به اين بازي فك��ر مي كردم. كمي 
عصب��ي ب��ودم و ترجی��ح مي دهم هرچ��ه زودتر 
مس��ابقه ها را انجام بدهم و بیش��تر از اين انتظار 

نكشم.«

الپايس:
اول  صفح��ه  در 
عكس��ي  روزنام��ه  اي��ن 
گس��ترده  تظاه��رات  از 
مردم در روس��یه منتشر 
ش��د. طبق اي��ن گزارش 
م��ردم  از  نف��ر  ه��زاران 
روس��یه با وجود سرماي 
ش��ديد ه��وا در اعتراض 
انتخابات  برگ��زاري  ب��ه 

رياست جمهوري اين كش��ور در ماه مارس آينده 
راهي میادين ش��هرهاي مختلف ش��دند. با وجود 
سرماي شديد هوا به دعوت آلكسي ناوالني فعال 
سیاسي و بنیانگذار »صندوق مبارزه با فساد« در 
اعتراض به برگزاري انتخابات رياست جمهوري در 
اين كش��ور در ماه مارس 20۱۸ س��رازير میادين 
شهرهاي مختلف به ويژه مسكو و سنت پترزبورگ 
شدند. پلیس روس��یه ده ها نفر از آنها را دستگیر 
كرد. كمیس��یون مركزي انتخابات روس��یه اعام 
كرده ك��ه ناوالني به دلیل وجود اتهامات فس��اد 
مالي و ص��دور حكم حبس درباره وي در س��ال 
20۱۴ فاق��د صاحیت براي نامزدي در انتخابات 

رياست جمهوري ماه مارس آينده است. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

بازديدآنجليناجوليازكمپپناهندگانسوري
و  بازيگ��ر  جول��ي  آنجلین��ا   
س��فیر س��ازمان ملل با ديدار از 
يك كمپ پناهندگان س��وري در 
اردن از سیاستمداران خواست تا 
براي جنگ داخلي طولاني مدت 

سوريه راه حلي پیدا كنند. 
به گ��زارش آسوش��یتدپرس، 
جولي كه روز يك شنبه در اردن 

به ديدار پناهندگان س��وري رفت، با ازدحام كودكان در اطرافش روبه رو ش��د و 
در فضايي گل آلود بین صدها رديف از كاروان هايي كه در كمپ بیاباني زعتري 
و در فاصله يي كمتر از يك س��اعت از مرز س��وريه واقع شده، با آنها ديدار كرد. 
اي��ن پنجمی��ن ديدار جول��ي از اردن بود كه در اين بازديد در س��خناني گفت: 
مايه دل شكس��تگي اس��ت كه به اردن باز مي گردم و شاهد اين سطح از سختي 
و آس��یب بین پناهندگان سوري هستم كه بر اثر اين جنگ ۸ ساله ايجاد شده 
است.  او در اين برنامه كه از سوي سازمان ملل ترتیب داده شده بود، افزود: من 

خیلي افتخار مي كنم كه شما اين قدر قوي هستید؛ همه شما. 
نزدي��ك به ۵.۵میلیون پناهنده س��وري در اردن، لبنان و ديگر كش��ورهاي 
همس��ايه سوريه زندگي مي كنند. جولي خطاب به كشورهاي میزبان مرزي نیز 
گفت: اين نمونه يي از همبس��تگي جهاني با پناهندگان اس��ت. او گفت: آژانس 
پناهندگان سازمان ملل س��ال پیش تنها نیمي از بودجه درخواست شده براي 
بحران س��وريه را دريافت كرد و امس��ال تاكنون تنها 7درصد بودجه را دريافت 

كرده است. 
اين كارگردان امريكايي بیان كرد: كمك هاي بشردوس��تانه راه حل درازمدت 
نیس��ت و هیچ كس به اندازه خانواده هاي س��وري نمي خواهد كه از اين وضعیت 
خ��اص ش��ود. اين بازيگر با اش��اره به راه حل هاي سیاس��ي توضی��ح داد: يك 
توافقنامه سیاسي قابل قبول تنها راه براي ايجاد موقعیت براي سوري هاست كه 

بتوانند به خانه هايشان بازگردند تا اين رنج بشري خاتمه يابد. 
در اردن بیش از ۶۵0هزار پناهنده س��وري به سر مي برند كه 7۸هزار نفر از 

آنها در كمپ زعتري اسكان داده شده اند.

بررسيآثارتاريخيمسيرآزادراهكرمان-بندرعباس
شناس��ايي  و  بررس��ي 
آزادراه  مس��یر  باستان شناس��ي 
ه��دف  ب��ا  كرمان-بندرعب��اس 
شناس��ايي، مستندنگاري، مطالعه 
و حفاظ��ت از آث��ار فرهنگ��ي و 
محوطه هاي تاريخي واقع در اين 

مسیر انجام مي شود. 
امیر حشمدار سرپرست هیات 

باستان شناس��ي ديروز ب��ا اعام اين خبر گفت: انجام مطالعات باستان شناس��ي 
پیش از اجراي پروژه هاي عمراني براي حفاظت از میراث فرهنگي و آثار تاريخي 
امر ضروري و گام  اساس��ي در راستاي رس��یدن به توسعه پايدار است. به گفته 
اين باستان ش��ناس، اين مطالعات با هدف شناسايي، مطالعه و حفاظت از آثار و 
محوطه هاي تاريخي و فرهنگي و انجام برنامه ريزي هاي جامع براي حفظ میراث 
فرهنگي در كنار اجراي برنامه هاي عمراني انجام مي شود.  او افزود: پروژه آزادراه 
كرمان-بندرعباس به طول حدود ۳۶0 كیلومتر در دو استان كرمان و هرمزگان 
اجرا مي ش��ود و ش��هر كرمان و نواحي داخلي اس��تان را به سواحل خلیج فارس 
مرتبط مي كند.  حشمدار با بیان اينكه حدود 2۵0 كیلومتر از مسیر اين آزادراه 
در اس��تان كرمان واقع ش��ده اس��ت كه از مرز اين استان با اس��تان هرمزگان 
در جنوب شهرس��تان ارزوئیه آغاز مي ش��ود، تصريح كرد: اين مس��یر با عبور از 
ارتفاعات مركزي استان در شهرستان هاي ارزوئیه، بافت، رابر، بردسیر و كرمان 

به غرب شهر كرمان منتهي مي شود. 
ب��ه گفته وي، بررس��ي باستان شناس��ي در اين مس��یر با هدف شناس��ايي، 
مس��تندنگاري، مطالعه و حفاظت از آثار فرهنگ��ي و محوطه هاي تاريخي واقع 
در مس��یر آزادراه در محدوده يي به طول 2۵0 و عرض حدود 2 كیلومتر انجام 
مي ش��ود. اين باستان ش��ناس تاكید كرد: اين بررس��ي اطاع��ات لازم را براي 
انج��ام مطالعات باستان شناس��ي و حفاظتي در آين��ده و برنامه ريزي در زمینه 
اجراي پروژه آزادراه فراهم مي كند و گام مهمي  در راس��تاي حفاظت و مطالعه 
محوطه هاي موجود در مسیر است و مي تواند قدمي  در زمینه شناخت وضعیت 

فرهنگي منطقه و مطالعه مواد فرهنگي آن در دوره هاي مختلف باشد.

تاريخنگاري

رييس الوزرايي مستوفي الممالك در زمان احمدشاه
همكاري با مصدق پس از انقاب مش��روطه، وزارت جنگ محمدعلي ش��اه و 
اس��تعفا از اين س��مت، پس از به توپ بسته شدن مجلس، وزارت جنگ و وزارت 
درب��ار در دوره احمدش��اه و بعد ب��از هم نخس��ت وزيري در دوره رضاخان، میرزا 
حسن خان مس��توفي الممالك، فرزند میرزا يوسف آشتیاني را تبديل به چهره يي 
ك��رد كه مورد احترام همه ش��اهان دوره زندگي اش ب��ود. خاندان او بیش از يك 
قرن مقام و لقب مس��توفي الممالكي )وزير دارايي( داش��تند. مس��توفي الممالك 
 نخستین بار در مرداد سال ۱2۸۹ ريیس الوزراي ايران شد و تا دي ماه همین سال

 سه كابینه تشكیل داد. 
دهم بهمن ۱۳0۱، يعني ۹۵ س��ال پیش در چنین روزي، به حكم احمدش��اه 
قاجار مامور تش��كیل كابینه ش��د. كابینه او تا 22 خرداد ۱۳02 خورشیدي دوام 
يافت.  او در انتخابات مجلس شش��م نماينده مجلس ش��د ولي با ش��روع جريان 
تغییر س��لطنت قاج��ار در مجلس حض��ور نیافت. او جزو معدود سیاس��تمداران 
دوره قاج��ار بود ك��ه مورد احترام رضاخان قرار گرفته بود. رضاش��اه كمي بعد از 
تاجگذاري در ارديبهش��ت ۱۳0۵ مس��توفي الممالك را به نخست وزيري انتخاب 
كرد. مس��توفي الممالك روز 22 خرداد ۱۳0۵ اعضاي كابینه خود را به رضاش��اه 
معرفي كرد.  شش��مین و آخرين دوره نخست وزيري مستوفي الممالك قريب يك 
س��ال به طول انجامید. ايجاد تشكیات نوين دادگس��تري، الغاي كاپیتولاسیون 

و مقدمات احداث راه آهن سراسري ايران در دوران زمامداري او انجام گرفت. 
مس��توفي در ظهر روز يك ش��نبه ششم ش��هريور ۱۳۱۱ در خانه سردار فاخر 
حكمت در نزديكي امامزاده قاسم شمیران، به دلیل سكته قلبي درگذشت. جنازه 
او از اختیاريه تا ونك تش��ییع و در آرامگاه خانوادگي مس��توفي الممالك در ونك 

به خاك سپرده شد. 
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